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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.:  14/2013 
Caràcter:  Ordinària  
Data:   31 d’octubre de 2013 
Horari:  de 10.00  a 18.55 hores 
Lloc:   saló de sessions  
 
Assistents: 
 

President 

Mateo Isern Estela, batle (PP) 
Regidors/res 

Andres Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE) 
Ana Maria Calvo Sastre (PSIB-PSOE) 
Esperanza Crespi Pibernat (PP) 
Antonio Donaire Sanchez (PSIB-PSOE) 
Ana Maria Ferriol Font (PP) 
Sandra Fernández Herranz (PP) (arriba a les 13.22 h. fins a les 16.00 h) 
Antonia Fornari Thomas (PP) 
Andres Garau Garau (PP) 
Yolanda Maria Garvi Blazquez (Independent PSIB-PSOE) 
Alvaro Luis Gijón Carrasco (PP) 
Fernando Gilet Sancenon (PP) 
Maria Isabel González Carrasco (PSIB-PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Rosa Llobera Gili (PP) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Guillermo Navarro Garau (PP) 
Antoni Noguera Ortega (MËS) 
Guadalupe Pulido Roman (PSIB-PSOE) 
Joan Pau Reus Frontera (PP) 
Irene San Gil López-Quesada (PP) 
Sandra Fernández Herranz (PP) 
Begoña Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE) 
Sebastià Sansó Bonet (PP) 
Belen Soto Mateu (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS) 
Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
Jesús Valls Flores (PP) 
Antoni Josep Verger Martínez (MËS) 
 

Excusa la seva assistència: 

Virginia Abraham Orte (PSIB-PSOE) 
 
Interventor: Joan Canyelles Vich 
Secretari adjunt: Miquel Ballester Oliver 
Secretària del ple: Nieves Téllez García 
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Ordre del dia amb les alteracions: 
 

1. Presa de possessió de la nova regidora del Grup Municipal MÉS, Sra. Neus Truyol Caimari, 
per haver estat designada pe la Junta Electoral Central, en substitució per renúncia de la Sra. 
Maria Soledad Fernández Barrero. 
 
2.  Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de dia 26 de setembre de 2013. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta escrita que 
han presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a setembre 2013. 
 
4. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de 26 de setembre de 2013 
 
5. Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de 
Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de setembre  2013 ( 1365- 1366-1367-
1368). 

 
6.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el llibre 
d’inscripcions des del número 16.022 de dia 23 de setembre de 2013  fins al número 18.446 de 
dia 25 d’octubre de 2013. 
 
7.  Proposta d’aprovació d’acord de les festes locals per a l’any 2014. 
 
8. Proposta d’aprovació de modificació de les comissions del Ple.  
 
9. Proposta d’aprovació de designació de representant a l’Assemblea General de La Caixa 
d’Estalvis i Pensions de Barcelona.  
 
10. Proposta d’aprovació de representant de l’entitat “Banca Mare Nostrum SA” 
 
11. Proposta d’aprovació d’acord de modificació de  data del Ple ordinari de desembre 2013. 
 
12. Proposta d’aprovació de modificació de nomenament dels representants de 
l’Administració Local a la Junta Local de Seguretat Ciutadana. 
 
13. Proposta d’aprovació de modificació de regulació dels torns d’autotaxi en temporada 
baixa. 
 
14. Proposta d’aprovació de modificació parcial de la regulació municipal sobre homologació 
de vehicles aptes per ser incorporats al servei municipal d’autotaxi. 
 
15. Proposta d’aprovació per a commemorar el 700è aniversari de la mort de Ramon Llull i 
proclamar els anys 2015 i 2016 any Ramon Llull. 
 
16. Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’exercici de l’activitat 
pública de Professor Associat a la UIB al cap de secció de Benestar Social. 
 
17. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a ENDESA ENERGIA XXI S.L.U per import 
de 613.311’79€. 
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18. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors de l’IME per import de 
827’63€. 
 
19. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors de la Regidoria 
d’Infraestructures per import de 8.734’27€. 
 
20. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a REPSOL COMERCIAL DE PRODUCTOS 
PETROLIFEROS SA, per import de 48.337’00€. 
 
21. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a CEPSA BALEAR OIL S.L, per import de 
51.042’57€. 
 
22. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import de 2.552’00€. 
 
23. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 10 de suplement de crèdit finançat 
amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
24. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 14 de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
25. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 15 de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
26. Donar compte al Ple de l’informe d’Intervenció pel qual s’avalua el compliment anual del 
Pla de Sanejament. 
 
27. Proposta d’aprovació inicial de la modificació de l’Ordenança Fiscal de l’Impost sobre Bens 
Immobles, esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE (630/2013) i esmena del Grup Municipal 
MÉS (643/2013). 
 
28. Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Fiscal reguladora de l’Impost 
sobre vehicles de Tracció Mecànica. 
 
29. Proposta d’aprovació inicial de  modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per serveis 
relatius a activitats, establiments i instal·lacions. 
 
30. Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per llicències 
urbanístiques i esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE (631/2013). 
 
31. Proposta d’aprovació inicial  de  modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per Serveis 
relatius al tractament dels residus sòlids urbans i esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE 
(633/2013) i esmena de modificació (636/2013). 
 
32. Proposta d’aprovació inicial de  modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per a 
l’ocupació dels terrenys de titularitat pública local per bars o cafès, cafeteries i restaurants 
amb taules, cadires i altres elements i esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE (632/2013). 
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33. Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per 
aprofitaments especials d’ocupacions temporals amb parades i altres activitats similars a 
terrenys de titularitat pública local. 
 
34. Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per a la 
instal·lació de parades de venda en determinades zones dels terrenys d’ús públic local i per a la 
prestació de serveis a mercats públics municipals. 
 
35. Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Reguladora del Preu Públic per 
la prestació de serveis, activitats esportives i ús de la infraestructura esportiva de titularitat 
municipal. 
 
36. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’aprovació definitiva de la modificació de les 
ordenances reguladores del Preu Públic per prestació de serveis i la realització d’activitats del 
Patronat Municipal d’escoles d’Infants, de l’impost sobre l’increment de valor dels terrenys de 
naturalesa urbana, de la  Taxa per entrada i visita al Castell i Museu de Bellver, de la Taxa per 
aprofitament especial per domini públic local a favor d’empreses explotadores de serveis de 
subministraments d’interès general i del Preu Públic per a la realització d’activitats formatives, 
ocupacionals i de promoció econòmica de Palma Activa. 
 
37. Proposta d’aprovació definitiva del projecte d’estudi de Detall per l’adició d’una escala 
exterior contra incendis en edifici existent d’ús socio-cultural, ubicat al C/ Can Domenge 1. 
PE12/0005. 05PRAD159. 
 
38. Proposta d’aprovació definitiva de la modificació del Pla General d’Ordenació Urbana de 
Palma,  que té per objecte la modificació de la normativa de l’equipament sanitari EQ0a/SA-P, 
84-10-E, amb la creació d’una nova zonificació d’equipament que respongui al tipus d’edificació 
VE, volumetria específica, EQ0m, que s’incorpora al  planejament com article 149.bis. PA 
2010/0011. 01PRAD15  SON FERRIOL.  
 
55. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  en contra de les agressions als treballadors i les 
treballadores de l’EMT de Palma (672/2013) 
 
41. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a la necessitat d’establir un pla contra la 
pobresa a Palma  (658/2013). 
 
46. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a per la millora dels recursos policials a la 
Platja de Palma i contra la precarietat en la contractació de policies locals de reforç 
(662/2013). 
 
42. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa  a la manca de resposta per part del 
batle sobre els greus fets a la policia local (660/2013) 
 
43. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a reconeixement a la reivindicació i 
mobilització de la comunitat educativa de Palma i de les Illes Balears (657/2013). 
 
44. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  sobre el conflicte educatiu de les Illes Balears 
(661/2013). 
 
52. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a morositat dels bancs (669/2013) 
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45.Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa  a la retirada de la LOMCE (663/2013). 
 
47. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa  a instar al Govern d’Espanya a 
desestimar i no portar a efecte la proposta de reforma de la “Ley de demarcación y de planta 
judicial” (664/2013) 
 
50. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la bici als barris de Palma, reivindicacions de 
Biciutat de Mallorca (676/2013). 
 
51. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a la millora de la seguretat del Camí 
peatonal que uneix l’hospital Son Espases amb l’aparcament municipal a Son Serra Parera 
(668/2013). 
 
54. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a defensa dels valors de la defensa dels valors 
de la Democràcia (671/2013) i esmena de substitució del Grup Municipal MÉS (698/2013). 
 
56.Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa als copagaments dels medicaments de 
dispensació hospitalària i a la retirada el finançament d’alguns anticonceptius orals 
(673/2013). 
 
63. Proposició del Grup Municipal MÉS contra el projecte de Pressuposts Generals de l’Estat 
2014 i les partides previstes d’inversió a les Illes Balears (655/2013).     
 
64. Proposició  del Grup Municipal  PSIB-PSOE  relativa a la importació de fems per a la seva 
incineració a Palma (647/2013). 
 
66. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a Torre d’en Pau, unes instal·lacions esportives 
i d’oci per a la ciutat (659/2013) 
 
39. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal MÉS  relativa a Palma: la ciutat dels 
infants (483/2013). 
 
40. SOBRE LA TAULA.- Proposició  del Grup Municipal  PSIB-PSOE relativa a la posada en 
funcionament Centre de dia de Son Cladera  (558/2013). 
 
48. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a menjadors escolars (665/2013). 
 
49. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a introduir millores  en la gestió de 
BiciPalma  (666/2013).  
 
53. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a facilitat una targeta de transport de 
l’EMT amb descompte a les persones malaltes que es desplacen des de les altres illes a rebre 
tractament a l’hospital Son Espases (670/2013). 
 
57. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a ocupació decent, assignatura pendent. Menys 
atur registrat no significa més ocupació de qualitat (674/2013). 
 
58. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a No a la proposició de Llei del PP referent a les 
dones embarassades (678/2013). 
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59. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE   relativa a l’Ordenança de convivència cívica 
(679/2013). 
 
60. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la utilització privativa del domini públic 
(650/2013) 
 
61. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la plusvàlua  i a l’IAE (651/2013). 
 
62. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al Projecte de Llei de Racionalització i 
Sostenibilitat de l’Administració Local (652/2013). 
 
65.Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la empresa municipal EMAYA 
(649/2013) 
 
67. Proposició del Grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’anunci fet del reinici del programa de 
Palma Habitada (685/2013).  
 
68.Compareixença a petició el Grup Municipal PSIB-PSOE del regidor responsable del Palau 
Congressos(648/2013) 
 
F.O.D. I.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18756 de 31 octubre relatiu a 
nomenament de representants municipals al Patronat Fundació Minyones. 
 
F.O.D. II.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18757 de 31 d’octubre relatiu 
a determinació de règim de dedicació exclusiva de la regidora Sra. Neus Truyol Caimari. 
 
F.O.D. III.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18758  de 31 d’octubre relatiu 
a nomenament de representant titular del Grup Municipal Més a la Comissió de seguiment de 
l’Ordenança reguladora de l’ús cívic dels espais públics. 
 
F.O.D. IV.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18759 de 31 d’octubre relatiu 
a nomenament de representant suplent del Grup Municipal Més a la Comissió no Permanent 
relativa al futur de l’antic estadi Lluís Sitjar.  
 
F.O.D. V.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18760 de 31 d’octubre relatiu 
a nomenament de representant suplent del Grup Municipal Més a la Comissió no Permanent 
de Normativa Orgànica. 
 
F.O.D. VI.- Proposta d’aprovació d’acord de designació de suplent de portaveu del Grup 
Municipal Més. 
 
F.O.D. VII.- Proposta d’aprovació d’acord de nomenament de representant suplent del Grup 
Municipal Més al Consell Social de la Ciutat. 
 
F.O.D. VIII.- Proposta d’aprovació d’acord de composició Juntes Municipals dels Districtes de 
Palma. 
 
F.O.D. IX.- Proposta d’aprovació d’acord de membres de les Comissions del Ple. 
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PRECS I PREGUNTES 
 
 
 

1.  Presa de possessió de la nova regidora del Grup Municipal MÉS, Sra. Neus Truyol 
Caimari, per haver estat designada pe la Junta Electoral Central, en substitució per 
renúncia de la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero. 

 
Sra. secretària general: 
 
“El Pleno en sesión celebrada el 26 de setiembre de 2013 acordó tomar en consideración la renuncia a 
petición propia de su cargo de la regidora Maria Soledad Fernández Barrero. Se tramitó por Secretaría 
General a la Junta Electoral Central la credencial de la regidora o regidor que hubiera de substituirla y se 
expidió por la misma a nombre de la señora Neus Truyol Caimari que es la siguiente en la lista de 
candidatos presentada en las elecciones del 22 de mayo del 2011. La señora Truyol ha presentado las 
declaraciones de incompatibilidades y bienes, cuyo requisito es preceptivo por la ley y, por tanto, no 
existe inconveniente en que se proceda a dar posesión a la regidora electa.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, donya Neus Truyol Caimari, si és tan amable, se pot apropar a fi de jurar o prometre el 
càrrec?” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Promet complir fidelment les obligacions del càrrec de regidora i, per imperatiu legal, lleialtat al 
monarca i servir i fer servir la Constitució, que tot ho aguanta, com a norma fonamental de l’Estat, així 
com l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears. Sense renunciar mai a la justícia social i a la dignitat dels 
pobles, ara més que mai.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé, idò regidora Truyol, la meva enhorabona, la nostra enhorabona, estic convençut que 
continuarà l’extraordinària feina que va fer la seva antecessora donya Maria Soledad Fernández Barrero, 
li desitjo tot tipus d’èxit i estic segur que Palma compta a partir d’aquests moments amb una regidora 
que farà una feina extraordinària des del seu posicionament per aconseguir que Palma sigui una ciutat 
cada dia millor per tots els ciutadans. Moltes gràcies, molta sort, molt d’ànim i no tingui la més mínima 
dubte que tindrà el màxim respecte i col·laboració d’aquest Batle. Enhorabona.”  

 
“El Ple en sessió duta a terme dia 26 de setembre de 2013 va acordar prendre en consideració 
la renuncia a petició pròpia de la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero com a regidora i 
sol·licitar de la Junta Electoral Central l’expedició de credencial de la persona que ha de 
substituir-la . 
Tramitada per la Secretaria General del Ple la sol·licitud  s’ha expedit, amb  data 3 d’octubre de 
2013 i amb registre d’entrada a la Secretaria General del Ple numero 639/2013 de 10 
d’octubre de 2013,  per part de D. Carlos Granados Pérez, president de la Junta Electoral 
Central, la credencial de regidora expressiva de que  ha estat designat regidora de 
l’Ajuntament de Palma la Sra. NEUS TRUYOL CAIMARI per estar inclosa a la llista de candidats 
presentada pel Partit PSM-INICIATIVA VERDS-ENTESA a les eleccions de dia 22 de maig de 2011 
en substitució, per renúncia, de la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero.  
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La Sra. Truyol, segons informe de Secretaria General del Ple ha presentat la declaració de bens 
i interessos d’acord amb la legislació vigent, requisit previ per prendre possessió del càrrec de 
regidora, per la qual cosa s’inclou a la sessió ordinària del Ple de dia 31 d’octubre de 2013, la 
seva presa de possessió com a nova regidora de L’Ajuntament, com a primer punt de l’Ordre 
del dia de la sessió ordinària, salvo que es convoqués sessió extraordinària en tal cas 
s’incorporaria la seva presa de possessió com a  primer punt de la mateixa”. 
 
Al Ple de l’Ajuntament en sessió ordinària de dia 31 d’octubre de 2013, pren possessió la Sra. 
Neus Truyol Caimari del seu càrrec com a regidora de l’Ajuntament de Palma, amb la següent 
promesa: 
“Promet complir fidelment les obligacions del càrrec de regidora i per imperatiu legal, 
lleialtat al monarca i servar i fer servar la Constitució, que tot ho aguanta, com a norma 
fonamental de l’Estat, així com l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, sense renunciar a 
la justícia social i a la dignitat dels pobles, ara més que mai”. 
 
2.  Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de dia 26 de setembre de 2013. 
 
Es proposa: 
 
“Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia 31 d’octubre de 2013,  per si escau, l’aprovació de  
l’esborrany de l’acta de la sessió  ordinària de dia 26 de setembre de 2013”. 
 
S’APROVA per unanimitat 
 
3.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta escrita 

que han presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a setembre 
2013. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Complint el que disposa l’article 38 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, la 
Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de les preguntes amb resposta escrita que 
han presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a  setembre de 2013, les 
quals se sotmeten a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte de l’esmentat 
seguiment: 
 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment de les preguntes amb resposta escrita que 
han presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a setembre de 2013. 
 
4.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 

complimentats corresponents al Ple ordinari de 26 de setembre de 2013. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Complint el que disposa l’article 38.c del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, 
la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de l’execució dels acords del ple ordinari 
de dia 26 de setembre de 2013. Per això, se sotmet a la consideració de l’Ajuntament Ple el 
següent: 
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Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al ple ordinari de dia 26 de setembre de 2013 de l’Ajuntament.  
 
5.  Donar compte de la relació de convenis rebuts per a la seva inscripció  al Registre de 

Convenis de la Secretaria General del Ple en el mes de setembre  2013 ( 1365- 1366-
1367-1368). 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT: 
 
Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 31 d’octubre de 2013, la relació dels convenis 
rebuts per a la seva inscripció al registre de convenis de la Secretaria General del Ple 
corresponent al mes de setembre: 
1365 Convenio entre el Ayuntamiento de Palma de Mallorca y Palau de Congressos de 
Palma, S.A. (firmat el 13 08 2013) 
1366 Conveni entre la Conselleria d’Educació, Cultura i Universitats del Govern de les Illes 
Balears i l’Ajuntament de Palma mitjançant el qual s’atorga la categoria d’escola reconeguda 
a l’Escola Municipal de Música de Palma. ( firmat el 05 07 2013) 
1367 Protocol General d’Actuació entre l’Ajuntament de Palma de Mallorca, el Tribunal 
Superior de Justícia de les Illes Balears, el Col·legi d’Advocats de les Illes Balears i el Col·legi 
de Procuradors de Balears sobre la detecció de supòsits de vulnerabilitat amb ocasió del 
llançament d’habitatge familiar per possibilitar l’adopció de mesures de caràcter social. ( 
firmat el 24 09 2013) 
1368 Conveni d’adhesió a la Fundació Turisme Palma de Mallorca 365 com a entitat 
col·laboradora per a dur a terme activitats en matèria de promoció i desenvolupament 
turístic de la ciutat de palma de Mallorca. (firmat el 25 09 2013). 
 
6.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el llibre 

d’inscripcions des del número 16.022 de dia 23 de setembre de 2013  fins al número 
18.446 de dia 25 d’octubre de 2013. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT:  
 
Es dona compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia des del número 16.022 de dia 
23 de setembre de 2013 fins al número 18.446 de dia 25 d’octubre de 2013, inscrits en el 
llibre de resolucions. 
 
7.  Proposta d’aprovació d’acord de les festes locals per a l’any 2014. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT: 
 
El Consell de Govern de conformitat amb el que disposa el Decret 75/1998 de 31 de juliol, pel 
qual es regula el calendari de festes de la  Comunitat Autònoma de les Illes Balears (BOCAIB 
núm. 105, de 15 d’agost), i altra normativa d’aplicació, ha aprovat per acord del Consell de 
Govern d’11 d’octubre de 2013 el calendari de festes per a l’any 2014 en l’àmbit de les Illes 
Balears, publicat en el BOIB núm. 140 de 12 d’octubre de 2013. 
D’acord amb l’article 46 del Reial Decret 2001/1983, de 28 de juliol de regulació de jornades, 
hores extraordinàries i descansos, els ajuntaments han de determinar dues festes locals en 
l’àmbit municipal, a més de les festes que són dies festius en l’àmbit de les Illes Balears, atès 
això aquesta  Batlia  proposa al Ple el següent: 
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ACORD 
 
“1. Donar compte de l’acord del Consell de Govern d’11 d’octubre de 2013 mitjançant el qual 
s’aprova el calendari de festes per a l’any 2014 en l’àmbit de les Illes Balears. 
 
2. Declarar com a festes de caràcter local per l’any 2014 les següents: 
-Dia 20 de gener,  festivitat de Sant Sebastià (dilluns) 
-Dia 21 d’abril, segona festa de Pasqua (dilluns)  
 
3. El present acord es publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
S’APROVA per unanimitat 
 
8.  Proposta d’aprovació de modificació de les comissions del Ple. 
 
Es proposa: 
 
“Per acord de Ple de l’Ajuntament de dia 20 de juny de 2011, s’estructuren les seves 
comissions i el 30 de maig de 2013 es va aprovar una modificació amb motiu de la 
reestructuració d’Àrees. La Junta de Portaveus concorda en considera el nombre excessiu 
d’assumptes que son objecte de tractament per la Comissió de Serveis a la Ciutadania que 
dificulta el seu funcionament. 
Per tot això i escoltats els distints grups municipals es considera més convenient que els 
assumptes corresponents a l’Àrea delegada de Mobilitat s’atribueixin a la Comissió de 
Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial. Per altra 
banda i per la seva temàtica de caràcter econòmic, els assumptes corresponents a l’Àrea de 
Comerç i Treball  passin a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans, amb l’objecte 
de poder  tractar els temes amb més profunditat,  tota vegada que els regidors responsables 
de l’Àrea en són membres. 
A més han sorgit dubtes en quant a la comissió a la que corresponen els dictàmens 
d’assumptes relacionats amb les empreses municipals, i es considera que els assumptes que 
s’hagin de tractar en relació  a les empreses sempre que siguin temes que afectin a la part 
econòmica i organitzativa de l’empresa es tractaran a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans i quan siguin temes propis del servei que a traves de ella se presta  la 
mateixa es tractaran  a la comissió adient. 
De conformitat amb el que s’estableix l’art. 122 de la Llei 7/85, de 2 d’abril, Reguladora de les  
Bases de Règim Local, article 109 i següent del Reglament Orgànic del Ple,  l’art. 38 del 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals, aprovat 
per Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, i escoltats els portaveus dels grups 
municipals em complau proposar a l’Excm. Ajuntament Ple: 
 
Primer. Funcions. 
De conformitat amb l’article 112.1, són permanents les comissions constituïdes per assumir 
de manera habitual l'exercici de les funcions següents: 
a. L'estudi, l’informe o la consulta dels assumptes que hagin de ser sotmesos a la decisió del 
Ple. 
b. El seguiment de la gestió del batle i del seu equip de govern, sense perjudici del superior 
control i fiscalització que, amb caràcter general, li correspon al Ple. 
c. Les funcions resolutòries que el Ple els delegui. 
Aquestes comissions han de dur a terme sessions ordinàries amb una periodicitat mínima 
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mensual. 
Són, així mateix, permanents la Comissió Especial de Comptes, la Comissió Especial de 
Suggeriments i Reclamacions i la Comissió de Vigilància de la Contractació, que exerceixen de 
manera habitual les funcions que els atribueix el present Reglament. 
 
Segon. Competències. 
Cada comissió ha de tractar els assumptes propis de la seva competència. 
Quan un assumpte afecti la competència de dues o més comissions, els seus respectius 
presidents han de decidir si es du a terme sessió conjunta o quina comissió l’ha de tractar. Si 
no hi ha acord, ha de decidir el/la president/ta del Ple. 
S’adscriuen  a les distintes comissions els assumptes corresponents a les Àrees i àrees 
delegades  que s’assenyalen en cada una d’elles: 
 
I - COMISSIÓ DE SERVEIS A LA CIUTADANIA:  
 
ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL   
Turisme, Coordinació municipal, Relacions Institucionals, Accions judicials i administratives, 
Responsabilitat patrimonial. Fundació Turisme Palma de Mallorca 365, Consorci Urbanístic 
de la Platja de Palma. 
Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana   
Seguretat Ciutadana, Protecció Civil 
 
ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 
Educació. Família. Majors. Immigració. Patronat Municipal d’Escoles d’Infants de Palma.  
Conservatori Municipal Elemental de Música i Escola de Música Municipal. 
Àrea Delegada de Benestar Social i Igualtat  
Benestar Social. Infància. Igualtat. Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social. 
 
ÀREA DE CULTURA I ESPORTS  
Cultura. Arxius i biblioteques, Museus i col·leccions, Projectes culturals, Promoció cultural, 
Patrimoni cultural. Fundació Pública Pilar i Joan Miró a Mallorca Fundació Privada Es Baluard 
(en les competències que corresponguin a   l’Ajuntament), Fundació Art a la Seu de Mallorca, 
Fundació Santuari de Lluc, Fundació Casals d’arts i espais expositius de Palma, Consorci per a 
la Música de les Illes Balears.  Consorci del Museu d’Art Modern i Contemporani de Palma. 
Consorci del Castell Museu de Sant Carles 
Esports. Institut Municipal d’Esports (IME). 
 
ÀREA DE JOVENTUD I PARTICIPACIÓ  
 Joventut  i Participació  Ciutadana 
Àrea delegada de Sanitat i Consum  
Salut pública, Consum i Mercats, Mercapalma  SA (empresa mixta) 
 
II.- COMISSIÓ D’URBANISME: 
ÀREA D’URBANISME  
Urbanisme. Habitatge. Gerència Municipal d’Urbanisme. Patronat Municipal de l’Habitatge. 
Consorci de Rehabilitació Integral de Barris (RIBA) 
 
III. COMISSIÓ DE VIGILÀNCIA DE LA CONTRACTACIÓ, MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 

COORDINACIÓ TERRITORIAL: 
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Contractació (amb les funcions assignades legalment  a la Comissió Especial  de  Vigilància de 
la Contractació) 
 
ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL  
Àrea de Medi Ambient.. Agenda Local XXI. Infraestructures. Obres a vies publiques i 
equipaments urbans. Parcs i Jardins. Coordinació Territorial. Empresa Municipal d’Aigües i 
Clavegueram (EMAYA). Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes (SMAP). Societat 
mercantil  Palau  de Congressos de Palma SA. Institut  Municipal de Coordinació d’Obres 
Viàries (IMOV). Consorci Aigües de les Illes Balears. Districtes. 
Àrea Delegada de Mobilitat 
Mobilitat, Transports.  Empresa Municipal de Transports (EMT). 
 
IV.- COMISSIÓ DE COMPTES, ECONOMIA I RECURSOS HUMANS: 
Amb les funcions assignades legalment  a la Comissió Especial de Comptes li correspon a més 
a més els assumptes corresponents a les següent àrees i àrees delegades:  
 
IV. ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ  
Hisenda. Pressuposts,  Comptabilitat. Tresoreria. Política financera, sector públic i Oficina 
Control Despesa Municipal. Intervenció. Gestió Tributària. Innovació. Institut Municipal 
d’Innovació (IMI). 
Organismes en procés d’extinció: Consorci del Parc de les Estacions - Consorci Mirall  
Eixample i resta del Municipi. Fundació Jocs Mundials Universitaris - Consorci del Velòdrom 
de Palma. 
Empreses municipals quan la matèria objecte de dictamen estigui relacionada amb 
organització interna o gestió econòmica i de les comissions respectives quan afecti al servei 
prestat. 
 
ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR  
Contractació pertany a la Comissió de Vigilància de la Contractació per la seva consideració. 
Funció pública i Escola Municipal de Formació,  Contractació i Govern Interior,  Gabinet 
General Tècnic, Qualitat i Atenció a la Ciutadania,  Població i Demarcació Territorial,  
Potestat sancionadora.  Empresa Funerària Municipal (EFM) 
 
ÀREA DE COMERÇ I TREBALL 
Comerç, Treball i formació, , Promoció econòmica, Agència de desenvolupament local de 
l’Ajuntament de Palma PALMAACTIVA. 
 
V. COMISSIÓ DE SUGGERIMENTS I RECLAMACIONS: 
Suggeriments i reclamacions. Drets dels Ciutadans Relacions amb el Defensor del Ciutadà. 
Participació Ciutadana. 
S’assignen les funcions assignades legalment  a la Comissió Especial de  Suggeriments i 
reclamacions, d’acord l’article 132 de la Llei 7/85 i del Reglament orgànic del Ple. 
 
Tercer.- Composició i nomenaments. 
Les comissions permanents ordinàries s’integren per  nou (9) regidors, dels quals cinc (5) 
representaran al Grup Municipal Popular, tres (3) al Grup Municipal Socialista i u (1) al Grup 
Municipal MÉS. 
Per resolució del president del Ple, i a proposta dels respectius  grups municipals, es 
nomenaran els membres titulars de les comissions, que en cas d’absència de qualsevol d’ells 
seran substituïts pel regidor que designin  d’entre dels seus membres. 
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Quart.- President i vicepresident. 
Cada comissió té un/una president/ta i un/una vicepresident/ta, que són elegits d'entre els 
seus membres per la mateixa comissió i nomenats per el president del Ple. 
 
Quint.- Funcionament  
El funcionament  de les comissions s’ajustarà al que disposa el Reglament Orgànic del Ple.   
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
9.  Proposta d’aprovació de designació de representant a l’Assemblea General de La Caixa 

d’Estalvis i Pensions de Barcelona. 
 
Es proposa: 
 
A petició de la Caixa d’Estalvis i Pensions de Barcelona, i  d’acord amb el que estableix la 
Disposició Transitòria del Decret llei 5/2010, de 3 d’agost de la Generalitat de Catalunya i en la 
Disposició Transitòria Sisena del Reial Decret llei 11/2010, de 9 de juliol, així com el que preveu 
el Text Refós de la Llei de caixes d’estalvi de Catalunya, aprovat per Decret Legislatiu 1/2008 
d’11 de març modificat pel Decret Llei 5/2010, de 3 d’agost i en els Estatuts de la Caixa 
d’Estalvis i Pensions de Barcelona i altres disposicions  d’aplicació es proposa a l’Ajuntament 
l’adopció del següent: 
 
ACORD 
 
“1. Designar com a representant d’aquest Ajuntament a l’Assemblea General de La Caixa 
d’Estalvis i Pensions de Barcelona al Sr. José Manuel Barquero Zárate, en substitució de la 
Sra. Aina Calvo Sastre i del Sr. Andreu Alcover Ordinas que cessen en els seus càrrecs. 
 
2. Notificar aquesta resolució als interessats”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
10.  Proposta d’aprovació de representant de l’entitat “Banca Mare Nostrum SA” 
 
Es proposa: 

Vist el Real Decret-Llei 11/2010, de 9 de juliol, d’òrgans de govern i altres aspectes del règim 
jurídic de les Caixes d’Estalvis que modifica la regulació de les Caixes d’Estalvis entre altres 
qüestions en les quals es fan referència a la Llei 31/1985, de 2 d’agost, de regulació de les 
normes bàsiques sobre Òrgans Rectors de les Caixes d’Estalvi. I segons el  Real Decret-Llei 
11/2010 s’afirma la incompatibilitat de l’exercici del càrrec de membre de l’òrgan de govern 
d’una caixa amb el de tot càrrec polític-electe i amb el d’alt càrrec de les administracions 
polítiques.  

Vist l’escrit de 23 de setembre de 2013 de Sa Nostra, Caixa de Balears ha demanat a 
l’Ajuntament de Palma el representant designat a la seva Assemblea General, on el Sr. Andreu 
Alcover Ordines, representant de l’Ajuntament de Palma comunica personalment trobar-se 
incurs en aquesta incompatibilitat que li impedeix continuar en el desenvolupament del càrrec 
com a representant d’aquesta Corporació. 
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Vist l’article 28 del Reglament de designació de membres dels òrgans de govern de la Caixa de 
Balears, el Consell d’Administració de Sa Nostra ha acordat sol·licitar la designació d’un nou 
representant per cobrir la vacant de l’Ajuntament a l’assemblea General de Sa Nostra.  
 
Per això, de conformitat amb l’apartat c) de l’article 38 del Reglament d’Organització i 
Funcionament de Règim Jurídic de les Entitats Locals, aprovat per reial Decret  2568/86, de 28 
de novembre i altres disposicions sectorials d’aplicació es proposa al ple de l’Ajuntament 
l’adopció del següent 
 
ACORD:  
 
“1. Designar com a representant d’aquest Ajuntament a l’Assemblea General de Sa Nostra, 
Caixa de Balears al Sr. José Carlos Florido Garat, en substitució de la Sra. Aina Calvo Sastre i 
del Sr. Andreu Alcover Ordinas que cessen en els seus càrrecs. 
 
2. Notificar aquesta resolució als interessats”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
11.  Proposta d’aprovació d’acord de modificació de  data del Ple ordinari de desembre 

2013. 
 
Es proposa: 
 
“Per acord de Ple de l’Ajuntament de dia 20 de juny de 2011 es va establir el règim de sessions 
del Ple i es va fixar una sessió ordinària cada mes, que té lloc el darrer dijous o el dimecres 
anterior si fos festiu. 
Amb motiu de les festes de Nadal proposo al Ple de l’Ajuntament que adopti el següent  
 
ACORD  
 
“Que el Ple ordinari del mes de desembre 2013 es dugui a terme el dijous dia 19 de 
desembre”. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
12.  Proposta d’aprovació de modificació de nomenament dels representants de 

l’Administració Local a la Junta Local de Seguretat Ciutadana 
 
Es proposa: 
 
Amb motiu de la remodelació a l’Àrea de Seguretat Ciutadana, es fa necessari canviar els 
vocals representants de l’Administració Local a la Junta Local de Seguretat Ciutadana, per la 
qual cosa s’eleva al Ple de l’Ajuntament el següent: 
 
ACORD 
 
“1r. Modificar l’acord plenari de 29 de setembre de 2011, de constitució de la Junta Local de 
Seguretat Ciutadana, en el sentit de canviar a dos dels membres representants de  
l’Administració Local i, per tant, nomenar a: 
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- Nicolás Herrero Aguerri, Intendent en cap de la Policia Local, en substitució del Sr. Antonio 
Vera Martínez. 
- Guillermo Mascaró Ferrer, Coordinador tècnic de Seguretat Ciutadana, en substitució del 
Sr. Enrique Calvo Fürst. 
2n. Donar compte del present acord a la Junta Local de Seguretat Ciutadana a la primera 
reunió que es celebri. 
3è. Notificar el present acord als interessats i a la resta d’Administracions que formen part 
d’aquesta Junta”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
13.  Proposta d’aprovació de modificació de regulació dels torns d’autotaxi en temporada 

baixa. 
 
Sr. Moragues Rigo, representant de l’Associació Sindical d’Autònoms del Taxi de Mallorca: 
 
“Buenos días, señores regidores, senyor Batle. Avui és probablement el dia més trist de la meva vida, 
són 17 anys de fer feina per una regulació d’aquest sector, fa 2 anys hi va haver una consulta en aquest 
sector a on el 75% del sector va votar que volia torns horaris, tothom, el 75%. L’any passat el senyor 
Vallejo va treure unes vacacions, només l’agafaren 110 persones, 1.000 feren torns i ara mos carregam 
els torns. I mos carregam els torns perquè el senyor Vallejo treu un torn que quan els altres mos dividim 
en meitat i meitat i mos menjam la meitat del pastel cada un, treu un torn que se menja dos trossos del 
pastel cada dia. És dir, fa les hores bones d’un torn i les hores bones de l’altre. Evidentment, 
l’Ajuntament no creurà que som idiotes i que la gent s’aturarà, meitat i meitat, per a què hagi gent que 
faci el torn complet mentre els altres mos aturam. Això acabarà en què tothom agafarà aquest torn, jo 
ahir li avisava al senyor Batle, li avisava al senyor regidor, estic convençut que el senyor Batle està 
enganat amb aquest tema debut en el regidor i, sobretot, en els tècnics que tenen molt poques ganes 
de fer feina i se volen llevar de damunt la problemàtica dels torns pels canvis continus que hi ha de AM, 
AT, S1, S2, ST, SM, i el que està molt clar és que aquí s’està proposant un torn que no ha passat Comissió 
de Seguiment. Dia 8 l’oposició i les tres patronals que som aquí no se mos va informar en cap moment 
que se feia un canvi de torns. El divendres mos crida el senyor Femenies i mos diu que se farà una reunió 
perquè s’està pensant amb un torn de 16 hores i el dimarts dematí el senyor Emilio Vera mos informa 
que ja s’ha enviat a la Comissió de Govern i que no haurà tals reunions. És vera que jo vaig donar el meu 
consentiment a aquest torn, fe una reunió i parlar-ne, però no és vera que vaig donar el meu 
consentiment a aquest torn sense discutir-lo. De fet, m’enterat dels detalls del torn al llarg dels següents 
dies per telèfon, de si durava 4 mesos, de si durava 6 mesos, de si hi havia 9 dies lliures o de si n’hi havia 
6. Aquesta situació és tal qual l’estic explicant i la situació que se generarà, senyor Batle, és que el mes 
que ve, d’aquí 15 dies, d’aquí 20, tots serem en el carrer, tots serem en el carrer i serem aquí a Cort, 
perquè fins el que l’està demanant no podrà aguantar la situació. Li explic, si jo fins ara amb un torn feia 
70 euros en 7 hores bones, m’està obligant per fer aquests 60 o 70 euros a fer el doble d’hores i gastar 
el doble de combustible, se pot suposar que això és una situació que no la podrà suportar la gent. Això 
suposant que fóssim els mateixos cotxes que l’any passat, però com que damunt afegim més, és que no 
farem ni 70, ni els 50. Hi ha gent que estava fent 3 carreres cada dia a l’Aeroport durant un torn i no les 
farà en tot el dia, és que no les farà en tot el dia. Aposta li dic, i me sap molt de greu tornar-li repetir, 
aquesta situació el mes que ve, d’aquí 20 dies, d’aquí 35 dies, tots els taxistes de Palma seran a la plaça 
de Cort, exceptuant els 4 bàrbars que han proposat això, però inclús la gent de peu que ara ho agafa 
s’arrepentirà, per una senzilla raó, per què la gent ho agafa, pues molt senzill, si tots tenim un plat 
d’arròs, ahir li fèiem la comparança, si a tots mos toca un plat d’arròs, nosaltres els del dematí mos 
menjam un i els de l’horabaixa es mengen un altre, però hi ha uns senyors que es mengen dos plats 
d’arròs, no hi haurà arròs per tothom, això és una cosa que ho pot entendre qualsevol. Per tant, me sap 
molt de greu i no vull ser molt més extens, podria fer més història del que està passant, però jo el que sí 
demanaria i me sap molt de greu, em pensava mai haver d’arribar a aquest punt, la dimissió del senyor 
Vallejo. Gràcies.” 
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Sr. Bauzá Sastre, representant de la Federació Empresarial Balear de Transports: 
 
“Gràcies, senyor Batle. Excel·lentíssim senyor Batle, senyores i senyors regidors i públic assistent, com a 
president de l’Agrupació de Taxis integrada a la CAEB intervenim en aquest punt 13 volent donar suport 
a la seva aprovació i donar l’enhorabona per aquesta iniciativa municipal que nosaltres hem vist amb 
bons ulls. Aquesta regulació que avui se du a aprovació comporta un millor servei a l’usuari, per quant 
ajusta millor l’oferta a la demanda, dona una millor qualitat de vida al taxista que triarà aquest sistema 
opcional que s’afegirà als dos ja existents a la temporada baixa. Permetrà una millor conciliació de la 
vida familiar i laboral, evitarà una excessiva concentració de taxis a unes hores que no hi ha demanda, 
en contra partida a les hores de major demanda hi haurà més bon servei pel ciutadà. Regularà molt 
aquest sistema per quant haurà taxis que aturaran durant un mes a la temporada baixa, a part de tenir 6 
dies lliures mensuals els 5 mesos restants. És una regulació optativa i equivalent en hores a les altres 
regulacions existents, volem reiterar el nostre agraïment per la bona feina realitzada pels tècnics 
municipals i el regidor de Mobilitat, aconseguint equilibrar el bon servei al ciutadà amb una molt bona 
regulació pel taxista. Moltes gràcies, senyor Batle, senyores i senyors regidors i públic assistent. 
Gràcies.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Traemos hoy a aprobación del Pleno la propuesta de modificación de los 
turnos de taxi en temporada baja para sustituir el anterior régimen de las denominadas vacaciones por 
otro de 16 horas controladas por el taxímetro. El pasado ejercicio el turno de vacaciones consistente en 
30 días de vacaciones, más 1 día libre de cada 5, más turnos de 18 horas, contó con el rechazo de 
alrededor del 90% del sector y tan solo 127 taxis decidieron escogerlo, cuando tradicionalmente este 
turno de vacaciones lo elegían entre 300 y 400 taxis. Esto era, según reclamaciones y quejas que nos 
hicieron llegar, por la excesiva rigidez y la imposibilidad de conciliar vida laboral y profesional entre 
otros muchos motivos. Nos comprometimos en su día a mejorar este sistema y previo paso por la 
Comisión de Seguimiento en la que se incluyó un punto sobre valoración del sistema de turnos de 
temporada alta y propuestas del sector para la temporada baja, vista la experiencia de la regulación por 
taxímetro que se había llevado a cabo durante la temporada alta con una gran aceptación por parte del 
sector, acogiéndose de forma voluntaria 580 taxistas, y con la intención de incorporar los mismos 
criterios a los turnos de temporada baja y con la finalidad de ofrecer posibilidades de explotación de la 
licencia acorde con los intereses y preferencias profesionales de los taxistas afectados de modo que 
puedan adaptar su horario a sus diferentes necesidades o preferencias. Tras un análisis a cargo de los 
técnicos del Departamento de Movilidad se propone hoy modificar el acuerdo plenario del 27 de 
setiembre del 2012, para la incorporación de una nueva modalidad opcional consistente en prestar 
jornada diaria de 16 horas controlada mediante el taxímetro con idéntica libranza a la ya existente, es 
decir, 6 días mensuales de noviembre a febrero y así mismo dos períodos vacacionales de 15 días 
durante la temporada baja. En cuanto a los meses de marzo y abril se establece un sistema voluntario 
además del ya existente de 12 horas y media por turnos y tres días de libranza al mes que consistirá en 
16 horas controladas por taxímetro y 6 días de libranza al mes. Nada más, muchas gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, jo crec que el que hem vist avui aquí domés pot ser fruit d’una molt mala 
gestió política d’aquesta regulació dels torns. Veiem tensió, veiem com hi ha nirvis com hi ha 
enfrontament entre diferents actors, diferents professionals del taxi, i això és una situació que, la 
veritat, no és desitjable per ningú i hem arribat aquí gràcies a entre cometes una molt mala conducció 
política d’aquest tema per part del senyor Vallejo. És així, i així ho hem de dir. Jo era en aquella Comissió 
de Seguiment del taxi de fa unes setmanes, evidentment, aquesta qüestió no se va plantejar tal qual 
s’està aprovant ara, no se va plantejar, se va analitzar com havia anat el sistema, se varen parlar de 
diferents possibilitats de manera molt oberta, en cap moment a la Comissió de Seguiment del taxi se va 
concretar la proposta que ara s’ha concretat i que ha provocat aquest enfrontament entre sectors, 
aquesta situació que tenim avui complicada pel sector i jo crec que també per aquest Ajuntament com a 
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institució. És evident que això se fa sense cap consens, això és més que evident també veient les 
intervencions que ha hagut avui i, la veritat, senyor Vallejo, és difícil fer-ho pitjor, és difícil fer-ho pitjor. 
Evidentment, la qüestió de la regulació dels torns del sector del taxi sempre és una qüestió complicada, 
nosaltres això ho reconeixem, és difícil arribar a una equació que compagini el que són les condicions de 
feina dels autònoms del taxi que és una qüestió important a mantenir que hagi unes condicions de feina 
mínimament dignes pels autònoms del taxi i, a la vegada, també dins aquesta equació també ha d’entrar 
un bon servei públic i, evidentment, també intentar compaginar diferents interessos de diferents titulars 
de llicències de taxi. És una equació difícil, nosaltres això ho reconeixem, podem admetre que és 
complicat, però el que no pot ser és arribar a una situació com la que hem arribat avui en què de 
manera improvisada, precipitada, s’imposen aquests torns sense cap tipus de consens. De fet, amb la 
majoria del sector en contra. Per tant, evidentment, no és el mateix, senyor Vallejo, els torns de 16 
hores en temporada alta que en temporada baixa, són situacions completament diferents, és evident 
que això vostè ho vol implantar amb bona part del sector en contra i nosaltres, evidentment, no li 
donarem suport a aquesta iniciativa. De fet, votarem en contra per una pèssima conducció política 
d’aquesta situació, genera tensió, genera enfrontament dins el sector, hauria de repensar i rectificar sí 
realment això que aprovam avui és positiu pel sector del taxi, senyor Vallejo.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Isern. Miri, senyor Vallejo, no podem estar cada 6 mesos en aquesta situació, o 
sigui, el que ja està clar és que vostè no compta amb el sector quan pren les decisions. A la Comissió de 
Seguiment, que vàrem estar el senyor Verger i jo i les patronals, no es va acordar aquest torn, no es va 
acordar, es va xerrar genèricament sobretot de l’estiu i es va fer una referència a l’hivern. Però en cap 
cas es va acordar res. Ja li avanç que a partir d’ara quan vagi com representant del Grup Socialista a una 
Comissió de Seguiment en ruegos y preguntas demanaré quins són els acords que s’han arribat en 
aquesta Comissió. Perquè el que no vull és anar-me de la Comissió sense haver acordat res i que vostè 
després hem posi per escrit i hem digui a la cara que sí que es va acordar. Per tant, a partir d’ara, ja que 
aquesta confiança no existeix, jo li demanaré quins són els acords a que hem arribat en aquesta 
Comissió i no tindrem aquesta situació. Per tant, dir-li que jo li demanaria que retirés aquest punt i ho 
xerrés amb les patronals. I ho dic perquè segurament arribaran a acords que seran bons per a tothom, 
ho vaig dir fa un temps i ho repeteix avui. Senyor Vallejo, d’aquesta manera no se pot gestionar el taxi. 
No podem estar d’aquesta manera. Crec que tindrien que dedicar més esforços a veure com 
aconseguim que el taxi tingui més clients i tingui menys costos, a estar cada 6 mesos amb els taxistes 
que no saben quin serà el seu horari de feina al dia següent, o sigui, demà que comença la nova 
temporada no saben quin és el seu horari de feina. Va passar el mateix al estiu, no és manera de fer. Hi 
ha temps per discutir, si vostè tenia la intenció de canviar els torns d’hivern ho podria haver començat a 
xerrar fa 3 mesos i si fa 3 mesos s’hagués pactat avui no estaríem en aquesta situació. Per tant, al final 
hem de lamentar que, a més, s’estiguin fent per decret els torns del taxi quan hi ha representants del 
taxi que tenen visions diferents però que xerrant jo crec que podríem arribar a acords que fossin bons 
per a tothom. I això és el que li demano, que no ho torni a fer, perquè ja estic veient que a l’estiu 
següent estarem dintre de 6 mesos en la mateixa situació i d’aquí un any un altre cop. I no es pot 
suportar, no ho faci més. Per tant, dugui, convoqui una Comissió del Taxi, dugui aquest punt, que es 
xerri i després ho torna a portar al Ple. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Gracias, señor Alcalde. Senyor Verger, com vostè diu, trobar un punt d’equilibri en el sector del taxi és 
molt complicat, jo casi diria que és impossible. És dir, hi ha dos punts de vista de fer feina damunt un 
taxi, aquests dos punts de vista són totalment antagònics i normalment quan se pren una decisió 
sempre hi ha una part del sector que està en contra. Jo li record que fa 6 mesos, vostè va dir que havíem 
pres una decisió precipitada, sense comptar amb suport, amb estudis i a lo millor tenia raó, jo crec que 
no, però nosaltres ho vàrem estudiar des del Departament de Mobilitat i els que avui estan en contra 
d’aquesta regulació, estaven a favor fa 6 mesos de la modificació que vàrem fer i a la inversa els que 
avui estan a favor abans estaven en contra. Quin ha estat el resultat? El resultat de la temporada d’estiu 
ha estat un èxit, casi 600 taxistes se varen adherir a aquesta nova regulació, els hi donava més llibertat 
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perquè en temporada alta podien fer feina cada dia i fer caixa, precisament, perquè arribava l’estiu. 
Governar és prendre decisions, pot esser que jo estigui equivocat i ja li vaig dir fa 6 mesos, si m’equivoc 
posaré el coll i rectificaré, no m’aixec jo cada dematí a veure com puc empipar avui als taxistes. Jo li 
promet que no faig això cada dematí quan m’aixec. És una regulació demandada per un sector del taxi 
des de fa temps, jo li record que el torn de vacacions hi havia entre 300 i 400 taxis sempre i la darrera 
regulació va ser molt dolenta per ells. També li vull donar 4 dades perquè efectivament pot esser que 
ara hi hagi més taxis, però seran a les hores bones i el vespre que quan menys demanda hi ha, haurà 
menys taxis. Jo li record que l’any 2010 els que ara faran les 16 hores feien 2.520 hores de novembre a 
abril, 2.520. Després d’aquesta regulació en faran 1.920, és dir, han perdut, tots, els de torns i els altres, 
han perdut 600 hores de feina, són moltes hores, és a dir, ja s’han regulat a la baixa com no pot ser 
d’una altra manera per la crisi i perquè, efectivament, hi ha un excés de taxis. Señor Hila, lo de la 
Comisión no se lo puedo admitir, es decir, la Comisión históricamente es una Comisión consultiva en la 
que incluso está en el orden del día, el hablar de la temporada alta y propuestas para la temporada baja. 
Yo no es que le quiera decir nada pero usted no hizo ninguna de propuesta, que también se aceptan, no 
todo han de ser las decisiones del gobierno pero propuestas usted y el señor Verger, están en la 
Comisión, hubieran podido poner o dar alguna idea. Cero, ideas cero. En la Comisión se trató, se habló y 
después los técnicos llegaron y yo estuve de acuerdo a una conclusión para regular la temporada baja. 
Yo, para acabar, pienso que va a ser una regulación que flexibilizará la jornada laboral, que permitirá 
conciliar la vida profesional con la vida laboral, que no necesitarán levantarse a las dos de la mañana 
para ir a trabajar, que trabajarán la horas que quieran y, en cualquier caso, para acabar le digo que de 
los 4 meses de temporada baja van a parar 4 de cada 10 días, el 40% de los días van a estar en su casa. 
Gracias.” 

 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“Visto que mediante acuerdo plenario de 27 de Septiembre de 2012 (publicado en el BOIB nº 
160  de  fecha 30.10.2012) fue regulado el sistema de turnos del servicio municipal de autotaxi 
en temporada  baja, mediante la implantación de turnos consistentes en una jornada de trece 
horas y media de duración para ejercer los turnos alternos de S1 y S2, así como de los turnos 
fijos SM y ST, para la  cobertura de las franjas horarias de ‘mañana’ (desde la 1.15 a las 14.45 
horas) y ‘tarde’ (de 13.15  a las  2.45 horas), además de seis días de libranza mensual, 
distribuido según el número de cada licencia; con incorporación de una modalidad de turnos 
‘vacacionales’ con jornada  de dieciocho  horas diarias ejercidas rotatoriamente y 
determinadas  libranzas quincenales, resultando treinta días con dicho  concepto. Con 
introducción de un régimen peculiar para los meses intermedios de marzo y abril, atribuyendo 
en tal caso una jornada de doce horas y media generalizada a las modalidades horarias y  Visto 
que se dispone de la perspectiva comparada del sistema de turnos de temporada alta, vigente 
entre los meses de mayo y octubre, que fue establecida mediante Acuerdo plenario de 30 de 
Mayo de  2013 y diversas resoluciones posteriores que vinieron a perfilar, en particular, una 
nueva modalidad  opcional de turnos de dieciséis horas de duración controlados mediante 
taxímetro, modalidad que ha  tenido una señalada aceptación, por cuando ha sido 
voluntariamente incorporada actualmente por 580  taxistas, por lo que con la intención de 
incorporar los efectos de esta tendencia a los turnos de temporada baja, y con la finalidad 
ofrecer posibilidades de explotación de la licencia acorde con los intereses y preferencias 
profesionales de los taxistas afectados, de modo que puedan disponer del  horario que mejor 
se adecúe  a sus pautas de prestación del servicio, insertando estas preferencias en el 
esquema de turnos mediante el que se pretende relacionar los flujos estacionales  de oferta y 
demanda, tras el oportuno análisis de la cuestión a cargo de los técnicos del Departamento de 
Movilidad y habiendo sido evaluada globalmente la gestión de los turnos de trabajo, en ambas 
temporadas, por la Comisión de Seguimiento del pasado 8 de Octubre,  se propone la 
modificación del Acuerdo plenario de 27 de Septiembre de 2012, para la incorporación de una 
nueva modalidad opcional, consistente en prestar jornada diaria de dieciséis horas de 
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duración controlada automáticamente mediante el funcionamiento del taxímetro, con 
idéntica libranza a los turnos vacacionales contemplados en dicha resolución, durante los seis 
meses de la temporada baja, con inicio en noviembre y finalización en abril, en la cuantía de 
seis días mensuales y, así mismo,  asignando los periodos vacacionales contemplados en dicha 
resolución, consistentes en dos quincenas durante cada temporada baja. 
Habiéndose incluido en la subsiguiente propuesta de propuesta de resolución los detalles 
organizativos propios del caso, análogos a los incorporados por la modalidad de 16 horas en 
temporada alta. 
Por lo que,  vistas las facultades de los arts. 52 y 91 y concordantes del vigente Reglamento 
municipal de los Transportes públicos de viajeros,    se  eleva al Pleno de la Corporación la 
presente propuesta de resolución para la adopción, en su caso,  del siguiente  
 
ACUERDO: 
 
“1. Modificar el régimen de turnos de prestación del servicio de taxi en temporada baja, 
establecido mediante Acuerdo plenario adoptado en sesión de de 27 de Septiembre de 
2012, publicado en el BOIB núm. 160 de 30 de Octubre de 2012, introduciendo una nueva 
modalidad alternativa de turnos con jornada diaria de dieciséis horas, para los autotaxis que 
incorporen programación automatizada en el taxímetro . Todo ello mediante la adición de 
un nuevo punto 5.bis con la siguiente redacción:  
5.bis: Durante los seis meses de la temporada baja se establece una modalidad alternativa 
de turnos de trabajo, a la que se accederá mediante petición de cada taxista interesado, 
destinada a los autotaxis cuyos titulares  dispongan de mecanismo de control horario en el 
taxímetro, con jornada diaria de dieciséis horas de duración ejercida de modo flexible a 
voluntad del taxista interesado, sin exceder de la referida cuantía y estableciéndose el límite 
diario a las 6.00 horas, sin perjuicio del inicio y transcurso efectivo en aplicación del referido 
criterio de flexibilidad. Una vez iniciada la jornada, se interrumpirá el cómputo de la misma 
cuando el taxista afectado decida efectuar una pausa o parada, que computará en la cuantía 
mínima de una hora. Con aplicación de las siguientes determinaciones adicionales: 
a. La presente modalidad de turnos implica observar los periodos vacacionales 
correspondientes a las quincenas descritas en la programación definida en el punto 3.a de la 
presente resolución, así como la libranza establecida en el subsiguiente punto 4º, a razón de 
un día de cada cinco, resultando seis días mensuales, con vigencia durante los seis meses de 
la temporada baja.  
b. Durante las jornadas de los días trigésimo primeros de los meses afectados por la 
temporada baja, los autotaxis que presten el turno de 16 horas darán cumplimiento a la 
regulación establecida, con normal utilización del medio de control incorporado por el 
taxímetro. Igualmente, los servicios de carácter interurbano, incluso los acogidos al llamado 
régimen de reciprocidad en puerto y aeropuerto, por razones técnicas se integrarán en el 
cómputo del sistema de control horario automatizado mediante elfuncionamiento del 
taxímetro. 
c. En el sistema de control horario del taxímetro deberá programarse el número de horas 
que el taxi afectado por la modalidad de 16 horas pueda trabajar diariamente, en la indicada 
cuantía. 
d. Al accionarse el mecanismo de inicio de jornada, llevando activada la luz verde 
correspondiente a la expectativa de servicio de los artículos 35.d y 49 del Reglamento 
municipal de los transportes públicos de viajeros y de las actividades auxiliares y 
complementarias, el taxímetro comenzará a computar las 16 horas atribuidas a la jornada. 
Cuando dicha cuantía se haya agotado,  la programación bloqueará  la bajada de bandera. 
No obstante, de conformidad con el párrafo cuarto del artículo 52 de dicho Reglamento, la 
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caducidad del turno y del consiguiente número de horas no impedirá la finalización de la 
carrera en curso. 
e. El ejercicio de la jornada de 16 horas implica que los taxis afectados deben llevar activado 
el indicador luminoso exterior  de color verde genéricamente previsto. Igualmente, tendrán 
activado dicho indicador cuando estén estacionados en la zona de repuesto en espera de 
acudir al estacionamiento ordinario de taxis del aeropuerto siguiendo las previsiones del 
artículo 65 del Reglamento municipal regulador del servicio. Se entenderá que el tiempo de 
espera en estacionamientos de autotaxi, incluida la referida zona de repuesto, será tiempo 
efectivo de servicio diario. 
f. Los titulares de licencias que pretendan ejercer la presente modalidad de turnos deberán 
comunicarlo expresamente a la Administración municipal en la forma legalmente 
establecida. El ejercicio del turno requiere la exhibición del distintivo correspondiente, en 
forma ovalada, expresando textualmente el número de horas atribuido mediante signo 
numérico de trazo blanco sobre fondo de color verde; además de la exhibición simultánea 
del turno vacacional V correspondiente. Por ello, a quienes pretendan ejercer la presente 
modalidad de turnos se les debe expedir un turno vacacional complementario, a fin de que 
el ejercicio del turno de 16 horas se simbolice mediante la dualidad de ambos distintivos.  
g. El mecanismo de control del taxímetro comporta la aportación de la pertinente 
certificación técnica.  
h. Los vehículos de sustitución por avería temporal del autotaxi originario normalmente 
adscrito a la licencia, estarán excluidos del turno de 16 horas controlado mediante 
taxímetro. En consecuencia, cuando los taxistas afectados por esta situación formulen la 
pertinente comunicación ante esta administración municipal, ejerciendo la presente 
modalidad de turnos, deberán prestar servicio conforme al turno de la modalidad vacacional 
atribuida. 
2. Dar traslado de la presente resolución a las entidades representativas de los intereses 
profesionales del sector del taxi. Entrando en vigor en coincidencia con su publicación en el 
BOIB. No obstante, en tanto se publica, podrá anticiparse la comunicación para la obtención 
de los turnos opcionales contemplados en la presente resolución”.  
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
14.  Proposta d’aprovació de modificació parcial de la regulació municipal sobre 

homologació de vehicles aptes per ser incorporats al servei municipal d’autotaxi. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“Visto que en fecha 28 de Septiembre de 2006 (publicado en el BOIB de 28 de Octubre de 
2006) fue emitido acuerdo plenario de homologación de vehículos aptos para ser 
incorporados al servicio municipal de autotaxi, estableciéndose en su punto 3º los criterios 
dimensionales  y funcionales aplicables para sucesivas homologaciones. Dicha resolución 
fue parcialmente modificada mediante acuerdo plenario de 30 de Mayo de 2013 publicado 
en el BOIB de 13 de Junio de 2013, introduciendo criterios derivados de la norma UNE 26-
363-85.  
 Habiendo recaído al respecto un informe de fecha 14.10.2013 del ITOP municipal 
competente en materia de homologaciones en el que viene a propugnar que para la 
actualización de los modelos homologados, a instancia de parte, los interesados aporten 
determinada acreditación técnica de la adecuación del modelo cuya homologación se 
pretende a los requerimientos municipales sobre homologación, contenidos en el punto 2 
del Acuerdo plenario correspondiente y en su Anexo 1 sobre normas especiales, en la 
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redacción dada por la resolución de 30 de Mayo de 2013. Estimando que se trata 
únicamente de incorporar un importante detalle instrumental acreditativa de los 
parámetros técnicos de homologación, que viene a completar las determinaciones 
introducidas mediante Acuerdo plenario de 30 de Mayo de 2013.  Dicho informe señala 
literalmente lo siguiente: ‘Para solicitar la homologación de un vehículo para el servicio de 
auto taxi en Palma, deberá presentar un certificado por el cual el vehículo a homologar 
cumple con todos los requisitos descritos en la Norma UNE 26-363-85, quedando detallado 
en el mismo las mediciones de cada cota o elemento a tener en cuenta, según sea el caso, y 
especificando la situación de cada cota en relación al margen o intervalo de tolerancia 
expresado en la Norma. Este certificado debe ser emitido por un laboratorio que disponga 
de acreditación oficial para la emisión de certificados de homologación de vehículos’. 

En consecuencia, se propone al respecto una ampliación de la redacción del punto 
2º del originario Acuerdo fecha 28 de Septiembre de 2006, que actualmente presenta el 
siguiente contenido literal: ‘Mediante Decreto de la Alcaldía podrán actualizarse los 

modelos de vehículos, ya se trate de procedimientos iniciados de oficio a  instancia de parte. 

En cada una de las resoluciones de carácter favorable constará la clasificación de tipo de 

vehículo a efectos de permanencia en el servicio. La clasificación en los grupos a), b) y c) 

determinará la  permanencia máxima, reglamentariamente establecida,  de diez, doce y 

catorce años, respectivamente’.  La ampliación pretendida consiste en el siguiente inciso: A 
las solicitudes de homologación deberá adjuntarse un certificado por el cual el vehículo a 
homologar cumple con todos los requisitos descritos en la Norma UNE 26-363-85, 
quedando detallados en el mismo las mediciones de cada cota o elemento a tener en 
cuenta, según sea el caso, y especificando la situación de cada cota en relación al margen o 
intervalo de tolerancia expresado en la Norma. Este certificado debe ser emitido por un 
laboratorio que disponga de acreditación oficial para la emisión de certificados de 
homologación de vehículos. 
 Así mismo, al amparo del art. 105.2 de la Ley 30/1992, corregir el error material 
detectado en el texto del Acuerdo plenario de 30 de Mayo de 2013, sobre la identificación 
de la Norma UNE aplicada, tratándose, expresado con corrección de la Norma UNE 26-363-
85, figurando erróneamente la expresión numérica 263. 
 Por todo ello, el funcionario que suscribe, entiende que procede la adopción del 
acuerdo plenario de modificación del adoptado el 28 de Septiembre de 2006, de 
conformidad con los artículos en ejecución de las previsiones sobre módulos o tipos de 
coches de los artículos 36 y 44  y 91  del vigente Reglamento municipal de los Transportes 
públicos de viajeros. Elevándose, en consecuencia,   la presente propuesta de resolución, 
para la adopción del siguiente  
 
ACUERDO: 
 
“1. Modificar parcialmente el contenido del  acuerdo plenario de 28 de Septiembre de 
2006, publicado en el BOIB núm. núm. 152 de 28 de Octubre de 2006, sobre 
homologación de vehículos aptos para ser incorporados al servicio municipal de autotaxi, 
introduciendo las siguientes variaciones: 
a. Dar al punto 2º de dicha resolución la siguiente redacción en sustitución de la 
originaria: 2. Mediante Decreto de la Alcaldía podrán actualizarse los modelos de 
vehículos, ya se trate de procedimientos iniciados de oficio a  instancia de parte. En cada 
una de las resoluciones de carácter favorable constará la clasificación de tipo de vehículo 
a efectos de permanencia en el servicio. La clasificación en los grupos a), b) y c) 
determinará la  permanencia máxima, reglamentariamente establecida,  de diez, doce y 
catorce años, respectivamente. A las solicitudes de homologación deberá adjuntarse un 
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certificado por el cual el vehículo a homologar cumple con todos los requisitos descritos 
en la Norma UNE 26-363-85, quedando detallados en el mismo las mediciones de cada 
cota o elemento a tener en cuenta, según sea el caso, y especificando la situación de cada 
cota en relación al margen o intervalo de tolerancia expresado en la Norma. Este 
certificado debe ser emitido por un laboratorio que disponga de acreditación oficial para 
la emisión de certificados de homologación de vehículos. 
b.  Corregir el error material detectado en el texto del Acuerdo plenario de 30 de Mayo de 
2013, sobre la identificación de la Norma UNE aplicada, figurando erróneamente la 
expresión numérica 263, tratándose de la Norma UNE 26-363-85. En consecuencia, ésta 
debe ser la correcta identificación de dicha norma, en sustitución de la expresada en 
dicha resolución. 
 
2. Notificar la presente resolución a las entidades representativas de los intereses 
profesionales del sector del taxi. Entrando en vigor en coincidencia con su publicación en 
el BOIB”.  
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
15.  Proposta d’aprovació per a commemorar el 700è aniversari de la mort de Ramon Llull i 

proclamar els anys 2015 i 2016 any Ramon Llull. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Jo en això voldria fer una petita consideració. Nosaltres, evidentment, votarem a favor, estam d’acord 
amb la declaració de manera molt evident, però volíem comentar una cosa. Una cosa que, evidentment, 
no mos agrada de l’exposició de motius. Dins la declaració de l’any Ramon Llull quan se xerra dins 
l’exposició de motius, se glosa la figura de Ramon Llull, al final, s’obvia una cosa que pensam que obviar-
la és molt forçat, se xerra de primeres tongades de mallorquins cristians, d’acord, nascuts després de la 
conquesta de Jaume I en el moment de la incorporació a la Corona d’Aragó, és conegut i simplement és 
un tema d’història, jo amb això no faig cap valoració, que Ramon Llull era fill de catalans, això és absurd 
que s’amagui dins l’exposició de motius. Sense fer cap tipus de valoració, és absurd que s’amagui això a 
la declaració de motius. Inclús també és absurd que s’amagui una qüestió que és molt clara, que en 
Ramon Llull se definia a ell mateix com a català de Mallorca. Per tant, que aquí això quedi resumit en 
mallorquins cristians, jo ja dic no faig cap valoració, jo mai me he definit com un català de Mallorca, jo 
m’estim més dir que som mallorquí, però la història és la història i en Ramon Llull se definia a ell mateix 
com a català de Mallorca, era fill de catalans, els seus pares eren nascuts a Catalunya i això s’obvia de 
manera bastant absurda per una questió, vull entendre, que per una qüestió ideològica perquè és que 
sinó no s’acaba d’entendre. I és un factor essencial, evidentment, de la figura de Ramon Llull. 
Simplement fer aquesta puntualització. Evidentment, amb l’acord estam d’acord i votam a favor però 
això és una errada que mos agradaria, inclús, que se pogués corregir si hi ha més oportunitats en el 
moment que se desplegui l’any Ramon Llull.” 
 

Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“Al primer Congrés Internacional del Lul·lisme, que tingué lloc el 1960, com també a la revista 
Estudios Lulianos, dirigida per la Maioricensis Schola Lullistica, i a la qual han col·laborat els 
lul·listes i medievalistes d’arreu del món, ens recordaren que Ramon Llull és un dels homes 
més savis entre els savis d’aquells admirables segles XIII i XIV. 
 
Ramon Llull va néixer a la ciutat de Mallorca entre els anys 1232 i 1236. Per tant, Llull formà 
part de les primeres tongades de mallorquins cristians nascuts després de la conquesta de 
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Jaume I, moment en què l’illa s’incorporà a la Corona d’Aragó. Son pare pertanyé a la cort 
reial, la qual cosa explica que el jove Ramon visqués els trenta primers anys de la seva vida en 
un ambient cortesà –arribà a ocupar el càrrec de senescal de la taula a les ordres de qui seria 
sempre amic, el príncep Jaume (futur Jaume II de Mallorca). El 1257 es casà amb la donzella 
Blanca Picany, amb qui va tenir dos fills: Domingo i Magdalena. D’aquells anys, el mateix Llull, 
ja de vell, recordava: “Jo era un home casat amb fills, bastant ric, dissolut i mundà”. La ciutat 
sense fronteres que el va veure néixer i créixer era la capital d’un nou regne, sorgit enmig de la 
mar occidental mediterrània, endinsada en un ambient de colors, de matisos i de gran 
diversitat, fruit de la coexistència d’un cristianisme llatí fronterer amb els mons islàmic, bizantí 
i jueu, mons autònoms però no independents.  
 
Aquesta realitat mediterrània, juntament amb la crisi per la qual passava l’Església llatina, 
sacsejada pels vents tramuntanals de les heretgies o les denúncies i les reivindicacions dels 
moviments cristians pauperistes i espirituals, i amb el desconhort que li suposava el rumb que 
havia pres la seva mundana i cortesana vida, provocà en Llull l’experimentació d’una conversió 
fulgurant. La conversió del jove mallorquí significà un canvi de rumb radical a la seva vida, on la 
recerca i l’afany per a aconseguir la unitat de tots els homes envers la seva relació amb Déu, 
marcarà tot el seu itinerari vital durant la resta de la seva vida: 
 

“E anaixí com havem un Déu, un creador, un senyor, haguéssem una fe, 
una lig, una secta e una manera a amar e honrar Déu, e fossem amadors e 
ejudadors los uns dels altres, e enfre nós no fós nulla diferència ni 
contrarietat de fe ni de costumes”. 

 
D’aquesta manera aprengué l’àrab, estudià filosofia, teologia i altres ciències al monestir de la 
Real de Palma. La seva recerca d’un sistema que permetés dur endavant els seus objectius 
missioners el dugué a dur vida eremítica al puig de Randa. Aquí hi elaborà, per “inspiració 
divinal” el seu Ars, el sistema pel qual s’aconseguiria la unitat espiritual de tots els homes.  
Amb el suport del rei de Mallorca, el seu amic Jaume II, fundà, a la bella contrada de Miramar, 
el Col·legi de Missioners, futurs aprenents de llengües i del seu Ars. 
 
Dugué a terme aquesta tasca amb l’actitud d’un “foll d’amor”; és a dir, amb la follia i l’esperit 
que va aprendre darrere les passes i l’exemple del seràfic pare sant Francesc, per la qual cosa, 
a la ciutat d’Assís estant, ingressà com a terciari seglar. Viatjà per tota la Mediterrània i per 
moltes terres de la cristiandat. Fou magister a la Universitat de París. Parlà amb papes, discutí 
amb rabins, sultans i savis sarraïns; també n’aprengué. Predicà a esglésies, sinagogues i 
mesquites, sovint posant en perill la seva pròpia vida. Sense ser la seva intenció, escampà el 
nom de Mallorca pertot arreu 
. 
Fruit de la seva tasca i curolla, ens deixà en herència vint-i-un volums en llengua romanç i 
trenta-cinc en llengua llatina. A més d’aquest immens llegat, la collita ha estat copiosa al llarg 
dels segles. Ramon Llull, en paraules d’Antoni Oliver C. R. “és avui més viu i més present que 
mai. Moltes de les seves intuïcions són plenes d’actualitat, i l’exemple de la seva vida és una 
crida a l’abraçada de tota la humanitat, que ell ja propugnava, i de la qual els humans encara 
que no ens hem adonat”. 
 
Mallorca, per la vida exemplar duita per Llull, li ha retut tribut des dels temps medievals amb la 
intitulació de beat, realitat que fou recollida i acceptada pel papa Pius IX, qui reconegué el 
culte com a beat del Tercer Orde Franciscà (actual Orde Franciscà Seglar, OFS). Per tot el que 
s’ha exposat, s’entén que el beat Ramon Llull hagi estat proclamat durant segles, per les 
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generacions de mallorquins, cappare intel·lectual i espiritual del nostre antic Regne de 
Mallorca. 
 
Per tot això, i, de conformitat amb els articles 79 i següents del Reglament orgànic del Ple de 
l’Ajuntament, propòs que el Ple adopti el següent 
 
ACORD 
 
“1.Declarar els anys 2015 i 2016 Any Ramon Llull, en commemoració del 700è aniversari de 
la seva mort, en línia amb la moció aprovada pel Senat els proppassats dies. 
 
2.Impulsar i donar a conèixer la figura i les obres del beat Ramon Llull, amb l’objectiu de 
divulgar, promocionar i potenciar els actes de commemoració, tant a través de les diferents 
regidories de l’Ajuntament de Palma, com amb altres institucions polítiques, civils i 
religioses. Es col·laborarà especialment amb els congressos i els actes organitzats per la 
Diòcesi de Mallorca i per la família franciscana, especialment amb els terciaris de l’Orde 
Franciscà Seglar. 
  
3.Traslladar aquest acord a la Casa Reial, als governs d’Espanya, de les Illes Balears, al 
Parlament de les Illes Balears, al Consell de Mallorca, al Consell de Menorca, al Consell 
d’Eivissa, al Consell de Formentera i a les institucions representatives dels territoris 
continentals que formaren l’antiga Corona de Mallorca (el Rosselló, la Cerdanya i 
Montpeller); als ajuntaments de Valldemossa i Algaida, a la Diòcesi de Mallorca, als 
ministres provincials dels terciaris franciscans seglars (OFS), del Tercer Orde Regular (TOR), 
dels framenors caputxins (OFM cap.), dels framenors (OFM) i als Missioners dels Sagrats 
Cors; a la Universitat de les Illes Balears, especialment a la Càtedra Ramon Llull; a la UNED, 
com també als organismes o les institucions que s’hagin volgut afegir a l’efemèride”. 
 
S’APROVA per unanimitat 
 
16.  Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’exercici de l’activitat 

pública de Professor Associat a la UIB al cap de secció de Benestar Social. 
 
Es  proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
El Sr. Bernat Calafat Vich, TAE Superior Cap de Servei de Benestar Social, mitjançant instància 
de data 23.09.13 sol·licita li sigui concedit el reconeixement de compatibilitat per a l’exercici 
d’activitat pública de Professor Associat de la Universitat de les Illes Balears, durant el curs 
acadèmic 2013/2014, amb una dedicació no superior a la del temps parcial (8 hores 
setmanals). 
Vist que l’esmentada sol·licitud compleix els requisits establerts als art. 3, 4, 7, 12 i següents de 
la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al servei de les 
administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril, ja que es tracta 
d’un contracte en règim de dedicació no superior a la del temps parcial i amb duració 
determinada, no superant els límits retributius, i essent aplicable en aquest cas l’excepció 
establerta a l’article 16.3 de l’esmentada llei. 
 
Vist l’article 123.1.p) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim Local, 
segons la modificació realitzada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de Mesures per a la 
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Modernització del Govern Local, en relació a l’article 9 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, 
d’Incompatibilitats del Personal al Servei de las Administracions Públiques, és motiu pel qual el 
Cap de Secció que subscriu proposa a l’Exim. Ajuntament Ple que es complagui en emetre el 
següent 
 
A C O R D 
 
“PRIMER.- Reconèixer al Sr. Bernat Calafat Vich, TAE Superior Cap de Secció de Benestar 
Social, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professor Associat de la 
Universitat de les Illes Balears, en règim de dedicació no superior a la de temps parcial (8 
hores setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 2013/2014.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment dels 
articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril. 
  
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de Règim 
Local”.  
 
S’APROVA per unanimitat 
 
17.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a ENDESA ENERGIA XXI S.L.U per 

import de 613.311’79€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
Dins l’any 2013 s’han rebut factures pel subministrament d’enllumenat públic, electricitat i gas 
escoles i electricitat i gas edificis municipals de l’empresa ENDESA ENERGIA XXI i ENDESA 
ENERGIA S.A.U. Dita facturació correspon al mes d’agost, consums del mes de juliol. Les 
esmentades factures no es poden tramitar per falta de diners a les partides adients i es per tal 
causa que, un pic realitzades les comprovacions pertinents i conformades les facturs pel 
Departament d’Infraestructures, la cap de secció que subscriu, d’acord amb l’establert per 
l’art. 176.2 b) i 182.1 del RDL 2/2004, de 5 de març, que aprovà el text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals i el Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma,  
demana al Ple l’adopció del següent 
 
ACORD 
 
“Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació i iniciar l’expedient de modificació de crèdit per 
habilitar el crèdit suficient a les partides que es relacionen per poder cobrir el total de la 
despesa. L’esmentat deute correspon a factures pel concepte d’enllumenat públic, electricitat i 
gas escoles i electricitat i gas edificis municipals de les empreses ENDESA ENERGIA XXI i 
ENDESA ENERGIA S.A.U., en concepte de consums produits dins l’any 2013, facturació del mes 
d’agost per consums del mes de juliol. Els imports a reconèixer són els següents: 
PROVEÏDOR: ENDESA ENERGIA XXI S.L.U., CIF B-82846825. C/Ribera del Loira, 60.28042 
Madrid. 
PARTIDA 06.16500.22100 
Subministrament enllumenat públic 
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TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:    448.045,41€ 
D’aquest total s’han de restar abonaments per un import de 16.628,38€, resultant un líquid 
de 431.417,03€. 
PARTIDA 10.32100.22100 
Subministrament d’electricitat escoles 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:      49.867,20€ 
PARTIDA 10.32100.22100 
Subministrament GAS 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:           379,08€ 
PARTIDA 06.92000.22100 
Subministrament electricitat edificis municipals 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:      72.143,47€ 
D’aquest total s’han de descomptar abonaments per un import de 1.034,65€, resultant un 
líquid de 71.108,82€. 
PARTIDA 06.92000.22100 
Subministrament GAS 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:         1.127,82€ 
PROVEÏDOR: ENDESA ENERGIA S.A.U. CIF A-81948077. C/Sant Joan de Déu, 1.07007 Palma. 
CONCEPTE: Subministrament del fluid elèctric enllumenat públic, dependències municipals i 
escoles. 
PARTIDA: 06.16500.22100 
Subministrament enllumenat públic 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:         5.450,77€ 
PARTIDA: 10.32100.22100 
Subministrament GAS escoles 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:         1.318,49€ 
PARTIDA: 06.92000.22100 
Subministrament electricitat edificis municipals 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:       52.304,12€ 
CONCEPTE: Subministrament de gas edificis municipals. 
TOTAL IMPORT, IVA INCLÒS:            338,46€” 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
18.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors de l’IME per 

import de 827’63€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
Durant els anys 2010 i 2012 varen quedar sense tramitar les factures que figuren a la relació 
que s’adjunta, la qual és conseqüència de compromisos adquirits dins els anys 2010 i 2012. 
D’acord amb la legislació aplicable: 
Article 23.e del Reial decret legislatiu 781/1986, de 18 d’abril, text refós de les disposicions 
legals vigents en matèria de règim local, 
Article 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, 
Articles 22 a 27 de la Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions 
públiques i del procediment administratiu comú, 
Articles 176 i 188 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el Text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, 
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Bases d’execució del Pressupost general de 2013 Base 29 reconeixement extrajudicial dels 
crèdits, 
Articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 
2004, 
Articles 172 i 173.5 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les 
corporacions locals 
 
Per tot això, s’eleva a l’aprovació del Ple, prèvia aprovació de la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos humans i prèvia aprovació del Consell Rector de l’Institut Municipal de 
l’Esport l’adopció del següent  
 
ACORD 
 
“1. Reconèixer el deute per un total de 827,63€ (vuit cents vint-i-set euros amb seixanta-tres 
cèntims) segons la relació adjunta número F/2013/127 i, per tant, abonar aquest import. 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
19.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors de la Regidoria 

d’Infraestructures per import de 8.734’27€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
El Servei de Logística va remetre, mitjançant informe de 29 de maig de 2013 (ANNEX I), a 
aquest Servei Administratiu les factures que es relacionen a continuació per a tramitar el 
corresponent reconeixement de deute i el seu abonament amb càrrec a la partida 
2013.11.16905.22199 LOGÍSTICA.- SUBMINISTRAMENT DE MATERIALS DIVERSOS, vist que en 
data 29 de maig de 2013 aquestes factures varen ser conformades pel tècnic responsable, ja 
que no es varen poder tramitar al seu moment degut a que el servei no en tenia constància i 
s’han rebut els duplicats dins el 2013. En aquest escrit el Servei fa constar la seva conformitat, 
exposa que la compra del material objecte de les factures era necessària per a poder realitzar 
les feines que fan les brigades electricistes municipals, que els preus aplicats són correctes i 
que no existeix impediment o limitació alguna per a la imputació de la despesa al pressupost 
de l’exercici corrent:  
- Fra. núm. FA09/80304 de data 21/05/2009 per un import de 1.832,37 €, 16 % d’IVA inclòs, de 
l’empresa DIELECTRO BALEAR, S.A.U., CIF A-07004864, amb domicili al C/ Gremi Fusters, 43, 
07009 Palma de Mallorca.- Fra. núm. 52240 de data 15/12/2009 per un import de 421,44 €, 16 
% d’IVA inclòs, de l’empresa DIELECTRO BALEAR, S.A.U., CIF A-07004864, amb domicili al C/ 
Gremi Fusters, 43, 07009 Palma de Mallorca.- Fra. núm. 1891 de data 31/01/2011 per un 
import de 120,51 €, 18 % d’IVA inclòs, de l’empresa DIELECTRO BALEAR, S.A.U., CIF A-
07004864, amb domicili al C/ Gremi Fusters, 43, 07009 Palma de Mallorca- Fra. núm. 1894 de 
data 31/01/2011 per un import de 6.359,95 €, 18 % d’IVA inclòs, de l’empresa DIELECTRO 
BALEAR, S.A.U., CIF A-07004864, amb domicili al C/ Gremi Fusters, 43, 07009 Palma de 
Mallorca 
Existeix crèdit suficient i adequat a la partida 2013.11.16905.22199 LOGÍSTICA.- SUBMI 
NISTRAMENT DE MATERIALS DIVERSOS. 
S’adjunta informe favorable de Intervenció de data 23 de setembre de 2013 (Annex II). 
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De tot això resulta la següent relació de factures: 
 

N. de registre N. de Factura Data Fac. Import total CIF Nom empresa 

F/2013/7327 FA09/80304 21/05/2009 1.832,37€ A-07004864 DIELECTRO BALEAR S.A.U. 

F/2013/7328 52240 15/12/2009 421,44€ A-07004864 DIELECTRO BALEAR S.A.U. 

F/2013/7329 1891 31/01/2011 120,51€ A-07004864 DIELECTRO BALEAR S.A.U. 

F/2013/7330 1894 31/01/2011 6.359,95€ A-07004864 DIELECTRO BALEAR S.A.U. 

SUMA TOTAL DE LES FACTURES 8.734,27 €   

 
Per tot això, atesa la necessitat d’abonar les dites factures, d’acord amb el que estableixen 
l’art. 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local; arts. 22 a 27 
de la Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i del 
procediment administratiu comú; l’art. 176 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, 
pel qual s’aprovà el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals; la Base 29 de les 
d’execució del Pressupost municipal de 2013; els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del 
Ple de l’Ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; i l’article 50.11 del Reglament 
d’Organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, previ dictamen de la 
Comissió de Comptes, Economia i Recursos humans, propòs al Ple l’adopció del següent: 
 
 A C O R D 
 
“1r. Reconèixer el deute amb l’empresa que a continuació s’assenyala pel valor corresponent 
a les factures que igualment es relacionen, acordant l’abonament de les mateixes a 
l’empresa creditora amb càrrec a les partides que en cada cas s’indiquen; tot això ates 
l’informe del Servei de Logística de data 29/05/2013 (annex I), i l’informe favorable 
d’Intervenció de data 23/09/2013 (Annex II):  
- (Annex I) Un total de 8.734,27 €, amb càrrec a la partida 2013.11.16905.22199 LOGÍSTICA.- 
SUBMINISTRAMENT DE MATERIALS DIVERSOS: 
- Fra. núm. FA09/80304 de data 21/05/2009 per un import de 1.832,37 €, 16 % d’IVA inclòs, 
de l’empresa DIELECTRO BALEAR, S.A.U., CIF A-07004864, amb domicili al C/ Gremi Fusters, 
43, 07009 Palma de Mallorca. 
- Fra. núm. 52240 de data 15/12/2009 per un import de 421,44 €, 16 % d’IVA inclòs, de 
l’empresa DIELECTRO BALEAR, S.A.U., CIF A-07004864, amb domicili al C/ Gremi Fusters, 43, 
07009 Palma de Mallorca. 
- Fra. núm. 1891 de data 31/01/2011 per un import de 120,51 €, 18 % d’IVA inclòs, de 
l’empresa DIELECTRO BALEAR, S.A.U., CIF A-07004864, amb domicili al C/ Gremi Fusters, 43, 
07009 Palma de Mallorca 
- Fra. núm. 1894 de data 31/01/2011 per un import de 6.359,95 €, 18 % d’IVA inclòs, de 
l’empresa DIELECTRO BALEAR, S.A.U., CIF A-07004864, amb domicili al C/ Gremi Fusters, 43, 
07009 Palma de Mallorca 
2n. Comunicar el present acord a l’empresa interessada i a la secció de Comptabilitat”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
20.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a REPSOL COMERCIAL DE 

PRODUCTOS PETROLIFEROS SA, per import de 48.337’00€. 
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Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
El Reial Decret 2274/ 1993, de 22 de desembre, que estableix la cooperació de les 
Corporacions Locals amb el Ministeri d’ Educació i Ciència es competències atribuïdes a les 
administracions públiques en matèria de manteniment i conservació dels centres docents de 
titularitat pública de Palma, manifesta al seu article 6.1 del capítol III que “la conservación, el 
mantenimiento y vigilancia de los edificios destinados a centros de educación infantil de 
segundo ciclo, educación primaria o educación especial, dependientes del Ministerio de 
Educación y Ciencia, corresponderán al municipio respectivo”. Atès que una de les matèries 
englobades dins el manteniment dels centres docents és el subministrament de gasoil tipus C 
per a la calefacció de les escoles públiques de Palma, es va contractar aquest servei el qual fou 
adjudicat a l’empresa REPSOL COMERCIAL DE PRODUCTOS PETROLÍFEROS S.A. per acord de  
Junta de Govern de 15 de juliol de 2009 i per un període de dos anys, prorrogables per altres 
dos més, amb inici el dia 1 d’agost de 2009 i finalització el 31 de juliol de 2011. A l’acabament 
d’aquest contracte es va aprovar, per acord de Junta de Govern de 27 de juliol de 2011 una 
pròrroga d’un any, amb data d’inici 1 d’agost de 2011 i finalització 31 de juliol de 2012. Atès 
que, en acabar aquesta primera pròrroga l’empresa adjudicatària no en va voler fer una 
segona, i donada l’obligatorietat legal de prestació del servei,  els subministrament es van anar 
tramitant mitjançant decrets d’abonament mentrestant s’anaven preparant els nous Plecs de 
Condicions Tècniques i els de les Clàusules Administratives particulars que han estat aprovats per 
Junta de Govern de data 24 d’abril de 2013, per a un període dos anys i un import de 
250.000,00’- €., IVA inclòs, per a un període de dos anys. 
Atès que en aquests moments tenim pendent d’abonament les factures de subministrament 
de Gasoil- C  als col·legis públics, corresponents als mesos de gener a març de 2013, tant a 
l’empresa CEPSA BALEAR OIL. S.L. que va ser la primera a realitzar els subministrament de 
combustible, com a REPSOL COMERCIAL DE PRODUCTOS PETROLÍFEROS S.A. empresa que el va 
realitzar amb posterioritat, davant la negativa de CEPSA a seguir fent el subministrament, de 
conformitat amb l’obligatorietat legal que té l’ Ajuntament de prestació d’aquest servei, i per fer 
front a la quantitat de 85.636,06’- €. (VUITANTA-CINC MIL SIS-CENTS TRENTA-SIS EUROS I SIS 
CÈNTIMS) IVA inclòs, que s’han de carregar a la partida 10 32100 221 03 del vigent pressupost de 
despeses, als efectes del reconeixement del deute contret per l’ esmentada quantitat, i atenent el 
que està previst a  l’article 124.4.n de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de 
règim local, segons l’addició efectuada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de mesures per 
a la modernització del govern local;  
l’article 185 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, que aprova el text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals, i les bases d’execució del pressupost municipal  
per a l’any 2013, els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’ajuntament, aprovat 
el dia 29 de juliol de 2004; els articles 172 i 173.5 del Reglament d’organització, funcionament i 
règim jurídic de les corporacions locals, la cap de negociat que subscriu proposa al Ple 
l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
 “1r. Reconèixer el deute contret amb l’empresa REPSOL COMERCIAL DE    PRODUCTOS 
PETROLÍFEROS S.A., amb CIF. A-80298839,  per la quantitat  de 48.337,99’- €. (QUARANTA-VUIT 
MIL TRES-CENTS TRENTA-SET EUROS I NORANTA-NOU CÈNTIMS), IVA inclòs, en concepte 
subministrament de Gasoil-C per a la calefacció dels Col·legis Públics de Palma, d’acord amb les 
factures que s’acompanyen i que a continuació es relacion 
 Núm. factura            Col·legi públic          Import 
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5331082276 Rei Jaume I  2.974,62    

5331082277 Establiments  2.492,64    

5331082278 Infant don Felip  1.986,52    

5331140661 Miquel Costa i Llobera  2.799,76    

5331140663 Verge de Lluc  2.794,17    

5331140662 Son Quint  2.794,17    

5331145326 La Soledat  3.219,02    

5331145327 Anselm Turmeda  1.325,98    

5331153871 Gènova  1.874,57    

5331153872 Sa Indioteria  2.811,37    

5331153873 Son Rullan   2.812,32    

5331159204 Son Rullan  2.667,51    

5331159205 Infant don Felip  1.284,80    

5221164338 Els Tamarells  2.756,04    

                5331102232         Gabriel Vallseca  4.646,39 
                  5331096170                            Eugenio López y López                                                   2.861,76 
                  5331099666                                  CEE Son Ferriol                                                           3.844,94 
                  5331102233                                    Rafal Vell                                        2.391,41 
 
2n. L’ import total de les esmentades factures és de  QUARANTA-VUIT MIL TRES-CENTS 
TRENTA-SET EUROS I NORANTA-NOU CÈNTIMS (48.337,99’- €.),   IVA inclòs, dels quals 
39.948,75’- €. corresponen a la base imposable i 8.389,24’- €. a l’ IVA (21%) . Aquesta quantitat 
s’haurà d’abonar amb càrrec a la partida 10 321 00 221 03 del vigent pressupost de despeses. 
 
3r. Traslladar aquesta resolució a l’empresa REPSOL COMERCIAL DE PRODUCTOS PETROLÍFEROS 
S.A. i a la Intervenció Municipal.”. 
  
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
21.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a CEPSA BALEAR OIL S.L, per import 

de 51.042’57€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
El Reial Decret 2274/ 1993, de 22 de desembre, que estableix la cooperació de les 
Corporacions Locals amb el Ministeri d’ Educació i Ciència es competències atribuïdes a les 
administracions públiques en matèria de manteniment i conservació dels centres docents de 
titularitat pública de Palma, manifesta al seu article 6.1 del capítol III que “la conservación, el 
mantenimiento y vigilancia de los edificios destinados a centros de educación infantil de 
segundo ciclo, educación primaria o educación especial, dependientes del Ministerio de 
Educación y Ciencia, corresponderán al municipio respectivo”.  
Atès que una de les matèries englobades dins el manteniment dels centres docents és el 
subministrament de gasoil tipus C per a la calefacció de les escoles públiques de Palma, es va 
contractar aquest servei el qual fou adjudicat a l’empresa REPSOL COMERCIAL DE PRODUCTOS 
PETROLÍFEROS S.A. per acord de  Junta de Govern de 15 de juliol de 2009 i per un període de 
dos anys, prorrogables per altres dos més, amb inici el dia 1 d’agost de 2009 i finalització el 31 
de juliol de 2011. A l’acabament d’aquest contracte es va aprovar, per acord de Junta de 
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Govern de 27 de juliol de 2011 una pròrroga d’un any, amb data d’inici 1 d’agost de 2011 i 
finalització 31 de juliol de 2012. Atès que, en acabar aquesta primera pròrroga l’empresa 
adjudicatària no en va voler fer una segona, i donada l’obligatorietat legal de prestació del 
servei,  els subministrament es van anar tramitant mitjançant decrets d’abonament 
mentrestant s’anaven preparant els nous Plecs de Condicions Tècniques i els de les Clàusules 
Administratives particulars que han estat aprovats per Junta de Govern de data 24 d’abril de 
2013, per a un període dos anys i un import de 250.000,00’- €., IVA inclòs, per a un període de 
dos anys. 
Atès que en aquests moments tenim pendent d’abonament les factures de subministrament 
de Gasoil-C  als col·legis públics, corresponents als mesos de gener a març de 2013, tant a 
l’empresa CEPSA BALEAR OIL. S.L. que va ser la primera a realitzar els subministrament de 
combustible, com a REPSOL COMERCIAL DE PRODUCTOS PETROLÍFEROS S.A. empresa que el va 
realitzar amb posterioritat, davant la negativa de CEPSA a seguir fent el subministrament, de 
conformitat amb l’obligatorietat legal que té l’ Ajuntament de prestació d’aquest servei, i per fer 
front a la quantitat de 85.636,06’- €. (VUITANTA-CINC MIL SIS-CENTS TRENTA-SIS EUROS I SIS 
CÈNTIMS) IVA inclòs, que s’han de carregar a la partida 10 32100 221 03 del vigent pressupost de 
despeses, als efectes del reconeixement del deute contret per l’ esmentada quantitat, i atenent el 
que està previst a  l’article 124.4.n de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de 
règim local, segons l’addició efectuada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de mesures per 
a la modernització del govern local; l’article 185 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i les bases d’execució 
del pressupost municipal per a l’any 2013, els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple 
de l’ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els articles 172 i 173.5 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, la cap de negociat que 
subscriu proposa al Ple l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
“1r. Reconèixer el deute contret amb l’empresa CEPSA BALEAR OIL S.L., amb CIF. B-07565641, 
per la quantitat de 51.042,57’- €. (CINQUANTA-UN MIL QUARANTA-DOS EUROS I CINQUANTA-
SET CÈNTIMS), IVA inclòs, en concepte subministrament de Gasoil-C per a la calefacció dels 
Col·legis Públics de Palma, d’acord amb les factures que s’acompanyen i que a continuació es 
relacionen: 
 Núm. factura   Col·legi públic   Import 
 

2013021000000036 CEE Son Ferriol              2.942,95    

20130110000000567 Pintor Joan Miró              5.199,98    

20130110000000568 La Soledat              3.275,00    

20130110000000566 Camilo José Cela              3.120,03    

20130110000000529 Anselm Turmeda              1.211,61    

20130110000000456 Sa Indioteria              3.053,56    

20130110000000510 Els Tamarells              3.083,69    

20130110000000176 Rafal Vell              1.571,79    

20130110000000149 Son Quint              3.143,58    

20130110000000150 Gabriel Valseca              5.239,30    

20130110000000112 CEE Son Ferriol              3.143,58    

20130110000000109 Es Pil·larí              3.044,03    

20130110000000110 Infant don Felip              1.571,79    
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20130110000000111 Rei Jaume I              3.143,58    

20130110000000323 Son Oliva              2.544,63    

20130110000000196 Verge de Lluc              2.729,68    

20130110000000237 Miquel Costa i Llobera              3.023,79    
 
2n. L’ import total és de CINQUANTA-UN MIL QUARANTA-DOS EUROS I CINQUANTA-SET 
CÈNTIMS (51.042,57’- €), IVA inclòs dels quals 42.183,94’- €. corresponen a la base imposable i 
8.858,63’- €, a l’ IVA (21%) . Aquesta quantitat s’haurà d’abonar amb càrrec a la partida 10 
321 00 221 03 del vigent pressupost de despeses. 
 
3r. Traslladar aquesta resolució a l’empresa CEPSA BALEAR OIL S.L. i a la Intervenció 
Municipal.”. 
 

S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

22.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import de 
2.552’00€. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
“Mitjançant Decret 02991, de 3 de març de 2010, s’encàrregà a Segall Promoció Cultural, CIF 
B07853542, amb domicili al carrer de l’Arxiduc Lluís Salvador, 25, 1r - 07004 Palma, el recull i 
anàlisi de totes les celebracions tradicionals de Palma i dels elements culturals que els 
composen, per l’edició  del llibre Les festes de Palma, editat l’any 2010.  
Es va fer una reserva de crèdit (ref. 1679, op. 3053) el 22 de febrer del 2010 que no es va 
utilitzar per no presentar la factura l’interessat fins el dia  21 de juny de 2013. 
Davant la reclamació del particular d’instar al cobrament de la factura núm. PS 54/10, donat 
que  aquesta s’ha presentada correctament en el nostre departament amb data d’entrada del 
Registre General de 21.06.13, amb núm. de document 126.667, i, vists els informes de la 
coordinadora general  de Cultura, de 4 de juliol d’enguany, i del cronista municipal, de 16 de 
setembre d’enguany, propòs que el Ple efectuï el corresponent reconeixement de deute i 
adopti del següent  
 
ACORD 
 
“1. Reconèixer i abonar el deute per un total 2.552 euros (2.162,71 €, més 389,29 € d’IVA) a 
Segall Promoció Cultural, CIF B07853542, corresponent a la factura PS 54/10, de 13 d’octubre 
de 2010, pel recull i anàlisi de totes les celebracions tradicionals de Palma i dels elements 
culturals que els composen, per l’edició del llibre Les festes de Palma, amb càrrec a la partida 
03.33400.62901 del vigent Pressupost de Despeses. 
 
2. Comunicar-ho a la Intervenció Municipal i a l’interessat”. 
  
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
DEBAT CONJUNT DEL PUNTS 23 AL 25 
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23.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 10 de suplement de crèdit 
finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a 2013. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
El que subscriu, regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, justificant les circumstàncies que 
motiven la tramitació del present expedient de modificació de crèdit núm. 10 de suplement de 
crèdit  finançat amb baixes de crèdit en el pressupost propi de la corporació per a 2013, emet 
la següent 
MEMÒRIA 
Vist que a l’àrea de Recursos Humans no hi ha crèdit suficient per a atendre les despeses 
previstes fins a final d’any d’aquesta àrea, al mateix temps el crèdit del servei de la grua 
municipal tampoc no es suficient, per tan és necessari que es suplementin varies partides. 
Per altra banda el Regidor de l’àrea de Mobilitat ha sol·licitat que se suplementi l’aplicació 
pressupostària 154410077000 (Transports.- Projecte accessibilitat Taxi) per tal d’atendre les 
despeses d’un projecte d’accessibilitat en el transports mitjançant autotaxi per a les persones 
amb discapacitat. 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 
la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2013, l’art. 127, apartat 1.b, 
de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 
57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 8435 de 13 de maig de 2013, d’organització dels serveis 
administratius de l’Ajuntament, s’eleva al Ple de l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de 
Govern, la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n.10, de suplement de crèdit finançat amb baixes de 
crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013, quedant 
establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 
inicials Augment Crèdit dif. 

03 33200 12000 BIBLIOTECA.- RETRIB. BÀS. PERS. FUNCIONARI. 523.463,39 40.800,00 564.263,39 

05 23100 12100 BENESTAR SOCIAL.- COMPL. DESTÍ 723.255,24 41.000,00 764.255,24 

09 92000 12000 ADM. GRAL.- RETRIB. BAS. PERS. FUNCIONARÍ 2.970.782,45 73.200,00 3.043.982,45 

12 13500 12000 BOMBERS.- RETRIB. BÀSIQUES FUNCIONARIS 2.431.835,14 321.000,00 2.752.835,14 

18 43100 12000 COMERÇ.- RETRIB. BÀS. PERS. FUNCIONARI 303.681,00 4.000,00 307.681,00 

12 13200 22709 POLICIA.- CONTRACT. PREST. SERV. GRUA 2.899.365,62 315.000,00 3.214.365,62 

15 44100 77000 TRANSPORTS.- PROJECTE ACCESSIBILITAT TAXI 2.000,00 8.000,00 10.000,00 

     803.000,00  

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES    

B) DISMINUCIÓ DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdit 
anterior Disminució Crèdit def. 

02 01100 31050 
INTER. NOVES OPERAC. CRÈDIT, TRESORERIA I 
CONFIRMING 1.778.766,28 615.000,00 1.163.766,28 



 

- 34 - 

02 92400 22602 PREMSA.- PUBLICITAT I PROPAGANDA 493.500,00 180.000,00 313.500,00 

15 13300 22709 CONTR. PREST. SERVEI ORA 7.471.385,07 8.000,00 7.463.385,07 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  803.000,00  

Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
24.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 14 de crèdit extraordinari finançat 

amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Aquí vàrem votar en contra perquè nosaltres enteníem que aquests 49.000 euros 
que sobraven de la partida de transferències, sobraven, de que se baixava de la partida per dur-lo a 
interessos de Falca Verda, enteníem que no es resolia el problema d’interessos de Falca Verda i podien 
ser fonamentals per iniciar una altra vegada l’aplicació d’aquest programa de Palma Habitada. No s’ha 
fet així, veiem que en el pressupost del 2014, encara no el coneixem amb deteniment, però entenem 
que tampoc hi ha la partida que nosaltres havíem reclamat i votam en contra perquè entenem que 
estarien millor aquests 49.000 euros a Palma Habitada que no als interessos de la Falca Verda. Gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Nosaltres votam en contra pel mateix motiu.” 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
El que subscriu, regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, justificant les circumstàncies que 
motiven la tramitació del present expedient de modificació de crèdit núm. 14 de crèdit 
extraordinari  finançat amb baixes de crèdit en el pressupost propi de la corporació per a 
2013, emet la següent 
 
MEMÒRIA 
 
Mitjançant l’escrit de data 16 de setembre de 2013, el regidor d’àrea d’Urbanisme i Habitatge 
ha sol·licitat una modificació de crèdit per a crear una aplicació pressupostària per atendre 
part dels  interessos expropiatoris a favor de l’empresa Pells Balears, SA, a la Falca Verda, que 
foren objecte de sentència del TSJ. 
Aquest crèdit extraordinari serà finançat amb baixa de crèdit de l’aplicació pressupostària 
081520041100 (Urbanisme.- Transf. cts. al Patronat Municipal de l’Habitatge) 
  Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 
la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2013, l’art. 127, apartat 1.b, 
de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 
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57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 8436 de 13 de maig de 2013, d’organització dels serveis 
administratius de l’Ajuntament, s’eleva  al  Ple de l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta 
de Govern,  la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n. 14, de crèdit extraordinari finançat amb baixes de 
crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013, quedant 
establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 

AUGMENT    

Org. Pro. Eco. Descripció 
CrèCrèdit 
antanterior 

Augment 
Crèdit 
def. 

08 15100 35200 
INTERESSOS DE DEMORA EXPROP. FALCA 
VERDA       0,00 49.000,00  49.000,00 

   TOTAL AUGMENT DE DESPESES  49.000,00  
DISMINUCIÓ    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdit 
anterior 

Disminució Crèdit def. 

08 15200 41100 
URBANISME.- TRANSF. CTS. PATR. MPAL. 
HABITATGE 728.290,00 49.000,00 679.290,00 

   TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES  49.000,00  
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 

 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 en contra (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
25.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 15 de crèdit extraordinari finançat 

amb baixes de crèdit en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2013. 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Nosaltres per explicar també el sentit del vot, és que aquests doblers se’n recorda senyor Batle quan 
vostè va dir que els 27 milions d’euros de superàvit, de romanent de tresoreria, no servien, que era un 
apunt comptable, que no eren doblers en caixa, que no se podien gastar, pues ara ja hem gastat 12. 
Hem gastat 12 a amortització. Per tant, estaria bé que demanés disculpes si se va equivocar a les hores.”  

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
“El que subscriu, regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, justificant les circumstàncies que 
motiven la tramitació del present expedient de modificació de crèdit núm. 15 de crèdit 
extraordinari i suplement de crèdit  finançat amb l’aplicació del Romanent Líquid de Tresoreria 
de l’exercici 2012 en el pressupost propi de la corporació per a 2013, emet la següent 
MEMÒRIA 
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L’article 32 de la Llei 2/2012, de 27 d’abril, orgànica d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 
Financera preveu que, en el supòsit que la liquidació pressupostària se situï en superàvit, 
aquest s’haurà de destinar a reduir el deute net en els termes següents: “Article 32. Destinació 
del superàvit pressupostari.  En el supòsit que la liquidació pressupostària se situï en superàvit, 
aquest es destinarà, en el cas de l'Estat, comunitats autònomes, i corporacions locals, a reduir 
l'endeutament net.  En el cas de la Seguretat Social, el superàvit s'aplicarà prioritàriament al 
Fons de Reserva, amb la finalitat d'atendre les necessitats futures del sistema.  
Vist que l’Ajuntament de Palma ha liquidat el pressupost de 2012 amb un romanent de 
tresoreria per a despeses generals positiu en 27.683.753,28 €, si bé una vegada ajustat menys 
l’import de les obligacions pendents d’aplicar a  pressupost és de 11.883.479,30€ i que el seu 
destí hi ha d’esser reduir l’endeutament net. El Regidor de l’àrea d’Economia, Hisenda i 
Innovació ha proposat amortitzar anticipadament 11.829.610,81€ dels préstecs que suposen 
una major carrega financera. 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, 
la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2013, l’art. 127, apartat 1.b, 
de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 21 d’abril i per la llei 
57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 8435 de 13 de maig de 2013, d’organització dels serveis 
administratius de l’Ajuntament, s’eleva al Ple de l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de 
Govern, la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
“1. Aprovar la modificació de crèdit n.15, de crèdit extraordinari i suplement de crèdit 
finançat amb l’aplicació del Romanent Líquid de Tresoreria de l’exercici 2012 en el 
Pressupost Propi de la Corporació per a 2013, quedant establertes les consignacions 
pressupostàries de la següent forma: 

 
A) AUGMENT DE DESPESES    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 
inicials Augment 

Crèdits 
totals 

02 01100 91302 
AMORTITZACIÓ LA CAIXA REFINANÇ .PRÉSTEC 2010 (10.000.000 
eur) 666.667,00 666.667,00 1.333.334,00 

02 01100 91303 AMORTITZACIÓ LA CAIXA ICO RD8/2011 (5.760.544,31 eur) 1.917.645,58 2.042.292,55 3.959.938,13 

02 01100 91309 
AMORTITZACIÓ SANTANDER C .HISPANO 
REFINAN.(29.638.725,85eur) 1.587.788,88 1.587.788,82 3.175.577,70 

02 01100 91310 
AMORTITZACIÓ SANTANDER C .HISPANO ICO RD8/2011 
5.760.429,15eu 1.800.570,18 2.042.087,62 3.842.657,80 

02 01100 91314 AMORTITZACIÓ BBVA ICO RD8/2011 (5.760.274,40 eur) 1.917.502,63 2.042.140,31 3.959.642,94 

02 01100 91318 AMORTITZACIÓ BANESTO RD 5/2009 (12.051.324,59eur) 2.947.743,35 3.072.727,67 6.020.471,02 

02 01100 91327 AMORTITZACIÓ LA CAIXA RD 4/2012 0,00 375.906,84 375.906,84 

   TOTAL AUGMENTS  11.829.610,81  

 

B) AUGMENT D'INGRESSOS    

APLICACIÓ  
Prev. 
Inicials Augment Prev. Totals 

87000 ROMANENT DE TRESORERIA PER A  DESPESES GENERALS 0,00 11.829.610,81 11.829.610,81 

   TOTAL AUGMENTS  11.829.610,81  

       

Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
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2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP), 8 en contra (PSIB-PSOE) i 3 abstencions (MÉS). 
 
26.  Donar compte al Ple de l’informe d’Intervenció pel qual s’avalua el compliment anual 

del Pla de Sanejament. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT: 
 
Vist el RDL 5/2009, de 24 d’abril, de mesures extraordinàries i urgents per facilitar a les Entitats 
Locals de deutes pendents de pagaments amb empreses i autònoms, convalidat per Resolució 
de 21 de maig, del Congrés dels Diputats. 
 
Vist que, de conformitat amb l’establert a l’article 1 del RDL5/2009, de 24 d’abril, aquesta 
entitat va liquidar el seu pressupost de 2008, amb romanent de tresoreria negatiu i tenia 
obligacions vençudes i exigibles pendents d’aplicar al pressupost de 2008 i, per tant tenia la 
possibilitat de finançar el seu import amb endeutament bancari. 
 
Vist que de conformitat amb l’establert a l’article 3.1. del RDL 5/2009, de 24 d’abril, per 
finançar el seu import d’endeutament bancari era necessari un Pla de Sanejament que va ser 
aprovat 29 de juny de 2009. 
 
Vist l’informe d’Intervenció de 10 d’octubre de 2013 sobre el compliment anual del Pla de 
Sanejament que s’adjunta, es proposa  el següent 
 
A C O R D 
 
“PRIMER.- Assabentar-se de l’informe d’Intervenció pel qual s’avalua el compliment anual 
del Pla de Sanejament que s’ajunta, als efectes previstos a l’article 9.3 del RDL 5/2009, de 24 
d’abril. 
 
SEGON.- Que per part de la Intervenció Municipal es comuniqui l’esmentat informe al 
Ministeri d’Economia i Hisenda.” 
 
Es debaten conjuntament del punt 27 al punt 36. 
27.  Proposta d’aprovació inicial de la modificació de l’Ordenança Fiscal de l’Impost sobre 

Bens Immobles, esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE (630/2013) i esmena del Grup 
Municipal MÉS (643/2013). 

 
Sr. Batle (PP): 
 
“Secretaria estamos haciendo un debate conjunto de todas las ordenanzas fiscales. ¿De acuerdo? No 
solamente el 27” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
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“Aquí duim el compromís derivat del Debat de l’estat de la ciutat a on se va aprovar per aquest Plenari la 
congelació dels impostos i de la proposta que duim aquí per fer efectiva aquesta congelació. Havíem de 
proposar rebaixar el tipus de l’impost de bens immobles un 7,48% que és el que duim aquí, aquesta 
proposta de rebaixar els tipus municipal el 7,48%. I els altres tributs són més qüestions de gestió com ja 
vàrem poder explicar a la Comissió de Comptes. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Nosaltres hem presentat esmenes a aquesta ordenança de l’IBI per diferents motius que pas a exposar. 
Amb l’ordenança que aprovam hem de tenir clar, perquè quan des de l’Equip de Govern Municipal se 
xerra de congelació de les tases, hem de tenir molt clara una cosa, que ara mateix amb l’ordenança que 
aprovam aquesta taxa de l’IBI està un 14% més elevada que el 2011 quan l’Equip de Govern actual va 
entrar a governar aquest Ajuntament. L’equació entre tipus de gravamen i valors cadastral suma un 14% 
més, hem augmentat la pressió fiscal un 14% més, ho dic perquè escoltant alguns discursos del senyor 
Martínez o del senyor Batle pareix que se congelen les taxes i que..., evidentment, se congelen respecte 
a l’any passat però hem de tenir molt clar que està un 14% més elevat que el 2011. Per això, nosaltres, 
en uns moments en aquests dos anys de legislatura de govern del Partit Popular en que han baixat els 
ingressos de les famílies de manera exponencial, molta gent a l’atur, gent que li baixen els ingressos, 
rebaixes de salaris, en el final la gent disposa de molt menys doblers que el 2011 però paga un 14% més 
d’IBI que el 2011. L’IBI que és l’impost  municipal per excel·lència, per tant, aquest Ajuntament i s’ha de 
dir ben clar, ha augmentat la pressió fiscal als ciutadans de Palma. Per això, per rectificar això, nosaltres 
proposam una rebaixa del tipus de gravamen general per situar-lo en el lloc a on estava el 2011 i no 
haver produït aquest augment de pressió fiscal en els ciutadans. Però com que també, des d’una òptica 
de responsabilitat, som conscients que per mantenir uns serveis públics l’Ajuntament ha de tenir uns 
certs ingressos i que aquest Ajuntament segueix tenint un problema d’ingressos, que davallen igual que 
també davallen els ingressos de les famílies, des d’aquesta òptica, evidentment, nosaltres a les nostres 
al·legacions, a les nostres esmenes, el que proposam és incidir en incrementar pressió fiscal a aquelles 
empreses, grans empreses que sí, realment, tenen una capacitat econòmica per poder contribuir a les 
arques públiques. Estam parlant d’un tipus de gravamen que aquesta ordenança deixa en el 0,71 molt 
per davall, que és el tipus de gravamen específic pels immobles de major valor, aquest tipus de 
gravamen que aquí el tenim en el 0,7 a altres ciutats està al 1,1, al 1,2, fins i tot. És aquest tipus de 
gravamen el que paguen grans superfícies comercials, el que paguen grans empreses d’hoteleria, el que 
paguen grans empreses d’oficines, en aquestes empreses sí que els hi podem demanar un major esforç 
en aquest moment. Simplement equiparant aquest esforç al que fan aquestes mateixes empreses a 
altres ciutats de l’estat espanyol, que el tenen al 1,1. Per tant, nosaltres des d’aquesta òptica no volem 
dir no, baixar l’IBI per tothom, i nosaltres deim que a les famílies se’ls hi ha de baixar l’IBI. L’IBI general 
s’ha de baixar, per situar-lo en el nivell de 2011, que està un 14% més alt, però en aquestes grans 
empreses sí que hi ha molt de marge, l’Ajuntament de Palma té molt de marge per augmentar la pressió 
fiscal. Aquesta gent sí que ha de pagar. També tornam proposar a les nostres esmenes un tema que 
col·labora amb la justícia social i l’accés a l’habitatge, posar un 50% de recàrrec en aquells immobles 
buits. No pot ser que amb la situació de manca d’accés a l’habitatge que tenim a aquesta ciutat hi hagi 
més de 20.000 habitatges buits i l’Ajuntament no cobri un recàrrec del 50% de l’IBI en aquests immobles 
que estan paralitzats que no entren en el mercat i en el final repercuteix en que els preus del mercat de 
lloguer són més elevats i, evidentment, aquí sí que tenim una altra via per poder recaptar més i no 
carregar a tothom per igual, a famílies que tenen els dos membres a l’atur carregar-les un 14% l’IBI, 
mentre aquestes grans empreses paguen molt menys que paguen a altres ciutats. I també, i això és una 
novetat respecte a altres anys, el que hem introduït enguany és que aquelles famílies d’alt poder 
adquisitiu, tot i que siguin nombroses, han de poder pagar l’IBI. El que mos trobam ara és que famílies 
d’alt poder adquisitiu que tenen ingressos a lo millor de 150 o 200.000 euros, no estan pagant IBI, tenen 
una bonificació del 90%, quan tenen una renda altíssima, això simplement pel fet de tenir tres fills. Això 
és una situació que s’ha de corregir, no pot ser que haguem pujat l’IBI un 14%, haguem pujat l’IBI un 
14% a famílies amb tots els membres a l’atur i que famílies d’alt poder adquisitiu que guanyen 150 o 
200.000 euros tinguin una bonificació del 90% a la nostra ciutat i això està passant avui en dia a Palma. 
Perquè la bonificació del 90%, si es família nombrosa s’aplica, evidentment, per igual. Evidentment, 
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depèn del valor cadastral de l’immoble però hi ha famílies que tenen un immoble de 150 o 120.000 
euros i tenen unes rendes molt més altes. Per tant, aquesta injustícia també la volem corregir, des d’una 
òptica de la responsabilitat, de que necessitam ingressos i necessitam baixar la pressió fiscal a una 
ciutadania que no pot suportar pagar més imposts, que estan a una situació dramàtica moltes famílies 
amb tots els membres a l’atur. Gràcies.”  
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Nosaltres hem presentat 4 esmenes a 4 ordenances, bàsicament, per donar 
l’oportunitat també a vostè senyor Isern de complir amb el programa electoral que fins ara no ho ha fet. 
El senyor Verger deia que s’havia incrementat el 14%, jo li discutiria, fins i tot, perquè no domés s’ha de 
mirar el que ha pujat a les famílies sinó que també la supressió de totes les bonificacions del pago a la 
carta, el tipus diferenciat, per tant, la pressió fiscal de l’IBI ha pujat un 20%. Vostè ja passarà a la història, 
amb dades a la mà, per ser el Batle en democràcia que més ha pujat l’IBI. Això, si no ho redueix, vostè 
està abocat a acabar així, perquè ja ho és, en dos anys ja ho és. Per tant, ja pot congelar que en acabar la 
legislatura encara serà el Batle que més ha pujat els imposts en tota la legislatura. Per tant, com que 
això era un dels seus compromisos electorals, pujar l’IPC, li volem donar l’oportunitat de que la 
compleixi, però no domés era aquesta, vostè en cap moment del seu programa va dir que havia 
d’eliminar les bonificacions o el pago a la carta, al contrari, l’havia de potenciar. Tampoc havia de limitar 
les bonificacions a família nombrosa i vostè n’ha llevades de bonificacions de família nombrosa. I, 
evidentment, la seva gran promesa de que tots els aturats podrien ajornar o fraccionar tots els imposts, 
taxes i preus públics de l’Ajuntament de Palma, evidentment, ha quedat en no res i això és una..., és que 
això no és una mentida això és una traïció als aturats perquè degué haver molts d’aturats que el varen 
votar per això i no ho han pogut fer. No ho han pogut fer. I això s’hauria de contemplar. Evidentment, 
això suposa una minva de recursos accepta aquesta esmena, som ben conscients, però sempre és 
menor que la seva renúncia a un dret legal que té aquest Ajuntament, i ja ho hem comentat moltes 
vegades, que és la llei de capitalitat. Tenim un dret legal, evidentment el Govern Balear pot canviar la 
llei, el que no pot és deixar de complir-la, però l’està incomplint i vostè no li diu res, vostè s’ha estimat 
més, no diu res en públic, en privat no sé que li dirà perquè jo no hi som, vostè s’ha estimat més gravar 
als ciutadans de Palma, que en teoria és a qui ha de defensar, per no enfrontar-se al Govern Balear. 
Escolti, vostè defensa els interessos partidistes per damunt dels interessos dels ciutadans de Palma i 
això no pot esser, això està malament. Una altra esmena que hem fet, ha estat a les llicències 
urbanístiques perquè inexplicablement, fins i tot per jo, l’any passar se va incrementar la llicència per 
taxes urbanístiques cosa que en tota la legislatura anterior ni mos vàrem atrevir mai a pujar un cèntim, 
per què?, per què evidentment el sector de la construcció era el sector més malmenat. Per tant, anem a 
rebaixar-la aquesta taxa, no suposa un import econòmic elevat si no recaptam pràcticament res, si 
recaptam un milió d’euros, escolti, la rebaixi amem si hi ha qualcú que per aquest..., què haurà poca 
gent? Segur, però a lo millor per aquest, és un incentiu més, no serà l’incentiu però serà un incentiu més 
per dinamitzar aquest sector tan malmès com és la construcció. Una altra de les esmenes que vàrem 
presentar era a la taxa per serveis relatius al tractament de residus sòlids urbans, miri senyor Batle, a dia 
d’avui, ho he mirat avui dematí, l’Ajuntament ha recaptat 31.769.947 euros, casi 32 milions d’euros, a 
dia d’avui, demà estam a novembre, n’ha pagat 15.906.000, això suposa un benefici de 15 milions, no, 
15 no, de 17 milions d’euros, 17 milions d’euros, això se ve produint any rere any, no és que se vagi 
reduint, és que se va incrementant. Evidentment, queden dues factures per aplicar aquí, el benefici no 
seran de 17 però fàcilment seran d’entorn de 10 milions d’euros. Això no pot esser, no pot esser que per 
una taxa que és finalista li cobren 32 milions d’euros als ciutadans de Palma i nosaltres en paguem 22 o 
23 que serà més o manco, el pressupost és de 22.686.000, anem a preveure que el gastarem en la seva 
totalitat, suposarà un benefici de 9 milions i mig. Aquest era un tema que criticava el senyor Martínez a 
l’anterior legislatura, quan no era vera perquè vàrem començar a fer la inspecció i ha estat quan ha 
acabat la inspecció que evidentment s’han posat tots en el cobro i ara guanyam una fortuna, ara 
guanyam una fortuna a costa dels ciutadans, l’hem de reduir. Què no se vol perdre recursos? Pues les 
haurem de cobrar d’una altra banda és evident, però no pot ser. I, finalment, hem proposat ja per 
tercera vegada, proposar el que han fet per les paradetes, ho han fet vostès no ho hem fet nosaltres, 
nosaltres demanàvem el mateix per les terrasses de bars, cafès i cafeteries, que és que en lloc de cada 
trimestre se pogués fer, trimestre natural, se pogués fer cada mes perquè una persona que vulgui tenir 
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una terrassa a final de juny i principi de juliol ha de pagar 6 mesos quan això és, realment, un absurd. 
Gràcies.”  
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Quan xerram de les ordenances fiscals, xerram dels ingressos que han de finançar la despesa 
municipal, vostès estan proposant retalls a la despesa corrent de més de 15 milions d’euros, el Partit 
Socialista. I jo no tinc cap problema de seure’ns i xerrar, jo estic més còmode baixant impostos, senyor 
Alcover, jo estic més còmode baixant impostos, per tant, no tenim cap problema de reunir-nos, tenim 
fins a final de desembre per decidir de on traiem aquestes retallades. Però clar, després jo sent, jo li sent 
a vostè però després sent a la seva portaveu que no, que està en contra de fer retallades, igual que en el 
Grup Més que és vera que ells plantegen una altre tema que ara hi entraré, però, senyor Alcover, mos 
podem seure, el dia 14 tenim el Plenari de Pressupostos, vostè me tregui d’allà 15 milions d’euros de 
retallades, me treu 15 milions d’euros de retallades i, escolti, li diré que el senyor Isern baixa els 
impostos gràcies a les retallades del PSOE, sense cap problema li direm que és gràcies a vostè. Jo m’he 
de comparar..., sap el que no hem complit, senyor Alcover, el seu pla de sanejament de vostès, de tots, 
també el va votar el PSM, en el seu pla de sanejament significava fer una pujada generalitzada 
d’impostos però, sobretot, a l’IBI que és el que estam discutint, se pujava un 35%, hauríem d’estar 
aprovant avui una pujada del 9,51% de l’IBI pel 2014 en lloc de la congelació. Per tant, l’estalvi, l’altre dia 
me deia 7 milions d’euros, no, no, senyor Alcover, l’estalvi amb la política que hem fet aquests darrers 
dos anys de mirar de no gastar això ha suposat un estalvi als ciutadans de més de 30 milions d’euros 
fiscalment xerrant. Li hem rebaixat la política fiscal que vostès volien fer, la pressió fiscal als ciutadans i 
ciutadanes de Palma en més de 30 milions d’euros. Vostè xerra de pujades, de tal, miri, tots recordam la 
Calvo taxa, senyor Alcover, és que vostès se’n obliden, vostès varen pujar l’IBI per damunt del 15%, en 
dos anys amb superàvit en el pressupost, amb superàvit en el pressupost que l’havíem deixat sense 
deixar forats perquè nosaltres mos vàrem trobar un abisme però vostè se va trobar un pressupost amb 
superàvit, un coeficient d’endeutament del trenta poc, trenta-cinc per cent i amb aquella situació varen 
pujar l’IBI, varen pujar un 40% la taxa de basures, el bitllet de l’EMT en els residents un 46%, el tema de 
l’aigua un 12 o 13%, això sí que va ser una pujada, conjunta, Calvo taxa, conjunta, no un impost de 40. 
Perquè, què hem incrementat de l’impost de circulació durant aquesta legislatura? Zero. Zero, l’impost 
de circulació que s’ha de tenir en compte, vostès el varen pujar, vostès també el varen pujar, varen tots 
els impostos i no neguin la realitat, vostès estan en contra de fer retallades perquè confiaven els ajustos 
només a pujar els ingressos i això vol dir pujar la pressió fiscal. I nosaltres podem anar complint la nostra 
promesa electoral de no demanar més doblers a la butxaca dels ciutadans amb esforços pressupostaris, 
hem deixat de gastar, senyor Alcover, hem deixat de gastar. Si l’únic que hem fet amb les crítiques 
seves, hem deixat de gastar. Senyor Verger, quan acabi aquesta legislatura, per finançar la despesa 
municipal, aportarà més qui més té, el sistema molt millor que fa 4 anys. Perquè el tipus diferenciat que 
ara vostè reclama, que paguin els que tenen major valor patrimonial dels seus immobles, l’ha posat 
aquest Govern, l’anterior Govern d’esquerres, l’anterior Govern d’esquerres, no, ara vostè en lloc de 
posar recàrrec que hem proposat nosaltres del 6%, demana posar un 60% clar jo li he de dir que 
aquestes pujades del 60% és una pujada que s’ha d’anar un poc..., sigui o no sigui d’immobles de gran 
valor patrimonial. Per tant, nosaltres podem estalviar més de 30 milions d’euros amb impostos als 
ciutadans perquè hem fet una política alternativa a la que estaven fent vostès, sobretot, l’any 2009 i 
2010. Hem fet un esforç, amb crítiques com dic, amb crítiques seves. Però, ens podem seure, ja li dic, 
senyor Alcover, si hem de fer una retallada de 15 milions d’euros perquè repercuteixi a una baixada 
d’impostos que només estam xerrant de l’IBI, que per cert, faríem una rebaixa a tots els ciutadans 
també els que tenen major valor patrimonial, de vivenda no se pot fer la diferència, el mateix que 
m’estava dient vostè, senyor Verger, amb el tema de família nombrosa de que hi ha gent que podria 
aportar més i tal, si feim aquesta generalització a l’IBI, també li baixam a qualcú que està guanyant un 
milió d’euros a l’any. Per tant, però ja li torn a dir, mos podem seure i xerrar. Senyor Alcover, a quin 
Alcover he de creure, a aquell que deia que a la TIRSU, ho deia en el 2007, generava una pèrdua de 
500.000 euros o a l’Alcover d’ara, perquè senyor Alcover, l’únic que ha fet entre i entre és pujar la tarifa 
perquè l’IVA ha passat del 16% al 21%. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
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“És evident que el senyor Martínez no vol entrar en el debat, no vol entrar en el debat. Nosaltres no li 
estam proposant cap retallada, nosaltres li estam proposant augmentar ingressos, però incidint en el 
que pot pagar. Vostè me diu que demana un 60% a les grans superfícies hoteleres és massa, escolti, idó 
en podem parlar, podem parlar d’un 20, d’un 30, però mos podem anar equiparant, podem seguir 
aquest camí d’equiparar-nos al que els ajuntaments fan pagar a aquests tipus d’entitats, en aquests 
valors d’immobles de major valor. Què un 60% vostè troba que és massa? En parlam. Nosaltres, 
sincerament, després de la temporada turística que hem viscut que un hoteler hagi de pagar el mateix 
que paga a Madrid o Barcelona per IBI tampoc no mos pareix cap excés, després de la temporada 
turística que s’ha viscut a la ciutat enguany. Però bé, si vostè troba que un 60% és massa i s’estima més 
carregar als ciutadans l’IBI, escolti, pues hem podem parlar de veure en aquesta equació com la 
ressolem, però no me negui, no me negui, que jo no li estic proposant retallades, jo li estic proposant 
augment d’ingressos. Augment d’ingressos en el que pot pagar, no als ciutadans que no poden pagar. 
Moltes famílies, no poden pagar i aquests titulars d’immobles de major valor, siguin grans hotelers, 
siguin grans superfícies comercials, grans oficines, centres sanitaris privats, aquesta gent sí que pot, a 
aquest sí que els hi podem demanar com a mínim que paguin el mateix que paguen a Madrid o 
Barcelona. Jo crec que aquest Ajuntament això, i vostè no m’entra en el debat, se perd aquí que si 
nosaltres l’any tirurí vàrem votar no sé que dimonis d’un pla de sanejament i no entra en el debat que li 
estic proposant. I el debat és seriós perquè estam parlant de carregar la pressió fiscal als ciutadans o 
carregar-la a aquells que sí que poden pagar. Per tant, jo li demanaria que no defugi del debat amb 
artificis, amb artificis dialèctics, sinó que entri en la qüestió igual que entri en el tema de la bonificació 
de família nombrosa en aquelles famílies nombroses però que són d’alt poder adquisitiu. No pot ser que 
no paguin IBI, això la normativa actual és la que generalitza nosaltres estam afinant molt més, nosaltres 
estam dient que famílies nombroses en general poden tenir aquesta bonificació, és bo que la tinguin, 
però famílies nombroses d’alt poder adquisitiu o d’altíssim poder adquisitiu no tenen per què tenir-la, 
no tenen per què no pagar IBI. Han de poder pagar IBI, és que la situació és tan paradoxal que aquest 
Ajuntament que congela els imposts i ho fa tan bé com vostè proclama, a famílies que tenen tots els 
membres a l’atur els hi ha pujat un 14% l’IBI o un 20% com diu el senyor Alcover que calcula també 
altres conceptes, però se’ls ha pujat moltíssim la pressió fiscal a famílies amb tots els membres aturats i, 
en canvi, està perdonant l’IBI a famílies que guanyen 150 o 200.000 euros, això està passant avui a 
Palma i vostè no pot obviar això. Entri en el debat i me contesti en això. No me xerri de generalitzacions, 
vostès estan generalitzant amb la normativa i no estan distingint unes situacions d’altres. Nosaltres li 
estam demanant que distingeixi entre una cosa i l’altre i que rebaixi a la gent els imposts però pugi a 
aquells que sí que poden pagar, això és el que els hi estam demanant, no els estam proposant cap 
retallada. Per favor, entri en el debat no se’n vagi amb artificis dialèctics. Gràcies.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Miri, anem  parlar de dades, anem a parlar de dades, vostès diuen que són més 
austers que mai, és fals, l’any 2011 va ser l’exercici que menys se va gastar i el pressupost més baix de 
tot aquest període. L’any 2012 se varen gastar, vostè senyor Isern va gastar 9 milions d’euros més que 
l’any 2011 i és normal perquè va aferrar una pujada d’imposts brutal, és normal que gastés més. A on 
se’n varen anar aquests doblers, a mantenir serveis? Pots pensar, se’n varen anar a pagar als bancs, és 
això el que criticam, no criticam pagar en els bancs, pagam, que no hi hagi una petita part per mantenir 
serveis. Vostès han reduït a la meitat els serveis i han duplicat el deute, per pagar el llum, per pagar 
despesa corrent, han endeutat l’Ajuntament en 400 milions, perquè domés en teníem 200 i ara en tenim 
238 més, 400 números redons, per pagar el llum. I què passarà si mos pugen els interessos? Què 
passarà? Pues els ciutadans de Palma mos podem posar a tremolar, governi qui governi, mos podem 
posar a tremolar i ho han fet vostès, ho han fet vostès. Ningú parla de retallades, parlam de defensar els 
nostres drets, parlam de reclamar el que és nostre, vostè a xifrat en 15 milions la retallada en aquestes 
esmenes, fantàstic, encara en queden 10 perquè en tenim dret a 25. I què no hem fet l’esmena als 
pressuposts de la Comunitat? És igual, li acompanyarem a posar el plet, jo vull firmar devora vostè si 
vostè posa un plet per reclamar la llei de capitalitat. Me pegui la clatellada qui me la pegui, m’és igual, 
però estam aquí per defensar els interessos dels ciutadans, no els interessos del PP que és el que vostès 
fan. Com pot dir que els ciutadans de Palma s’estalviaran 30 milions, ha dit, s’estalviaran? Havia dit que 



 

- 42 - 

els ciutadans de Palma s’estalviarien 7 milions i mig en IBI, escolti, si l’IBI serà el mateix en termes 
generals perquè a qualcú li pujarà i a qualcú li baixarà. L’Ajuntament recaptarà el mateix per IBI, en 
teoria, el mateix. Com pot dir que s’estalviaran 7 milions i mig? Si també podríem dir que mos estalviam 
90 milions perquè no el doblam, però a què això és un doi? Pues és el mateix doi que dir que els 
ciutadans s’estalviaran 7 milions i mig. Com pot parlar de Calvo taxa, amb els números en la mà, si no se 
toquen els imposts, amb els números en la mà, senyor Martínez, i vostè també és corresponsable però 
el responsable és el senyor Isern, el senyor Isern passarà com el Batle que en la democràcia més ha 
pujat els imposts. Però això són números. Què discutim aquí? Què discutim? Són números, no o encara 
els hi discutirem també? Discutiran que l’any 2012 varen gastar més que l’any 2011? El que varen anar a 
pagar als bancs. Però què discutiran si són números que hem d’anar a discutir. També discutiran que se 
que va matar el pla de sanejament va ser la Batlessa Calvo? Ho discutiran també a això? Perquè el 
primer que va dir no, no l’aplicam vàrem ser nosaltres quan governava la senyora Calvo, quan era 
Batlessa. O també ho discutirà a això? De la TIRSU, miri, jo li vaig presentar un..., no li agrada el que dic, 
senyor Batle? Al manco li vaig presentar un estudi econòmic, firmat per tècnics, és que vostè ni això, ni 
això, és molt mal de justificar que any rere any hi hagi 10 milions d’euros més d’ingressos que de 
despeses. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Senyor Alcover, he tingut la impressió d’estar..., sé que aquesta setmana hi ha lo del festival 
d’humor que és a l’Auditòrium no sé si és que està fent punts perquè no se creurà tot aquesta comèdia 
que estan fent o està dient del tema de les despeses. És a dir, miri, vostè s’ha d’aclarir amb la seva 
portaveu, o feim retallades o gastam més, les dues coses en el mateix temps no se pot fer, m’entengui, 
les dues coses en el mateix temps no se pot fer, senyor Alcover. Perquè, clar, també el senyor Verger 
critica que facem retallades o el senyor Noguera i vostè aquí diu que gastam més, no, que hem imputat 
despeses seves en el pressupost, això és diferent, senyor Alcover, això és diferent. I quan diu lo del tema 
dels bancs me fa gràcia que vostè ho digui, vostè ha estat regidor d’Hisenda perquè ho digui. Ja els hi 
vaig dir, me diguin a on governen els socialistes, a on governen els socialistes que s’han negat a pagar els 
préstecs que varen firmar anterior equips de govern, perquè no els hem firmat nosaltres, ja m’agradaria. 
Estam pagant despeses que varen fer altre gent, no mos les imputarà a nosaltres això de la despesa 
financera que estam pagant? Varen ser inversions que varen fer altres governs. Miri, el tema de qui hagi 
pujat més els impostos, jo no sé si de tota la democràcia perquè quan Ramon Aguiló era Batle pues jo 
era molt petit i no me’n record si pujava molt o no els impostos, però dels darrers 20 anys, que sí tinc 
memòria, la que més ha pujat els impostos ha estat la senyora Calvo. Agafi tota la cistella d’impostos, la 
Calvo taxa, amb superàvit, sense cap tipus d’excusa, vostès només volien gastar més, gastar més. 
Nosaltres si hem hagut de demanar un esforç o un ajust o un poquet més en el tema de l’IBI ha estat per 
pagar el que venia de darrere. Ha estat per pagar, no era per pagar gastos nostres, perquè vostès han 
criticat que féssim retallades, és que vostès les han criticades, però bé, ja li dic el festival de l’humor és 
aquesta setmana. L’informe de l’interventor, que du avui que mos hem assabentat, sap de quin pla de 
sanejament és? Del que va fer vostè. Clar, vostè me diu, no, nosaltres vàrem aprovar aquí un pla de 
sanejament que no feia falta complir-ho, quina rigorositat pressupostària, vostès els hi haguessin fitxats 
a Grècia. A Grècia, a Grècia clar, presentam plans de sanejament, hi ha compromisos a nivell d’Europa 
però no fa falta complir-los. Quina rigorositat en matèria pressupostària, en matèria de solvència 
financera. Mirin, l’informe de l’interventor què diu? Què un altre indicador negatiu econòmic, que 
vostès mos varen deixar negatiu, torna a ser positiu i això s’ha de posar en valor, l’estalvi net que vostès 
mos ho varen deixar negatiu torna a ser positiu. A part de tots els altres, de que tenim estabilitat 
pressupostària, de que tenim solvència financera, i que la situació quan vostès varen fer la pujada de la 
Calvo taxa, que va ser brutal, en dos anys, brutal, no era la situació que estàvem vivint nosaltres, ni 
encara havia la rebaixa, la davallada d’ingressos pel tema de la construcció. Vostès pujaven perquè 
volien gastar més, perquè ho duen en el seu ADN, gastar més. Per això me crida l’atenció que avui 
plantegin baixar, o sigui, ni complir el programa electoral del PP que nosaltres ja vàrem dir que com que 
sabíem com estava la situació pujaríem l’IPC cada any als tributs municipals, és increïble que vostès mos 
demanin, inclús, ni complir això, és a dir, menys. Però ja li dic tenim d’aquí a desembre, senyora Calvo, 
perquè vostè no hi era, tenim d’aquí a desembre, el Govern Municipal vol xerrar amb vostès de on 
retallam 15 milions d’euros de despesa corrent. Senyor Alcover, el tema de la capitalitat, el que primer 
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va enganar a l’Ajuntament va ser n’Antich, el senyor Antich, ni la capitalitat del 2010, ni 2011, ni 2012, ni 
2013, que l’està pagant o compensant el Govern Bauzá. Ja li vaig dir, nosaltres li devem 31 milions 
d’euros i la capitalitat del 2013 i part de la del 2014 haurà de venir per aquí. Però escolti, és que n’Antich 
quan vostès hi estaven aquí de responsables no mos va deixar ni el fons de cooperació municipal. És que 
el forat que mos va fer a l’Ajuntament, si mos devien més de 40 milions d’euros, quan vàrem arribar 
mos devien més de 40 milions d’euros, el senyor Antich. Per cert, deute que se liquidarà ara del Govern, 
el deute del senyor Antich se liquida ara. Ara que està el senyor Bauzá, que segurament el socialistes en 
el Parlament de les Illes Balears criticaran perquè diran que s’incrementa el deute, però no és ver que 
s’incrementa el deute de la Comunitat Autònoma, el deute ja existeix. Mos l’han de pagar, existeix des 
de l’any 2009 aquest deute, bé n’hi ha qualcuna que venien d’antes, del 2007. Però, senyor Alcover, ja li 
dic, li ret a això 15 milions, ara tenim el pròxim dia compareixença, Comissions, ja li dic, a no ser que el 
que estava era fent punts pel festival de l’humor. Simplement, senyor Verger, nosaltres a les famílies 
nombroses li feim una limitació, hi ha dues limitacions, per renta o per valor cadastral, els immobles, les 
vivendes, que estan per damunt de 200.000 euros tenen 0% de bonificació, aquests teòrics ciutadans 
que vostè m’està dient que guanyen tant de doblers crec que tenen vivendes per damunt de 200.000 
euros. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Podem donar per reproduïdes les votacions entre el punt 27 i el punt 36?” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Hi ha una puntualització que he vist que va quedar mal consignat a l’acta a les esmenes del PSOE de 
l’IBI del punt número 1 i número 2 vàrem votar en contra nosaltres en Comissió i veig que ha quedat 
consignat que domés vàrem votar en contra del punt número 1. Del 2 també vàrem votar en contra. En 
coherència amb les nostres al·legacions. En el punt 3, de les esmenes de l’IBI del PSOE sí que li vàrem 
donar suport. A la 1 i la 2, no. I partir d’aquí se pot donar per reproduït tot lo altre.” 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans la proposta i desfavorablement les esmenes presentades pel Grup Municipal PSIB-
PSOE i Grup Municipal MÉS: 
 
“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 27 de Juliol de 1989, va aprovar 
l'Ordenança Fiscal reguladora de l'Impost sobre béns immobles, i va entrar en vigor el dia 1-1-
1990. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada provisionalment per 
acord plenari de 25 d’octubre de 2012, entrant en vigor el dia 1 de gener de 2013. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals.  
 
L’aplicació dels nous valors cadastrals resultants de la ponència de valors aprovada en 2012 
dona lloc a un increment anual de la base liquidable de l’impost equivalent al 10% de la 
diferència entre el nou valor cadastral i el valor cadastral anterior. Això implica que, sense 
modificar l’ordenança per a 2014 s’incrementen els ingressos fiscals per aquest concepte 
proporcional a l’increment de la base liquidable. Els Serveis Econòmics Municipals entenen que 
per mantenir el nivell d’ingressos d’enguany per l’any qui ve s’ha de reduir el tipus de 
gravamen aplicable als béns de naturalesa urbana en un 7’48%. Es proposa fixar el tipus 
aplicable als béns de naturalesa urbana en el 0’680% i en el 0,717% el tipus de gravamen 
diferenciat aplicable als béns immobles urbans que, exclosos els d’ús residencial, amb un valor 
cadastral pertanyent al 10% dels béns immobles urbans que, per cada ús, tengui major valor 
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cadastral. També es proposen determinades modificacions en la redacció relativa la gestió del 
sistema especial de pagament, ampliant el seu abast a la contribució per béns rústics, i als 
requeriments per la bonificació aplicable a les famílies nombroses. En l’annex s’expressen les 
modificacions proposades.  
 
L’Article 127. 1. a) de la Llei de Bases de Règim Local  determina la competència de la Junta de 
Govern Local en l‘aprovació dels projectes d’ordenances i reglaments municipals. 
Conformement el que disposa l’Article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s'ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que per la Junta de Govern de 
Palma podria adoptar-se el següent 
 
A C O R D 
 
“Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l'Ordenança fiscal de l'Impost sobre béns 
immobles. Conceptes 112,00-112,01, la darrera modificació de la qual va ser aprovada 
inicialment per acord plenari de 14 de juny de 2012, pel que fa als articles 14, 15.5 i 15.7; tot 
això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 
del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de 
març. S'adjunta a la proposta la nova redacció. 
 
Segon.- Remetre l’expedient a la Secretaria General de Ple al efectes prevists per l’article 99 
del Reglament orgànic del Ple, perquè, després del termini de presentació d’esmenes i previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, es sotmeti el projecte al Ple de l’Ajuntament per a 
l’aprovació provisional de la modificació expressada." 
 
Esmena 630/2013 del grup municipal PSIB-PSOE: 
1.- A   l’IBI 
 1.1.- Es proposa aplicar els següents tipus de gravàmens: 

- Bens urbans...........0’625 
- Bens rústics...........0’625 
- BICE.......................1’3 
- Tipus diferenciat...0’675 

1.2.- Proposam afegir mantenir les mateixes bonificacions que tenien les famílies nombroses i les 
persones que s’acullen a l’anomenat pagament a la carta a l’any 2012. 
1.3.- Tal i com va prometre el batle Isern en campanya, proposam que tots els aturats de més de 6 
mesos d’antiguitat puguin ajornar i/o fraccionar l’IBI fins a 2 anys. 

 
Esmena 643/2013 del grup municipal MÉS:  
 
1. Al punt 3 de l'article 14: 
Allà on diu “Tipus de gravamen per als béns urbans: 0,680%” 
ha de dir “Tipus de gravamen per als béns urbans: 0,620%” 
 
I allà on diu “Tipus de gravamen per als béns rústics: 0,735%” 
ha de dir “ Tipus de gravamen per als béns rústics: 0,620%”  
 
2. Al darrer paràgraf del punt 3 de l'article 14: 
Substituir el tipus de gravamen diferenciat del “0,717%” per un tipus de gravamen diferenciat del “1,1 
%”. 
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3. Al final del punt 5 de l'article 14 s'introduirà la menció: “Les unitats familiars amb ingressos superiors 
a 70.000 € no gaudiran d'aquesta bonificació”.  
 
4. Amb l’objectiu de lluitar contra l’especulació immobiliària i aconseguir avançar en l’ús social de 
l'habitatge, s’aplicarà el recàrrec del 50% immobles urbans d’ús residencial desocupats amb caràcter 
permanent. 

 
A l’Ajuntament Ple, en sessió ordinària del dia d’avui, es passen a votació les esmenes 
presentades: 
- Esmena 630/2013 del grup municipal PSIB-PSOE, es REBUTJA, segons el dictamen de la 
Comissió, per:  Es fa votació separada:  els punts 1 i 2, per 19 vots en contra (PP i MÉS) i 8 a 
favor (PSIB-PSOE) i el punt 3, 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
- Esmena 643/2013 del grup municipal MÉS, es REBUTJA, sense dictamen de la Comissió per 
arribar fora de termini, es fa votació separada, per:  els punts 1 i 3  per 16 en contra (PP) i 11 
a favor (PSIB-PSOE i MÉS);  el punt 2 per 24 vots en contra (PP i PSIB-PSOE) i 3 a favor (MÉS) i  
el punt 4 per 16 vots en contra (PP), 8 abstencions (PSIB-PSOE) i 3 a favor (MÉS). 
 
La proposta S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 en contra (PSIB-PSOE i MÉS), segons el 
dictamen de la Comissió. 
 
28.  Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Fiscal reguladora de 

l’Impost sobre vehicles de Tracció Mecànica. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 29 de juny de 
1989, va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora de l’Impos sobre vehicles de 
Tracció Mecànica. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada 
definitivament per acord plenari de 22 de desembre de 2012 i va entrar  en vigor  l’1 de gener 
de 2012.  
 
La reforma de l’Ordenança consisteix en introduir el document que l’Ajuntament de Palma 
considera idoni per obtenir l’exempció en el pagament de l’Impost sobre Vehicles de Tracció 
Mecànica, com és el certificat emès per l’òrgan competent de la Comunitat Autònoma o 
IMSERSO pel reconeixement de la discapacitat; atès que aquest òrgan fa un  reconeixement 
personal i determina el grau de discapacitat amb claredat. 
 
També s’introdueix el termini per demanar la bonificació en el pagament de l’Impost quan es 
tracti de vehicles de més de 25 anys i no se pugui aplicar d’ofici, perquè no se té coneixement 
de la data de fabricació i l’ha de presentar el propi interessat, atès que no estava determinat; 
s’introdueix el mateix termini que en les sol·licituds per obtenir l’ exempció per discapacitat. 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
S’ha sol·licitat informe als Serveis Jurídics i  a Intervenció sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança de l’impost. 
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L’article 127. 1. a) de la Llei de Bases de Règim Local  determina la competència de la Junta de 
Govern Local en l‘aprovació dels projectes d’ordenances i reglaments municipals. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que per la Junta de Govern de 
Palma podria adoptar-se el següent 
 
A C O R D 
 
"Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de l’Impost 
sobre vehicles de Tracció Mecànica, concepte 113,00. Tot això en base a la legislació vigent 
en la matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei 
d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S’adjunta a la 
proposta la nova redacció. 
 
Segon.- Remetre l’expedient a la Secretaria General de Ple al efectes prevists per l’article 99 
del Reglament orgànic del Ple, perquè, després del termini de presentació d’esmenes i previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, es sotmeti el projecte al Ple de l’Ajuntament per a 
l’aprovació provisional de la modificació expressada”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS), segons el dictamen de 
la Comissió. 
 
29.  Proposta d’aprovació inicial de  modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per 

serveis relatius a activitats, establiments i instal·lacions. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 28 de setembre de  
1989 va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per serveis relatius a 
activitats, establiments i instal·lacions. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser 
aprovada definitivament per acord plenari de 20 de desembre de 2012 i va entrar  en vigor  l’1 
de gener de 2013.  
 
La Sentència de la Sala del Contenciós Administratiu del Tribunal Suprem de 5 de febrer de 
2010 va reconèixer la legitimació de l’exigència de les taxes quan aquestes afectin o es 
refereixin de manera particular al subjecte passiu. Concretament determina que si el servei o 
activitat municipal sol·licitat per l’interessat se desenvolupen efectivament i se refereixen a ell, 
li afecten o beneficien de manera particular, és jurídicament irrellevant que el resultat final 
d’aquests serveis o activitat sigui o no favorable a les seves pretensions, atès que en tot cas 
s’haurà realitzat l’element objecte del fet imposable  d’aquesta taxa. Els costos de l’activitat 
municipal han estat provocats pel sol·licitant de la llicència, amb independència la concessió o 
no d’aquesta.. Per tant, es torna a introduir la norma existent abans de 2010 segons la qual el 
desistiment o renúncia a la llicència no suposarà la devolució de la taxa, atès que l’activitat 
municipal ha estat provocada pel sol·licitant. 
 
Per una altra banda, la Llei 12/2010, de 12 de novembre, de modificació de diverses lleis per a 
la transposició a les Illes Balears de la Directiva 2006/123/CE, de 12 de desembre, del 
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Parlament Europeu i del Consell, relativa als serveis en el mercat interior, va modificar, entre 
d’altres,  la Llei 16/2006, de 17 d’octubre, de règim jurídic de les llicències  integrades 
d’activitat de les Illes Balears i va suprimir els articles 30a 33 que es refereixen als informes de 
viabilitat i actualitzacions de llicències, per tant, l’Ordenança fiscal s’ha d’adaptar a aquesta 
norma superior, en el sentit d’eliminar aquestes tarifes. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
S’ha sol·licitat informe als Serveis Jurídics i  a Intervenció sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança de la Taxa. 
 
L’article 127. 1. a) de la Llei de Bases de Règim Local  determina la competència de la Junta de 
Govern Local en l‘aprovació dels projectes d’ordenances i reglaments municipals. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que per la Junta de Govern de 
Palma podria adoptar-se el següent 
 
A C O R D 
 
"Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança fiscal de la Taxa per serveis 
relatius a activitats, establiments i instal·lacions, concepte 311,03. Tot en base a la legislació 
vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei 
d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S’adjunta a la 
proposta la nova redacció. 
 
Segon.- Remetre l’expedient a la Secretaria General de Ple al efectes prevists per l’article 99 
del Reglament orgànic del Ple, perquè, després del termini de presentació d’esmenes i previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, es sotmeti el projecte al Ple de l’Ajuntament per a 
l’aprovació provisional de la modificació expressada”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS), segons el dictamen de 
la Comissió. 
 
30.  Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per 

llicències urbanístiques i esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE (631/2013). 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans la proposta i desfavorablement l’esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE: 
 
INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 29 de juny de  
1989 va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per llicències 
urbanístiques. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada definitivament 
per acord plenari de 20 de desembre de 2012 i va entrar  en vigor  l’1 de gener de 2013.  
 
La Sentència de la Sala del Contenciós Administratiu del Tribunal Suprem de 5 de febrer de 
2010 va reconèixer la legitimació de l’exigència de les taxes quan aquestes afectin o es 
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refereixin de manera particular al subjecte passiu. Concretament determina que si el servei o 
activitat municipal sol·licitat per l’interessat se desenvolupen efectivament i se refereixen a ell, 
li afecten o beneficien de manera particular, és jurídicament irrellevant que el resultat final 
d’aquests serveis o activitat sigui o no favorable a les seves pretensions, atès que en tot cas 
s’haurà realitzat l’element objecte del fet imposable  d’aquesta taxa. Els costos de l’activitat 
municipal han estat provocats pel sol·licitant de la llicència, amb independència la concessió o 
no d’aquesta. Per tant, es torna a introduir la norma existent abans de 2010 segons la qual el 
desistiment o renúncia a la llicència abans de la concessió o denegació, suposarà a devolució 
de la meitat de la tarifa, atès que l’activitat municipal ha estat provocada pel sol·licitant. 
 
Per una altra banda, el Decret llei 2/2012, de 17 de febrer, de la Comunitat Autònoma, va 
modificar la Llei 10/1990, de 23 d’octubre de Disciplina Urbanística, i entre d’altres, va derogar 
el 1r i 2º paràgraf de l’article 65 que exigia la formalització d’aval per garantir el pagament de 
les quantitats que es poguessin derivar de les sancions o mesures de restabliment de la realitat 
física alterada. Cal eliminar aquesta exigència també de l’ordenança fiscal, atès que es remetia 
a una norma legal que ha estat derogada. 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
S’ha sol·licitat informe als Serveis Jurídics i  a Intervenció sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança de la Taxa. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que per la Junta de Govern de 
Palma podria adoptar-se el següent 
 
A C O R D 
 
"Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança fiscal de la Taxa per llicències 
urbanístiques, concepte 312,00. Tot en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda 
singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial 
Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S’adjunta a la proposta la nova redacció. 
 
Segon.- Remetre l’expedient a la Secretaria General de Ple al efectes prevists per l’article 99 
del Reglament orgànic del Ple, perquè, després del termini de presentació d’esmenes i previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, es sotmeti el projecte al Ple de l’Ajuntament per a 
l’aprovació provisional de la modificació expressada”. 
  
Esmena 631/2013 del grup municipal PSIB-PSOE: 
1.- A   la taxa per llicències urbanístiques 
Per cada llicència, les tarifes que s’aplicaran seran les següents: 
El 1’5% del cost total previst de l’obra o instal·lació en els casos recollits a l’article 5, A, d'aquesta 
Ordenança. 

 
Es REBUTJA, segons el dictamen de la Comissió, l’esmena presentada pel grup municipal del 
Grup Municipal PSIB-PSOE (631/2013) per 16 vots en contra (PP), 8 a favor (PSIB-PSOE) i 3 
abstencions (MÉS). 
 
La proposta S’APROVA per 16 vots a favor (PP), 8 en contra (PSIB-PSOE) i 3 abstencions 
(MÉS), segons el dictamen de la Comissió. 
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31.  Proposta d’aprovació inicial  de  modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per 

Serveis relatius al tractament dels residus sòlids urbans i esmena del Grup Municipal 
PSIB-PSOE (633/2013) i esmena de modificació (636/2013). 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans la proposta i desfavorablement l’esmena del Grup Municipal PSIB-PSOE: 
 
INFORME.- L’Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 20 de març de 1997, 
l’Ajuntament va aprovar l’ordenança Fiscal reguladora de la Taxa per Serveis Relatius al 
tractament dels residus sòlids urbans La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser 
aprovada definitivament per acord plenari de 20 de desembre de 2012 i entrà en vigor  l’1 de 
gener de 2013. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
El Ple del Consell de Mallorca en sessió de dia 25 de juliol de 2013 ha acordat  la derogació de  
’ordenança fiscal reguladora de la taxa pel tractament dels residus urbans de l’Illa de Mallorca, 
així com declarar la vigència de la tarifa de tractament dels residus urbans aprovada pel Ple de 
la corporació en data 10 de novembre de 2011 que han d’abonar els usuaris a l’empresa 
concessionària. Això fa convenient modificar la redacció del fet imposable en el sentit 
d’apuntar-lo cap el Reglament de gestió del servei en lloc cap a l’ordenança fiscal com està 
redactat. No es proposen més canvis. 
 
S’han sol·licitat informes als Serveis Jurídics i a Intervenció  sobre la present proposta de 
modificació. 
  
L’article 127. 1. a) de la Llei de Bases de Règim Local  determina la competència de la Junta de 
Govern Local en l‘aprovació dels projectes d’ordenances i reglaments municipals. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que per la Junta de Govern de 
Palma podria adoptar-se el següent 
 
A C O R D 
 
“Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’ordenança fiscal reguladora de la Taxa per 
Serveis Relatius al tractament dels residus sòlids urbans, a darrera modificació de la qual va 
ésser aprovada definitivament per acord plenari de 20 de desembre de 2013 .  Tot això en 
base a la legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 del 
Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de 
març. S’adjunta a la proposta la nova redacció. 
 
Segon.- Remetre l’expedient a la Secretaria General de Ple al efectes prevists per l’article 99 
del Reglament orgànic del Ple, perquè, després del termini de presentació d’esmenes i previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, es sotmeti el projecte al Ple de l’Ajuntament per a 
l’aprovació provisional de la modificació expressada." 
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Esmena 633/2013 del grup municipal PSIB-PSOE: 
1.- A la taxa per serveis relatius al tractament de residus sòlids urbans 

1.1 Atès que el Consell Insular de Mallorca ha reduït aquesta taxa durant aquests anys i 
l’Ajuntament hi guanya il·legalment més de 10 milions d’€ anuals, es proposa disminuir en un 20% els 
conceptes prevists en aquesta. 
1.2 Tal i com va prometre el batle Isern en campanya, proposam que tots els aturats de més de 6 
mesos d’antiguitat puguin ajornar i/o fraccionar l’IBI fins a 2 anys. 

Esmena de modificació 636/2013 del grup municipal PSIB-PSOE: 
1.- A la taxa per serveis relatius al tractament de residus sòlids urbans 

 Al punt 1.2, on diu ajornar i/o fraccionar l’IBI fins a 2 anys, a de dir:  Ajornar i/o fraccionar la TIRSU 
fins a 2 anys. 

 
Es REBUTJA, segons el dictamen de la Comissió, l’esmena presentada pel grup municipal del 
Grup Municipal PSIB-PSOE (633/2013) i esmena de modificació 636/2013, per 16 vots en 
contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
La proposta S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 en contra (PSIB-PSOE i MÉS), segons el 
dictamen de la Comissió. 
 
32.  Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per a 

l’ocupació dels terrenys de titularitat pública local per bars o cafès, cafeteries i 
restaurants amb taules, cadires i altres elements i esmena del Grup Municipal PSIB-
PSOE (632/2013). 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans la proposta i desfavorablement l’esemena presentada pels Grup Municipal PSIB-PSOE: 
 
INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 29 d’octubre de 
1998, va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per a l’ocupació dels 
terrenys de titularitat pública local amb taules, cadires i altres elements, per extensió 
d’activitat. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada definitivament per 
acord plenari de 20 de desembre de 2012 i va entrar  en vigor  l’1 de gener de 2013.  
El 26 d’abril de 2012 el Ple de l’Ajuntament de Palma va aprovar definitivament l’Ordenança 
municipal d’ocupació de la via pública, on se regula l’ocupació de la via pública per bars, 
cafeteries i restaurants  mitjançant taules, cadires i altres elements. L’ordenança fiscal s’ha 
d’adequar al mateix supòsit i en aquest sentit s’ha de modificar el seu títol i el seu fet 
imposable, atès que aquestes ocupacions només es fan per establiments que tenen llicència de 
bar o cafè, cafeteria o restaurant. 
 
A més, també és convenient modificar a l’annex de les tarifes el segon paràgraf de l’apartat A) 
per a una millor comprensió d’aquesta excepció. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
S’ha sol·licitat informe als Serveis Jurídics i  a Intervenció sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança de la Taxa. 
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L’article 127. 1. a) de la Llei de Bases de Règim Local  determina la competència de la Junta de 
Govern Local en l‘aprovació dels projectes d’ordenances i reglaments municipals. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances.Pel que s’ha exposat, el Cap del 
Departament, és del parer que per la Junta de Govern de Palma podria adoptar-se el següent 
 
A C O R D 
 
"Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança fiscal de la taxa per a l’ocupació 
dels terrenys de titularitat pública local per bars o cafès, cafeteries i restaurants amb taules, 
cadires i altre elements, concepte 316,02. Tot en base a la legislació vigent en la matèria, 
constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals 
aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març. S’adjunta a la proposta la nova 
redacció. 
 
Segon.- Remetre l’expedient a la Secretaria General de Ple al efectes prevists per l’article 99 
del Reglament orgànic del Ple, perquè, després del termini de presentació d’esmenes i previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, es sotmeti el projecte al Ple de l’Ajuntament per a 
l’aprovació provisional de la modificació expressada”. 
 
Esmena 632/2013 del grup municipal PSIB-PSOE: 
1.- A l’Ordenança reguladora de la taxa per ocupació dels terrenys de titularitat pública local per bars o 
cafès, cafeteries i restaurants amb taules, cadires i altres elements. 
 
ON DIU: A) Per metre quadrat, o fracció i cada tres mesos continus comptats de data a data, o fracció, 
d’ocupació: 
HA DE DIR: A) Per metre quadrat o fracció i mes natural d’ocupació (dividint l’import per 3) 

 
Es REBUTJA, segons el dictamen de la Comissió, l’esmena presentada pel grup municipal del 
Grup Municipal PSIB-PSOE (632/2013), per 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i 
MÉS). 
 
La proposta S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 en contra (PSIB-PSOE i MÉS), segons el 
dictamen de la Comissió. 
 
33.  Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per 

aprofitaments especials d’ocupacions temporals amb parades i altres activitats 
similars a terrenys de titularitat pública local. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 29 d’octubre de 
1998, va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per aprofitaments 
especials  mitjançant parades, trasts, casetes de venda, indústries del carrer, ambulants, 
espectacles, atraccions, filmacions, gravacions, fotografia comercial i altres activitats similars a 
terrenys d’ús públic local. La darrera modificació d’aquesta ordenança va ésser aprovada 
definitivament per acord plenari de 20 de desembre de 2012 i va entrar  en vigor  l’1 de gener 
de 2013.  
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El 26 d’abril de 2012 el Ple de l’Ajuntament de Palma va aprovar definitivament l’Ordenança 
municipal d’ocupació de la via pública, on se regula els diferents  tipus d’ocupació de la via 
pública. L’ordenança fiscal s’ha d’adequar a aquests diferents supòsits i en aquest sentit s’ha 
de modificar el seu títol i el seu fet imposable. 
 
A més, també és convenient modificar a l’annex les quotes de les tarifes, per adequar-les 
millor als tipus i temps d’ocupació que es fan a la pràctica, establint quotes mensuals en lloc de 
trimestrals. Se manté el preu mínim actual de 12 € com a tarifa mínima que s’ha de pagar si el 
càlcul dona un resultat inferior a aquesta quantia. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
S’ha sol·licitat informe als Serveis Jurídics i  a Intervenció sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança de la Taxa. 
 
L’article 127. 1. a) de la Llei de Bases de Règim Local  determina la competència de la Junta de 
Govern Local en l‘aprovació dels projectes d’ordenances i reglaments municipals. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. Pel que s’ha exposat, el Cap del 
Departament, és del parer que per la Junta de Govern de Palma podria adoptar-se el següent 
 
A C O R D 
 
“Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança fiscal de la taxa per 
aprofitaments especials d’ocupacions temporals amb parades i altres activitats similars a 
terrenys de titularitat pública local, concepte 316,03. Tot en base a la legislació vigent en la 
matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes 
locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S’adjunta a la proposta la 
nova redacció. 
Segon.- Remetre l’expedient a la Secretaria General de Ple al efectes prevists per l’article 99 
del Reglament orgànic del Ple, perquè, després del termini de presentació d’esmenes i previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, es sotmeti el projecte al Ple de l’Ajuntament per a 
l’aprovació provisional de la modificació expressada”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS), segons el dictamen de 
la Comissió. 
 
34.  Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Fiscal de la Taxa per a la 

instal·lació de parades de venda en determinades zones dels terrenys d’ús públic local 
i per a la prestació de serveis a mercats públics municipals. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
INFORME.- L’Excm. Ajuntament de Palma en  Ple, en sessió celebrada el dia 29 d’octubre de 
1998, va aprovar originàriament l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per a la instal·lació de 
parades de venda en determinades zones dels terrenys d’ús públic local i per a la prestació de 
serveis a mercats públics municipals, concepte 316,05. . La darrera modificació d’aquesta 
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ordenança va ésser aprovada definitivament per acord plenari de 20 de desembre de 2012 i va 
entrar  en vigor  l’1 de gener de 2013.  
El 26 d’abril de 2012 el Ple de l’Ajuntament de Palma va aprovar definitivament l’Ordenança 
municipal d’ocupació de la via pública, on se regula els diferents  tipus d’ocupació de la via 
pública. L’ordenança fiscal s’ha d’adequar a aquests diferents supòsits i en aquest sentit s’ha 
de substituir el concepte d’ocupació per fires, per evitar la confusió amb  les atraccions dels 
firaires que se regulen pel concepte 316,02; pels conceptes de  mercats esporàdics i mercats 
artesanals o similars, que tindran les mateixes tarifes que s’aplicaven a l’anterior concepte de 
fires. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, preveu en els seus articles 16 a 19 el procediment per a la modificació 
de les  ordenances fiscals. 
 
S’ha sol·licitat informe als Serveis Jurídics i  a Intervenció sobre la present proposta de 
modificació de l’ordenança de la Taxa. 
 
L’article 127. 1. a) de la Llei de Bases de Règim Local  determina la competència de la Junta de 
Govern Local en l‘aprovació dels projectes d’ordenances i reglaments municipals. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances.Pel que s’ha exposat, el Cap del 
Departament, és del parer que per la Junta de Govern de Palma podria adoptar-se el següent 
 
A C O R D 
 
“Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança  fiscal reguladora de la Taxa per 
a la instal·lació de parades de venda en determinades zones dels terrenys d’ús públic local i 
per a la prestació de serveis a mercats públics municipals, concepte 316,05. Tot en base a la 
legislació vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós 
de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S’adjunta 
a la proposta la nova redacció. 
 
Segon.- Remetre l’expedient a la Secretaria General de Ple al efectes prevists per l’article 99 
del Reglament orgànic del Ple, perquè, després del termini de presentació d’esmenes i previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, es sotmeti el projecte al Ple de l’Ajuntament per a 
l’aprovació provisional de la modificació expressada”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS), segons el dictamen de 
la Comissió. 
 
35.  Proposta d’aprovació inicial de modificació de l’Ordenança Reguladora del Preu Públic 

per la prestació de serveis, activitats esportives i ús de la infraestructura esportiva de 
titularitat municipal. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
INFORME.-L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 26 d’octubre de 2012, va acordar 
aprovar inicialment,la modificació de l’ordenança reguladora del Preu públic per prestació de 



 

- 54 - 

serveis i realització d'activitats de l'Institut Municipal d'Esports, i definitivament el 20 de 
desembre de 2012, entra en vigor a partir de l’1 de gener de 2013. 
 
El Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març,regula en els seus articles 41 al 47 els preus públics, i pel que fa al 
procediment s’ha de estar al que preveu l’article 49 de la Llei de bases del Règim Local. 
 
El Consell Rector de l’IME va aprovar,  12 de setembre de 2013, la modificació de l’ordenança, 
que comporta el manteniment de les tarifes i una sèrie de modificacions en el seu articulat que 
incentiven i potencien el turisme esportiu. 
 
S’han sol·licitat informes als Serveis Jurídics, i a Intervenció sobre la present proposta de 
modificació de les ordenances dels preus públics.  
 
L’article 127. 1. a) de la Llei de Bases de Règim Local  determina la competència de la Junta de 
Govern Local en l‘aprovació dels projectes d’ordenances i reglaments municipals. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, correspon 
al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que per la Junta de Govern de 
Palma podria adoptar-se el següent 
 
A C O R D 
 
"Primer.- Aprovar el Projecte de modificació de l’Ordenança reguladora del Preu públic per 
la prestació de serveis, activitats esportives i ús de la infraestructura esportiva de titularitat 
municipal, concepte 341,03; tot això en base a la legislació vigent en la matèria, constituïda 
singularment pels articles 41 a 47 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial 
Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març, i a l’article 49 de la Llei de Bases del Règim Local, i 
segons nova redacció que  s’adjunta a aquesta proposta. 
 
Segon.- Remetre l’expedient a la Secretaria General de Ple al efectes prevists per l’article 99 
del Reglament orgànic del Ple, perquè, després del termini de presentació d’esmenes i previ 
dictamen de la Comissió de Comptes, es sotmeti el projecte al Ple de l’Ajuntament per a 
l’aprovació inicial de la modificació expressada”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS), segons el dictamen de 
la Comissió. 
 
36.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’aprovació definitiva de la modificació de les 

ordenances reguladores del Preu Públic per prestació de serveis i la realització 
d’activitats del Patronat Municipal d’escoles d’Infants, de l’impost sobre l’increment 
de valor dels terrenys de naturalesa urbana, de la  Taxa per entrada i visita al Castell i 
Museu de Bellver, de la Taxa per aprofitament especial per domini públic local a favor 
d’empreses explotadores de serveis de subministraments d’interès general i del Preu 
Públic per a la realització d’activitats formatives, ocupacionals i de promoció 
econòmica de Palma Activa. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT: 
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INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 23 d’abril de 2013, va aprovar 
inicialment la modificació de l’Ordenança reguladora del preu públic per prestació de serveis i 
la realització  d'activitats del Patronat Municipal d'Escoles d'Infants, concepte 341,08, per 
entrar en vigor el dia en que es publiqui en el Butlletí Oficial de les Illes Balears l’acord 
d’aprovació definitiva. D’acord amb el que està previst a 49 de la llei de bases del règim local 
s’ha exposat al públic l’expedient durant trenta dies, publicant-se l’anunci de l’acord en el 
B.O.I.B. de dia 30 d’abril de 2013 i en el tauler d’anuncis municipal. 
 
En sessió celebrada el dia 30 maig de 2013, l’Ajuntament Ple va aprovar inicialment la 
modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de l’Impost sobre l’increment de valor dels 
terrenys de naturalesa urbana, l’ordenança fiscal reguladora de la Taxa per entrada i visita al 
Castell i Museu de Bellver y de l’Ordenança fiscal reguladora de la Taxa per aprofitament 
especial per domini públic local, a favor d’empreses explotadores de serveis de 
subministraments d’interès general per entrar en vigor el dia en que es publiquin en el Butlletí 
Oficial de les Illes Balears l’acord d’aprovació definitiva. D’acord amb el que està previst a 49 
de la llei de bases del règim local s’ha exposat al públic els expedients durant trenta dies, 
publicant-se l’anunci dels acords en el B.O.I.B. de dia 4 de juny de 2013 i en el tauler d’anuncis 
municipal. 
 
En sessió celebrada el dia 25 de juliol de 2013, l’Ajuntament Ple va aprovar inicialment la 
modificació de de l’Ordenança reguladora el Preu Públic per a la realització d’activitats 
formatives, ocupacionals i de promoció econòmica a PalmaActiva per entrar en vigor el dia en 
que es publiqui en el Butlletí Oficial de les Illes Balears l’acord d’aprovació definitiva. D’acord 
amb el que està previst a 49 de la llei de bases del règim local s’ha exposat al públic l’expedient 
durant trenta dies, publicant-se l’anunci dels acords en el B.O.I.B. de dia 4 de juny de 2013 i en 
el tauler d’anuncis municipal. 
 
Durant els indicats períodes no s’ha presentat cap escrit d’al·legacions. 
 
L’article 49 de la llei de bases del règim local, i l’Article 17.3 de la Llei d’hisendes locals, 
assenyalen que la falta de presentació d’al·legacions durant el període d’exposició pública dels 
acords inicials o provisionals comporta seva aprovació definitiva. 
 
L’article 101 del Reglament orgànic del ple disposa que, en el cas d’aprovació definitiva perquè 
no s’han presentat reclamacions o suggeriments durant el període d’exposició pública, la Junta 
de Govern comunicarà aquesta circumstància a la Secretaria General del Ple als efectes de 
donar compte al Ple de l’aprovació definitiva en la propera sessió que es celebri.  
 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que per la Junta de Govern podria 
adoptar el següent 
 
A C O R D 
 
“Primer.- Assabentar-se de la aprovació definitiva, per no haver-se presentat cap escrit de 
reclamacions o suggeriments durant el període d’exposició pública, de la modificació de les 
ordenances reguladores del Preu públic per prestació de serveis i la realització  d'activitats 
del Patronat Municipal d'Escoles d'Infants,  de l’Impost sobre l’increment de valor dels 
terrenys de naturalesa urbana, de la Taxa per entrada i visita al Castell i Museu de Bellver, de 
la Taxa per aprofitament especial per domini públic local, a favor d’empreses explotadores 
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de serveis de subministraments d’interès general i del Preu Públic per a la realització 
d’activitats formatives, ocupacionals i de promoció econòmica a PalmaActiva 
Segon.- Trametre a la Secretaria General del Ple el present acord conforme el que preveu 
l’article 101 del Reglament del Ple, als efectes de donar compte al Ple de l’aprovació 
definitiva.” 
 
37.  Proposta d’aprovació definitiva del projecte d’estudi de Detall per l’adició d’una escala 

exterior contra incendis en edifici existent d’ús socio-cultural, ubicat al C/ Can 
Domenge 1. PE12/0005. 05PRAD159. 

 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme: 
 
INFORME DEL TAG CAP DE SECCIO.- Una vegada aprovat inicialment per la Junta de Govern en 
sessió de 10-04-2013, el projecte d’estudi de Detall per l´adició d´una escala exerior contra 
incendis en edifici existent d´ús socio-cultural  ubicat al C/ Can Domenge 1, Terme Municipal 
de Palma,  presentat pel Sr. Angel Bonmatí Salas, en representació de “Centro Escolar Luis 
Vives SA”, i redactat  pels Arquitectes Nicolas Valiente i Laura Ziron, amb data d’entrada en el 
Servei Jurídic Administratiu de Planejament d’aquest Ajuntament de 11-2-2013 núm. 90,  fou 
exposat al públic durant quinze dies mitjançant la inserció d'anuncis al Butlletí Oficial de les Illes 
Balears núm. 55 de 25-04-2013, edicte núm. 7566 (incloent llistat d’afectats als efectes de 
notificació per edictes als propietaris que no poguessin esser objecte de notificació 
individualitzada), al periòdic “El Mundo” de 22-04-2013, al tauler d'edictes de la Corporació i 
notificat als propietaris  inclosos a l’àmbit de l’estudi de Detall, d’acord amb l'article 140.3 del 
Reglament de planejament, sense que en el termini d'informació pública, que va finalitzar dia 17-
05-13, s’hagin presentat al·legacions. 
 
Es va produir la suspensió de l´atorgament de llicències en els termes prevists a l´article 7 bis de 
la Llei 4/2008, en la seva redacció donada pel Decret Llei  5/2009, suspensió que s´aixecarà amb 
l´acord d´aprovació definitiva.   
  
L’esmentat projecte es pot aprovar atès l'article 40 del text refós de la Llei sobre règim del sòl i 
ordenació urbana, RD 1346/76, de 9 d'abril; el 4 de l'RDL 3/80, de 14 de març, i el 140 del 
Reglament de planejament. 
 
Per això i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic 
de les entitats locals;els art. 127.1.c), 123 1.i), 122-4 a) del capítol II títol X de la llei 7/85 de 2 
d´abril modificada per la Llei 57/03 de 16 de desembre de Mesures per la modernització del 
govern local, RDL 781/86 de 18 d´abril , art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple, 4-1 e) i 
12 a) del Reglament de la Gerència d´Urbanisme, el TAG  Cap de Secció que subscriu considera 
que el Consell de la Gerència pot adoptar el següent acord: 
 
“Proposar a la Junta de Govern l’aprovació del projecte d´Estudi de Detall esmentat per tal que 
sigui elevat a l’Ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa,  per l’adopció del 
següent: 
 
A C O R D 
 
“1r.- Aprovar definitivament el projecte d’estudi de Detall per l´adició d´una escala exterior 
contra incendis en edifici existent d´ús socio-cultural, ubicat al C/ Can Domenge 1, Terme 
Municipal de Palma,  presentat pel Sr. Angel Bonmatí Salas, en representació de “Centro 
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Escolar Luis Vives SA”, i redactat  pels Arquitectes Nicolas Valiente i Laura Zirón, així com 
l´informe justificatiu que l´acompanya redactat per Bartolomé J Campaner Perelló, Enginyer 
Industrial, aprovat inicialment per la Junta de Govern de Palma en la seva sessió de 10-4-
2013, atès el resultat de.la informació pública. 
2n.-. Publicar aquest acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda 
aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte d'aquest 
acord. 
 
3r-.  Assabentar del present acord en el termini de deu dies al Consell Insular de Mallorca de 
conformitat amb el que disposa l´art. 140-5 del Reglament de Planejament”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
38.  Proposta d’aprovació definitiva de la modificació del Pla General d’Ordenació Urbana de 

Palma,  que té per objecte la modificació de la normativa de l’equipament sanitari 
EQ0a/SA-P, 84-10-E, amb la creació d’una nova zonificació d’equipament que respongui 
al tipus d’edificació VE, volumetria específica, EQ0m, que s’incorpora al  planejament 
com article 149.bis. PA 2010/0011. 01PRAD15  SON FERRIOL.  

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i d’acord amb l’informe de la 
Secretaria General:  
 
INFORME DE LA TAG CAP DE SERVEI-  El projecte de modificació del PGOU de Palma, redactat 
pels Serveis tècnics de Planejament, promogut per la Conselleria de Salut i Consum, i referit a la 
modificació de la normativa de l´equipament sanitari EQ0a/SA-P, 84-10-E, fou aprovat 
inicialment pel Ple de l´Ajuntament , en sessió celebrada el 29 de novembre  de 2012, i sotmès a 
informació pública d´un mes mitjançant anuncis al Butlletí Oficial de les Illes Balears núm. 194 de 
dia 27 de desembre de 2012, edicte núm. 24398;  al diari “Diario de Mallorca”de dia 17.12.2012;  
i al tauler d´anuncis d´aquesta Corporació. 
 
Dins aquest termini, que va acabar el dia 28 de gener de 2012, no s’ha presentat cap  al·legació. 
Atès el que disposen els articles 72 i 73 i la disposició addicional quarta de la Llei 23/2006, de 20 
de desembre, de Capitalitat de Palma de Mallorca, d´acord amb la redacció donada per la Llei 
6/2012, de 6 de juny, es va sol.licitar  al Consell Insular de Mallorca l´emissió del corresponent 
informe, amb remissió d´un exemplar de la documentació que havia estat objecte d´aprovació 
inicial pel Ple de l´Ajuntament . 
 
En data 28 de gener de 2013 ha tingut entrada a l´Ajuntament l´acord adoptat per la Comissió 
Insular d´Ordenació del Territori i Urbanisme del Consell Insular de Mallorca, acord de 25 de 
gener de 2013, pel qual  es traslladen, a l´efecte que puguin ser tingudes en compte, les 
observacions efectuades a l´informe dels Serveis d´Urbanisme del Departament d´Urbanisme i 
Territori. Al respecte s´ha de dir que, quant a la manca d´incorporació d´una memòria de 
sostenibilitat econòmica, aquesta ve exigida per l´article 15.4 del RD Leg. 2/2008 de 20 de juny, 
pel qual s´aprova el Text refós  de la Llei del Sòl, per a les actuacions de nova urbanització,de 
reforma o renovació de la urbanització, i de dotació, i que no tenen res a veure amb el contingut 
de la present modificació del PGOU, que únicament afecta al canvi de  normativa d´un 
equipament  de titularitat pública. De totes formes, a la part expositiva de l´acord d´aprovació 
inicial d´aquesta modificació del PGOU ja es va indicar el següent: “En data 3 de juliol de 2012 

tenia entrada a l´Ajuntament l´informe anterior, donant la conformitat al projecte de 

modificació del PGOU, indicant que la Conselleri de Salut, Família i Benestar Social disposa d´un 



 

- 58 - 

pla d´inversions en infraestructures sanitàries, que abraça el període 2010-2018, preveient fer 

una inversió en aquest centre de salut de Son Ferriol, inversió que no serà possible fins que 

s´aprovi la modificació urbanística.” Quant a la següent observació del Consell Insular relativa a 
la falta de coherència quant a les altures i profunditat edificable fixades, pels serveis tècnics 
municipals s´ha emès informe justificatiu,  de data 4.2.2013, que s´incorpora com annex al 
present acord. 
Per altra banda, amb anterioritat a l´aprovació inicial es va demanar informe a l´Agencia Estatal 
de Seguridad Aérea. Aquest informe, favorable amb condicions,  va tenir entrada al Departament 
de Planejament en data 19.10.2012. Pels Serveis tècnics de Planejament s´ha preparat un  nou 
Projecte de Modificació del PGOU, amb data d´entrada al Servei de Planejament de 09.04.13, als 
efectes de donar compliment a les condicions establertes a l´esmentat informe. Aquestes 
modificacions no suposen canvis substancials respecte de la versió aprovada inicialment. 
 
Amb posterioritat a l´aprovació inicial s´ha rebut informe favorable del Ministeri de Defensa. 
 
També s´ha demanat informe a la Direcció General d´Emergències, sense que s´hagi rebut dins 
termini. 
 
Es fa constar que es sol.licitarà informe a la Secretaria General en virtut de les seves funcions 
d’assessorament legal al Ple i les Comissions, atribuïdes en l´article 122.5.e) apartat 2n. de la Llei 
7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, en relació a l´ article 123.2 del mateix 
text legal, que tindrà caràcter preceptiu per què es tracta d’assumptes que exigeixen una majoria 
especial. Dit informe se preveu també a l’article 85 de la Llei 20/2006, Municipal i de Règim Local 
de las Illes Balears, de 15 de desembre. 
 
Atès el que disposen els articles 72 i 73 i la disposició addicional quarta de la Llei 23/2006, de 20 
de desembre, de Capitalitat de Palma de Mallorca, d´acord amb la redacció donada per la Llei 
6/2012, de 6 de juny , pot aprovar-se definitivament  la proposta de modificació del Pla General 
d´Ordenació Urbana de Palma, relativa a la modificació de la normativa de l´equipament sanitari 
EQ0a/SA-P, 84-10-E 
 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  règim 
jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), i  amb el quòrum establert a 
l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, modificada per la Llei 57/03, de 
16 de desembre de Mesures per la modernització del govern local, RDL 781/86, de 18 d’abril, 
art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple,  4-1-e) i  12-a) del Reglament de la Gerència 
d’Urbanisme, es considera que el Consell de la Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 
“Proposar a la Junta de Govern l’aprovació definitiva del projecte de  modificació del Pla 
General d´Ordenació Urbana de Palma, redactat pels Serveis tècnics de Planejament, promogut 
per la  Conselleria de Salut i Consum, i referit  a la modificació de la normativa de l´equipament 
sanitari EQ0a/SA-P, 84-10-E, per tal que sigui elevat a l’ajuntament Ple, previ dictamen de la 
Comissió Informativa  l’adopció del següent:  
 

A C O R D 
 
1r.- Aprovar definitivament la modificació del Pla General d’Ordenació Urbana de Palma, 
redactada pels Serveis tècnics de Planejament, versió amb data d’entrada al Servei de 
Planejament de 09.04.13, i núm. 228, la qual  dóna compliment a les condicions establertes a 
l’informe de la Direcció General d´Aviació Civil. Les modificacions introduïdes  respecte de la 
versió aprovada inicialment no suposen canvis substancials. Aquesta modificació del PGOU ha 



 

- 59 - 

estat promoguda per la Conselleria de Salut i Consum, i té per objecte la modificació de la 
normativa de l’equipament sanitari EQ0a/SA-P, 84-10-E, amb la creació d´una nova zonificació 
d’equipament que respongui al tipus d´edificació VE, volumetria específica, EQ0m, que 
s’incorpora al  planejament com article 149.bis. Això,  atès el resultat de l´informaciò pública, i 
vistos els informes obrants a l’expedient, i les justificacions contingudes a la part expositiva del 
present acord. 
L’article 149.bis estableix: 
Article 149.bis. Ordenances particulars zona EQ0m. Tipus d’edificació: VE 
1. Descripció. Aquesta qualificació correspon a parcel·les destinades a usos dotacionals 
independentment si formen part o no d’illetes amb tipus d’edificació segon alineació vial o regulació 
parcel·les per  a les quals el Pla General o instrument de planejament que el desenvolupi preveu 
incorpori preveu una ordenació de volums específica. 
2. Condicions de parcel·lació. La parcel·lació permesa és l’establerta, en superfície, dimensions i 
conformació, al plànol d’ordenació. 
3. Condicions d’edificació. Per aquesta zona s’indiquen en els plànols d’ordenació del sòl urbà les 
especificacions estrictes per les quals s’han de regir: altures màximes en metres i/o nombre de  
plantes de cada part de l’edificació, alineacions de façana delimitades de les diferents plantes, etc. 
Quan els esmentats plànols continguin exclusivament la determinació de l’altura màxima en nombre 
de plantes s’entén que l’altura màxima en metres és el resultant de multiplicar l’esmentat nombre de 
plantes per tres coma dos (3’2). 
L’execució de qualsevol  construcció o estructura (postes, antenes, aerogeneradors –inclús las pales- 
etc.), y la instal·lació dels mitjans necessaris per la seva construcció (incloses les grues de construcció i 
similars), requerirà resolució favorable prèvia de la Agencia Estatal de Seguritat Aèria (AESA), conforme 
als articles  29 y 30 del Decreto 584/72 en la seva actual redacció. 
4. Condicions d’ús. Estan regulades al QUADRE D’USOS NÚM 7 de l’art. 65 de les normes del PGOU 
que es transcriu a continuació. 

 
2n.- Notificar el present acord a la Conselleria de Salut i a la secció de Patrimoni de 
l´Ajuntament de Palma. 
 
3r.- Comunicar el present acord  als  Serveis municipals que es puguin trobar afectats, així 
com a l´Oficina de la revisió del PGOU.  
 
4t.- Donar trasllat al Consell Insular de Mallorca i al Govern de les Illes Balears del present 
acord, juntament amb el seu Annex, dins el termini de quinze dies des de la seva adopció, tot 
adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la documentació aprovada.  
 
5è.- Donar trasllat a la Direccion General de Aviación Civil  de la certificació de l´acte 
d´aprovació definitiva, tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la documentació 
aprovada, de conformitat amb allò que es regula a la disposició addicional segona.6 del Real 
Decret  2591/1998, de 4 de desembre, en la seva redacció donada pel Real Decret 297/2013, 
de 26 d’abril.  
 
6è.-Una vegada es pugui entendre emesa amb caràcter favorable la resolució de la Dirección 
General de Aviación Civil, publicar el present acord, juntament amb normativa adient, al 
Butlletí Oficial de les Illes Balears, quedant aleshores aixecada la suspensió de l'atorgament de 
llicències a les àrees del territori objecte d'aquest acord.” 
 

S’APROVA, amb el quòrum de la majoria absoluta legal i segons el dictamen de la Comissió, 
per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSIB-PSOE). 
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55.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  en contra de les agressions als treballadors i 
les treballadores de l’EMT de Palma (672/2013) 

 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Simplement, per comentar que nosaltres retiraríem el punt tercer de 
l’acord com venia formulat i mantindríem el punt primer i segon de la proposta que, suposadament, 
comptaria amb el suport de tots els grups polítics.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Així és. Qualque intervenció? O podem donar per reproduïda. Molt bé. Secretaria, punto 1 y punto 2 y 
se retira el punto 3. Moltes gràcies, molt amables.” 
 

 
Es proposa, dictaminat favorablement els punts 1 i 2 i desfavorablement el punt 3 per la 
Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
Prèvia retirada del punt 3 per part del grup municipal PSIB-PSOE, s’APROVEN per unamitat 
els punts 1 i 2, quedant la proposició amb el literal següent: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma condemna les agressions a les treballadores i 
treballadors de l’EMT de Palma.  
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a la direcció de l’EMT a implantar ràpidament les 
mesures pactades amb el Comitè d’empresa per evitar agressions. 
 

41.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a la necessitat d’establir un pla 
contra la pobresa a Palma  (658/2013) 

 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unión de Asociaciones de Mallorca: 
 
“Honorable señor Alcalde, señoras y señores regidores. Els polítics tenen una difícil explicació del seu 
raonament en aquest punt. Perquè si per una banda ens preocupa la pobresa és per què per altra 
existeix. És a dir, que els polítics diguin que miren pels pobres deixa molt que desitjar, són arguments 
maniqueistes perquè el que han de mirar és per a què no hi hagi pobresa. Els pobres són pobres perquè 
no disposen ja de més recursos, molts palmesans ja no tenen accés a prestacions o subsidis, per tant, ja 
no xerram de pobresa, sinó de misèria després de cinc anys de crisi. Aquest escenari de depressió és 
més evident a Palma que als pobles, a on les xarxes familiars i l’economia domèstica encara funcionen 
en molt de casos. Però clar, això no vol dir que els pobles tinguin una millor situació que Palma, sinó que 
allà els pobres són pobres i a Palma els pobres ho són de solemnitat. Els umbrals de pobres estan 
determinats per la Unió Europea i el que mos senyalen és que els pobres continuaran incrementant-se 
en nombre i en pobresa extrema. Que li demanin a Creu Roja, Càritas Diocesana, Banc d’Aliments i 
Menjadors Socials i la triplicació d’activitats administratives de Delegació de Govern per donar abast en 
els nous casos de pobresa al nostre municipi. Però hem avaluat el per què de la pobresa? Estava Palma 
ben conduïda fa cinc anys o les decisions polítiques d’aquell moment són les que mos han duit en el 
moment que estam ara. La pobresa té una causalitat, si miram les polítiques urbanístiques, un Palau de 
Congressos de cost milionari, la creació de grans infraestructures que en realitat no serveixen per la 
creació de riquesa, ja podem començar a veure a on estan les decisions dolentes. Una ciutat sense petit i 
mitjà comerç, sense autònoms afavoreix la pobresa. La Universitat la tenim defora de Palma, la inversió 
en comunicacions i transport ha estat immensa per no tenir el rendiment que s’esperava, molts de 
comerços tanquen prest perquè no hi tenim seguretat ciutadana a Palma, tanquen massa prest per 
l’horabaixa i no tenen capacitat per contractar a més personal, no hi ha vida comercial a Palma perquè 
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s’ha vist afectat el consum. I el consum que tenim fa indicació, pel tipus de productes que se venen ara, 
que també som pobres, que ja no tenim la capacitat adquisitiva d’antes i que les famílies estan obligades 
més a subsistir i mal viure que a tenir un futur per davant. Sinó ens preocupam dels nostres 
conciutadans, dels palmesans que no tenen cap recurs per viure, de què estam xerrant, no vindrà ningú 
a mirar per ells. La responsabilitat és de l’Ajuntament perquè és la institució més propera a la ciutadania 
i ja ens estam acostumant a escoltar els pobres de solemnitat que diuen que quan demanen ajuda al seu 
Ajuntament la contestació és que ho senten molt però que no poden fer res. La precarietat laboral s’ha 
generalitzat, les estructures familiars se rompen, la classe mèdia desapareix i tenir una feina no és 
sinònim d’arribar a fi de mes, tenir feina no vol dir no estar en situació de pobresa. Molts de palmesans 
han passat d’una situació estable a la completa i absoluta pobresa d’una any a l’altre, vol dir que no hi 
hagut cap previsió. Ja que exigir previsió a l’Administració és com demanar que no plogui molt en poc 
temps, el que hem de fer és generar un sistema de resposta social, coordinar el moviment que reaccioni 
quant antes contra aquesta situació. Veure el cas concret i demanar ajuda institucional, no pujar 
impostos i continuar generant ajudes perquè aquelles famílies que malament suporten la crisi no 
incrementin el nombre de pobres de solemnitat que ja tenim. Pot esser hem de revisar els criteris de 
pobresa de la Unió Europea, ens sorprendria la quantitat de gent que segurament és pobre però que 
calla aquesta situació, que viu en silenci la seva desgràcia. Els mallorquins som un poble sofridor. 
Aquesta informació no és gens compatible amb les declaracions que escoltam dels responsables polítics 
que diuen, amb una actitud d’insensibilitat, que les mesures econòmiques espanyoles per sortir de la 
crisi són modèliques a Europa, i que a Espanya entra una doblerada, segurament una bona part 
d’aquesta doblerada hi entra per Palma a través del turisme podríem dir, però això ens serveix de poc 
perquè és precisament aquí a on hem de dir que Balears depèn de la subvenció estatal de la pobresa 
que té, perquè el Govern Balear ha renunciat directament a invertir en polítiques de creació de llocs de 
feina. La pobresa té una causalitat i vostès, els mateixos polítics que ara diuen que se preocupen del 
nivell de pobresa han estat els que l’han generada amb decisions que han afavorit en els bancs quan els 
bancs no miren pel poble, ningú mira pels palmesans i no volíem deixar perdre l’oportunitat de dir que 
en temes de pobresa dona vergonya cavallers, vergonya la situació que hem arribat a tenir per la 
incompetència i la corrupció d’un sistema que s’ha de regenerar i que ha d’aprendre que un municipi 
com el de Palma no ha de viure domés d’ingressos provinents de la construcció, sinó de promoure que 
hi hagi comerç, serveis i feina de qualitat. La pobresa, com veurem avui, en du a retalls a l’educació i la 
falta d’educació de qualitat du a més pobresa. La societat palmesana està malalta, la solució de la 
pobresa no depèn del municipi, sinó de les polítiques estatals, però si entenem que ha arribat l’hora del 
municipi per intervenir, per pal·liar aquests efectes negatius, segurament quan sortim de la crisi podrem 
dir que el nostre Ajuntament ha respost amb coordinació quan feia falta, que la seva existència 
institucional està més que justificada i que no va deixar de fer tot el que podia quan ho havia de fer. Ja 
no xerram d’una responsabilitat de fer les coses com a polítics, sinó com a persones humanes. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies. Senyor Fernández jo li demanaria, vostè ha estat casi 7 minuts, el temps són 5 minuts, les 
intervencions són moltíssimes, els Plenaris duren més de 10 hores, estam intentant entre tots pues que 
els Plenaris tinguin una duració més raonable. Per tant, per favor, els hi deman a vostè i a tots els 
intervinents que s’ajustin en el màxim al temps establert. Ja saben que a jo no m’agrada interrompre 
però, no m’agrada interrompre però crec que seria bo per tothom. Moltíssimes gràcies. Don Pere Felip, 
vostè té la paraula. Té la paraula en aquest cas en nom de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de 
Futbol Base de Mallorca, perquè veig que vostè també té dues intervencions en aquest punt, jo també li 
voldria demanar si pogués ser que pogués fer una sola intervenció, no sé si avui els hi té preparades, 
però per altres, perquè veig que hi ha en dos punts, això és una costum que ha començat a prendre i 
crec que seria bé que..., estic segur que vostè amb la seva habilitat és capaç de, en cinc minuts, amb una 
intervenció poder dir tot el que vol dir. Per tant, jo li demanaria també amb la mateixa idea del que he 
explicat antes que, en la mesura de lo possible, les seves intervencions en cada punt se reduïssin a una, 
si es possible, evidentment.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de Futbol Base de Mallorca: 
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“Gràcies, senyor Batle, per la seva suggerència. Són dues intervencions de diferents entitats, empraré 
menys de 5 minuts en cada una.” 
 
 Sr. Batle (PP): 
 
“Evidentment, si no fossin diferents entitats, però li deman, jo estic segur que vostè serà capaç en el 
futur de en una sola intervenció poder resumir les idees de les dues entitats. Estic seguríssim de la seva 
capacitat.” 
 
 Sr. Felip Buades, representant de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de Futbol Base de 
Mallorca: 
 
“Mai me pas dels 5 minuts com vostè sap. Començaré amb la primera. En primer lloc, amb el beneplàcit 
del senyor Batle que té molta condescendència, vull donar la més cordial benvinguda a aquest Consistori 
a la nova regidora de Més, la senyora Neus Truyol Caimari, en nom de totes les entitats ciutadanes que 
represent. Conec molt bé a la senyora Truyol i puc afirmar en coneixement de causa que se tracta d’una 
persona coherent, seria, responsable i, sobretot, honesta. Sort, senyora Neus. I ara ja entrarem en 
matèria. Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació d’Ex Jugadors i Ex 
Jugadores de Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa el següent: Según el último 
informe de Cáritas, en España, tres millones de personas viven con menos de 307 euros al mes. Malvivir, 
sería la palabra más adecuada para describir una situación de precariedad que delata que la situación 
social va camino de ser insostenible. Esos tres millones de personas sufren lo que los sociólogos 
denominan pobreza severa. La cifra es tan reveladora que nos muestra el hueso de la crisis. En seis años, 
desde que se inició la senda de la recesión y el número de desempleados empezó a dispararse, se ha 
duplicado la cifra de excluidos sociales atendidos por esta organización católica. Los datos de Cáritas 
describen el verdadero rostro de la crisis, aquel del que apenas se habla en el relato oficial. Es la cara sin 
esperanza que sólo, de vez en cuando, retratan los telediarios. Lo peor de esta situación es que 
empezamos a acostumbrarnos. Acostumbrarnos a que el Fondo Monetario Internacional o los informes 
del Banco de España pronostiquen que la cifra de parados seguirá donde está, por encima del 26%, más 
de cinco millones de personas. Muchas de ellas, condenadas a no volver a encontrar un empleo, a 
malvivir a base de chapuzas o de ayudas de la familia o compartiendo la cada vez más asediada pensión 
de los abuelos. Dice Cáritas en su informe que lo peor de esta situación es que se ha hecho crónica. A 
medida que determinadas políticas van debilitando el estado de bienestar, crecen las colas ante las 
puertas de Cáritas. Cada vez es mayor el número de ciudadanos que carecen de los bienes materiales 
imprescindibles para vivir. Es motivo de vergüenza que tanta gente lo esté pasando tan mal cuando, en 
paralelo, vemos el derroche de dinero en acciones que persiguen quimeras políticas o en despliegues de 
asesores y coches oficiales. Por lo que respecta a nuestra querida Palma, la pobreza va aumentando a 
ritmo vertiginoso, mastodóntico. Estamos, se quiera o no, en estado de emergencia. El hambre, 
desgraciadamente, va siendo el pan nuestro de cada día para numerosísimos palmesanos. Y, ante esta 
situación límite, el Equipo de Gobierno del Partido Popular de Cort, contra toda lógica, está adormecido, 
anquilosado, sin ideas, sin alternativas. ¿No ven ustedes, señoras y señores del Equipo de Gobierno del 
PP, que numerosísimos son los palmesanos que pasan las de Caín para poder subsistir y otros muchos 
que han entrado ya en la fase del caos, de la debacle, de la hecatombe. Bajen ustedes de sus escaños, 
de una puñetera vez, y pateen Ciutat (especialmente por las barriadas de Son Gotleu, Son Cladera, 
s’Indiotería, Corea y la Soledad) y verán, en directo, lo que es la desesperación familiar. Nuestra entidad, 
les sugiere que, para dar ejemplo, regalen una parte de su elevado sueldo a los palmesanos que las 
pasan canutas para ponerse un trozo de pan a la boca.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïns Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Según pronostican algunos estudios, en España, habrá, en el año 2025, unos veinte millones de pobres, 
el 42% de la población censada y el 33%, a su vez, de todos los pobres de la Unión Europea. El reverso 
de esto lo tenemos en que cada año aumenta el número de ricos en nuestro país. Luego llega el señor 
Rajoy, va, coge, agarra, y suelta por ahí que los efectos de la crisis se están repartiendo equitativamente. 
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¿Será un hipócrita y un mentiroso empedernido el presidente del Estado español? Para cuando 
salgamos de la crisis económica, es decir, cuando se recomponga el capital financiero, a este país no 
habrá quien lo reconozca. Se habrán volatilizado las prestaciones sociales, sanitarias y educativas, al 
igual que la clase media. Tendremos un mercado de trabajo con unos costes laborales equiparables a los 
del mercado chino, algo de lo que tanto se ufana nuestro gran timonel, y una legión de jubilados, ¡ay, los 
jubilados!, en el umbral de la supervivencia. Hace veinte años que la ONU, que aún no ha conseguido 
resolver nada de nada aparte de despilfarrar presupuestos surrealistas, instituyó el Día Internacional de 
la Pobreza, que se celebró días atrás. Durante estas dos décadas una jornada como ésta venía 
acompañada de las sempiternas fotos de niños de vientre hinchado y moscas en los ojos en la árida 
llanura etíope. Incluso los hubo, la cumbre del mal gusto, con el buitre al lado en paciente espera. 
Ninguna de sus imágenes ha logrado que la pobreza desaparezca ni mengüe de según que lugares y nos 
atreveríamos a aventurar que ninguna de las decenas de campañas sobre el tema que vemos 
periódicamente, la mayoría protagonizadas por famosos supermegarricos que ponen cara de pena 
cuando visitan las chabolas de los niños pobres. Ahora la cuestión, desde siempre inútil y desagradable, 
da un nuevo giro: la pobreza está aquí al lado, en casa. En España, reza un anuncio en la prensa nacional, 
cada tres minutos un niño cae víctima de la pobreza. ¿Se les ha quedado la boca abierta? A nosotros sí. 
Porque nos tememos que nadie cae víctima de la pobreza, sino de la ignorancia, de la injusticia, de la 
desigualdad de oportunidades, de un gobierno cobarde y pésimo gestor, de una sociedad corrupta y de 
tantos y tantos males perfectamente evitables. Por lo tanto, la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa 
Catalina exige al Equipo de Gobierno del Partido Popular de l’Ajuntament de Palma a poner en marcha, 
ahora ya, un plan eficaz para combatir la pobreza en Ciutat, que día a día, va cogiendo dimensiones 
alarmantes. Hagan algo. No se queden con los brazos cruzados, por favor (ustedes que, en teoría, son 
tan católicos, apostólicos y romanos), pues numerosos son los palmesanos que pasan hambre y están 
sin techo, mientras ustedes, contra toda lógica, miran para otro sitio y se gastan el dinero en aspectos 
mucho menos importantes. Tomen ejemplo de lo que hace Can Gazá, con el incombustible y heroico 
Jaume Santandreu al frente, que sin medios y marginado por las instituciones, lucha, con todas sus 
fuerzas, diariamente, en la atención a los pobres, a los enfermos, a los desamparados. El Equipo de 
Gobierno del Partido Popular de Cort, obviamente, no está a la altura de las circunstancias ante la 
tétrica e inhumana pobreza que azota gravemente a Palma. ¡No duerman más en la paja, caray! No nos 
obliguen, por favor, y se lo decimos de forma desenfada y sin acritud, a pedir su dimisión por falta de 
calidad humana.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. La xarxa per la inclusión social EAPN de Baleares acaba de hacer público 
su memoria de actividades del año 2012. Los datos son escalofriantes, el 18,5% de la población de 
Baleares está por debajo del umbral de la pobreza, los injustos retrocesos en materia de políticas 
sociales y de derechos humanos que está sufriendo la ciudadanía durante los últimos dos años de 
gobierno del PP han contribuido en gran medida a alcanzar esta cifra tan alarmante. La propia EAPN ha 
puesto de manifiesto que la gestión de la crisis que se está haciendo no ha hecho más que incrementar 
las situaciones de vulnerabilidad, desigualdad y necesidad de los colectivos más vulnerables. La memoria 
de la xarxa también destaca que solo una de cada cuatro personas paradas recibe alguna prestación de 
ocupación, es decir, hay alrededor de 100.000 personas en paro que no reciben ninguna prestación. Los 
datos por si solos son muy preocupantes pero es que además las entidades sin ánimo de lucro, que 
trabajan en nuestras islas con las personas más vulnerables, denuncian la situación de desconcierto que 
están viviendo y reclaman la necesidad de más apoyo en el ámbito administrativo, social y económico 
para que todos y todas podamos tener unas condiciones de vida dignas. En este sentido a las entidades 
les preocupa el que las medidas que se están tomando por parte de las administraciones para hacer 
frente a la crisis no están siendo suficientes y que las perspectivas a corto plazo son del cierre de 
numerosos programas que históricamente han estado dando un servicio impecable a la sociedad por 
parte de estas entidades. Las entidades de la xarxa de inclusión social piden una estrategia 
multidimensional para combatir la pobreza y el riesgo de exclusión social basada en el acceso a 
derechos, recursos y servicios, y de una acción inmediata para restringir la austeridad y promover la 
inversión social. También alertan de que si no se hace ahora el coste será mucho mayor en el futuro y la 
fractura social, que ya es muy preocupante entre los más ricos y los más pobres, se consolidará en 
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nuestra sociedad. Para agravar esta situación nos encontramos con que en el proyecto de reforma local, 
que ha propuesto y ha puesto en marcha el PP, se vacían las competencias de los ayuntamientos en 
materias como servicios educativos y sociales justo cuando más necesario es que estos servicios estén lo 
más cercano posible a los ciudadanos que lo necesitan. Desde el Partido Socialista creemos que es un 
error, ya llevamos desde este grupo municipal bastante tiempo presentando diversas iniciativas dentro 
del ámbito municipal para actuar contra la pobreza y la exclusión social, pero creemos que el Equipo de 
Gobierno no se ha tomado en serio esta situación. Hasta ahora no se han llegado a tomar iniciativas ni 
medidas que realmente sean efectivas, por ello creemos que es necesario revisar las políticas sociales, 
los planes de trabajo, los proyectos sociales, los protocolos, los catálogos de servicios, para mejorar la 
respuesta que estamos dando a las personas que están sufriendo las consecuencias de esta crisis y de 
los recortes sociales. Por eso creemos que es necesario elaborar un plan de acción de lucha contra la 
pobreza y la exclusión y también establecer líneas de trabajo para alejar el riesgo de la exclusión social 
de las familias que se enfrentan al desempleo y a la falta de medios. Además, hay que seguir trabajando 
para dar apoyo a los grupos más vulnerables, mujeres, mayores, jóvenes, en situaciones de dificultades 
sociales. Por ello es por lo que proponemos, en primer lugar, suscribir la demanda de la xarxa de EAPN 
de una estrategia multidimensional para combatir la pobreza y el riesgo de exclusión social basada en el 
acceso a derechos, recursos, servicios y una acción inmediata para restringir la austeridad y promover la 
inversión social. También proponemos elaborar un plan municipal de lucha contra la pobreza y exclusión 
social con la colaboración de los colectivos y entidades sociales y la colaboración y coordinación con las 
administraciones públicas y, por último, revisar el catálogo de los servicios en materia de atención a los 
colectivos más vulnerables afectados por la crisis. Muchas gracias.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Señora González, yo creo que si hay algo que compartimos todos los 
representantes de los ciudadanos que estamos en este Pleno es, precisamente, la preocupación por lo 
que ocurre a nuestro alrededor y, especialmente, la preocupación por las personas que están en 
situación de mayor vulnerabilidad. La diferencia que hay entre unos y otros yo quiero pensar que, 
exclusivamente, radica en la forma de abordar esos problemas. Nosotros hemos estado trabajando en 
distintas líneas, entre ellas, hemos iniciado un trabajo de observación y de atención y de coordinación 
con otras administraciones, en concreto, con la Mesa de Infancia en Riesgo, porque entendemos que es 
un colectivo, el de la infancia, que dentro de los colectivos vulnerables es el más vulnerable. Además, 
llevamos desde que empezó este mandato teniendo reuniones de coordinación entre las distintas 
instituciones, no sólo para coordinarnos en lo que hace cada una de las administraciones sino para 
asegurarnos de que cada una en su nivel competencial está dando cobertura a las necesidades que 
tenemos en este momento. Yo le quiero decir que en el presupuesto de 2015 nosotros tenemos, perdón 
el presupuesto de 2014, tenemos como prioritarios, por una parte, la cobertura de las necesidades 
básicas y, por otra parte, la atención a la infancia, jóvenes y familias. Yo creo que las entidades sociales y 
las ONG que están trabajando al lado de las personas que más lo necesitan merecen todo el 
reconocimiento y todo el apoyo de las administraciones públicas, pero en un congreso en el que 
coincidimos los dos dijeron muy claramente, y yo creo que es un mensaje muy claro, que las 
administraciones tenemos la responsabilidad y las entidades tienen la voluntad de colaborar. Y yo creo 
que esto también es importante que lo tengamos claro nosotros. Nosotros, desde luego, desde 
Bienestar Social mantenemos interlocución con las distintas entidades sociales y es nuestra voluntad 
continuar haciéndolo porque, evidentemente, el trabajo de la Administración no puede ser al margen de 
lo que están trabajando las entidades, que muchas de ellas si están trabajando en el ámbito social es de 
la mano muy estrechamente con el Ayuntamiento, y esto yo sé que a usted le consta porque es así. 
Entonces, nosotros creo que tenemos que llevar a cabo nuestra responsabilidad y es cierto que hay una 
ley que planea, hay una ley que se está tramitando en este momento y que supondrá cambios, pero 
también está claro que este Ayuntamiento continúa trabajando en la línea que le corresponde como 
Ayuntamiento, como institución más cercana al ciudadano, que es la atención primaria. Y ahí vamos a 
dedicar todos los esfuerzos porque es nuestra obligación. Entonces, yo quería decirle que nosotros 
estamos revisando ya el catálogo de prestaciones desde hace tiempo, de hecho, está muy adelantado 
este trabajo y, en breve, podremos informarles al respecto. Que la elaboración de un plan de lucha 
contra la pobreza que es lo que ustedes proponen es lo que le decía que quizás no compartimos las 
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maneras de trabajar, nosotros estamos dirigiendo nuestros esfuerzos a la atención primaria, vamos a 
incrementar de una manera muy sustancial la partida que antes era ayudas económicas urgentes y en 
este momento se va a llamar cobertura de necesidades básicas, para que estas personas que están en 
una situación más crítica para poder llegar a dar cobertura en las necesidades básicas que son la 
alimentación, la higiene, la vivienda y el vestido, pues que estas personas puedan tener garantizada esa 
cobertura y que, además, sea con la máxima dignidad posible. Porque yo creo que no es solo una 
cuestión de dar cobertura a las necesidades es que también tenemos que dejarnos la piel en que sea de 
una manera digna, porque las personas pueden estar pasando por una situación de dificultad pero no 
tenemos que agravar con nuestra forma de trabajar el que ellos están en esta situación que es tan difícil 
y que, además, cuando tienen hijos a cargo se convierte en una situación mucho más difícil de llevar. 
Entonces, nosotros vamos a votar en contra de la proposición tal y como la plantean por las razones que 
ya he expuesto y yo me comprometo, y que conste en acta en este Pleno, a que en el momento en que 
esté finalizada la labor de revisión del catálogo de prestaciones de servicios sociales se lo haré llegar a 
los distintos grupos de este Consistorio. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Quan xerram de pobresa, senyora Ferriol, jo crec que mos hauríem de plantejar com hem arribat a 
aquest extrem. Com hem arribat a que la ciutat de Palma tingui una estimació de 50.000 persones 
aturades segons l’EPA o que el 40% de tota aquesta gent siguin aturats de llarga durada, o per què 
tenim unes xifres d’atur juvenil que són pròpies d’un país subdesenvolupat del tercer món. Com hem 
arribat aquí? Hem arribat aquí a través d’una economia basada en l’especulació a la construcció, una 
economia que en temps de bonança econòmica se va encarregar de monopolitzar el que era el sistema 
de producció a l’estat i, una vegada se va punxar aquesta bombolla, segueix amb la seva estratègia 
miserable, macabra i mafiosa, neoliberal, de seguir intentant lucrar-se ara a costa dels ciutadans. Clar, 
estam parlant de moltes coses no domés de pobresa, estam parlant de gent que ha perdut ca seva, 
estam parlant d’una reforma laboral que incentiva l’acomiadament i no que contractin, per exemple, a 
aquests joves o a aquests aturats de llarga durada, estam xerrant actualment d’un model econòmic que 
intenta viure encara d’una juerga basada en l’anarcocapitalisme en la qual se beneficien uns pocs a 
costa de molts. I mentre no solucionem aquests problemes estructurals de la nostra democràcia, per 
cert una democràcia representativa que recau exclusivament en els partits del règim polític com el Partit 
Popular i el Partit Socialista, fins que no superem aquestes mesures estructurals, fins que no superem 
això, el concepte de pobresa el seguirem tenint instal·lat a la nostra motxilla miserable. I aquest és un 
dels problemes. Està molt bé xerrar d’assistencialisme i està molt bé de tractar amem quins plans 
municipals feim en quant a pobresa, però fins que, veritablement, no democratitzem l’economia, no 
facem, veritablement, una economia de la responsabilitat social, una economia del bé comú, seguirem 
tenint els mateixos problemes amb la mateixa metàstasi en aquesta societat que se diu pobresa. I quina 
és la solució? La solució és plantar cara, plantar cara als privilegis, als privilegis de banquers, del Banc 
Central Europeu, de totes aquestes persones que s’han lucrat a costa del patiment de moltíssims 
projectes de vida que en aquests moments estan frustrats. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias, señor Batle. Señora Ferriol, llevamos ya dos años en los que ustedes observan, 
coordinan, escuchan, pero la realidad es que hay 45.000 niños bajo el umbral de la pobreza. La realidad 
es que los comedores escolares tienen que cerrar porque no hay niños porque no hay becas. La realidad 
es que ustedes han bajado drásticamente los presupuestos en servicios sociales y han aumentado 
drásticamente lo que se le paga a los bancos. Esa es la realidad. Y son ya dos años, dos años largos. 
Entonces, ya me va bien que usted trabaje y que usted intente pero algo más tendrán que hacer. ¿Sabe 
usted que están en el Borne, Prosocial está ahora mismo en el Borne, con unas mesas denunciando la 
mal nutrición infantil? ¿Los problemas que están teniendo nuestros niños para tener una alimentación 
correcta? Algo que ustedes han estado negando continuamente durante más de un año. ¿Ustedes saben 
realmente lo que está pasando en la calle? Porque a mi, a veces, señora Ferriol, me parece, o señor 
Alcalde, que es que o no quieren verlo o no lo entiendo. Porque que me diga a estas alturas que están 
observando, que están coordinando y que mientras tanto esté sucediendo lo que está sucediendo en la 
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calle, pues realmente es duro, es duro. Es duro de entender y difícil de explicar, porque hay dinero para 
muchas cosas pero parece que para el tema de…, que tenía que ser prioritario como es que nuestros 
niños tengan garantizado el comedor escolar, que las familias tengan garantizada una situación de 
dignidad. Ahora todavía está hablando de la tarjeta básica, el otro día hablaba usted de la tarjeta básica, 
una tarjeta básica de alimentos que llevamos escuchando y que todavía no se ha traducido en nada real. 
Es necesario que pasen de las palabras a los hechos ya. Muchas gracias.” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Senyor Noguera, jo crec que la reflexió que vostè planteja és un debat de molt de 
calat i que és molt profund i, segurament, el Ple municipal amb les limitacions que tenim de les feines 
que mos corresponen com Ajuntament no és el lloc més indicat per què comencem a debatre sobre 
aquest tema. Jo crec que està molt bé que mos facem aquests plantejaments i que revisem el per què 
de les coses, evidentment, li don tota la raó en què hem de saber per què hem arribat en el punt que 
hem arribat però jo, en aquests moments, crec que el més important i el que se me pot reclamar com a 
regidora de Benestar Social és que me preocupi del que està passant a la nostra ciutat i que doni 
resposta en els problemes que tenim. Señora González, perdón no me salía el apellido, mire yo 
comprendo que ustedes tienen que hacer su trabajo y que reivindiquen la realización de acciones en la 
línea que a ustedes les parece que son más efectivas, yo le puedo decir, simplemente, en mi descargo es 
que nosotros estamos haciendo, exactamente, lo mismo. Estamos trabajando en la línea que 
consideramos que es mejor, entre otras cosas, ordenando algunas maneras de proceder porque yo creo 
que, en el fondo, el hecho de que distintas administraciones durante muchos años hayan competido 
entre sí para ver quien sacaba la mejor noticia o quien daba el mejor servicio, está muy bien competir 
para ser más responsables y para ser más eficientes pero, desde luego, en un momento en el que los 
recursos son los que son, son mucho más limitados que en otras épocas, lo que tenemos que hacer es 
ser muy responsables y cada uno asumir las competencias y las obligaciones que le corresponden. Y yo 
quiero decirle que este Ayuntamiento no ha dejado de pagar una sola beca de comedor, y quiero decirle 
que este Ayuntamiento, gracias a la insistencia y eso se lo voy a reconocer y además creo que es muy 
importante que en estos temas vayamos de la mano, de los grupos de la oposición tanto de MÉS como 
de PSIB-PSOE, ha reclamado al Govern que saque las convocatorias que estaban pendientes de sacar. O 
sea que yo creo que esta debate quizás en un ámbito un poco más amplio que el del Ayuntamiento de 
Palma pueda tener un sentido pero reprochar determinadas actitudes cuando en este Ayuntamiento 
hemos estado dando cumplimiento a lo que se espera de nosotros, a lo que nos corresponde, pues 
bueno me parece que igual no es del todo justo. Y la tarjeta básica, pues es que no es nada fácil, es que 
hay determinados compromisos que cuesta mucho llevar a cabo, y la regidora Fernández, hoy 
consellera, estuvo luchando durante mucho tiempo para que este proyecto fuera una realidad y 
nosotros hemos continuado en ese trabajo y será una realidad, yo se lo garantizo y le doy mi palabra, y 
además será en breve. Pero tienen que entender que las cosas no se resuelven tan fácilmente como 
muchos desearíamos, la realidad se impone y a veces no es tan fácil llegar a acuerdos, intentar 
encontrar la manera de sacar adelante los proyectos que son necesarios y que nos hemos 
comprometido a que salgan y que yo le doy mi palabra de honor de que va a salir. Y en cuento a 
observar, coordinar y estudiar, pues mire, solo faltaría que no nos dedicáramos a esto, solo faltaría, y 
además le diré una cosa a nosotros, y me va a permitir que haga una referencia a otras maneras de 
proceder en política…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Senyora se m’havia passat el temps, acabi perquè hem de complir tots, nosaltres també.” 
 
 Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Val idò ja acab, ja està. Gràcies.” 
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Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma subscriu la demanda de la Xarxa per a la Inclusió Social 
EAPN d’una estratègia multidimensional per combatre la pobresa i el risc d’exclusió social 
basada en l’accés a drets, recursos i serveis, i una acció immediata per restringir l’austeritat i 
promoure la inversió social. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a elaborar un Pla Municipal de 
Lluita contra la Pobresa i l’Exclusió Social amb la col·laboració dels col·lectius i entitats socials, i 
amb la col·laboració i coordinació amb les administracions públiques. 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a revisar el catàleg de serveis en 
matèria d’atenció als col·lectius més vulnerables afectats per la crisi econòmica”. 
 
REBUTJADA per 16  vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
46. Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a per la millora dels recursos policials a la 

Platja de Palma i contra la precarietat en la contractació de policies locals de reforç 
(662/2013). 

 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Honorable señor Alcalde, señoras y señores concejales. El contrato laboral de los Agentes policiales 
turísticos por temporada es contrario al principio de seguridad que necesita de la estabilidad. O 
asentamos la labor policial de manera permanente en la Platja de Palma para disuadir el delito o su 
trabajo será ineficaz. He sido testigo directo de cómo con la presencia de un solo agente, toda una calle 
principal de Platja de Palma, transitada y llena de negocios abiertos al público a las 15 h. de la tarde 
queda libre de delitos al instante. Ya no digamos de madrugada. Por eso, los ciudadanos, no podemos 
entender que todos los convenios que se han firmado hasta hoy para la mejora de la seguridad pública y 
el apoyo a la política turística nazcan inestables. Hoy, día 31 de octubre de 2013 el Partido Popular tiene 
la oportunidad de rectificar esta tónica, de demostrar que el Cuerpo de la Policía Turística, impulsado en 
su momento por este partido político, no nace como una imagen para los turistas, sino con vocación de 
verdadero servicio público para los ciudadanos. La solución, tal y como ha entendido el grupo en la 
oposición MÉS, al que agradecemos su encomiable gestión para traer al Pleno este asunto, tiene que ver 
con la contratación laboral adecuada, estable, regular, que dé derechos propios de una contratación 
legal a los agentes y que sea seguida de la distribución de tareas policiales durante todo el año y, sobre 
todo, que lleve inherente el reconocimiento a la necesidad del trabajo de este colectivo que, desde su 
inicio ha cosechado grandes éxitos en materia de coordinación policial. Los derechos policiales del 
colectivo tienen que ser una realidad, y no un mero desiderátum, un éxito de todos los palmesanos. 
¿Quién puede estar en contra del sentido común de contratarles como corresponde? Los municipios 
turísticos, una de las principales fuentes de ingresos para las arcas públicas, necesitan dotarse de este 
tipo de cuerpos policiales. Una contratación laboral de policías turísticos anual evitaría las fluctuaciones 
y oscilaciones propias de la temporada turística, de tal manera que si se alarga no se causaría la 
desconfianza de que estarán desatendidas las cuestiones relativas a la seguridad, como ha sucedido por 
falta de previsión este año 2013. Recuerdan ustedes, señoras y señores concejales, el Pleno 
extraordinario dedicado expresamente al turismo en el municipio de Palma de Mallorca, saben ustedes 
que cuando se ha batido el mayor récord de afluencia de cruceros, hasta 7 barcos en el mismo sábado, 
19 de octubre de 2013, los policías turísticos más preparados, los que saben idiomas y tratar al turista 
estaban de vacaciones obligatoriamente. La falta de presupuesto no es excusa. Estos trabajadores, no 
piden indemnizaciones, piden trabajar con estabilidad y garantías propias de un puesto de trabajo 
seguro también para ellos, que tienen que enfrentarse a diario a la delincuencia. Un análisis de las 
necesidades nos lleva a evaluar el tipo de delincuencia al que se enfrentan, es una delincuencia 
itinerante, que reside durante todo el año en el territorio insular. Cuando termina la temporada en 
Alcudia los delincuentes vienen a la Platja de Palma, cuando termina en Platja de Palma desplazan su 
actividad delictiva al centro de la ciudad de Palma. Son delincuentes que viven de la delincuencia, del 
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hurto y el delito durante todo el año, que se repliegan en segunda y tercera línea a la espera de la vuelta 
de más turistas con quienes llevar a cabo su propia campaña delictiva. Este tipo de actividades delictivas 
necesitan de las aglomeraciones como las que tenemos en el centro de Palma en Navidad, en Reyes, en 
tiempo de rebajas, son las oportunidades para este tipo de delincuentes que ya sabemos que entran por 
una puerta del Juzgado y salen por la otra porque no se ha creado el que ya solicitáramos en su día que 
fuera el Juzgado de hurtos y delitos menores de 24 hs y porque a diferencia de cómo se han tratado 
estos temas en Cataluña aquí seguimos sin darle garantía de constitucionalidad a las ordenanzas 
municipales sancionadoras. Es una contradicción que los municipios más ricos, incluso en tiempos de 
crisis, no pueden sufragar su seguridad, con la crisis este tipo de delincuencia aumenta y, por lo tanto, la 
inseguridad estaría desbordada sino fuera porque ahora más que nunca los cuerpos policiales están 
haciendo evidente su convicción de servicio. No era normal que el pequeño y mediano comercio no 
abriera sus puertas ante la llegada masiva de cruceros, decía el Equipo de Gobierno Popular, tampoco es 
normal que Palma sea diferente a multitud de ciudades turísticas por falta de seguridad que nos hace 
perder oportunidades de negocio. Les comentaré una anécdota que me llamó la atención cuando visité 
Platja de Palma de la mano de uno de estos policías de paisano, faltan policías reales detrás de las 
cámaras de seguridad, qué bochorno para el Ayuntamiento de Palma que los palmesanos averigüen que 
detrás de las cámaras de seguridad en Playa de Palma no hay nadie que las observe, ni efectivos que 
puedan coordinar medianamente una acción policial inmediata conjunta. Cómo puede entenderse que 
el contrato laboral de la policía turística finalice antes de que acabe la temporada turística este año y 
que se les haya tenido que dar vacaciones desde mediados de octubre cuando más falta hacen. No nos 
digan que no hay dinero, lo que falta es voluntad política y lo que sobra es delincuencia. Recuerden que 
edificar una Playa de Palma con nuevos hoteles y edificios pero que tenga de base esta manera de hacer 
las cosas, la inseguridad, nos llevará a más de lo mismo, a los ghettos. ¿Quién no recuerda la magnífica 
barriada de Son Gotleu de los años 70 y en qué se ha convertido ahora? No recuerda el señor Alcalde la 
muy oportuna gestión que tuvo que hacer en Son Gotleu al principio de la legislatura cuando la situación 
de inseguridad por las tensiones raciales se le escapaba de las manos al Consistorio, cuando la 
inseguridad abría informativos a nivel nacional. No dejemos que pase lo mismo en Platja de Palma 
cuando se le puede poner remedio hoy, ya hubo un conato de que podía pasar lo mismo que en Son 
Gotleu cuando se atropelló a un vendedor ambulante que huía de la acción policial a principios de la 
temporada de 2013 y ya hemos salido, para nuestra vergüenza, en los periódicos alemanes por la 
prostitución y el botellón. Transaccionen, por favor, con la oposición una solución digna para este 
colectivo. Son agentes del orden, es de sentido común que deben tener un tratamiento adecuado, 
integrarse paulatinamente en los cuerpos de la Policía hasta que no haya que llamarles policías 
turísticos, sino policías locales. Respeten señores del Partido Popular sus propias ideas en materia de 
seguridad, rectifiquen los errores de gestión pública y cuando reflexionen que no tiene sentido que lo 
que defendieron hace un tiempo no debe de dejar de defenderse ahora sean consecuentes, resuelvan la 
situación legal de la contratación de estas personas que redunda en sus familias y en la seguridad de 
todos año tras año. Ellos se lo agradecerán y con su motivación alta seguramente que también los 
ciudadanos al ver que se reduce la delincuencia y vienen más turistas. Muchas gracias.”  
 
Sr. Verger Martínez (MÉS):  
 
“Jo, primer de tot, la veritat és que pregaria al Grup Popular que tampoc no costa tant escoltar el que 
venia a dir aquí aquest col·lectiu de policies, ha esperat dues hores i, la veritat, aquí tothom està parlant, 
tothom està fent les seves gestions, està a punt..., d’aquí poc ja no haurà més participació ciutadana, ja 
les darreres entitats que..., evidentment, és un grup de gent que ha estat esperant aquí dues hores i no 
és de rebut l’actitud general del Grup Popular quan s’estan adreçant a vostès. Però bé, la veritat, és que 
m’ha fet vergonya aliena, ho havia de dir. Després, anem a veure estam parlant d’una problemàtica..., la 
Policia Turística neix l’any 2005, ho implanta la Conselleria d’Interior, aquesta figura dels policies 
turístics, s’ha de dir, en part encobrint una necessitat de contractar personal de manera estable, perquè 
a part de feines de reforç a àrees turístiques també els han contractat ajuntaments d’interior i a Palma 
també han feina en Setmana Santa, han fet feina en temporada de Nadal, cavalcada de Reis, etc. Per 
tant, estam parlant d’una manera d’encobrir una necessitat de contractar personal de manera estable 
també, quan xerram de Policia Turística. La nova llei de coordinació de Policies Locals aprovada enguany 
ha suprimit aquesta figura i ha creat la de policies de reforç. Resultat d’això, a l’Ajuntament de Palma 
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hem passat de contractar 35 policies durant 9 mesos a contractar-ne 15 durant 6 mesos. I, evidentment, 
això ha tingut unes conseqüències, vostè senyor Batle, se’n va anar dia 22 d’abril d’enguany a presentar 
la campanya de reforç de la Policia Local a la Platja de Palma i aquests policies encara no havien 
començat, perquè si començaven normalment dia primer d’abril enguany no han començat fins dia 15 
de maig. Per tant, això i després quan altres anys a les nits podia haver fins a 4 o 5 patrulles de Policia 
Local, enguany hi hagut algunes nits que domés hi ha hagut una. Quan de dia altres anys hi havia també 
4 o 5 patrulles de Policia Local, enguany domés n’hi ha hagudes tres, normalment de mitjana. 
Evidentment, no me compti el GAP, perquè el GAP té, evidentment, altres funcions i, a més, eren abans i 
segueixen essent ara, però de patrulla de Policia Local hi hagut aquesta disminució i això ho hem pagat, 
senyor Batle, jo no sé si no és conscient, com s’ha disparat enguany la problemàtica a la Platja de Palma. 
Han vingut els veïnats aquí també a comentar-ho, veïnats gens sospitosos de ser persones amb un 
posicionament polític de qualsevol grup de l’oposició, han vingut a enumerar fets. Fets de conflictivitat, 
d’excés de venda ambulant, de bregues, d’augment de brutor, de renou, això és el que ha passat a la 
Platja de Palma enguany. Hem pagat aquesta disminució de la qualitat de la prestació del servei de 
seguretat ciutadana. Hi ha una altra qüestió també, la precarietat laboral a la que hem abocat a aquest 
col·lectiu i tot això ho estam pagant. I tot això també dins un marc, dins un marc en què els pressuposts 
de la Policia Local, de l’Àrea de Seguretat Ciutadana, fins i tot, han augmentat. Evidentment, hi ha hagut 
doblers per comprar nous uniformes per tota la plantilla, ha hagut doblers per nou material, per nou 
armament, però pareix que no hi ha doblers per a què aquestes persones, aquests policies de reforç, els 
hi denomina la llei ara, puguin tenir una situació de feina estable dins aquest Ajuntament. Pagant molt 
durament les conseqüències a la Platja de Palma, és gent que fa falta. Nosaltres el que demanam, 
simplement, a la moció és, per favor, que se regularitzi a aquests policies perquè puguin exercir les 
funcions de manera estable, són bons professionals que fan molta falta a la Platja de Palma, qui no ho 
vulgui veure és que no ho vol veure, fan molta falta a la Platja de Palma, han fet molt bona feina altres 
anys. Enguany les problemàtiques s’han disparat de manera molt alarmant i això també ho podem pagar 
molt car com destinació turística i no els hi podem pegar una portada als nassos a aquests bons 
professionals quan fa, la majoria d’ells, fa entre 4 i 8 anys que estan prestant serveis com a bons policies 
a la Platja de Palma. No els hi podem pegar una portada, aquest Ajuntament no els hi pot pegar una 
portada i el que demanam a l’Equip de Govern és un esforç per aquesta problemàtica donar-li una 
sortida i jo crec que podem compartir, a més, entre tots, és demanar a tots els grups, és evidentment 
demanar un esforç que mos agradaria que se tingués en compte. Gràcies.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Primer, el que vull fer és posar en valor la feina que ha fet aquest grup de 
policies. Realment, han passat a ser un grup de gent imprescindibles, la Platja de Palma, ho puc dir 
clarament, funciona sobretot de dia gràcies a la seva feina. La seva involucració és exemplar, hauria de 
ser exemple d’altres policies. La veritat és que tot el que puc dir d’aquest grup de feina, d’aquesta gent 
que fins ara policies turístics i ara se’ls ha canviat el nom de reforç, tot són alabances. Jo els hi he fet 
saber a qualcuns d’ells que he coincidit qualque vespre patrullant, estaven patrullant i he pogut està 
amb ells, els hi he fet saber, s’han reunit qualcuns amb nosaltres, qualcuns amb el director general. Són 
tan importants que per nosaltres ho tenim claríssim, jo és que tot el dia me donen el reflex de que són 
molt importants per ells, per exemple, són els regidors de districte. Els regidors de districte el primer 
que me diu, escolta, no me toquis en els meus nins, perquè clar, els que tenen Platja de Palma o tenen 
l’altra platja pues fan una feina, realment, a la barriada que és imprescindible. Nosaltres som totalment 
conscients, prova d’això és que fins ara hi havia 35 policies turístics, s’ha fet un esforç molt fort no 
només a nivell econòmic sinó a nivell d’aconseguir places, que això li he de donar las gràcies també a la 
meva companya que està a Recursos Humans que hem aconseguit rascar fins a 20 puestos, perquè 
d’aquests 35 n’hi hagi 20 que ja quedin a ser interins. És dir, dels policies turístics li hem donat tanta 
importància que hem aconseguit que 20 ja estiguin aquí no com a temporals de 9 mesos, un any, 6 
mesos, no, estan interins aquí dedins fins que hi hagi oposicions. Aquests ja passen a fer feina, sempre a 
la Policia. Això ha estat un esforç econòmic important, a posta vostès quan vegin el pressupost de la 
Policia Local respecte a l’any passat hi ha un augment i no és un augment ni de pistoles, ni d’uniformes, 
ni de cotxes, veuran que tot això augmenta un 0,35%, la resta d’augment és personal. La Policia sabem 
que el que fa feina és el policia, per tant, la inversió que se fa des de la regidoria és recolzar al màxim al 
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personal, el que treu la feina realment, amb els mitjans que tenim ara. En tenir doblers, ja augmentarem 
els mitjans. Però el que s’ha fet ha estat apostar, precisament, pel personal, per la policia. Tenim un 
problema serio, tenim 15 persones que estan fent feina aquí, que han fet una feina espectacular per 
l’Ajuntament de Palma, duen com hem dit qualcuns d’ells 8 anys i estam intentant trobar una solució, 
però clar, ha de ser una solució legal. Nosaltres en aquests moments li hem donat 50 voltes, tant a 
Recursos Humans com a Policia, de la forma d’aconseguir que aquesta gent quedi no només 6 mesos, 9, 
sinó un any si pot ser i cercar la solució. En aquests moments legalment no l’estam trobant, tenim un 
problema molt serio. I el primer interessat, ja li dic, som nosaltres. Som nosaltres perquè sabem la feina 
que està fent aquesta gent i mos mereixen, a més, de tot el respecte, és que mos fan falta. Aqueixes 15 
persones, pareix que no, però dins la Platja de Palma fan que funcioni o que no funcioni. La seva 
involucració, la seva professionalitat, la majoria d’ells amb molts d’idiomes, la veritat és que pugen el 
nivell de qualitat dins la Platja de forma espectacular. A posta, la proposta que vostè mos fa jo en el 
punt número 1 li puc dir que sí, ja hem començat a fer..., dins la setmana que ve, dins el mes de 
novembre se comencen a preparar les reunions per preparar la pròxima campanya, ja hem quedat amb 
l’Associació d’Hotelers, Associació de Restauració, amb veïnats, hem agafat gent de totes les unitats que 
han fet feina a Platja de Palma i començarem a preparar ja la temporada que ve. I un dels punts és, 
precisament, que hem de menester més gent. També li vull dir que el que vostè ha comentat de que 
teníem menys gent respecte a altres anys, no, la dotació que hi havia assignada a Platja de Palma eren 
els mateixos policies que els dos darrers anys. És dir, no en podíem posar més perquè no n’hi havia més. 
És dir, comptant policies turístics, que clar, no és que siguin 15 però és que ja tenim els altres 20 en 
plantilla, més la Policia que ha hagut, més el GAP que també està fent una feina molt important i 
qualque unitat dels ... És dir, el que són els números de policies destinats a Platja són exactament els 
mateixos. Sabem que la Platja de Palma encara té carències, sabem que s’ha de fer més feina, però 
també hem de ser conscients que està molt més bé de com estava i això mos ho fan saber totes les 
associacions i veïnats que xerram amb ells. Que, per suposat, hem de fer més feina, per això estam, a 
posta el mes de novembre ja mos hi posam per fer feina amb ells. És a dir, jo en el punt número 1 puc 
votar que sí, perquè precisament volem fer que la dotació de recursos policials s’augmenti a Platja per 
l’any que ve. El número 2, desgraciadament si vostès mos volen instar a regularitzar els policies turístics, 
ja li dic legalment en aquest moment no hem trobat la fórmula. I l’hem cercada ben cercada. Nosaltres 
estam en contacte amb el director general d’Interior per veure lo del fondo de seguretat pública amem 
si se pogués augmentar, si se pogués fer qualque modificació amb ell, i el que sí mos confirma és que la 
quantitat serà la mateixa de l’any passat que podríem destinar per la seva contractació. De totes formes 
estam fent feina amb ells perquè sabem l’important que són. Gràcies.” 
 
Sr. Donaire Sánchez (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Nosotros, como no podía ser de otra manera, apoyaremos la propuesta del 
Grupo Municipal MÉS, van en línea de las ya tres propuestas que nosotros hemos venido haciendo 
durante esta legislatura sobre este tema y más allá de que en la propuesta de MÉS hable de un 
problema de recursos policiales en la Playa de Palma, nosotros creemos que es un problema de recursos 
no solo en Playa de Palma sino en toda la ciudad, porque el trabajo de los policías turísticos afecta a 
toda la ciudad de Palma. Dicho esto le quería decir, señor Batle, que su modelo de Policía que además 
de provocar los vergonzosos hechos que ya todos conocemos, episodios de los amaños de las 
oposiciones, su modelo de Policía no ha puesto más policías en la calle, ahí los tiene, ahí los tiene. Esos 
policías, cuando estaba la señora Calvo, estaban trabajando de policías en la calle. Y no están trabajando 
en la calle porque usted, ha sido usted quien ha reducido de 35 policías a 15 policías. Y de poder trabajar 
9 meses, los ha reducido a 6 meses. Y esos policías que ahora podrían estar haciendo un refuerzo y en el 
futuro un refuerzo para Navidad, para Semana Santa, para San Sebastián, los tiene aquí, no los tiene 
usted en la calle, los tiene todos aquí y no es cuestión de presupuesto. Ustedes decidieron gastarse el 
dinero en esos famosos uniformes para su modelo de Policía. Con ese dinero, con mucho menos de ese 
dinero, esos policías podrían estar en la calle trabajando y haciendo su trabajo. Así que le digo que, mire, 
suficientes problemas tiene usted ya en la Policía Local de Palma, no cree uno más, no cree un problema 
más. Lo que le pido es que, precisamente, le dé estabilidad a este colectivo que está reconocido por su 
buen trabajo y por su profesionalidad. Muchas gracias.” 
 



 

- 71 - 

Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“A mi el que me sabria greu és que aquest col·lectiu, que avui han vingut, només se duguessin d’aquí 
bones paraules. Ja està bé que el regidor de Seguretat Ciutadana tingui bones paraules, però clar, 
evidentment, ells no han vingut aquí a que qualcú les oïdes els hi alabi. Ells volen una solució a una 
problemàtica que és complicada i que, a més, també com a destinació turística estam pagant a la Platja 
de Palma. Per tant, jo crec que un esforç, alguna cosa més de les que estan fent poden fer per solucionar 
aquesta problemàtica i, evidentment, a nosaltres mos agradaria que aquest compromís s’assumís per 
part de l’Equip de Govern. Perquè si domés se tracta de bones paraules, en el final, evidentment, 
aquests senyors s’aniran d’aquí, mos anirem tots i ells, evidentment, seguiran amb el seu problema tal 
qual com han entrat i això, evidentment, no és un escenari que nosaltres desitgem. Nosaltres mos 
agradaria que s’arreglés aquesta qüestió. Me deia vostè també, senyor Navarro, que les dotacions s’han 
mantingut a la Platja de Palma enguany i jo, a mi, el que se me comenta és que no és així, hi ha hagut 
menys policies en el carrer a la Platja de Palma enguany. I, de fet, les problemàtiques a la Platja de 
Palma s’han disparat de manera alarmant i una relació, evidentment, vostè mateix a les seves paraules 
se pot deduir una relació entre una cosa i l’altre. En el final fa falta una feina de mediació, de presència, 
per algunes problemàtiques que se generen entre diferents col·lectius de la Platja de Palma puguin 
quedar resoltes de manera adequada per la Policia Local. Si hi ha menys policies en el carrer, com ha 
passat enguany, com ha passat enguany, jo és que clar, vostè me diu, no, no, no han disminuït els 
efectius, escolti, a mi la gent que està a peu de Platja de Palma me diu que sí que han baixat els efectius, 
que ha hagut menys patrulles, tant de nit com de dia, i alguns dies la diferència ha estat entre altres 
anys i enguany de 1 fins a 4 o 5, algunes nits. Per tant, i això ho diuen gent que està allà, vostè me diu 
que no, vostè li han passat unes estadístiques i diu que no, jo la veritat, senyor Navarro, me crec en els 
que estan més a peu de carrer fent feina que no el que les estadístiques que li poden haver passat a 
vostè. Per favor, són professionals que fan falta, és que vostè també ho ha reconegut, simplement, no 
mos quedem amb bones paraules, facem un esforç per resoldre aquesta problemàtica. El pressupost de 
Seguretat Ciutadana s’ha augmentat inclús en aquesta legislatura, no els emprin en altres coses. No 
precaritzin a aquests treballadors, emprin aquest doblers d’augment de doblers en Seguretat Ciutadana 
per tenir bons professionals a peu de carrer fent feina perquè la vida col·lectiva se desenvolupi de 
manera adequada i no s’ho gastin amb altres qüestions de Seguretat Ciutadana que, la veritat, són 
bastant més prescindibles que no tenir aquestes 15 persones desenvolupant la seva feina tal com l’han 
desenvolupada els darrers anys. Gràcies.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bueno, señor Donaire, o no lo sabe contar o no quiere contar, usted me dice que 
solo hay 15 policías en la calle, yo le digo que los 35, 20 no solo están 6 meses o 7 meses sino están todo 
el año. Tenemos en la calle 20 policías más de los que teníamos el año pasado, esos sí que están en la 
calle, de los 35 policías turísticos que antiguamente estaban solo 9 meses. Me puede decir que no pero 
20 seguro que están en la calle, los otros 15, por supuesto, tenemos que encontrar una solución. I 
senyor Verger, jo li dic si trobam una solució tècnica entre tots l’aplicarem immediatament, no és una 
qüestió de pressupost, se cert que per doblers no tindrem cap problema, en trobarem, rascarem a on 
sigui, no és una qüestió pressupostària, ja li dic l’augment que hi ha hagut dins Policia és de personal. 
Hem aconseguit que tots els meus companys me cedissin tot l’augment de Policia que ha hagut per 
aconseguir aquestes 20 persones. O sigui que per aquí no. Doblers els hi trobaríem però me digui vostè 
una fórmula legal per unes persones, que tenen el tipus de contracte que tenen, que passin a ser o fixos 
discontinus o interins en aquest cas. La legalitat és la que és i estam fermats per ella. Jo me compromet 
ara aquí a reunir-me amb ells totes les vegades que faci falta, amb vostès i amb tots els tècnics que 
vostès mos puguin plantejar, però ja dic és una qüestió merament legal, no trobam la solució per a què 
això se pugui solucionar d’aquesta manera. No és pressupostària perquè els doblers els hi trobaríem, si 
hem aconseguit per 20, enguany tornaríem a fer un esforç bastant inferior, sobretot, amb l’ajuda que se 
mos ha dit que se mos manté des del fons de seguretat pública. I ja dic, la nostra intenció és trobar una 
solució. Ja dic, jo en aquest moment me compromet amb ells a intentar reunir-nos immediatament i 
trobar una solució tècnica, que a lo millor ells mos poden aconseguir i nosaltres estam cercant per tot. 
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Ara en aquest moment no és una qüestió econòmica, és una qüestió de legalitat per veure com podem 
fer això. Gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania 
 
“1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a la Regidoria de Seguretat Ciutadana a 
incrementar el 2014 la dotació de recursos policials a la Platja de Palma, per millorar la 
convivència, el compliment d’ordenances i garantir la seguretat i tranquil·litat de turistes i 
residents de la zona.  
 
2. El plenari de l’Ajuntament de Palma insta a la Regidoria de Seguretat Ciutadana i a la de 
Funció Pública a regularitzar als policies “turístics o de reforç” perquè puguin exercir les seves 
funcions de manera estable”.  
 
Es fa votació separada:  
El punt 1, S’APROVA per unanimitat. 
El punt 2, es REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE I MÉS). 
 
42.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa  a la manca de resposta per part del 

batle sobre els greus fets a la policia local (660/2013) 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de la Defensa: 
 
“Sr. Batle de Palma de Mallorca. Li voldria demanar la seva dimissió pels fets de la Policia Local i de la 
seva repercussió mediàtica. Li voldria demanar, però no ho faig, ja que quan els grups que ara ho 
demanen varen tenir casos inclús amb més repercussió mediàtica, ells no varen dimitir. Des de la 
Defensa consideram que si hi ha un departament en el que la política, els jocs polítics de “acoso y 
derribo” del contrari no han d’existir és el que representa la Seguretat (Policia i Bombers). Aquest i el 
departament d’afers socials. Des de la Defensa demanam, millor dit exigim, un personal altament 
preparat i que funcioni de manera eficaç. Demanam que les tradicionals picabaralles entre policies 
locals, nacionals i Guàrdia Civil per gelosies estúpides desapareguin i treballin quan és precís amb 
estreta col·laboració. I demanam al Sr. Batle de Palma de Mallorca que l’embolic a la Policia Local es 
resolgui de forma clara, ràpida i discreta. Discret no vol dir amb secret. Vol dir no fer renou innecessari 
que als únics que beneficia és als “dolents”. Els “bons”, els ciutadans i ciutadanes de Palma de Mallorca 
volem poder confiar amb les forces que es juguen la vida moltes voltes sense publicitat. I demanam a les 
forces polítiques que estiguin vigilants per tal que les actuacions que es facin, i que haurien de conèixer 
de primera mà, arribin a bon port i que es castigui als culpables. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies don Bernat, molt amable. Té la paraula la senyora Aina Calvo, jo l’únic que abans de la 
intervenció, vull dir que vaig entendre que les preguntes que vostè me va fer i jo me vaig comprometre, 
repeteix que el que vull dir, simplement, és que jo vaig entendre com vostè a l’anterior Plenari me va fer 
una sèrie de preguntes i jo me vaig comprometre a contestar-les, jo tenia el convenciment de que la 
contestació s’havia de fer en el mateix lloc a on vostè, a la mateixa seu de Ple a on vostè els m’havia fet i 
així ho havia preparat. Ho dic perquè no pensi que ha hagut cap tipus de desinterès, simplement, ara 
avui se li donarà resposta, jo crec, esper, que complida. No sé si satisfactòria, això ja ho deix a la seva 
valoració. Però sí el que vull és que quedi clar que jo pensava que la seu corresponent per contestar era 
aquesta i aposta ho havíem preparat per contestar en el Plenari. Domés era per una qüestió de 
respecte, que sap que jo la respect molt, i jo m’agrada sempre pues quan qualcú me fa una petició i jo 
me compromet pues complimentar-la. Això era com jo el vaig entendre, si me vaig equivocar ho sent. 
Però així és com ho vaig entendre i així és com ho hem fet. Molt bé, dit això, senyora Calvo, quan vostè 
vulgui. Gràcies.” 
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Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. I gràcies per aquesta apreciació, a nosaltres des del nostre grup volíem 
insistir-hi era la necessitat que se contestessin les preguntes, interrogants que jo crec que són necessaris 
que siguin aclarits, sigui en el Ple, sigui abans, sigui. A nosaltres mos hagués agradat moltíssim que abans 
de conèixer aquestes notícies i les seves conseqüències a través dels mitjan de comunicació, jo també 
m’ho pensava però se veu que ho havia entès..., no se sent.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sí, esperi un momentet. Escoltin, per favor, seria possible un poquet de silenci perquè és que mos és 
impossible. Per favor, la gent que està darrere que xerri, si se pot anar a un poquet cap a defora, és que 
no mos aclarim sinó. Moltíssimes gràcies. Senyora Calvo, perdoni, quan vostè vulgui.” 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Li deia, vostè comentava això, serà bo que se respongui allà a on sigui, si vostè 
considera que serà en aquest Plenari, estam contents. A nosaltres també mos hagués agradat que 
haguéssim pogut conèixer informació damunt aquesta qüestió abans de conèixer-la a través dels mitjan 
de comunicació, vàrem tarda 6 dies en conèixer la seva resposta, vostè ja mos va explicar el per què, 
nosaltres pensam que ha estat una mala gestió d’una situació d’una extrema gravetat i insistint que la 
nostra tasca que tenim encomanada de control i vigilància i seguiment, hem registrat aquesta proposta. 
Amb dos punts de resolució, que podem modificar durant el transcórrer d’aquest debat, però per 
nosaltres continua sent un element parlamental fet de no haver tingut una resposta fins a dia d’avui. 
Continuen molts d’interrogants oberts, per ventura els hi resoldrem, però mentre tant vostè no ha 
comparegut en el Plenari perquè no ha hagut Plenari però els fets han continuat. És a dir, ara tenim la 
imputació del cap de la Policia i de 3 policies, hem hagut de llegir amb molta preocupació i va ser una de 
les preguntes que jo li vaig formular, si vostè estava en condicions o no d’afirmar si alguna de les 
persones implicades en aquesta trama corrupta tenia vincles amb el seu partit, amb el Partit Popular. I 
hem hagut de llegir a través dels mitjans de comunicació la sospita de que aquesta trama pot ser hi 
estigui vinculada, i hem sabut, també a través dels mitjans de comunicació, que la Guàrdia Civil i la 
jutgessa sospiten també que poden estar manipulades les proves de subinspector. Unes proves a les 
quals, ni més ni manco, que hi va accedir l’actual persona que vostè a anomenat com a càrrec de 
confiança a la Policia. Per tant, mentre tant seguim amb molta preocupació aquesta qüestió. Seguim 
amb interrogants oberts, encara no sabem, per ventura avui ho aclarirem, com és que no se va iniciar 
cap investigació des del passat final, crec que era dia 26, mes de juliol quan se varen produir les 
primeres detencions. Seguim sense saber qui va decidir que l’intendent fos president del tribunal de les 
oposicions a les quals se varen manipular i se va transformar la cadena de custòdia en una cadena de 
favors. Seguim sense saber quins són els mèrits del policia reincorporat després de 3 anys de suspensió, 
perquè finalment fos destinat a un torn de vespre dins una àrea com la de la Policia Judicial, qui va 
recomanar i qui va ordenar aquest destí. Li deia abans, no sé si avui està en condicions d’afirmar o no si 
els beneficiats d’aquestes oposicions tenen un vincle directe amb el seu partit. I, en definitiva, seguim 
sense saber per què el seu ex director general i company de partit tenia les preguntes, i seguim sense 
saber, esperam que no sigui així però no ho sabem encara, si vostè ho sabia o no. Miri, nosaltres 
entenem que la situació és greu, que la situació no és fortuïta, que no respon només a una qüestió 
casual o a una mala coincidència. Nosaltres pensam que hi ha una connexió directa entre determinades 
decisions polítiques i els fets que estan ocorrent. Per nosaltres és una errada que la nostra Policia Local 
s’hagi allunyat d’aquell perfil de Policia de proximitat i s’hagi instal·lat en un perfil de Policia repressora. 
Però vostè me deia l’altre dia, això no té res que veure amb una trama de corrupció, doncs escolti, 
nosaltres entenem que aquest canvi de model, aquesta cobertura política, aquest reforçament de 
determinades persones professionals de la Policia ha alimentat una situació de la qual avui tots ens 
sentim empegueïts, preocupats i vivint amb intensa gravetat. A més a més, d’una manera totalment 
insòlita. Esper que les decisions que vostè ha pres després siguin aplaudides que li facem mamballetes 
de contents per les decisions que ha pres una vegada coneguts els fets i jo tinc l’obligació de remarcar-li, 
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senyor Batle, la gravetat dels fets que ha succeït amb decisions que ha pres vostè i només vostè. Va ser 
vostè i només vostè qui va anomenar aquest intendent que avui està suspès de sou i de funcions, va ser 
vostè i només vostè qui va anomenar al ex director general que va passar les preguntes i és vostè i 
només vostè qui mos pot donar aquestes explicacions. Recordem les paraules de la jutgessa que també 
hem sentit, hem llegit als mitjans de comunicació, li prec 30 segons, “estos hechos se han cometido por 
un cuerpo especial, los miembros de los cuales tienen poder real y material sobre la ciudadanía, sus 
derechos y sus libertades, ya que se ha depositado en ellos la fuerza física del Estado y la obligación de 
velar por el cumplimiento de la ley.” Vostè és el darrer responsable de la Prefectura de Policia, gràcies 
senyor Batle, i vostè sap, no ho dic jo ho diu la llei, que en darrer terme és vostè qui té la responsabilitat 
indelegable de la seva direcció i funcions. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, jo li passaré a contestar les preguntes que li va passar al senyor Batle, li vull 
dir que des del moment que se li varen entregar en el Ple nosaltres preparàvem la primera resposta, han 
anat esdevenint més coses, han passat més incidents, i aposta també anàvem variant el que eren les 
respostes. De totes formes, intentaré ser concís en totes les preguntes que vostè me fa i crec que 
quedaran totes aclarides. Primer de tot, vostè a la pregunta número 1 mos demana, senyor Batle sap 
vostè com es feien les oposicions? Qui les organitzava? I vostè mos diu que hi ha un canvi respecte a 
l’organització respecte a com se feia fins ara. Això no és així. No és cert. La forma d’organització del que 
han estat fins ara els tribunals i la forma d’oposicions és, exactament, el mateix. És dir, el president del 
tribunal se proposava per part de l’Àrea i els 4 vocals, 2 se triaven per sorteig i altres 2 a proposició, per 
una part, de l’ISPIB que depèn de la Direcció General d’Interior de la CAIB i, per altra, a proposta de 
l’Escola d’Administració Pública, que és l’EBAP que depèn de la Conselleria d’Administracions Públiques 
del Govern. Després, el secretari el que se feia se triava pel Departament de Recursos Humans. Això és, 
exactament, igual aqueixa legislatura a l’anterior i l’anterior, aquí no hi ha hagut cap tipus de canvi. La 
pregunta número 2, mos diu, és conscient de que totes les persones presuntament implicades en la 
trama de corrupció i algunes d’elles connectades amb la banda criminal estan vinculades, d’una forma o 
una altra, amb convocatòries de places, uns policies són membres dels tribunals i els altres són 
aspirants? Bé, a dia d’avui, no podem parlar de cap tipus de vinculació criminal. Són dos temes que són 
totalment diferents. La jutgessa en aquests moments està investigant la possibilitat d’un delicte d’una 
filtració de preguntes a un concurs oposició d’oficials a la Policia de Palma. No està investigant cap tipus 
d’involucració de bandes criminals i demés. A més, totes les informacions que mos arriben i tots els 
indicis que venen per part de Fiscalia s’estan separant cada vegada més això. No té res que veure una 
cosa amb l’altra. I després, vostè me diu, un policies són membres del tribunals i altres són aspirants, als 
que estan investigant, bastant lògic, si estam fent una investigació d’una oposició investigarem als que 
estan al tribunal i als que estaven aspirant, no a qualcú que passava per allà. És dir, aquesta pregunta, 
realment, no té massa sentit per nosaltres. A la pregunta número 3, mos diu, podria dir quines 
actuacions va ordenar dur a terme des del moment que el passat mes de juliol es va conèixer la detenció 
de dos membres de la Policia Local vinculats a la banda criminal de Los Ángeles del Infierno? Insisteix 
això no té res que veure amb els exàmens. És una altra investigació, totalment, apart. El que vàrem fer 
és automàticament a la persona que va entrar a presó se li va aplicar les mesures cautelars pertinents, 
obrir un procés d’investigació que automàticament se tanca perquè està baix control judicial, en aquest 
cas, sub iúdice. A l’altra persona el que se li fa és aplicar la mesura cautelar que mos indica el jutge a un 
primer moment segons l’acta judicial, en la que mos diu que s’ha de destinar a un lloc no operatiu a on 
no pugui tocar informació que li sigui concernent a ell. Nosaltres aplicam això i, de totes formes, li feim 
una consulta i li deim, escolti, a més del que vostè mos diu en aquesta acta, nosaltres podem aplicar la 
nostra sanció administrativa? Ell, al cap d’una setmana, ens contesta que sí, en aquest moment se li obri 
expedient administratiu nostre també i se li aplica una altra mesura cautelar de 6 mesos de suspensió de 
funcions. Pregunta número 4, li consta que el policia local detingut en llibertat sense fiança hagi seguit 
exercint funcions de policia local sense cap mena de suspensió? Bé, ho resumiré perquè la pregunta és 
molt llarga i sinó me tallarà el senyor Batle. Li sembla correcte que aquest mateix imputat sigui membre 
d’un tribunal que jutjarà altres policies? Miri, aquesta persona quan va ser detinguda, li insisteix que és 
la persona que comentàvem ara, se li va aplicar una mesura que era retirar-lo del lloc a on pogués, 
diguem, tocar informació referent a la seva investigació, immediatament quan el jutge mos diu que no, 
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aplíquesele administrativamente lo que faci falta, suspensió de 6 mesos. Aquesta persona si estava a un 
tribunal era perquè havia sortit del sorteig entre tots els oficials de la Policia Local de Palma, no se li va 
assignar per ningú, quan se li entra dins el sorteig li va tocar a aquesta persona, si li dic que el fet de que 
estigui ara baix mesures cautelars l’impediria formar part d’aquest tribunal si ara en aquest moment se 
posés en actiu. Després aquí vostè insinua que aquest senyor el vàrem canviar d’un destí a on estava 
d’una forma privilegiada i a damunt cobrava més doblers, tot el contrari, va passar a nit, a on lloc que no 
aconseguim omplir ni amb voluntaris ni amb gent forçosa. I aquest senyor no només no cobrava més 
sinó que tenia un sou d’uns 100 euros menys a final de mes, complint la normativa, és dir, el sou que li 
tocava. O sigui, al contrari, no només no cobrava més sinó que cobrava menys. I estava a un lloc a on 
nosaltres mos feia falta gent i era impossible omplir-lo amb voluntaris i amb gent de reforç. Me queden 
4 preguntes, no sé si vol que els hi passi...” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“En el pròxim torn els hi contestarà perquè vull mantenir els temps.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Molt breument. Simplement, per dir que la situació, evidentment, és molt delicada. La problemàtica és 
greu, és vera que s’han pres algunes mesures i nosaltres estam satisfets, ara, voldríem que s’arribés amb 
contundència fins el final per saber, exactament, que és que ha passat amb tot aquestes oposicions dins 
l’Àrea de Seguretat Ciutadana durant aquesta legislatura i depurar en el màxim les responsabilitats. La 
moció del Grup Socialista té dos punts i nosaltres avui donarem suport també al número 2, en el punt 
número 2, que en Comissió mos vàrem abstenir. La veritat és que la situació del regidor sigui per acció, 
sigui per omissió, jo també vull pensar que és que no era conscient del que s’estava generant dins 
aquesta Àrea, però malgrat sigui per això, per no ser conscient de la situació que s’estava generant, la 
seva situació política pel nostre grup també és insostenible. Per tant, també donarem suport al punt 
número 2. Gràcies.” 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Miri, li he de comentar, me sembla que tenim una gran oportunitat de 
cara al proper sorteig de la loteria de Nadal perquè deu ser un procés de sorteigs de membres de 
tribunals a on, per primera vegada a la història, quina coincidència que tots els sorteigs que s’han 
produït presideixi el senyor intendent i estigui de segon, el segon comandament. És una gran 
coincidència que en aquest sorteig de la Comunitat Autònoma justament un altre membre del tribunal 
sigui aquell mateix membre que sembla ser que va anar a pagar la fiança d’aquell que va ser detingut, en 
la trama de los Ángeles del Infierno, que no té res que veure però que foren detinguts en aquella 
investigació. Escolti, en aquests moments en què se produeix aquest judici, ja sé que això no és 
territorialment Palma però si un membre del seu partit com el senyor Fabra me costa creure que el 
procés de sorteig hagi duit directament això. Me sona més a una casualitat molt fortuïta que té darrere 
una explicació mala de fer entendre als ciutadans i ciutadanes. És més, li dic, no ho crec però no ho puc 
demostrar i, per tant, no faré una acusació. Efectivament, la nostra proposta té dos punts, un era 
lamentar..., agraeix que se pugui continuar amb la resposta, si alguna se vol donar per escrit, també ho 
agrairé, ara bé, si la lògica de la resposta ha de ser tractar-nos de beneits, crec que no sé si val la pena, 
no per nosaltres, jo crec que pels ciutadans i ciutadanes. Què els aspirants i els membres del tribunal 
fossin policies, escolti, això ja ho sabem, aquí el problema que tenim és que l’intendent que ha hagut de 
suspendre també era president, és que l’aspirant era el seu cossí i és que el segon comandament també 
estava en aquesta trama i que el seu company militant i membre del Partit Popular, que això supòs que 
ho continua sent, és el que va filtrar suposadament les preguntes, tots eren policies, sense dubte, tots 
eren policies, sense dubte, i és una pena. Jo no estic contenta de que això mos passi i estic convençuda 
que vostès tampoc, i estic convençuda que el senyor Navarro tampoc, però escoltin si no ho sabia tenim 
un problema greu, sí ho sabia tenim un problema major, més greu, però no podem tenir aquesta 
impunitat davant les responsabilitats polítiques. Per això, nosaltres mantenim el segon punt i demanam 
la dimissió. Però jo me vull adreçar a vostè, senyor Batle, que me queden 40 segons, i li dic, vostè és el 
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darrer responsable d’aquesta situació, vostè és el responsable del nomenament d’un intendent al que 
ha hagut de suspendre de sou i de funcions, vostè és el responsable del nomenament d’un càrrec de 
confiança que ha, suposadament, malfet aquest procés, i crec, sincerament, que la seva conducta no 
està ajudant a esclarir els fets, crec que la responsabilitat política no s’està depurant i crec que està 
traint llastimosament la confiança dels ciutadans i ciutadanes. Vull deixar constància en aquest Plenari i 
res m’agradaria més que no haver-ne de tornar a parlar en aquest Plenari. Me cregui. Però tinc la 
impressió de que mos queda encara un debat dur, preocupant i funest per aquesta ciutat, gràcies a les 
seves decisions polítiques, senyor Batle.” 
 
Sr. Navarro Garau (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Si li pareix, la resta de preguntes li puc passar per escrit, no li donaré aquest 
paper perquè hi ha molts de buratxos meus, però li faré arribar. Si vull comentar un tema, per exemple, 
un d’ells, aquest famós policia que resulta que està involucrat en la trama dels Ángeles del Infierno i que 
tota la culpa és del senyor Batle perquè aquest senyor és molt dolent i fixa’t que han fet. Miri, aquest 
senyor el va expedientar el senyor Gijón, 2006, li va obrir l’expedient a ell, aquest senyor va paralitzar la 
notificant..., bé va dilatar això i va ser el seu regidor de Policia el que va aconseguir que s’activés el que 
era la suspensió per sanció de tres anys i un dia, el senyor Donaire. Aquest senyor se va reincorporar a 
finals d’abril d’enguany, maig, juny, juliol, dins el juliol explota això, aquest senyor en tres mesos aquí no 
va fer res. La Policia, amb aquest cas la Guàrdia Civil, mos diu que la investigació se va realitzar pels fets 
que aquest senyor va fer l’any 2010 i 2011, quan vostè estava en el govern, o sigui, aquest senyor va fer 
una sèrie de temes, mos ha sortit ara, anem a veure quan és que els hi va fer, no era policia això és vera, 
no era policia com no era fins fa 4 mesos, però no me digui que aquest senyor s’ha reincorporat i en tres 
mesos ha aconseguit fer tot això, no senyor. La Guàrdia Civil està investigant 2010 i 2011. Anem a posar 
les coses al seu lloc, perquè hi ha temes que, a vegades, mos queda un poc així. Miri, he calculat 
ràpidament, a vostè li queden 17 Plens, té 17 oportunitats de demanar el meu coll, ho té, el del Batle 
també i el que vostè vulgui o té l’oportunitat d’intentar que a diferència d’aquest Ple a on hi ha 4 
proposicions seves i totes és del mateix, intentar fer com MÉS, posar-se d’acord amb una gent, 
presentar una proposta interessant per millorar la Policia, aquí me tindrà. Mentre tant, senyora Calvo, 
no li puc admetre que vostè, precisament, me doni lliçons amb aquest tema, tots tenim memòria i tots 
sabem el que va passar, hi ha una persona que estava en el seu Equip de Govern, no domés imputat sinó 
que està a la presó, vostè va prendre una sèrie de determinacions molt importants que s’han vist que no 
eren legals. Vostè decideixi el que ha de fer, com vostè decideixi i vegi el camí que fa, jo igual m’ho pens 
i, miri, a lo millor hi vaig darrere. Gràcies.”  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“En qualsevol cas, jo els hi vull...(Se senten crits)... No abuse usted de la paciencia del Alcalde, sea usted 
educado como lo somos todos, no, no, oiga haga el favor de callarse,  no es su turno, ya le he explicado 
mil veces que cuando usted quiera hablar lo puede hacer, pida su turno y hablará como todo el mundo. 
Usted no es más que nadie, no puede permitirse el lujo de interrumpir, escúcheme, usted no es más que 
nadie, usted no es más que nadie, usted no puede permitirse el lujo de interrumpir el Plenario cada vez 
que… Usted no es más que nadie, sea educado, sea educado, y actúe como el resto de personas. Como 
el resto de ciudadanos, usted no es más que nadie. Yo soy el Alcalde y estoy intentando, que se calle, 
que se calle, por favor, muchas gracias. Sean educados, no pido nada más, el que quiera hablar que pida 
su turno como hace todo el mundo y que diga lo que quiera. No sea usted mal educado. No sea usted 
mal educado. Basta ya. No sea usted mal educado. Senyora Calvo, a vegades un quan compta i exigeix 
responsabilitats no sap exactament que està llegint ni quins fets se refereixen, com vostè ha pogut 
entendre pareix ser que els fets més greus, aquests dels Ángeles del Infierno i tal, pues varen ser 
comesos quan vostè era la Batlessa. En qualsevol cas, jo crec que fins ara he actuat amb contundència i 
els hi puc transmetre el meu compromís de que ho seguiré fent, jo crec que no hi ha ningú antes que 
pugui comparar el nivell de decisions imminents i també molt importants que s’han pres a cada moment 
que s’han anant produint fets o que hem tingut coneixement de fets. Ja els hi vaig dir que jo si se 
produeixen més fets dels quals tinguem coneixement d’altres circumstàncies que exigeixin depurar 
responsabilitats, ho faré immediatament. També els hi vull dir una cosa perquè vull que ho entenguin, 
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les investigacions que nosaltres estam fent a nivell de les oposicions, a nivell administratiu, tenen una 
dificultat que és que no podem interferir amb les judicials. Per tant, estam un poc a expenses de les 
investigacions judicials, nosaltres mos agradaria poder interrogar o investigar persones que estan en 
aquests moments involucrades en els fets judicials, cosa que, com vostè comprendrà molt bé, no podem 
fer. Per tant, la nostra actuació s’ha de limitar al que podem, a tot el que és l’entorn. En qualsevol cas, li 
repeteix, fins ara cada vegada que hi ha hagut el més mínim reclamació o imputació per part del Jutjat jo 
crec que he actuat amb tota rapidesa i amb tota contundència. Crec, no sé si vostè quan era Batlessa ho 
feia amb més rapidesa i amb més contundència, si és així m’expliqui com ho feia i jo també ho faré, no 
tingui cap ànsia. I, a més, repeteix desgraciadament jo no puc fer segons quin tipus d’investigacions, ho 
està fent la Fiscalia, ho està fent el Jutjat en aquest moment, si com a conseqüència d’aquestes 
investigacions resulten més responsabilitats que nosaltres ara desconeixem, no ho dubti, ho vaig dir i 
crec que me creu quan li dic que tornaré a exigir responsabilitats de manera immediata i, a més, de 
manera exigent, que crec que és com s’ha fet fins ara. Per tant, de veres, jo sent molt aquests fets, són 
uns fets absolutament imperdonables, són uns fets vergonyosos, jo som el màxim responsable, jo 
m’avergonyeix, jo m’he faig responsable i jo deman una vegada més excuses a la ciutadania perquè, de 
veres, això no hauria d’haver passat. Però mos estam referint als temes de la filtració dels exàmens, crec 
que tot l’altre que vostè està intentant mesclar i està intentant ficar, crec que hauríem de repensar-nos 
exactament de que estam parlant perquè me dona la impressió de que s’està equivocant. Això, segons 
les informacions que tenim, no són fets que se varen produir durant aquesta Batlia sinó que se varen 
produir durant la seva. Per tant, a lo millor seria evident que quan tinguem més informació vostè ho 
pensi, si vol ho parlam, i encantat de la vida. Miri, jo estic segur que com vostè, que com vostè i també 
vull agrair, de bon de veres, al Grup Més aquest posicionament i aquesta actitud que ha tingut en aquest 
tema perquè és un tema molt dolorós i molt sensible, però estic ben segur que tot tres partits quan 
sapiguem quins són els fets reals, estic ben segur que podrem arribar a acords en quant a depuració de 
responsabilitats. Estic casi segur de que sigui així, però també els hi vull demanar una cosa, jo inclús se 
m’ha acusat per segon quina gent de que he actuat d’una manera massa aviat perquè domés amb 
imputacions ja he fet suspensions de 6 mesos i qualcú he vist que ho ha trobat exagerat, pot ser, també 
he dit que en aquest moment tots estam en una situació a on aquesta exigència de seriositat, de 
rigorositat, és enorme i jo crec que, a vegades, els polítics en aquests moments si som hem de passar de 
qualque cosa val més que mos passem un poquet de llarg que mos quedem curts, aposta ho he fet. 
Però, de veres, sense el més mínim ànim de polemitzar, si se saben més fets, si s’han de depurar més 
responsabilitats, ho seguirem fent. Jo crec que això fins ara ha estat així i procuraré que ho segueixi 
sent. Jo intentaré, com sempre, no polemitzar ni amb vostè ni amb ningú, sinó prendre accions dirigides 
a depurar responsabilitats i a recuperar la bona imatge d’una Policia de la qual jo estic, 
extraordinàriament, satisfet. Una circumstància com aquesta no pot deixar sense reconeixement una 
feina extraordinària que s’ha fet durant aquest dos anys a la meva opinió. D’acord? Moltes gràcies.” 
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, per l’amabilitat de deixar-me un torn que ja sé que no me correspon. Trenta segons, 
només m’agradaria llegir una de les preguntes que jo mateixa vaig formular i que, segurament, tindré 
resposta, ja n’he tinguda en part, per part de vostè. Quins han estat els mèrits del policia que 
actualment està a la presó i que vostè va decidir enviar-ho a la unitat nocturna després de 3 anys de 
suspensió? Som molt conscient de les preguntes que faig, molt conscient de per què les faig, les mantinc 
i les seguiré mantenint i no tinc cap ànim de polemitzar. La única cosa que vull és aclarir que ha passat. I, 
torn a insistir, de fa 3 anys, és a dir, hi era, som molt conscient de la pregunta que estic fent i també som 
molt conscient que mai hagués firmat un nomenament d’un senyor que se diu Enrique Calvo, ni d’un 
altre senyor que ha estat intendent, ni de res de tot això. Dit això, perfecte, podem parlar del que vulgui 
quan vulgui però sense amenaces. Gràcies.”  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“En qualsevol cas, dues coses són..., aquí crec que l’altre dia pareixia que vostè o inclús amb aquestes 
preguntes que creu que una cosa té relació amb l’altre, pareix ser, ho puc dir, de lo qual m’alegro 
moltíssim que no és que una cosa sigui important i l’altre no ho sigui, però són dos fets aïllats. El tema 
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de la filtració dels exàmens pareix ser que està, absolutament, aïllat, un tema en concret. I a on el que a 
jo realment me preocupa més perquè aquest ha estat depurat, s’ha trobat i s’ha pogut... El que 
realment és preocupant i és a on jo sí que li deman la seva ajuda, perquè repeteix pareix que són 
actuacions que se varen fer durant el seu mandat, si vostè té informacions, si vostè sap m’imagin com a 
Batlessa també com vostè m’exigeix responsabilitats a jo m’imagin que vostè també devia de saber 
qualque cosa, no? Amem si sabia qualque cosa durant aquest 3 anys o aquests 4 anys que vostè va ser 
Batlessa a on se varen desenvolupar tots aquests actes per part de la Policia, Àngels de l’Infern, bé a lo 
millor estaria bé que mos contés el que vostè sabia. Jo ho dic per ajudar a desenvolupar i a exigir 
responsabilitats. Perquè si vostè sap, té notícies de qualcú durant el seu mandat que a fer o va actuar de 
forma irregular, si vostè no va depurar responsabilitats m’ho digui que jo les hi depuraré de forma 
immediata, no tingui cap ànsia. Continuem.” 
 

Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma lamenta que el batle Isern no hagi donat resposta, tal i 
com es va comprometre al ple de setembre, als interrogants que se li varen lliurar per escrit i 
que van quedar sense contestar durant la seva compareixença sobre el greus fets ocorreguts a 
l’àrea de Seguretat Ciutadana per la presumpta manipulació d’unes oposicions a la Policia 
Local i que han suposat la imputació de la cúpula policial nomenada pel batle Isern. 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma reprova la manca d’informació i de mesures contundents 
per part de l’equip de govern davant la gravetat dels fets ocorreguts i insta al regidor de 
Seguretat Ciutadana, Guillermo Navarro, a presentar la seva dimissió”. 
 

REBUTJADA per 16  vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
DEBAT CONJUNT PUNTS 43 i 44. 
 
Quan son les 13.20h. la Sra. Sandra Fernández s’incorpora a la sessió. 
 
43.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a reconeixement a la reivindicació i 

mobilització de la comunitat educativa de Palma i de les Illes Balears (657/2013). 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de Futbol Base de Mallorca: 
 
  “Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de 
Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa el següent: S’ha de tenir una comprensió nul·la 
o unes ordres totalment insensates per a no entendre que el poble de les Illes Balears es va manifestar, 
com mai no ho havia fet, contra l’actuació d’un Govern que té maneres dictatorials i forassenyades. Us 
imagineu un equip de governants entossudit a fer que els xofers conduïssin els autocars amb les 
cobertes foradades? Us podeu imaginar que els governants s’obstinessin a fer que els taxistes circulessin 
per damunt les voravies i que deixessin el carrer per a la resta de vehicles? Doncs això és el que passa 
amb la bírria del TIL. El vomitiu TIL és voler que el professorat resolgui un impossible. Ho diuen els 
experts, els tècnics, els pedagogs, els lingüistes, la Universitat, ho diuen fins i tot els que pertanyen a la 
mateixa colla dels governants. L’assalt a l’escola mallorquina a què assistim en aquests moments es 
produeix per la combinació de dos factors. Un, l’odi paranoic contra el mallorquí que sent la minoria 
ultranacionalista que s’ha apoderat del PP a les Balears. I dos, pel consentiment, més ben dit, per les 
instruccions que dicta en aquest sentit el govern de Madrid a aquest governet titella de Palma. Tant si 
ens agrada com si no, vivim una involució nacionalista espanyola de dimensions històriques. Una 
transició de cap enrere. Un cop d’Estat sense pistoles, sense pressa però, sobretot, sense pausa. L’intent 
històric de Solució Final pels pobles que no són castellans de dins les actuals fronteres de l’Estat. Una 
Yihad Hispànica amb majúscules. Què hem de fer els mallorquins, els balears que repudiam el nyap del 
TIL i, per altra banda, que no renegam de la nostra llengua, de la nostra cultura, de la nostra pàtria, per 
tenir forces per resistir dia a dia, cada setmana, cada mes, cada any, amb fermesa i amb il·lusió, la 
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persecució neofeixista, les travetes i els abusos que cada dia ens faran? Molt senzill, tenir més altesa de 
mires que ells. Tenir la vista posada més enfora que ells. És evident l’ànsia, el desig incontrolat del cada 
dia més discutit i desgastat president del Govern Balear, el Molt Honorable senyor José Ramón Bauzá, 
de fotre manotada a l’ensenyament públic i la nostra llengua i cultura amb el superantisocial TIL. Però 
en haver acabat comptarem. De tota manera s’han trobat amb l’estellicó revengut a bastament dels 
docents a qualsevol escala, i d’un bon percentatge que dels mateixos pares assenyats, que veuen que 
amb tota evidència els possibles motius són, exactament, dos: posar damunt l’altar major la “lengua del 
imperio” i afavorir les escoles privades on porten els seus fillons perquè no es mesclin amb el cabrum 
dels fills del llanterner o de l’agranador del seu barri. Quin desastre, punyeta! Voldrà el Molt Honorable 
senyor president del Govern Balear, José Ramón Bauzá, passar a la història com el gran paladí del 
genocidi lingüístic de les Illes, on dissortadament i erròniament, té el poder?” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de la Defensa: 
 
“Sr. Batle de Palma de Mallorca. El Plenari passat vaig presentar una proposta per instar al Govern 
Balear a una negociació sense data de caducitat per tal de solucionar el problema de l’ensenyament a 
les Illes Balears. Ara demano un esforç de raonament als presents. Si tens un restaurant amb un nombre 
determinat de personal entre cuiners, ajudants, administratius i cambrers, i també un determinat 
nombre de clients, al igual que l’any anterior, i vols: A) Incloure un nou plat que necessita personal 
qualificat. B) Baixar el nombre de personal. C) Posar més comensals per taula. D) No substituir les baixes 
inferiors a 15 dies. I fer-ho tot això a pesar de l’oposició de la major part del personal, de l’oposició dels 
pares dels comensals, de la oposició dels sindicats i de l’oposició de l’acadèmia de formació dels 
professionals, te pareix que a pesar de tenir el mandat dels teus accionistes podries fer-ho amb èxit 
sense una negociació? I quan parlo d’èxit em refereixo a l’èxit dels estudiants, que aprenguin el 
programa complet a més d’una llengua estrangera? I un tema paral·lel que a La Defensa ens preocupa 
de veritat. Volent una igualtat de les 3 llengües, les dues cooficials i la llengua estrangera a un mateix 
nivell, no estam menyspreant les dues llengües cooficials? No seria més lògic ensenyar als alumnes a 
parlar una llengua estrangera fent activitats com a teatre, veure pel·lícules infantils, llegir contes, “jugar 
amb aquesta llengua estrangera” en compta d’aprendre un vocabulari tècnic que no ho han de 
menester per parlar i fer-se comprendre, i que ja l’aprendran posteriorment a la Universitat o a les 
escoles tècniques? A la Defensa aquesta viada que volen fer en la introducció enguany a més cursos que 
a infantil me recorda la carrera entre la llebre i la tortuga que, si no vaig errat (sense h) va guanyar la 
tortuga. I, per acabar, fa pocs dies a l’Auditòrium de Palma es va fer un concert per ajut a la caixa de 
resistència dels mestres. La darrera peça que es va interpretar va ser l’Estel de l’Alba i el director de 
l’orquestra quan va presentar la peça va dir que desitjava que aquest estel d’alba il·luminés als 
governants, això és el que jo desitjo aquí ara actualment. Gràcies.”  
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Ferrer. Senyor Ferrer també ha demanat intervenir en el punt 44, ha 
d’intervenir? No, mos donam per reproduïdes les dues intervencions, moltes gràcies. Senyor Feilp jo 
veig que aquí vostè en el mateix punt ha demanat dues intervencions, és per què l’Associació de Veïnats 
del Raval de Santa Catalina pensa de manera diferent a l’Associació d’Ex Jugadors de Futbol? Però és per 
què pensen de manera diferent? És un tema molt llarg però, senyor Felip, sí vostè creu que ha de xerrar 
dos pics en el mateix punt, agafi la paraula.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Senyor Martínez perdoni però això és un dret i vostè, que és concejal fa molts d’anys, hauria de saber 
el reglament. O sigui, una entitat és una entitat.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Senyor Felip, vostè té el torn d’intervenció. Si ha de ser la mateixa, jo l’únic és per un tema d’estalvi, 
pensi que vostè xerra més que els regidors de l’oposició. Està en ús de la paraula.” 
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 Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Cada entitat tria el portaveu que vol i són entitats diferents i hi ha un reglament i això ho sap l’oposició, 
ho sap tothom, menys el Partit Popular com veig. No vulgui crear un conflicte allò a on no n’hi ha. Molt 
Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, 
referent a aquest punt, exposa el següent: Mai no havien vist actuar de forma tan barroera. La gestió de 
l’afer TIL s’emputa cada dia més. Això passa quan el fanatisme ideològic, en aquest cas, el de la 
ultradreta, és l’única bandera que s’exhibeix. El senyor Bauzá, el clarivident, n’és l’abanderat. Aquest 
fanatisme condueix a la intransigència, la imposició, la insensibilitat i, al final, a l’obcecació. El Sr. Bauzá 
hauria d’haver col·locat al capdevant d’Educació a una persona experta. I la Sra. Camps no té ni 
punyetera idea de com funciona el sector educatiu. Tampoc és cap prodigi d’eloqüència, més aviat, és 
un brollador d’incoherències. Al costat té al Sr. Estarellas, el ca de bou que atemoreix quan lladra. 
Aquest desgovern desconeix absolutament que és el saber fer. A l’altra banda s’hi troben els docents. 
Demanen consens i diàleg i no els troben. Per això el conflicte s’allarga. I la Sra. Camps, incapaç de 
prendre decisions, telefona al Sr. Bauzá, que envia a fer pinyes les negociacions. El malestar ha 
transcendit a la societat, de tal manera que pares i mares recolzen a mestres i professors. La ciutadania 
també lis dona suport. S’ha manifestat vestida de verd, tot i que el PP consideri que més de cent mil 
persones no representen el sentir popular. Serà per això que la marea verda ha transcendit les fronteres 
illenques. Fins i tot, la prestigiosa BBC li ha donat cobertura. Nadie, cuando votó al Sr. Bauzá, sólo él 
manda y ordena en un PP balear que recuerda al franquismo, votó el decreto del Tratamiento Integrado 
de Lenguas porque, sencillamente, no estaba en su programa electoral. Y si éste puede mentir es 
porque sabe que la mayor parte de la gente que le votó ni siquiera se leyó su panfleto electoral. Lo que 
sí que estaba escrito en tal embuste, era que bajaría los impuestos o las tasas y que quitaría el paro, y no 
lo ha hecho. Y lo que no estaba ni mencionado era que pasaría del Tribunal Superior de Justicia de les 
Illes Balears, ni que pasaría del obligado Consell Consultiu, ni que pasaría del Cuerpo de Inspectores de 
Enseñanza, ni que limitaría el derecho a la reunión, ni que limitaría la libertad de expresión, ni que 
impondría un nefasto, aciago, funesto y apocalíptico TIL que aumentaría el fracaso escolar, porque es 
imposible pensar que nuestros hijos, de golpe y porrazo, puedan asumir conceptos que ya de por si son 
difíciles en nuestra lengua. Todo lo que no sea en lengua castellana hay que borrarlo, gallego, vasco y 
catalán, eso es lo que practican Rajoy, Bauzá y el extremismo castellanista. España es otra cosa que se 
ha instalado en la cúpula del PP, tan parecida a un franquismo incultural que creíamos superado. Y a 
falta de inteligencia usan y usarán la fuerza que dicen no aceptar en los demás.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Honorable señor Alcalde, señoras y señores concejales. Todos los partidos políticos, incluido el Partido 
Popular, por ser el del TIL por decretazo, intentan adoctrinar en las ideas y qué mejor herramienta para 
ello que la educativa. Luego, de una manera o de otra, la politización de la enseñanza está a la orden del 
día. La utilización de la imposición por Decreto habla por si sola de la falta de libertad en la enseñanza y 
el error de cálculo del PP al entrar en este juego de intereses, que experimenta con los alumnos para 
hacer retroceder la excesiva politización del catalanismo en las aulas, que ellos mismos propiciaron en 
su día junto con el PSOE, también. Esto, que no es ninguna novedad que se les haya escapado de las 
manos, ha llegado en esta legislatura 2011/2015 a su extremo en las Islas Baleares donde asistimos a lo 
peor que podría sucedernos en materia de educación, a la falta de libertad educativa y justo, no es 
coincidencia, en el momento peor de la crisis económica. Recordemos que en el anterior curso escolar 
2012/2013 y durante los meses de verano surgió el problema en Palma de aquellos niños que se mal 
nutrían al estar cerrados los comedores escolares durante las vacaciones estivales y estar sus familias 
empobrecidas, muchos escolares no llevan a clase todo el material escolar porque sus padres no lo 
pueden costear y las familias en paro no han podido comprar todos los libros. Esta es la realidad, esto es 
lo que hace que muchos padres salgan a la calle a manifestarse, mucho más que por sus nefastas 
políticas educativas del recorte. Hay descontento generalizado, sean consecuentes con el mismo y no 
miren para otro lado, no le echen la culpa, unos y otros, al adversario político. Por otra parte, salvo 
excepciones de los alumnos que muestran interés en cursar estudios, un buen número de palmesanos 
se muestra apático o no cree en las posibilidades de trabajo que le ofrece el sistema. Esta situación hace 
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temblar el pilar educativo, fundamental en el desarrollo de una sociedad culta y preparada. El 
analfabetismo de muchos de nuestros mayores, tal y como ha puesto de manifiesto recientemente el 
informe de la OCDE, puede ser un mal endémico de nuestros escolares mal formados también en el 
futuro, si no se hacen las cosas bien. Los profesores no se libran de los recortes, podemos decir que sus 
retribuciones salariales están a la baja y que las pagas extraordinarias y vacacionales les han dejado de 
ser abonadas. Este dato no es superfluo, el actual Govern Balear no ha dudado en utilizar la precariedad 
económica del profesorado para decir que no podrían resistir mucho tiempo en huelga y que terminaría 
pronto. ¡Qué argumentos educativos son estos! El modelo de la educación orientado hacia una 
educación que sirva de base a la productividad sin calidad es nefasto para ser competitivos como lo han 
sido las recetas del PSOE para la economía. Los conflictos en la educación no pueden encubrir 
cuestiones de fondo tales como: ¿Quiénes han sido los responsables del agotamiento económico de las 
familias de clase media? ¿A qué modelo obedece el debilitamiento de las clases medias y a quién le 
interesa su desmotivación? ¿Para quién hacemos política, para un grupo de amigos, para quitar al de 
turno y ocupar su puesto o para el interés general? Los políticos están atados de manos, demasiados 
intereses en juego antes de tomar una decisión. El frenazo en la calidad de la educación hará retroceder 
lo construido generacionalmente, no se trata de la inversión del Estado en esta materia, una mentalidad 
típicamente socialista, sino de lo que los padres no pueden ya aportar en la educación de sus hijos, 
mucho más directo y sobre todo menos clientelar y menos dirigido doctrinalmente. Los límites en la 
educación no son sólo económicos, tienen que ver con los valores y su actual decadencia, con la 
pedagogía. Lo que marca la diferencia en la educación de calidad es la motivación del alumno. El gran 
problema que padece el sistema educativo es la desmotivación generalizada del alumnado. Ése es el 
grave problema educacional que soportamos y que atañe, directamente, a la economía de las familias y 
a la falta de incentivos que se produce en su seno. La educación debe ser moderna, el modelo 
doctrinario creado artificialmente en los despachos busca el retroceso hacia cánones educativos ya 
superados por la sociedad. Volver al pasado o instruirse en valores anticuados, del pasado, no tiene 
sentido en un mundo cambiante y científicamente avanzado. Mientras el listón está cada vez más alto y 
se pone más difícil el acceso a una profesión, los valores educativos, las humanidades están en declive. 
Sólo quienes pueden orientar por su experiencia o por su alto nivel adquisitivo la educación de sus hijos 
optan a oportunidades laborales que para el resto son inalcanzables. A todos nos interesa estudiar 
inglés en un nivel intermedio, pero no como lo obliga el TIL por mero revanchismo contra el catalán, 
cuando empiece a aplicarse se darán cuenta. Los comportamientos de quienes así acceden a un empleo, 
por mera competencia productiva, son excluyentes, vacíos y sin escrúpulos para con los demás. La 
meritocracia es otra cosa, consiste en la elección de los mejores por su esfuerzo y rendimiento, no por 
ser más competitivos están mejor preparados. Se puede dar la paradoja de que un alumno escriba con 
faltas ortográficas en castellano, que no sepa que su lengua balear existe y que su nivel de inglés no sea 
el adecuado hasta que curse unos meses en Inglaterra o con profesores nativos, sin olvidar que el 30% 
de los estudiantes no necesitarán nunca el conocimiento de una lengua extranjera en España más allá 
de nociones básicas. Primar el valor del esfuerzo, el orden disciplinario y la superación es esencial, pero 
también acompañarlo de la motivación y la accesibilidad a la educación, para que todos encuentren el 
lugar que les corresponda en  nuestra sociedad sin adscripciones ni etiquetajes, sino por su valía 
profesional y humana. En definitiva, la educación para una vida digna no la dan sólo los títulos 
académicos. El déficit educacional es una gran ola de pasos sucesivos hacia atrás y frustración que se 
nos viene encima ya que las medidas gubernamentales de incentivo a la educación empezaron a partir 
de 2009, pero es que la inexistencia de planes académicos estables se extiende desde 1989. El TIL de 
2012/2013 no soluciona ni garantiza los contenidos de la educación, sino que se queda en las formas, en 
la imagen que tapa los vacíos estructurales y males endémicos de nuestro sistema educativo. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Les darreres 3 dècades s’ha construït progressivament un model d’escola pública i d’ensenyament 
basat en la confluència, el consens de diversos sectors que constitueixin la comunitat educativa amb un 
context sovint molt difícil l’escola tenint en compte l’estructura social, l’escola a les Illes Balears ha fet 
miracles per salvaguardar la cohesió social tot això, tot aquest model d’escola pública inclusiva en 
consens de la comunitat educativa l’han dinamitat, ha saltat pels aires, dinamitat per l’actual Govern de 



 

- 82 - 

José Ramón Bauzá. Hem vist dia 29 de setembre la mobilització, una mobilització massiva, la més gran 
de la història de les Illes Balears, absolutament transversal i profunda, algunes persones que havia allà, 
de fet moltes, eren votants del Partit Popular. Transversal i massiva. No se demanen, exactament, que 
pot haver mogut a tota aquesta gent a manifestar-se en contra de la política educativa del Govern? A la 
nostra moció, per no estendre’m més, aquí ja s’han donat molt de motius de per què s’ha arribat a 
aquesta situació, a la nostra moció defensam 4 punts, tots ells aprovats, votats a favor per alguns grups 
municipals del Partit Popular a l’illa de Mallorca. Tot el que proposam aquí ha estat votat a favor per 
grups municipals del Partit Popular a la resta de Mallorca. Aquí pareix que no serà possible perquè el 
senyor Martínez, l’Equip de Govern, mos ha passat una alternativa. L’únic que demanam..., jo lo que no 
entenc és perquè s’ha hagut de presentar una alternativa i no se poden votar a favor aquests punts, li 
torn a repetir, votats a favor per grups municipals del PP. El primer punt, és que l’Ajuntament de Palma 
manifestaria el seu reconeixement a la massiva mobilització ciutadana i la seva expressió democràtica 
de dia 29 de setembre. Una manifestació de 100.000 persones no mereix un reconeixement d’aquest 
Ajuntament? I una posada en valor. Simplement, manifesta el seu reconeixement, com se pot votar en 
contra d’aquest punt? El segon punt, simplement constata una cosa, una cosa que com se pot negar? 
Constata el malestar que ha generat entre la comunitat educativa de Palma la implantació precipitada i 
no consensuada del TIL i expressa el seu suport institucional al col·lectiu docent i associacions de pares i 
mares del nostre municipi. Podem estar en contra d’això? De constatar el malestar que s’ha generat a 
les escoles amb l’aplicació intempestiva i precipitada del TIL. Punt número 3, demanam, no demanam la 
retirada del TIL, demanam la revisió del TIL tal com està plantejat, tal com està plantejat, per aquest 
curs. I l’inici d’un procés de diàleg i consens per tal de dissenyar un nou programa per la introducció 
progressiva de l’anglès, se reconeix el tema de l’anglès i simplement se demana diàleg. Diàleg per 
consensuar com s’aplica el TIL enguany. Podem estar en contra d’això? Pot estar el grup Popular de 
Palma en contra d’això quan altres grups Populars de la resta de l’illa han votat a favor d’això? Punt 
número 4, el Plenari de l’Ajuntament de Palma manifesta el seu respecte a l’autonomia i la capacitat de 
decisió dels consells escolars a on són representats els diferents sectors de la comunitat educativa. 
Podem votar en contra d’això? Fa falta una alternativa a aquest plantejament? Escolti, senyor Batle i 
senyors del PP, vostès han de triar, han de triar o votar a favor del PP assenyat, aquest PP que està 
present a molts de municipis i que manifesta seny amb aquesta qüestió i recull les demandes 
ciutadanes, han de triar entre això o seguir la deriva del PP Bauzá, prepotent, radical, que romp la divisió 
de poders i romp principis fonamentals d’un estat democràtic. Vostès han de triar entre una cosa i 
l’altre, nosaltres amb el que els hi proposam és el que ha votat a favor el PP de seny, el PP de molts de 
municipis d’aquestes illes, vostès no volen votar a favor d’això. Vostès estan triant avui i estan triant, 
estan optant, pel radicalisme, després que no vinguin paraules del senyor Batle de moderació, de 
concòrdia perquè no mos les creiem, aquí tenen vostès una oportunitat, d’apuntar-se al PP moderat, al 
PP de seny, i no seguir la deriva del senyor Bauzá a on mos du a tots. Escolti, hi ha molta gent que està 
patint en els centres escolars, molts de professors que estan vivint situacions absurdes havent de donar 
classes amb anglès quan els alumnes no els entenen, això qualsevol que pugui xerrar del sector educatiu 
li comentarà. Se viuen processos d’assetjament per part d’alguns pares contra professors. Estam duent a 
l’escola a un procés, absolutament, de conflictivitat, absolutament, innecessària. I el més important, 
vostès amb aquesta alternativa que presenten s’estan convertint en culpables d’aquesta situació. Per 
favor, optin per seny com altres grups municipals de la resta de l’illa i no segueixin al il·luminat del 
senyor Bauzá. Per favor.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias, señor Batle. Perdón, es que estos asientos son un poco…, bueno estamos viviendo 
durante este principio y este primer trimestre del curso escolar la situación más anómala que se ha 
tenido dentro del mundo escolar en toda la democracia, en toda la historia de la democracia. El Govern 
del PP en las Islas Baleares está imponiendo, vía decreto, un cambio de modelo educativo sin ningún 
tipo de consenso y en contra de toda la comunidad educativa. Y no solo de la comunidad educativa, de 
la mayoría de la sociedad de nuestra comunidad. Vía decreto impone un sistema que es totalmente 
inaplicable como se está viendo, que está sembrando el caos en las escuelas porque ni los propios 
directores, ni los equipos docentes, saben como van a hacer frente a un decreto que está totalmente 
fuera de la normalidad y del sentido común, y no solo eso sino que se ataca a la comunidad educativa, 
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se denigra el papel de los educadores, de los maestros, se expedienta a unos directores en un proceso 
totalmente disparatado en el que se va cambiando la acusación que se le hace, primero era una ahora 
es otra. Es todo un cúmulo de despropósitos en el cual, desde luego, no entendemos que los miembros 
del Partido Popular de este Ayuntamiento no sean capaces de reconocer que la situación no es, en 
absoluto, la adecuada y hacer piña con el sector educativo, con los padres y madres que lo que quieren 
es una educación de calidad para sus hijos. Desde el Grupo Municipal Socialista lo que queremos hacer, 
y queremos que conste en acta, es el reconocimiento a la tarea de la comunidad educativa y también de 
los padres y las madres que durante estos dos últimos años de recortes están llevando a cabo una 
defensa del modelo educativo público y de cohesión social de las Islas Baleares. También queremos 
hacer un reconocimiento al sector docente y a la comunidad educativa que, ahora mismo, está luchando 
para defender, perdón, su dignidad frente a un fanatismo ideológico y doctrinario sin ningún tipo de 
base científica. Queremos reafirmar nuestro compromiso con un sistema educativo público de calidad, 
participativo y democrático y reafirmamos nuestro compromiso para trabajar con los movimientos 
ciudadanos como son la Plataforma Crida, la Asamblea de Docentes, la FAPA, los estudiantes, los 
sindicatos, las autoridades académicas como la UIB, etc. Y nos comprometemos a ofrecer una 
alternativa programática que pueda ser debatida de cara a la próxima legislatura y que, además, 
suponga por encima de todo dedicar más presupuesto y dar prioridad al consenso en materia de 
educación a partir del 2015. Y en este Plenario queremos proponer que el Ayuntamiento de Palma inste 
al Govern de las Islas Baleares a derogar el decreto ley de Tratamiento Integral de Lenguas y el 
anteproyecto de ley de Símbolos de Convivencia y que la aplicación en el curso 2013/2014 de estos 
proyectos lingüísticos, que en el 2012 y 2013 ante la inseguridad jurídica que ha provocado el Govern 
con la publicación de 2 decretos en menos de 4 meses sobre la misma materia. También queremos 
proponer que el Ayuntamiento de Palma inste al Govern de las Islas Baleares al archivo de los 
expedientes de los directores de Mahón. Que el Ayuntamiento de Palma, así mismo, inste al Govern de 
las Islas Baleares a la creación de un equipo de expertos de todos los ámbitos educativos para estudiar 
como se puede continuar mejorando el aprendizaje de las lenguas en las Islas Baleares. Que el 
Ayuntamiento de Palma inste al Govern de las Islas Baleares al cese inmediato de todo el equipo 
directivo de la Conselleria de Educación por su incapacidad de encontrar soluciones al conflicto 
educativo que ellos mismos han creado en las Islas Baleares y que no tiene precedentes en la historia 
autonómica. También que el Ayuntamiento de Palma inste al Govern de las Islas Baleares a dedicar el 
ahorro de más de 2 millones de euros a consecuencia de la huelga de este inicio de curso 2013/2014 a 
mejoras en el mantenimiento de los centros escolares y a becas educativas destinadas al alumnado de 
nuestra comunidad. Que inste, también, al Govern de las Islas Baleares a respetar la normativa vigente 
que regula el funcionamiento de los consejos escolares de los centros educativos. Y que inste al Govern, 
por último, a responder por escrito de forma clara, cual es el proyecto lingüístico que según la 
Conselleria han de aplicar los centros educativos de Palma. Si ha de ser el último aprobado por el 
consejo escolar o si se tiene que aplicar algún otro no aprobado por los consejos escolares por 
imperativo de la Conselleria de Educación, Cultura y Universidades de las Islas Baleares.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. evidentment, vistes les seves argumentacions, no mos posarem d’acord. 
No mos posarem d’acord i me sap greu perquè no puc entendre, senyor Verger, com vostè mos demana 
seny i vostè no aplica seny a la proposició que nosaltres presentam que l’únic que feim és que demanam 
que els nostres fills sàpiguen 3 llengües en acabar l’educació secundària obligatòria. Vostè, jo també li 
demanaria seny, i també li demanaria seny perquè estam dient que segueixin negociant per aconseguir 
aquesta finalitat que els nostres fills sàpiguen 3 llengües. Avui en dia, saber anglès, saber una llengua 
estrangera, però com diu el decret, llengua estrangera preferentment l’anglès, és important. És molt 
important. 60% de les ofertes de feina, avui en dia, ja demanen anglès. I el trilingüisme és una mesura 
molt social i ara els hi explicaré el per què. Per què realment abans o inclús fins ara, molts de pares 
havien de pagar molts de doblers per a què els seus fills sabessin anglès, acadèmies, classes particulars, 
el que pretén el trilingüisme és dur, precisament, l’anglès a tots els col·legis públics, que tots els al·lots, 
tots els nins i nines tinguin accés a saber anglès quan acabin l’educació secundària obligatòria. Això és 
una mesura social, no obligar a aquests pares a pagar més doblers per tenir l’anglès. I mirin, vostè parlen 
de negociar, jo també, però jo vull que se negociï el trilingüisme i les altres qüestions que no són 
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trilingüisme, que no siguin que els nostres fills aprenguin 3 llengües, les dues cooficials, el mallorquí a 
Mallorca, el formenterenc a Formentera, el menorquí a Menorca i l’eivissenc a Eivissa, i el castellà i 
l’anglès en aquest cas, tot el que no sigui això que se parli a les Meses Sectorials que estan per això. I 
que s’arregli aquest tema perquè crec que, com vaig dir l’altra vegada, tots volem un mateix, un mateix 
objectiu, el camí és el que hem de trobar plegats. Per els hem de voler trobar tot dos, no domés un, 
perquè quan una part no el vol trobar i començar a afegir lleis i coses que no tenen que veure amb 
l’educació està demostrant que el que no vol és arribar a un consens. Per això, nosaltres hem presentat 
una alternativa que va en el sentit que havia dit anteriorment. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Per favor, siguin educats. Por favor, no hay posibilidades de hablar por parte del público a ver si lo 
entienden. El que quiera intervenir que lo haga de la forma reglamentaria, como se hace siempre. Les 
respetamos absolutamente las intervenciones de todo el mundo, no sé porque ustedes no pueden 
respetar las intervenciones que hace el Grupo Popular. Les pedimos lo mismo que les damos, respeto y 
consideración. Ya está bien, por favor. Gracias.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Nosaltres demanàvem seny i desgraciadament la intervenció del senyor Sansó ha estat el contrari. Ja 
ha baixat el senyor Bauzá, ha baixat del cel, s’ha encarnat en el senyor Sansó i ja tenim demagògia per 
un tub. I sense entrar, en absolut, en el fons de les qüestions que li plantejàvem, i se li han plantejat 
aquí, se li han plantejat moltíssimes qüestions pedagògiques, vostè, evidentment, ha optat per 
demagògia pura i dura, i rauxa bauzanista. Pues, escoltin, la veritat, jo la veritat és que hi ha vegades 
que me fa vergonya ser aquí debatent en determinats termes. Tothom, tothom li ha desmentit aquesta 
demagògia al senyor Bauzá, totes les paraules que vostè ha dit, tothom de la comunitat educativa, 
qualsevol expert en el tema li ha rebatut això. Tothom, això no té cap sentit ni un. Què l’anglès és 
important? Clar que és important l’anglès. Què els nostres nins han de sortir de l’escola sabent anglès? 
Clar que seria un objectiu que s’hauria d’aconseguir. Si vostès realment els hi importa això hi ha 
maneres d’aconseguir-ho a això, el Departament de Pedagogia li diu com se fa això i com se fa a altres 
països, no aplicant el TIL, aposta perquè és tan important l’anglès el TIL és una autèntica barbaritat. Se 
poden desdoblar aules, grups reduïts, material específic, hi ha moltíssimes qüestions aquí pedagògiques 
que se li han plantejat que també plantegen els experts en el tema, senyor Sansó. Facin cas a la gent que 
en sap, facin cas d’escola catòlica, facin cas..., és que per favor. Una part i una altra part, escolti, és 
tothom en contra seu en contra del senyor Bauzá. Fins i tot el PP de molts de pobles, fins i tot el PP de 
molts de pobles ha votat a favor de la moció que nosaltres presentam. Però vostès no volen ser el PP de 
Santanyí, volen ser el PP de José Ramón Bauzá. Extraordinari, tothom els hi demana seny, fins i tot 
ajuntaments governats amb majoria absoluta pel PP, vostès s’estimen més treure l’argumentari elaborat 
pel senyor Bauzá i el senyor Estarelles i amollar-lo aquí i se queden tan tranquils. No entrant en el fons 
de la qüestió i obviant que tenen una comunitat educativa alçada en contra d’això i obviant que el PP de 
molts de pobles ha votat a favor dels mateixos punts que els hi plantejam aquí. Com pot obviar això? I 
entretenir-se aquí en jocs d’artificis dialèctic i queda molt graciós en la seva intervenció. Escolti, és molt 
serio el tema, hi ha gent que està patint en el centres escolars, hi ha professors assajats, hi ha situacions 
absurdes, s’està perjudicant l’educació dels nostres fills. I vostès aquí fent gracietes i traient domés 
l’argumentari que domés se creu el senyor Bauzá. Per favor, una miqueta de seny i una miqueta de 
vergonya, tots vostès són responsables d’això. Vostès seguint aquesta deriva del senyor Bauzá s’estan 
fent absolutament responsables i culpables del que està passant a les aules i el que passarà durant tot 
aquest curs. S’ho facin mirar, per favor, i rectifiquin d’una vegada. Col·laborin a trobar una solució a això 
i no segueixin insistint en el conflicte, que és el que segueix insistint la Conselleria. Una Conselleria que 
no ha volgut negociar mai. Demanam diàleg, tal com ha demanat altres grups del Partit Popular. 
Gràcies.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
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“Señor Sansó, yo creo que el trilingüismo no es lo que usted acaba de explicar porque a mí me salen 
como siete u ocho lenguas, no sé cuantas ha dicho. En fin, coincido con el señor Toni Verger, vamos a 
intentar ser serios en este tema, vamos a ver la realidad de lo que está pasando. Las escuelas están 
viviendo un caos absoluto, un caos absoluto. Un caos que además es absolutamente innecesario, 
innecesario, porque si lo que se quiere es mejorar la calidad de la enseñanza que nuestros niños tengan 
una competencia lingüística en inglés, en castellano, en catalán, por supuesto que sí y todo lo que sea 
mejorable estoy segura de que los padres y las madres y los profesores son los primeros que van a 
querer colaborar y participar, pero no se preguntan ustedes por qué hay este enfrentamiento, por qué 
hay este rechazo, que no somos ya los grupos políticos los que estamos liderando ni los que estamos… 
Es la sociedad balear la que está en contra de esta situación que han creado ustedes de una manera 
innecesaria. Y lo único que se les pide es que consensúen, que lo que es la aplicación de este proyecto 
que ustedes quieren llevar a cabo que se prorrogue un año más para que durante este año se llegue a 
un consenso, pues no, no hay manera. En el Govern Balear, en la Consellería de Educación hay unas 
personas responsables que lo único que están haciendo es incendiar a todo el sector educativo, a toda la 
sociedad balear, de una manera, además, inexplicable. ¿A dónde es a donde  quieren llegar? ¿Qué es lo 
que quieren conseguir con esta situación? Es que no tiene ningún sentido. Por favor, recapaciten, 
hablen con sus compañeros del Partido Popular en el Govern Balear y reconduzcan esta situación que es 
intolerable. Lo que se está haciendo es intolerable, con la educación de nuestros niños. Por favor, 
recapaciten y, por supuesto, no consideramos que la alternativa y la manera de proponerla, podíamos 
haber intentado llegar a algún acuerdo, pero ustedes ponen una alternativa para que directamente no 
se voten las propuestas de la oposición y esto tampoco nos parece correcto. Gracias.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Senyor Verger, miri, si el seny és el que vostè m’està proposant no vull el 
seu seny, ja li dic així de clar. I segon, si tan clar té els objectius que tots volem el mateix, és molt 
incongruent no votar la proposició alternativa del Partit Popular, perquè és exactament el que vostè ha 
dit. Ni més ni manco, és el que vostè ha dit. Però clar, ho diu el Partit Popular, hem de votar en contra. 
Senyor Verger, me permet, crec que estic en el meu torn, si vostè me permet ja que xerram d’educació, 
si me permet. I no se preocupi tant senyor Verger pel Partit Popular a Santanyí o pel Partit Popular de 
Palma, se preocupi més pels vots que treuen qualcuns dirigents seus que no són pròpiament del seu 
partit. Y, señora González, hombre a mí hay una tema que ustedes han pasado muy de puntillas y es 
porque la señora Galmés quitó el trilingüismo, el Partido Socialista en la anterior legislatura y llegó y 
quitó el trilingüismo que había. A lo mejor, si ustedes no lo hubieran hecho ahora no tendríamos estos 
problemas y muchos de nuestros niños ya tendrían o sabrían 3 idiomas. Pero llegaron ustedes y lo 
primero que hacen en una de las medidas sociales más importantes, la quitan. Ahora apoyan el 
trilingüismo, según ustedes, pero cuando llegaron al poder lo quitaron. Y otra cosa, usted ha dicho, gran 
rechazo, mire, ha habido una encuesta realizada, el 77,2 de los encuestados apoyaban el trilingüismo y, 
incluso, un 56,7 apoyaba la medida del señor Bauzá. 56,7 es más de un 50% que es la mitad de la 
población. Pero es que además si me permiten solo dos segundos, hemos estado estos meses, este mes, 
haciendo reuniones explicando el trilingüismo y me he dado mucha sorpresa de ver como padres de 
alumnos que se creían que el trilingüismo era una cosa, cuando se les ha explicado lo que realmente era 
se han quedado muy sorprendidos y se han sentido, incluso, engañados, engañados porque les habían 
contado una cosa muy diferente. A mí, por supuesto, me sumo a su reivindicación que ha hecho antes a 
favor de los docentes, porque los docentes encuentro que están haciendo, la gran mayoría, un gran 
trabajo. Me han contado casos que no es así, puntuales, estoy seguro, pero hay cosas que tampoco 
podemos permitir. Muchas gracias.” 
 

Alternativa 709/2013 presentada pel Grup Municipal Popular: 
El Ple de l’Ajuntament de Palma de Mallorca, un cop la societat s’ha pronunciat 
majoritàriament a favor d’un model d’educació trilingües a les Illes Balears, insta a les 
diferents parts en conflicte a seguir negociant per aconseguir entre tots millorar el sistema 
educatiu i potenciar la formació lingüística dels estudiants de les Illes Balears i aconseguir 
que l’alumnat de les Illes Balears acabi l’educació obligatòria amb la competència lingüística i 
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comunicativa necessària en les dues llengües oficials (català i castell`) i en anglès, garantint 
l’equilibri entre les tres llengües. 
 
S’APROVA l’alternativa del Grup municipal Popular (709/2013) per 17 vots a favor (PP) i 11 
en contra (PSIB-PSOE i MÉS) i per tant, la proposició del Grup municipal PSIB-PSOE 
(657/2013) no passa a votació.  
 
44.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  sobre el conflicte educatiu de les Illes 

Balears (661/2013). 
 
Alternativa 708/2013  presentada pel Grup Municipal Popular: 
El Ple de l’Ajuntament de Palma de Mallorca, un cop la societat s’ha pronunciat 
majoritàriament a favor d’un model d’educació trilingües a les Illes Balears, insta a les 
diferents parts en conflicte a seguir negociant per aconseguir entre tots millorar el sistema 
educatiu i potenciar la formació lingüística dels estudiants de les Illes Balears i aconseguir 
que l’alumnat de les Illes Balears acabi l’educació obligatòria amb la competència lingüística i 
comunicativa necessària en les dues llengües oficials (català i castell`) i en anglès, garantint 
l’equilibri entre les tres llengües. 
 
S’APROVA l’alternativa del Grup municipal Popular (708/2013) per 17 vots a favor (PP) i 11 
en contra (PSIB-PSOE i MÉS) i per tant, la proposició del Grup municipal PSIB-PSOE 
(661/2013) no passa a votació 
 

52.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a morositat dels bancs (669/2013) 
 
Sra. Pons Cendrós, representant de l’Associació de Veïns Ses Veles : 
 
“Hola bon dia, mig dia. Senyors treballadors anomenats polítics d’una empresa que se diu poble. Estic 
aquí pel motiu, com sempre, dels desnonaments i de vivendes. Me trob en moltes de vegades quan vaig, 
la gent que desnonen, que hi ha un munt de rètols de banques, de bancs de tots tipus Santander, Bilbao, 
Sa Nostra, etc, que no paguen comunitat. Pues bé hi ha dos casos i un d’ells està aquí que per culpa de 
les derrames perdran ca seva i als bancs no els deis absolutament res. Dues persones que perdran ca 
seva perquè les derrames d’unes finques que no se paguen i la majoria ja tots els bancs i l’altre dia vaig 
dur documentació i estava des de Bankia, Sa Nostra, Bilbao, Santander, etc. La gent que sí paga se troba, 
com ara per exemple aquesta persona na Nair, 9 mesos va estar sense llum per poder pagar la hipoteca, 
perquè era o arreglar la derrama o pagar la hipoteca i, en el final, va decidir ser una persona normal, 
tenir llum, pagar la part de la comunitat que encara li deuen 2.000 euros perquè les derrames són 
enormes. A què me ve això, pues fa dos anys que demanam que vos segueu tots, tots i me gir a tots, 
però els que comaneu sou vosaltres perquè teniu majoria i una vegada me vares dir, Àngela què puc 
fer? Mos podem reunir? I jo li vaig dir mentre no vos segueu amb els bancs, el xerrar amb la Plataforma 
no, perquè els problemes ho du la banca, val. Què passa? Hi ha mils de pisos buits, mils de pisos buits, 
que la banca deixa que se deteriorin, que no paguen comunitat, que fan que s’instal·lin unes màfies que 
recobren aquests pisos buits, que els bancs passen totalment d’ells, collint un lloguer. Bé, pues tinc a na 
Yaiza, disminuïda, invàlida, el seu germà amb una disminució psíquica, la mare està tota sola amb una 
altra filla de 16 anys, dia 29 la desnonen, aquest mes han d’operar aquesta nina de l’esquena i ni Serveis 
Socials, ni ningú, clar, evidentment, la Plataforma jo no sé si és que tenim un àngel o tenim algo que mos 
ajuda per tots, de moment no hem pogut trobar un pis i vosaltres seguiu sense xerrar amb la banca. Jo, 
aquesta senyora va venir ahir vespre, una vegada te vaig dir que jo no som sensacionalista, és que no 
me fa falta, no me fa falta, en Napoleón el desnonen dia 12, se nom així, el desnonen dia 12, el varen 
dur ahir, ahir, xerr d’ahir, podíem xerrar de cent de casos. Cada setmana feim de vers cent famílies, cent 
famílies cada setmana. Vull dir, podria xerrar i donar per vendre, però això són els d’ahir, els darrers, i li 
vaig dir ves als Serveis Socials i va anar a la plaça d’Espanya que li corresponia, i els Serveis Socials li va 
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dur a la vostra oficina de desnonaments i la vostra oficina de desnonaments va dir que no hi havia res 
que fer. Amem com que una cuinera sap que pot presentar un 704, aturar el desnonament i després 
intentar que se li faci la moratòria dins el 2015. Amem com pot esser que jo ho sàpiga i una abogat que 
està allà li digui no hi ha res que fer perquè ja estàs en desnonament. I què fa, ves a la Plataforma, ja hi 
ha casos que els d’aquí i d’allà..., a mi em fa molta de gràcia perquè jo ja ho sabia que el desaguisats 
tornarien cap a nosaltres, però no és això. Seure-us, demaneu pisos, lloguers socials, inclús, i vos ho dic 
en serio, un parc gratuït perquè jo els comptes jo això faig els de la vella i a mi me surten molt aviat, vos 
gasteu una barbaritat de doblers en serveis socials i en segon quines coses que, en el final, no donen 
fruit. Perquè ara mateix se li ofereix de pagar 3 mesos d’un lloguer, amem si aquesta senyora cobra 400 i 
pico d’euros més 200 de la nina que són 600 i els Serveis Socials el lloguer més barat que cobra són de 
400 i pico d’euros, bé, vosaltres sé que sabeu menjar i viure, gràcies a Deu teniu un sou que vos ho 
permet, però vos heu ficat mai a dins el cap d’una persona que no pot fer això? Vos deman, per favor, 
ajunteu-vos el Partit Popular i sempre vos ho dic perquè sou els que governeu, però seieu tots, vos ho 
deman avui a tots, seieu amb la banca i demaneu pisos de lloguer i parc gratuït. Gràcies.” 
 
Sr. Ferrer Guardia, representant de la Defensa: 
 
“Senyor Batle de Palma de Mallorca. Darrerament els problemes amb els bancs han augmentat 
exponencialment el nombre de denúncies i reclamacions al Casal de Consum on tenim les nostres 
oficines. Denuncies de comunitats de propietaris que ho passen malament per què els bancs propietaris 
de pisos per desnonaments no fan front amb les seves obligacions econòmiques amb la comunitat, 
causant greus perjudicis a tots els copropietaris. Denuncies per contractar pòlisses d’assegurances amb 
companyies del seu propi grup sense permís del titular de la compta i, quan se’ls demana que es torni el 
rebut no ho fan fins què el Defensor del Client de les Caixes i Bancs els ordena. Denúncies per carregar 
primer un préstec personal que un hipotecari, a pesar de què el client ho demani expressament, 
provocant descoberts que es cobren religiosament (ara aquesta expressió “religiosament” després 
d’haver passat pel Senat la Lomce adquireix major importància). En poques paraules, ells són els que 
decideixen el que has de pagar i el que no, les assegurances que has de menester i probablement altres 
coses sexuals que el Sr. Pere Felip podria descriure millor i amb més gràcia referides a sucursals de la 
seva barriada. Sabem que el què es deu s’ha de pagar. Sabem que els bancs i caixes són necessaris pel 
funcionament de l’Ajuntament. Pot triar l’Ajuntament les entitats amb les que treballar? Si volen un 
llistat d’entitats denunciades, amb molt de gust els ho faré arribar. Els quedaran poques per escollir. 
Molt poques. Gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Què li passa a un ciutadà quan no pot pagar els seus impostos, el fiblen. Què li passa a un ciutadà quan 
no pot pagar ca seva, el treuen. Què li passa a un ciutadà quan no pot pagar la llum, se queda sense 
llum. Què li passa a un ciutadà quan no pot pagar el menjador escolar del nin, que no hi va. Què li passa 
a un ciutadà que no pot pagar l’aigua, que li tallen. Què li passa a un ciutadà que li pugen l’IVA del 
material escolar un 21% i no pot pagar-lo, no en té. Què li passa a un banc quan no paga la comunitat, 
res. Què li passa a aquells banquers, Rodrigo Ratos, Miguel Baesas, Botins, què els hi passa a aquest 
banquers responsables d’una gran fallida bancària a l’estat espanyol, què els hi passa, res. Què li va 
passar al senyor Alfredo Sáez, consejero delegado de Banco Santander, culpat per la justícia, què li va 
passar, indultat i després una jubilació de 88 milions d’euros. Quina democràcia és aquesta, quina 
democràcia és aquesta. Ciutadans de primera i esclaus, ciutadans de primera i esclaus. Una dictadura 
financera encoberta amb una democràcia representativa, de partits que donen suport a aquest 
genocidi, a aquesta màfia financera. És així, i com s’arregla, s’arregla plantant cara, dient prou a les 
injustícies, que l’edifici Pullman així com està, els bancs deguin més de 50.000 euros en rebuts de 
comunitat és una autèntica vergonya, crueltat, misèria. Aquí tenim l’oportunitat de dir prou a tot això, 
prou a tot això. I, sobretot, en aquells temes com els temes del rebut de la comunitat que són de 
proximitat, que són ciutadans, ciutadans que veuen hipotecats els seus projectes de vida, ciutadans que 
no poden pagar la comunitat o ciutadans que han de pagar molt més per la comunitat perquè els bancs 
no compleixen les seves obligacions. Invertir les prioritats, dir prou, dir prou a aquest genocidi financer 
que està afectant a moltíssim ciutadans de Palma, que s’acabi ja aquesta misèria, hem de dir prou, 
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senyor Isern, hem de dir prou. Nosaltres li acompanyem, però hem de dir prou. Hem d’invertir les 
prioritats, els ciutadans de Palma en el centre de les polítiques de l’Ajuntament, que no mos torni a 
passar que el Grup Més hagi de venir a presentar això. Perquè no pot tornar a passar. Moltíssimes 
gràcies.” 
 
Sr. Valls Flores (PP): 
 
“Jo simplement donar compta en aquest Ple de que estam d’acord amb el fons de la proposta, per això 
hi ha unanimitat. Nosaltres pensam que la morositat deguda per la crisi és dolenta, nosaltres pensam 
que la morositat dels bancs de qualque manera està totalment injustificada. Nosaltres li vull comentar 
que tenim una pròxima ronda per parlar directament i individualment amb una sèrie d’entitats 
bancàries per explicar-los que aquesta és la realitat que vivim a l’Ajuntament i que entre tots hem de fer 
un esforç per a què això no passi. De totes maneres vull dir també, com quedam dins la proposta, que 
l’Oficina d’Intermediació Hipotecària també assessorarà i donarà suport jurídic a aquelles persones que 
necessitin saber com se posar una acció admonitòria contra les entitats bancàries que deuen i, per tant, 
al Jutjat hi ha sentències favorables i, per tant, els hi condemnaran a pagar amb interessos i costes com 
correspon en dret. A partir d’aquí que sàpiguen que compartim aquesta postura i, per tant, per això 
farem valer aquesta proposició que votam per unanimitat.” 
 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Llegamos a una propuesta por unanimidad y, seguramente, tenemos que ser 
plenamente conscientes de que caminamos como Administración muchísimo más lento de lo que 
avanzan las consecuencias de la crisis. La bondad del acuerdo, si no lo concretamos, pues se quedará 
como tantos y tantos acuerdos de buenas voluntades que ha manifestado este Pleno pero que 
terminamos por dejar vacíos. No es solamente el caso de los Pullman, hay miles de comunidades de 
propietarios que tienen sus administradores de fincas, que tienen, posiblemente, puestos pleitos contra 
esos bancos pero que se ahogan cada mes a la hora de tener que afrontar esa factura y esa derrama. Yo 
le propondría, ya que usted ha hecho mención, y yo se lo iba a proponer en ese primer punto de las 
entidades bancarias de que se convoque a una reunión con todos los delegados de banca en Baleares, 
que a esa reunión nos invitaran a algún miembro, a los portavoces de los distintos grupos de la 
oposición, porque efectivamente no tiene ningún sentido, no tiene ningún sentido. No tiene sentido que 
alguien que no puede pagar se quede sin su vivienda y quien la asume como pago de deuda siga 
adeudando a esa comunidad con lo cual… Quiero decir es una cosa tan absurda que no lo van a arreglar 
los Juzgados, no lo va a poder arreglar la Oficina Hipotecaria, entre otras cosas, porque irán miles. Si hoy 
hace usted un anuncio o mañana el señor Isern de que todas las comunidades de propietarios con 
impagos de bancos tienen a su disposición la Oficina de Intermediación Hipotecaria, la Oficina se 
colapsará porque son miles. Yo le pongo un ejemplo por no acudir a los Pullman, un edificio en la calle 
Aragón, 38 viviendas, gente joven que ha empezado bien, gente ahora con dificultades, en paro, solo 
hay un piso desahuciado, uno, ese piso en dos años y medio a acumulado una deuda de casi 4.000 
euros. Por lo tanto, como ese habrá miles en la ciudad y, entonces, más allá de las bondades que yo creo 
que está muy bien que este Ayuntamiento en esto, pues bueno, que tengamos al menos la sensibilidad 
conjunta y todos los grupos políticos de intentar afrontar las cosas, que vayamos concretando y quizá 
haya que ir al nexo y a esa posible reunión que se convoque a los delegados de Baleares de todas las 
entidades bancarias y que nos inviten a participar. Gracias.”  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No puedo estar más de acuerdo. Es absolutamente inadmisible, sangrante y vergonzante, 
absolutamente. Porque, además, aquí sí que estamos hablando de un supuesto en el que el que impaga 
tiene una disposición económica absolutamente indiscutida. Por tanto, es especialmente sangrante. Yo 
les aseguro que estamos trabajando en ello, yo en cuanto a esta propuesta, porque hemos estado 
trabajando en ello y estamos intentando trabajar de una manera que, realmente, sea efectiva. No estoy 
seguro, no estoy seguro que sea conveniente hacer una reunión conjunta porque de las previas que 
hemos hecho creo que eso dificultaría mucho, lo digo porque lo podemos hablar yo estoy 
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absolutamente dispuesto a escucharles y si ustedes creen lo contrario hacerlo, pero de nuestros 
trabajos previos, que les repito yo estoy especialmente indignado porque es absolutamente 
injustificable, es absolutamente injustificable, es absolutamente vergonzoso, especialmente vergonzoso, 
porque lo que ustedes están hablando es absolutamente cierto. Y además es un tema que se repite una 
y mil veces pero repito quizás, yo no tengo ningún inconveniente, al contrario, en invitarles a ustedes a 
esas reuniones si ustedes quieren venir, pero quizás sería más inteligente o más eficiente pues que esas 
reuniones se tuvieran con cada banco en particular porque cada banco en particular tiene sus 
peculiaridades y, además, nos encontramos con la dificultad que muchos de ellos tienen instrucciones a 
nivel nacional, a nivel nacional, porque esto no es un problema a nivel de la regional de los bancos, que 
les limita mucho. Pero sí que yo les invito, regidor, creo que si los representantes de los partidos de la 
oposición están interesados en asistir a estas reuniones que ya tenemos pues previstas pero de banco 
en banco ustedes asistan y ayúdennos porque cualquier ayuda para conseguir resolver el tema sería 
extraordinariamente bienvenida. Es absolutamente vergonzoso, es absolutamente inadmisible, es 
absolutamente hiriente que en una situación como la actual los bancos no afronten los gastos de 
comunidad provocando problemas muchísimas veces absolutamente enormes e inasumibles a gente 
que está en situaciones muy complicadas. Por lo tanto, cualquier esfuerzo dirigido a solventar este tema 
será apoyado de forma íntegra y absoluta y sin ningún tipo de matiz por este Equipo de Gobierno. 
Gracias.” 
 

Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1. L’Ajuntament de Palma insta a les entitats bancàries a complir les seves obligacions i 
pagar els rebuts de la comunitat de propietaris dels pisos que té en propietat.  
 
2. L’Ajuntament de Palma donarà suport als ciutadans que es vegin afectats per 
l’impagament dels rebuts de la comunitats de propietaris per part dels bancs 
 
3. L’Ajuntament de Palma, a través de l’Oficina Municipal  d’Intermediació Hipotecària, 
donarà suport jurídic a tots els ciutadans de Palma afectats per aquesta problemàtica que 
vulguin denunciar a les entitats bancàries moroses”. 
 
S’APROVA  per unanimitat una vegada transaccionat el punt 2. 
 
45. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa  a la retirada de la LOMCE 

(663/2013). 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex jugadores de Futbol Base de Mallorca: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors. L’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de 
Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt exposa el següent: La Llei Orgànica per a la Millora de la 
Qualitat Educativa (la nefasta, funesta i aberrant LOMCE, santificada per l’incompetent ultraespanyolista 
Sr. Wert), òbviament, vol castellanitzar a tot l’Estat espanyol i degradar les llengües cooficials a un nivell 
molt secundari. Allò que és tan bàsic par a nosaltres (mallorquins, menorquins, eivissencs i 
formenterers), la cohesió social i el dret inalienable dels nostres fills a rebre una educació de qualitat en 
la nostra llengua, es troba sota una amenaça molt seriosa i imminent. El retrocés, en l’àmbit de 
l’ensenyament, pot esser tan gran i considerable que ens pot fer retrocedir quatre dècades en el procés 
de la normalització general de la llengua catalana a les escoles. Altrament, els esforços que ha fet, al 
llarg de tots aquests anys, la nostra comunitat educativa, no han estat debades. Quants milers de nins, 
fills de la immigració, no s’han integrat a la nostra societat mercès a l’escolarització en la llengua de 
Ramon Llull? Bé sabem que la utilització preferent del català és l’única garantia perquè els alumnes 
adquireixin un coneixement suficient i adequat de la llengua, atès la situació de desigualtat en què es 
troba aquesta davant el caràcter hegemònic i predominant del castellà en els principals àmbits d’ús. El 
procés de llatinització del català, no es pot veure de cap manera accelerat per unes mesures que són 
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manifestament contràries a la seva recuperació. La introducció de la llengua catalana en el sistema 
educatiu, en els anys setanta, sempre ha anat lligada a la renovació pedagògica, a la superació de les 
desigualtats, a la integració dels alumnes nouvinguts i, sobretot, a la possibilitat que els nostres fills 
puguin créixer amb un grau pertinent de coneixença de la nostra llengua i cultura. Això és el que toca el 
voraviu de la gent que integra l’actual Govern Balear, perquè és precisament la integració dels fills de la 
immigració, juntament amb l’orgull de la nostra gent de pertànyer a una comunitat nacional pròpia, 
diferenciada de l’espanyola, el que els descol·loca socialment i els recorda el que són: uns renegats 
ansiosos de satisfer l’amo de Madrid, davant el qual es deleixen de realitzar els mèrits suficients per tal 
d’esser àmpliament acceptats. La ciència ha estudiat amb profusió aquesta patologia psicolingüística, 
que ha denominat autoodi o autofòbia. Nosaltres, els mallorquins (i menorquins i pitiüsos) de nissaga 
catalana, juntament amb els que han acceptat esser part d’aquesta terra per voluntat d’integració, 
estam més que farts d’haver d’aguantar els atacs i els menyspreus a la nostra llengua mil·lenària, amb 
un prestigi i una unitat reconeguts a nivell internacional, que està en perill per mor d’una colla 
d’apòstates caragirats que inventen el que no saben, que tranformen i manipulen sense que els caigui la 
cara de vergonya. Estan intentant acabar amb la llengua catalana i amb el nostre poble. Vagi per 
endavant que no ho aconseguiran. Mai, des de la mort del dictador, els ciutadans de les Illes Balears no 
havien vist tan amenaçats els seus drets lingüístics. Les nostres escoles estan essent víctimes d’un atac 
en tota regla que pretén subvertir la normalització en l’ús de la nostra llengua pròpia precisament en 
l’àmbit on més ha avençat en els darrers quaranta anys: l’escola pública. Per finalitzar, direm que a 
Finlàndia la competència en educació és bàsicament dels ajuntaments. Algú s’ha plantejat, a les Illes 
Balears, que els ajuntaments puguin gestionar (o cogestionar) l’educació?” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias, senyor Batle. Traemos esta proposición al Plenario de Palma porque queremos que se 
haga constar que el PP ha conseguido una nueva fita en la historia democrática de España. Por primera 
vez en democracia se ha aprobado una ley educativa que no ha tenido más soporte que el del partido 
del gobierno. La LOMCE ha sido aprobada sin el más mínimo consenso, más bien dicho con el máximo 
consenso en contra, se ha opuesto el conjunto de la comunidad educativa, todas las asociaciones y 
confederaciones de padres y madres de alumnos, todos los sindicatos, todas las asociaciones 
estudiantiles, así como todas las fuerzas políticas de la oposición sin excepción. No cabe duda que 
estamos delante de una ley ideológica y segregadora que impone barreras económicas que limitan la 
educación de calidad para aquellas personas, solamente para aquellas personas que se la pueden pagar 
y que dificulta el acceso a los estudios universitarios. Es una ley que genera una enorme desigualdad de 
oportunidades y deteriora la calidad de la educación pública. La ley Wert es el colofón a la nefasta 
política educativa del PP que se ha propuesto acabar con la educación pública. Simplemente dando una 
ojeada a lo que se ha hecho hasta ahora por parte del gobierno de Mariano Rajoy en materia educativa 
podemos ver que desde que gobierna el PP el presupuesto en Educación se ha reducido en más de 
5.200 millones de euros, que hay 30.000 profesores menos en la enseñanza pública que había cuando 
llegó el señor Rajoy al Gobierno, que hay un 14% menos del presupuesto en becas para este curso que 
en el 2011. Entre todas las retalladas que está llevando a cabo el Partido Popular nada más ha subido en 
dos cosas, ha subido el IVA sobre el material escolar que ha llegado al 21% y los requisitos para tener 
una beca, ahora hay que tener una nota más alta para conseguir tener un derecho que es el de estudiar. 
En resumen, la ley Wert es una ley sin ningún tipo de apoyo ni de participación de la comunidad 
educativa, es una contra reforma educativa regresiva en el tiempo y en las ideas y es contraria a los 
principios y a los valores de un sistema realmente democrático. Es excluyente, es elitista, es sexista, 
olvida la educación integral de las personas, favorece el adoctrinamiento y los privilegios de la Iglesia 
Católica, es antidemocrática, es centralizadora, es competitiva en lugar de cooperativa, es mercantilista 
y clasista, menosprecia la cultura y la lengua, es tecnócrata e individualista. Y, además, no tiene 
suficiente dotación económica. Por ello y de acuerdo con lo que establece nuestro reglamento orgánico 
del Pleno, proponemos que el Ayuntamiento de Palma inste al Gobierno del estado español a retirar la 
LOMCE. Muchas gracias.”  
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
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“Moltes gràcies, senyor Batle. Dia 27 de juny de 2013, fa escassament 4 mesos no arriben, els equips de 
l’oposició conjuntament varen presentar una proposició que deia exactament a la part resolutiva, deia 
exactament el següent: L’Ajuntament de Palma assumeix íntegrament el manifest de la Plataforma 
Crida, insta al Govern espanyol a retirar la LOMCE. 4 mesos després mos presenten una altra proposició 
que diu: L’Ajuntament de Palma insta al Govern de l’estat espanyol a retirar la LOMCE. Dia 27 de juny els 
diferents grups vàrem poder fixar àmpliament els diferents posicionaments de cadascun dels grups 
municipals representats en aquest Consistori, inclús, el Partit Popular va presentar una alternativa la 
qual se va aprobar i, per tant, me remet a l’acta d’aquell dia. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Trenta anys de democràcia, set lleis educatives. A cada govern nou que havia a l’estat espanyol, una 
reforma de la llei d’educació. Bona forma de consolidar un model educatiu que, veritablement, tingui 
èxit i serveixi per pujar la matèria gris de l’estat espanyol. El problema, senyor Sansó, es que l’educació 
no hauria d’estar partiritzada, sí polititzada però no partiritzada, i el que no se pot fer amb un tema tan 
important que ens hi jugam, moltes generacions futures, mos jugam un model econòmic, mos jugam 
moltíssimes coses, és que no tingui el suport de ningú. De ningú de la comunitat educativa, faci un 
plantejament, qui dona suport a la LOMCE? Opus, i ja està. Ja està. Ningú més, ni les universitats, senyor 
Sansó, ni les universitats, ni els pares i mares organitzats, ni els mestres, ni els sindicats, ni els rectors, 
ningú dona suport a la LOMCE. No pot fer un mínim d’autocrítica i d’entendre que les lleis educatives 
haurien de tenir un cert suport social? Perquè me dirà, no, és que el senyor Rajoy va guanyar les 
eleccions, sí, és vera, però la LOMCE no estava en el seu programa electoral. No se pot improvisar 
d’aquesta manera una matèria tan important. Jo crec que haurien de tenir una certa autocrítica i no 
contínuament exposar doctrines partidistes per enaltir una cosa que veritablement no se pot enaltir, 
senyor Sansó. I la veritat, la pena i la llàstima de que aquesta llei neix morta perquè si hi ha un altre 
canvi de govern d’aquí un o dos o tres anys, aquesta llei no té cap tipus de recorregut. I aquesta és la 
llàstima i aquesta és la reflexió de la filosofia política que volem nosaltres per un estat. Què volem? 
Volem consens, volem inversió i, sobretot, volem lleis que tinguin llarga durada. I la LOMCE, 
precisament i malauradament, és l’antítesi de tot això. Gràcies.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias, senyor Batle. Efectivamente, señor Sansó, la trajimos en anteriores plenos y la 
volvemos a traer. Y la volvemos a traer porque consideramos que tiene la suficiente importancia como 
para que este Pleno, como para que este Equipo de Gobierno, reconsidere y acepte la realidad. Y la 
realidad es que esta ley no la quiere nadie, nada más que el señor Wert, el señor Rajoy y, como bien ha 
dicho nuestro compañero Toni Noguera, el Opus Dei. Porque es que no beneficia a nadie, no es una ley 
consensuada, no es una ley que vaya a favor de la calidad de la enseñanza sino de todo lo contrario. Y lo 
que se necesita para tener una enseñanza de calidad, lo que se necesita, sobretodo, es el consenso y el 
acuerdo de los principales agentes, que son la comunidad educativa, que son los padres y que es la 
sociedad española. Y ustedes no la tienen, no la tienen con esta ley y lo tienen que aceptar. Y por mucho 
que tengan una mayoría absoluta que les permita imponer este tipo de leyes, tienen que saber que la 
sociedad no las quiere y que en cuanto cambie el gobierno esta ley desaparecerá. Por tanto, no hagan 
perder el tiempo a nuestros estudiantes, no hagan perder el tiempo a las familias y no nos hagan perder 
el tiempo más. Deroguen de una vez esta ley y lleguen a un acuerdo y a un consenso para que haya, 
realmente, un proyecto educativo de calidad en este país. Gracias.” 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Com ja he dit, tots els grups municipals dia 27 de juny de 2013 en aquest 
Plenari vàrem poder, àmpliament, donar el seu sentit, poder expressar el seu sentit del vot, i fixi’s 
senyora González si no li faig perdre el temps que jo me remet a l’acta de dia 27 de juny. Moltes 
gràcies.” 
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Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. L’Ajuntament de Palma insta el Govern de l’Estat Espanyol a retirar la LOMCE. 
 
REBUTJADA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
47.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa  a instar al Govern d’Espanya a 

desestimar i no portar a efecte la proposta de reforma de la “Ley de demarcación y de 
planta judicial” (664/2013) 

 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors. Es incuestionable que al tratar en un Pleno 
municipal cuestiones que plantea el Grupo de Gobierno Socialista sobre asuntos que tienen que ver más 
con, a un nivel nacional, con la implantación de una ley que es la de demarcación y nueva planta judicial, 
estamos ante un problema que posiblemente no se haya calibrado en cuanto al alcance que pueda 
tener. Y es el siguiente, efectivamente, nace esta ley desde la ambigüedad según dicen las propias juntas 
directivas tanto del Colegio de Abogados de las Islas Baleares como de los distintos jueces decanos que 
las han evaluado. Y dicen lo siguiente, ¿se imaginan ustedes el que en un momento determinado 
tengamos que centralizar en el municipio de Palma el que exista la competencia de un tribunal único y 
que los diferentes partidos judiciales, tanto el de Inca, como el de Manacor, como incluso el de Ibiza, 
tengan que tener únicamente y en exclusiva al tribunal superior radicado en nuestro municipio como 
única referencia a la hora de hacer los recursos? Y esta va a ser la realidad que vamos a tener que 
padecer si este real decreto al final se llega a aprobar. Porque la realidad nos preocupa y mucho, porque 
no existen tampoco dotaciones presupuestarias claras que acompañen este tipo de leyes. Por lo tanto, 
nos encontramos ante una política en materia de justicia inaplicable, completamente inaplicable. Por 
una parte, con una ley de tasas que está impugnada ante el Tribunal Constitucional, que ha hecho que la 
justicia en este momento sea exclusivamente solamente para quienes disponen de un determinado 
nivel económico, que no habilita el que los tribunales de justicia se puedan desaturar, no arregla el 
problema de la saturación judicial y además ahora nos encontramos con esta nueva proposición que no 
tiene ni pies ni cabeza. Menos trabajo para profesionales cualificados, más trabajo para acceder a la 
justicia y una reducción considerable de los juzgados que puede significar una sensación de impunidad, 
cuando la efectividad de la justicia está puesta, más que nunca, en el punto de mira de los ciudadanos 
por todas las cuestiones de actualidad que nos asaltan a diario desde los tribunales. La intención, por 
tanto, del ministro Gallardón de recentralizar los partidos judiciales de las islas, eliminando los actuales 
partidos de Ibiza, Menorca, Inca y Manacor, implica un desconocimiento total y absoluto de la realidad 
insular de nuestras islas. Considera el ilustre Colegio de Abogados de las Islas Baleares absolutamente 
inverosímil que cualquier propuesta que se realice al respecto implique el cierre de los juzgados en las 
islas. Menos aun los de Menorca e Ibiza, por cuanto asegura se trataría de un planteamiento inviable y 
de una barbaridad no solo desde el punto de vista económico sino, sobre todo, porque mermaría las 
opciones de centenares de ciudadanos a disponer de un acceso fácil al servicio público esencial de la 
justicia. Miren, señores regidores, les voy a resumir de forma práctica lo que esta ley significaría, si esta 
fuera la sociedad, la parte superior no estaría ajustada a derecho porque podría permitirse abogados y 
planteamientos de justicia que podría pagar. La parte inferior de nuestra sociedad tampoco estaría 
sometida al control del derecho, es decir, estamos haciendo un derecho que únicamente somete a las 
clases medias. Estamos haciendo un derecho que solamente se aplica a una franja de nuestra sociedad. 
Estamos, por tanto, llevando adelante no solamente ideas sino amenazas de que realmente este 
problema no se va a solucionar y esperamos que el Ayuntamiento de Palma sea consecuente con el 
problema que pueda venirle encima y que promueva junto con otras iniciativas legislativas, en este caso, 
para que no se lleve nunca a término esta ley. Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
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“Gracias, señor Alcalde. Hemos querido traer aquí esta ocurrencia porque es una ocurrencia del ministro 
Gallardón y, como otras anteriores han tenido como consecuencia el rebajar los derechos y las 
libertades de algunas personas por no decir la mayoría de los ciudadanos, consideramos que aquí 
tenemos que posicionarnos para intentar evitar que esto prospere. El señor Gallardón, como gran 
reforma de la justicia, pensó que había un exceso de litigiosidad y que por tanto tenía que tomar alguna 
medida para que la gente no pusiese tantos pleitos. Una de las medidas que adoptó la ha mencionado 
hace un momento el ciudadano que ha intervenido fue la ley de tasas, esa ley de tasas que impide que 
muchas personas puedan defender sus derechos precisamente. Ha hecho algunas modificaciones para 
que notarios y registradores asuman funciones que, hasta ahora, llevaban los registros civiles, es decir, 
saca de la justicia determinados procedimientos para privatizarlos como la línea general de este 
Gobierno del Partido Popular. Ha modificado la regulación de la justicia gratuita para evitar excesos 
según él. En definitiva, una vez más, se aleja a los ciudadanos de sus derechos, uno tan fundamental 
como el derecho a la defensa de sus derechos y de sus intereses. Este, todavía no proyecto de ley, este 
borrador de la demarcación y planta judicial se ha hecho, como tantas otras, sin contar con ninguno de 
los sectores afectados, ni los trabajadores de la justicia, por supuesto, ni las comunidades autónomas 
que tienen transferidas algunas competencias en materia de justicia. Es una reforma que acarreará una 
gran pérdida de puestos de trabajo, los funcionarios de justicia están alarmados porque con esta 
recentralización de todos los juzgados en una única sede provincial significará la desaparición de los 
juzgados de primera instancia y juzgados de paz, y por tanto, esto obligará a reordenar los recursos 
humanos y en estas reordenaciones siempre hay pérdidas de puestos de trabajo. El Partido Socialista, 
desde luego, rechaza esta modificación y quisiéramos que el Ayuntamiento nos apoye para que se inste 
a este ministro de las ocurrencias a que plantee un texto diferente en el que, efectivamente, se aborde 
la reforma de la justicia. Una reforma profunda que tenga en cuenta en términos territoriales la 
distribución del territorio nacional, la diferencia entre sectores productivos y de la demografía de los 
distintos territorios y, sobre todo, que profundice en el impulso de la Oficina Judicial que es un impulso 
que se ha quedado, prácticamente, en un intento frustrado pero que consideramos que sería la 
verdadera solución para la agilización de los procedimientos, para la simplificación del funcionamiento, 
para la implantación de las nuevas tecnologías y, por tanto, la garantía de un mejor funcionamiento y de 
facilitar la vida a los profesionales y a los ciudadanos. Y que concentre sus esfuerzos, precisamente, en 
eso, en esa modernización y, por supuesto, contando con los afectados y no únicamente con unos 
expertos que ya sabemos que obedecen únicamente a las consignas de quien les encarga estos informes 
y las consignas en el caso del señor Gallardón nos preocupan como mínimo. Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Señora Pulido, tengo que decirle, para bien, que usted hace muchos puntos para ser diputada 
nacional porque usted sabe que esto es un tema para el Parlamento español y donde la gente cuando se 
hacen las tramitaciones pues hay expertos que van informando de por donde tiene que ir la reforma. 
Como otras veces les hemos dicho, claro no es exactamente un tema de competencia municipal, a mi 
me gustaría que nos comentasen en el turno de réplica en que cree que puede afectar más a Palma para 
que como Ayuntamiento nos tengamos que posicionar, esto lógicamente son borradores, por tanto, 
está en su tramitación. Si se tiene que reformar o no la administración de justicia, yo creo que esto es 
que todos decimos que sí, otra cosa es qué se tiene que reformar. Pero que la justicia se tiene que 
reformar porque ya solo por el tema de plazos, el tema usted decía, el señor Gallardón tiene una 
obsesión de disminuir la litigiosidad, lo que tienen es una obsesión por mejorar el tema de la justicia y 
que no haya estos plazos tan largos que al final cuando llega una sentencia o una sentencia es firme, 
prácticamente hay casos que han pasado como 15 o 20 años. Por tanto, eso algo hay que hacer y yo 
creo que el Gobierno lo que intenta con estas propuestas es mejorar todo el tema de la justicia en 
general. La de Palma también. Si hay algún tema que mientras se está tramitando el borrador que 
concretamente nos pueda afectar mucho y que estemos tanto el Grupo Municipal Socialista como el 
Equipo de Gobierno pues de acuerdo en hacer oír nuestra voz a nivel nacional, pues oiga, nos 
encontrará. Esto de así un poco el planteamiento que hace la propuesta pues no entendemos muy bien 
porque el Pleno de Palma se tiene que posicionar. Moltes gràcies, senyor Batle.” 
 
Sra. Pulido Roman (PSIB-PSOE): 
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“Bueno, únicamente para aclararle porque traemos estos temas que son de competencia del 
Parlamento. Es que son temas que nos afectan como ciudadanos y como ciudadanos lo debatimos en 
tantos foros privados que pensamos que también es oportuno debatirlo en un foro como el 
Ayuntamiento de Palma. Es importante que el Ayuntamiento de Palma transmita su opinión sobre 
temas tan importantes, éste considero que lo es y la petición, sencillamente, es que se retome si hay 
que hacerlo la redacción de este borrador pero teniendo en cuenta las opiniones de los sectores 
afectados, la oposición, los profesionales, etc. Nada más. Gracias.”  
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Simplemente, que esto es un borrador, está en tramitación, habrá que ir las incorporaciones, más que 
parar y volver a empezar, es que se incorporen las mejoras que se pueden incorporar. Y también usted 
sabe que nosotros solemos mantener una posición municipalista a través de la FEMP, y que ya pues el 
Alcalde nos vaya informando de que postura puede tener la FEMP, y si creemos conveniente o no, 
porque haya un consenso en la FEMP, ya sabe que a veces la FEMP y el Gobierno del estado pues tienen 
puntos de vista distintos, y que creamos conveniente que el Pleno de Palma se tenga que posicionar. 
Moltes gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern d’Espanya a: 
 
1. Desestimar i no portar a efecte les propostes de reforma de la “Ley de Demarcación y Planta 
Judicial” i la “Ley Orgànica del Poder Judicial” publicada a la pàgina web del Ministeri de 
Justícia. 
 
2. Presentar una nova proposta de reforma que a la elaboració i contingut: 

• Es tenguin en compte les diferents competències que concorren i  l’opinió de les 
comunitats autònomes, tal com expressa la Constitució Espanyola i l’article 35 de la 
LOPJ. 

• Es mantingui la demarcació i planta vinculada als territoris, amb partits judicials com 
estructura territorial dels Tribunals d’Instància, mantenint d’aquesta forma els partits 
judicials i suprimint que el seu àmbit territorials sigui provincial. Deixant sense efecte la 
recentralització que es fa a les capitals de província. 

• Mantenir les Audiències Provincials i els Jutjats de Pau, per evitar l’allunyament i la 
concentració de l’administració de justícia tan contrària als interessos dels ciutadans, i 
cercant el consens en les noves demarcacions, com poden ser els tribunals de base o 
primer grau. 

•  
3. Implantar els Tribunals d’Instància simultàniament amb el desplegament de la nova oficina 
judicial, amb la finalitat de garantir el complet desenvolupament dels serveis comuns 
processals i agilitzar la justícia, millorant el servei públic”. 
 
REBUTJADA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
50.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a la bici als barris de Palma, reivindicacions 

de Biciutat de Mallorca (676/2013). 
 
Sr. Stefan Nolte, representant de Biciutat de Mallorca: 
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“Molt honorable senyor Batle, senyors regidors. El passat dia 5d’octubre, l’associació que tinc l’honor de 
representar va realitzar una bicicletada reivindicativa pels barris de Son Gotleu, Rafal Vell, Rafal Nou, el 
Vivero, Son Gibert, Son Fuster i les Palmeres. Demanàvem a l’Ajuntament els cinc punts que es recullen 
en aquesta proposició, sí, però per damunt de tot volíem posar l’accent sobre la gran importància que té 
la bicicleta en uns barris històricament marginats per Cort, i que a més estan patint de forma 
especialment severa l’actual crisi econòmica. En una situació com l’actual, afavorir la mobilitat en 
mitjans de transport econòmics i eficients com la bicicleta hauria de ser un imperatiu moral per a 
qualsevol governant. No només per l’estalvi que suposa per a les persones amb dificultat, sinó també 
perquè contribueix a generar un ambient més atractiu per als negocis, com han demostrat sobradament 
nombroses experiències arreu del món. Ni l’economia de la ciutat, ni les persones que viuen als seus 
barris, poden continuar esperant l’etern ajornament dels problemes que s’està plantejant des del seu 
Consistori. No podem esperar a que es finalitzi un procés burocràtic com l’elaboració del PMUS. 
Necessitam aquestes inversions ja! De forma urgent, i donant màxima prioritat als barris del Llevant. 
Tampoc ens podem conformar amb que, i cito textualment la proposta alternativa del Grup Popular: 
“L’Equip de Govern continuï treballant com fins ara”. Senyors regidors, el balanç de la seva legislatura 
és, fins ara, clarament negatiu, s’han destinat més diners a destruir un carril bici, l’alternativa del qual a 
més s’ha hagut de remodelar, que tot el que s’ha invertit en viari ciclista des de llavors. Si és així com 
pretenen “continuar treballant”, anam baldats. El que necessitam és un gir de 180º en les polítiques de 
mobilitat. Exigim que als pressuposts de l’any vinent s’hi consigni una partida substancial per en invertir 
en viari ciclista que, per si algú encara no n’estava al corrent, també és política social. Reclamam a 
l’Ajuntament que faci explícites les seves prioritats d’inversió, almenys aquelles que es duran a terme 
abans de l’aprovació del PMUS. I volem que aquest procés de planificació de la mobilitat sigui més obert 
i transparent , amb una Mesa de la Mobilitat que no sigui triada a dit, amb una explicació de la 
documentació a generar i amb un calendari clar.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Bé, inicialment, moltes gràcies a Biciutat per la seva intervenció. El Partit Popular, des 
de fa molta estona i cada iniciativa que tira endavant amb aquest sentit mos mostra i mos demostra que 
la seva política és clarament anti bicicleta. Com ja s’ha dit, se va carregar el carril bici de les Avingudes 
amb un pressupost milionari quan ja estàvem en crisi i, suposadament, havíem de tenir polítiques 
d’austeritat, aquest Partit Popular se’l va carregar amb milers d’euros. També se va intentar carregar fa 
un temps el servei de Bici Palma però que no va poder perquè va haver pressió per part de la ciutadania 
per a què no fos així. Se va aprovar una ordenança de ciclistes que, entre altres coses, restringeix, per 
exemple, els pas de les bicicletes per zones peatonals i que com a canvi se proposava que se ampliessin 
els carrils bici, que se fessin molt més ciclo carrers, cosa que s’ha anat fent però d’una manera molt 
lenta i que esperam que a partir d’ara se faci una inversió molt més forta amb aquests tipus de 
infraestructures per poder facilitar la seguretat dels ciclistes i de les bicicletes. Però tot i aquesta política 
anti bicicleta que ha mostrat, moltes vegades, el Partit Popular els veïnats i les veïnades de Palma tenen 
una intel·ligència molt ampla i aposten per la bicicleta, cada vegada hi ha més bicicletes en aquesta 
ciutat, més bicicletes que se desplacen per anar e fer feina, per anar a l’escola, per anar arreu. No 
domés per passejar o per fer esport, com alguns del Partit Popular consideren la bicicleta que és domés 
un esport, la bicicleta també és un transport públic. És un transport públic que dona molta qualitat a les 
ciutats i als pobles que se utilitza i que se potencia. Per això la pressió social va fer que la política anti 
bicicleta del PP hagués de fer marxa enrere i va haver de fer nous carrils bici, va haver de mantenir Bici 
Palma, va implantar alguns ciclo carrers, però encara falta molta feina, falta una feinada per què 
realment la bicicleta sigui un eix central de la mobilitat de Palma. La implicació ciutadana, per tant, ha 
estat imprescindible per reivindicar aquest modus de transport, per reivindicar la bicicleta, una mobilitat 
sostenible, i reivindicar la bicicleta com a modus de transport important no domés és positiu pels propis 
ciclistes sinó que ho és per tothom perquè fomenta que hi hagi una mobilitat molt més sana i fomenta 
una ciutat molt més habitable, allà a on la dependència amb el petroli i el vehicle privat sigui reduïda. 
Això és una aposta que des de MÉS tenim molt clara i sempre defensarem. Per això volem agrair tota la 
feina que durant anys ha fet massa crítica en aquesta ciutat i que ara ha agafat el relleu Biciutat de 
Mallorca, que sempre ha treballat per posar davant de tots les polítiques per fomentar la bicicleta. Per 
aquesta raó quan vàrem veure les reivindicacions, que molt bé ha plantejat el company de l’entitat, les 



 

- 96 - 

hem volgudes recollir i dur a aquest Ajuntament perquè aquest Ajuntament en Ple se pronunciï d’una 
manera clara en relació a les propostes que tenen en aquesta entitat. I per això els hi estam demanant a 
l’Ajuntament que realment posi com un objecte central integrar la bicicleta com un mitjà de transport 
quotidià i molt important en aquesta ciutat. Per això necessitam que se facin polítiques serioses, amb un 
pla seriós d’implantació de la bicicleta en els nostres barris i a la nostra ciutat, necessitam molts més 
ciclo carrers, més carrils bici, més aparcaments segurs per bicicletes, necessitam més seguretat pels 
ciclistes i per les bicicletes. Per tant, per això, proposam que aquest Ple, aquest Ajuntament, treballi de 
forma decidida i clara per a què Palma sigui realment una ciutat amiga de les bicicletes. I això no domés 
ens valen paraules sinó inversions i accions reals. Demanam a la Regidoria de Mobilitat que realment 
realitzi un procés participatiu per definir el pla de mobilitat urbana i sostenible i que tingui en compte, 
com no, les entitats i els col·lectius que defensen les bicicletes i els col·lectius ciclistes. I, com no, 
recollim les propostes concretes que ha fet Biciutat de Mallorca, implantar a tots els barris de la ciutat 
infraestructures per la seguretat de les bicicletes. I, en concret, en els barris de Son Gotleu, el Rafal Vell, 
el Rafal Nou, el Vivero, Son Gibert , Son Fuster i les Palmeres. I, com ja s’ha dit, demanam que s’ampliïn 
els carrils bici pel carrer Indalecio Prieto i Vinamar, per continuar el carril bici de Jacint Verdaguer fins el 
carrer Aragó. Demanam que s’implanti el ciclo barris, és un concepte que demana que tots els carrers 
interiors d’aquests barris siguin transformats en ciclo carrers i que se situï la velocitat màxima de 
circulació entre 20 i 30 quilòmetres per hora. Igualment, demanam que s’instal·lin aparcaments de 
bicicletes a totes les instal·lacions públiques d’aquests barris. És important que com a servei públic totes 
les instal·lacions públiques tinguin a devora un aparcament per les bicicletes i, com no, fomentar el 
transport públic per reduir l’ús del cotxe, que l’EMT faci una inversió important en línies de qualitat en 
aquets barris. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. En primer lloc, benvinguda senyora Truyol, encantat de debatre amb 
vostè. Anem a veure estam d’acord en el fons, de cap manera podem estar d’acord amb la forma. Diuen 
en l’exposició de motius que és voluntat del PP reduir la bicicleta a la mínima expressió. Anem a fer 
història, la primera bicicleta pública que va haver en aquesta ciutat la va fer el PP, el responsable està 
segut allà, era una miqueta més jove però està segut allà. El primer carril bici que es va fer en aquesta 
ciutat el va fer el PP. La primera unitat de Policia amb bicicleta que va haver en aquesta ciutat la va fer el 
PP. La primera ordenança que ha existit mai de la bicicleta l’ha feta el PP i, li record, que sense cap vot 
en contra. Què seria millorable per vostès, també pel Grup Socialista, però la realitat és que sense cap 
vot en contra. El que ha fet funcionar Bici Palma ha estat el PP, xerrava el representant de Biciutat de la 
sensibilitat del senyor Martínez, la sensibilitat del senyor Martínez són 800.000 euros en dos anys 
d’aportació a Bici Palma, 800.000 euros, m’agradaria saber a l’anterior legislatura quan de doblers varen 
invertir del pressupost municipal en bicicletes, perquè el pla E tampoc no me val, fondos propis. El 
senyor Hila, el primer dia que vaig entrar a Mobilitat me va dir, el presupuesto de inversiones es cero, 
se’n recorda? Bé, qui ampliarà Bici Palma? Un Govern del PP, en dos o tres mesos, quatre estacions 
noves. Qui va fer el primer ciclo carrer de Palma? Un Govern del PP. Miri, per molt que vostè repeteixi 
una mentida, és això, una mentida, i queda aquí. Anem a analitzar la proposta. Treballar amb la 
ciutadania i amb la societat civil, si ja ho feim, tenim reunions constantment, no fa ni un mes que jo 
m’he reunit amb Biciutat, teníem una reunió prevista amb vostès que, per motius justificats, s’ha aplaçat 
i la tindrem en els pròxims dies i crec que està programada cada dos mesos si no vaig equivocat. Un 
PMUS participatiu, a lo millor jo me he quedat curt però anem a veure, participa en el PMUS, Mobilitat, 
Seguretat Ciutadana, Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial, tinent de Batle de 
Turisme i Coordinació Municiapal, Àrea d’Urbanisme, Empresa Municipal de Transports, el PSIB-PSOE, el 
Grup Més, el director general de Transports, el Consell Insular, a través del director insular de 
carreteres, el rector de l’UIB, la directora provincial de la DGT, el president de la Càmera de Comerç, el 
president de PIMECO, el president d’AFEDECO, Comisions Obreres, UGT, USO, el Col·legi d’Arquitectes, 
el Col·legi d’Enginyers, la Federació Empresarial Balear de Transports, l’Associació Sindical d’Autònoms 
del Taxi, que han estat aquí avui dematí, la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, la Federació 
Palmesana d’Associacions i Entitats Ciutadanes, el GOB i Biciutat, que també mos acompanya. Clar, que 
vostè me digui que el faci participatiu. Miri, això és la foto del dia que es va constituir, sap els únics que 
no hi són? No li dic. Me dirà, és que no me volia fer la foto. Vol una altra? Vol una foto de la conferència 
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que va haver l’horabaixa? Ja era una reunió de feina, hi eren vostès? No me demani que el faci 
participatiu, se fa participatiu i després no venen. No és serio, però bé. En els punts C 1 i 2, nosaltres 
pensam que és el PMUS el que ha de marcar les pautes, però estam continuant fent feina, continuam, jo 
no tinc cap inconvenient en què si, en les reunions periòdiques que tenim, decidim prioritzar un carril 
bici o un altre o un ciclo carrer o un altre, se faci. Cap problema ni un. En quant a en els ciclo barris i 
canviar la velocitat, jo m’estim més esperar a la redacció definitiva de la llei i el posterior reglament que 
haurà de tràfic a nivell nacional, m’ho estim més, però també ho podem discutir, però crec que és un doi 
si ha de sortir una llei superior que ara facem uns canvis que, a lo millor, mos obliguen a canviar-los. I 
aparcaments per bicicletes, quants? És a dir, que li pareixeria bé, un creixement damunt del 2011 del 
20%, el 30, el 50, el 70? Ho dic per què en dos anys tenim un 131% més d’aparcaments dels que teníem. 
No basten? No basten. Hem de fer més, però escolti, un 131%, no me digui que no hem fet feina. Un 
131% i en posarem més, més, els que facin falta, que puguem pagar. I en quant a l’EMT seguirem 
mantenint i millorant el servei sempre i quan això no posi en perill la viabilitat de l’empresa, sempre i 
quan ho puguem pagar. Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Bueno, señor Vallejo le escucho y pienso que en la pasada legislatura sus 
compañeros se debieron volver locos, porque si eran los grandes valedores de la bicicleta, las personas 
que están aquí y escucharon lo que escucharon, sus compañeros de hace unos años se volvieron locos. 
Ya está directamente, no digo nada más. Volviendo a ésta, lo que es evidente, y yo creo que nadie tiene 
ninguna duda, es que por suerte para los amantes de la bicicleta y para los usuarios, cuando ustedes 
llegaron al Gobierno ya no había marcha atrás en la bicicleta porque ya estaba instalada en la sociedad. 
Ya había asociaciones, era un uso intenso y ustedes ya no se atrevieron a ir más allá de cargarse el carril 
bici de Avenidas, no tuvieron valor para más, cuando vieron lo que pasó, dijeron uy! hemos tocado en 
un tema difícil, y ahí se pararon. El problema es que no han ido a más, a hacer cosas, no han ido hacia 
atrás más pero no han ido hacia delante, es que serán 4 años perdidos. Perdidos si hacemos un balance. 
Como le han dicho muy bien, se habrán gastado más en destruir que en construir y eso es muy triste, no 
se en qué mejora la vida de nuestros ciudadanos. Nosotros vamos a apoyar las propuestas que presenta 
Biciutat de Mallorca que siempre lo hacemos porque son personas, y usted las conoce y trata con ellas, 
son personas bastante razonables y que hacen propuestas razonables. Entonces, nosotros las vamos a 
apoyar, queda mucho por hacer en la bicicleta y lo que se vaya haciendo me da la impresión que muchas 
veces es a empujones de la oposición, a propuestas nuestras que a ustedes no les queda más remedio 
que aprobar y que les fuerza un poco, pero nada más. Ojalá, en vez de hablar de la bicicleta tuviésemos 
que hablar de otra cosa porque la bicicleta han hecho tantas cosas y tan bien que es un tema que nos 
conviene no sacar en el Pleno, pero no es así, señor Vallejo, no es así. Entonces, yo lo que le animo es a 
que impulse la bicicleta en la ciudad porque, al final, es algo bueno para nuestros ciudadanos, para 
nuestros visitantes y que apoya una política de movilidad sostenible que se está practicando en todas las 
ciudades europeas que intentan ser un poco avanzadilla. Nosotros no nos podemos quedar atrás 
porque, entre otras cosas, nuestra imagen es nuestra imagen que se proyecta al exterior para atraer de 
lo que comemos que es al turismo. Y esos turistas en sus países usan la bicicleta habitualmente y cuando 
vienen aquí ahora pueden empezar a usarla y eso no tengo ninguna duda que cuando vuelven a su país 
lo hablan. Porque todos los que estamos aquí cuando nos vamos de viaje y volvemos, sin excepción 
prácticamente, siempre comentamos los transportes del sitio en el que hemos estado, pues mira fui en 
metro y muy bien, fui en taxi, fui en…, no había autobús, tal. Siempre se comenta cuando vas de viaje a 
una ciudad porque no te alquilas un coche, como es lógico. Entonces que en Palma también hagan uso 
de nuestros transportes públicos y cuando vuelvan a su país digan, los transportes públicos de Palma un 
diez. Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Després d’escoltar aquestes paraules, estic un poc abrumada, perquè domés feia falta sentir les 
paraules de Biciutat per veure que el que defensa el Partit Popular de que sempre ha fet una aposta 
decidida per la bicicleta, que ha estat el govern que més ha fet per la bicicleta en aquesta ciutat, deu ser 
una cosa que domés veieu vosaltres perquè la resta de persones no ho veiem. Quan totes les grans 
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apostes que heu fet o la gran aposta que heu fet ha estat carregar-vos el carril de les Avingudes quan no 
hi havia cap informe tècnic que impulsés aquesta obra, aquest canvi i vosaltres ho vareu tirar per 
endavant sense escoltar a ningú. Per la proposta alternativa que feis, nosaltres no la podem recolzar de 
cap manera, tampoc no la volen recolzar les entitats ciclistes i per això no la recolzarem, perquè 
precisament parleu de que com a Govern heu de seguir com fins ara i si seguim com fins ara ja veiem 
que és anar reculant, sinó feim pressió i no volem seguir com fins ara en política de bicicleta i de 
mobilitat ciclista, ni ha estat tampoc de forma decidida perquè les coses que heu fet de forma decidida 
precisament han estat donar passes enrere i posar barreres a les bicicletes per allà a on heu considerat. 
Per això, no podem recolzar de cap manera propostes que diguin que seguirem treballant fins ara com 
ha fet el Partit Popular. Després xerram del procés participatiu, no som nosaltres que consideram que 
no feis un procés participatiu com toca, sinó que ho diuen les pròpies entitats. Algunes entitats que 
varen forma part d’aquesta reunió, d’aquesta foto que mos mostrava ara, precisament quan varen sortir 
d’aquesta reunió sortien indignats perquè, simplement, aquella reunió l’únic que va passar va ser fer-se 
una foto. Domés se va donar quatre informacions i fer-se una foto i no se va informar ni del procés 
participatiu que ara s’omplen la boca de dir que faran, no tenim cap tipus de coneixement de quin serà 
aquest procés participatiu per definir aquest pla de mobilitat urbana sostenible, ni tampoc no se va 
proposar cap acció concreta per aquest procés. O sigui, que la Mesa de Mobilitat, ara per ara, el que ha 
demostrat no és que és un òrgan participatiu, la gent no vol que la cridis perquè li expliquis coses i 
després fer-te una foto. La gent se vol implicar i, a més, hi ha certes entitats que ho estan demanant de 
manera reiterada i volem que li donin una resposta. Pel que fa en el pressupost, a les alternatives 
demanàveu que s’inclogués tot en relació al pressupost. Per desgràcia el pressupost el feis vosaltres, 
també. I podríeu incloure en el pressupost poder fer aquests tipus d’inversió que demanam de carrils 
bici, de transformar en ciclo carrers o de posar aparcaments. Els aparcaments són un ferro que tenen un 
baix cost. Vull dir no crec que hi hagi cap impediment pressupostari per posar alguns aparcaments més 
en aquests barris que demanàvem. I res més.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Començ pel darrer, el tema dels pressuposts haurà un Ple dels 
Pressuposts, vostès poden presentar esmenes. El problema és que quan diuen hem de fer carrils bici i 
hem de fer aparcaments i hem de potenciar la bicicleta i volem destinar una partida aquí, l’hauran de 
treure d’una altra banda. Jo com regidor de Mobilitat encantat, però ara tenen l’oportunitat, en el Ple 
dels Pressuposts. En quant a la Mesa, clar, la foto és perquè era la constitució de la Mesa de Mobilitat 
però el dia, per exemple en el cas concret de Biciutat, el dia 5 de setembre a les 12 del dematí se va 
mantenir una reunió prèvia a on se va informar de com funcionaria, el que se faria en l’elaboració del 
PMUS. El PMUS durarà casi un any, amb el qual anirem fent feina poc a poc i jo els hi prec i els hi deman 
que participin perquè la seva opinió és important i, a més, nosaltres la consideram molt vàlida. I a 
l’ordenança de la bicicleta amb l’anterior regidora jo vaig tenir el plaer d’arribar a molts d’acords amb 
ella, no vàrem poder arribar a l’acord de les aceres, desgraciadament no va ser un acord al 100% però sí 
que vàrem aconseguir que se votés amb cap vot en contra que jo crec que és important pels ciclistes. No 
li puc admetre que l’única inversió que s’hagi feta és la del carril bici d’Avingudes. Primer, no mos ho 
vàrem carregar, el vàrem traslladar a carrers interiors, hi ha un carril bici, perquè si mos ho hem carregat 
hem fet un quilòmetre i pico en els carrers interiors, és a dir, o una cosa o l’altra. És dir, el vàrem 
traslladar a carrers interiors. Hem fet el carril bici d’Arxiduc. Hem fet el carril bici de San Vicente de Paül. 
Hem fet el carril bici de Porta de Sant Antoni, un tram que era complicat, l’hem fet. Tot això ho hem fet 
amb pressupost propi. Jo el que dic és que els carril bici que s’havien fet en aquesta ciutat la darrera 
legislatura va ser amb un fons especials, el pla E, i de pressupost propi zero, nosaltres hem fet un esforç 
important per, traient d’aquí i d’allà, intentar fer poc a poc carrils bici. Hem de fer més, totalment 
d’acord. I torn a dir, pressupost per bicicleta mai, mai és mai, en tota la democràcia la Regidoria de 
Mobilitat a l’Ajuntament de Palma ha destinat el que està destinant el senyor Martínez que són casi 
400.000 euros a bicicletes, que és Bici Palma, perquè les coses se fan però després s’han de dotar. 
Senyor Martínez 400.000 euros, vostès zero. Gràcies.” 

 
Alternativa 711/2013 presentada pel Grup Municipal Popular: 
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A.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a continuar treballant com fins 
ara de forma decidida amb la societat civil i la ciutadania per continuar fent de Palma ciutat 
amiga de les bicicletes. 
B.- El Ple de l’Ajuntament insta a la regidoria de Mobilitat a continuar realitzant com fins ara 
el procés participatiu de redacció del PMUS, comptant, entre d’altres, amb la participació 
directa de les entitats i col·lectius que apostes per la bicicleta com a mitjà de transport 
quotidià. 
C.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al govern municipal a continuar desenvolupament, 
la xarxa de carrils bici i ciclocarrers a mesura que pressupostàriament sigui possible, els 
aparcaments per a bicicletes en aquells punts que tècnicament es consideri més oportú. 
 
S’APROVA l’alternativa del Grup municipal Popular (711/2013) per 17 vots a favor (PP) i 11 
en contra (PSIB-PSOE i MÉS) i per tant, la proposició del Grup municipal PSIB-PSOE 
(676/2013) no passa a votació.  
 
51.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a la millora de la seguretat del Camí 

peatonal que uneix l’hospital Son Espases amb l’aparcament municipal a Son Serra 
Parera (668/2013). 

 
Sr. Ferrer Guardia, representant de la Defensa: 
 
“Senyor Batle de Palma de Mallorca. Una crítica i una petició. És un vertader perill la circulació dels 
vianants de l’aparcament a Son Espases, tenint en compta què, a més, són una gran part o gent major o 
amb problemes de mobilitat. I és la seva obligació donar solució a aquest problema. Nosaltres, la 
Defensa, no som tècnics en la matèria de seguretat vial, però a l’Ajuntament segur que hi ha prou per 
presentar una alternativa viable a la actual situació. És la seva obligació, senyor Batle de Palma de 
Mallorca, i a més és la seva responsabilitat. I aprofitant l’ocasió voldria demanar l’ajut a l’Ajuntament de 
Palma de Mallorca a solucionar un problema greu. Saben vostès que si van amb el seu cotxe amb un cas 
greu (una partera, un infart, un que se dessagna) han de “passar per taquilla”, és a dir, aturar-se a la 
barrera i treure el tiquet corresponent de l’aparcament? Hem de mantenir aquest tiquet mortal per 
donar benefici a una empresa privada? Gràcies.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Hem presentat aquesta proposta que, no és la primera vegada que la 
presentem, com una proposta de millora de la seguretat vial a un tram utilitzat per bastants persones 
perquè és un camí que és el que uneix l’aparcament municipal que se va fer a Son Serra amb l’hospital 
Son Espases. I en aquest camí, que és el camí dels Reis, un tram del camí dels Reis, trobam que no hi ha 
la seguretat suficient pels vianants. Si heu vist les fotos que s’incorporaven a la proposta, jo crec que una 
imatge val més que mil paraules, és veu clarament que un pivot de plàstic mai oferirà cap seguretat, ni 
és cap barrera, per què un vehicle... I aquest camí hem de tenir en compte que uneix dos polígons 
industrials i que en el seu moment, jo me’n record, quan es va connectar, que justament aquest camí és 
el que passa per davall la rotonda de Son Espases, que aquest és el que es va elegir per passar per davall 
la rotonda pel seu intens tràfic de vehicles pesats, aquesta va ser la raó perquè fos aquest i no el que va 
a la Universitat el que passés per davall la rotonda. Per tant, té una circulació, a més, en corba que fa 
que els vehicles que ja just, grans (un autobús es pot veure clarament), caben al carril justet, justet, si 
qualcú es despista fàcilment envairan el tros de l’arcén destinat als peatons. Jo crec que no és res de 
l’altre món i no és una inversió molt gran donar una seguretat i posar una barrera física que ho 
impedeixi. Vostè a la Comissió hem va dir que això podria crear també problemes, jo crec que tenim 
tècnics el suficientment bons per a què si els plantegem el repte de millorar la seguretat, ho facin. No 
tinc cap dubte perquè els hi coneix, per tant, ho faran. Demani, perquè el que no és de rebut és esperar 
a què hi hagi una desgràcia, per a què després al dia següent es posin les mesures. Jo crec que és millor 



 

- 100 - 

fer-ho abans, ja fa un any que li he demanat, li torn a demanar, i li demanaré si no fan res. Crec que és 
un acte de responsabilitat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Señor Hila, no es una cuestión de inversión, por una vez, no se trata de 
dinero. Se trata de que hemos hecho una serie de actuaciones y se trata de que hay un informe técnico 
que es desfavorable y desaconseja esta solución que usted propone. Yo lo vuelvo a leer. ¿Qué hemos 
hecho en Movilidad? Limpieza de la vegetación existente en los arcenes laterales. Eliminación del 
escalón producido por el aglomerado existente en la zona del arcén junto a la acequia de recogida de 
aguas existente en el lateral del hospital. Ampliación del arcén del camí dels Reis en el sentido hacia la 
carretera de Esporles desplazando la línea de borde y, en consecuencia, reduciendo la anchura de carril 
de circulación. Instalar balizas, balizas flexibles delimitando el nuevo arcén. Señalizar velocidad máxima 
a 50 kilómetros por hora en el tramo comprendido entre la incorporación al camí dels Reis de la rotonda 
del hospital y la calle Joan Mascaró i Forners en este sentido de circulación. Señalizar un paso de 
peatones que cruce el camí de la Real junto al cruce con camí dels Reis realizándose los rebajes 
oportunos en la acera existente. Y ejecución del acondicionamiento del terreno para permitir la 
circulación de viandantes en los terrenos colindantes con el hospital con la apertura de una nueva 
puerta de acceso al recinto hospitalario. Trabajar, señor Hila, hemos trabajado. Qué pasa, usted me 
propone el poner una New Jersey, no me está proponiendo mejorar la seguridad sino yo le votaría a 
favor, estudiar mejorar la seguridad de este camino, bien, la estudiamos y haremos todo lo que esté…, 
usted me propone una medida en concreto, pone una New Jersey. ¿Qué dicen los técnicos de 
Movilidad? Dice: no es una medida que aumente la seguridad vial, se considera desaconsejable la 
implantación de la barrera de seguridad ya que podría provocar dos tipos de accidente que actualmente 
no se dan, por una parte, al disminuir la zona de arcén practicable podría provocar que algún ciclista se 
golpease con la barrera de separación y provocase su caída y, por otra, la instalación de la barrera 
procuraría que se crease el efecto pared y esto haría que los vehículos circulasen más hacia el centro de 
la calzada y dado que el carril de circulación es únicamente de 3 metros de anchura haría que algunos 
vehículos circularan en parte por el carril del sentido contrario lo que podría provocar algún incidente 
con colisión frontal. Y yo le pregunto, vamos a suponer que no hago caso al señor Femenías, digo éste 
no tiene ni idea, yo que sé mucho voy a poner la New Jersey y al día siguiente tengo una colisión frontal 
y dos muertos, qué le parece a usted que me pasaría a mí, con un informe técnico que me desaconseja 
que haga esto. Le pregunto, usted de verdad sería capaz de firmar un decreto, por orden del regidor o 
por instrucciones del regidor colocar una New Jersey ahí, con un informe desfavorable del jefe de 
Movilidad con una experiencia de más de 25 años en la casa, ingeniero de caminos, que me está 
diciendo que no lo ponga. Yo, señor Hila, de verdad, lo mejoramos pero esta medida, no, no estoy tan 
loco. No estoy tan loco. Gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Señor Vallejo, mire, cuando le propongo una medida concreta porque no quiere que se la haga 
concreta, cuando le propongo una genérica que la quiere concreta, la cuestión es decir que no, ya está. 
Entonces, mi pregunta es. ¿La seguridad de este tramo es mejorable? Sí o no. Si es que sí, y no tengo 
ninguna duda y si quiere hablamos con el señor Femenías que no tengo ninguna duda que le dirá que es 
mejorable, si es mejorable, actúe. Porque lo que no podemos esperar es una desgracia y la va a haber, la 
va a haber, es que parece mentira que no lo vea. Yo intento decírselo antes. Cuando haya una desgracia 
verá como al día siguiente sí se podía hacer todo. Entonces, como esto es muy típico en este país, vamos 
a intentar hacer las cosas mejor. Vamos a prevenir y yo le digo, es mejorable. El problema lo han creado 
ustedes que lo han convertido en un tramo que conecta un hospital con un aparcamiento, eso lo han 
hecho ustedes y lo han hecho con un camino provisional que no tendría que ser el bueno, un arcén no 
es un camino para unir un hospital. No lo es en ningún sitio, salvo en Palma, claro, aquí sí. Entonces, un 
arcén con una baliza, como lo ha llamado usted, una baliza, espere que encuentre la palabra, una baliza 
flexible, que ya lo dice la palabra, flexible, es decir que cuando un camión invada va a pasar por encima 
de la baliza flexible, pues ya me dirá usted que protección tiene un peatón. Se lo dije en la Comisión, 
recuerde la foto del otro día de un autobús en un despiste lo que pasó, imagíneselo aquí. ¿Y usted me 
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puede negar que eso no va a pasar? Verdad que no, entonces, yo es que ya no sé como decírselo, es una 
propuesta para intentar cuidar mejor la seguridad vial de nuestros ciudadanos, ni más ni menos, que no 
le gusta ésta en concreto, proponga otra, si yo lo único que le digo es que tome una medida. Si no la 
quiere concreta, genérica, haga algo. No sé como pedirlo más. Muchas gracias.”  
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Gracias, señor Alcalde. No es verdad, señor Hila, si usted me hace una medida concreta o genérica, me 
da igual, y es válida, la aplicamos. No he traído la lista de todas las que les hemos votado a favor, pero si 
es una medida concreta que es válida, la aplicamos. Usted no me ha contestado. ¿Usted lo firmaría? 
¿Usted votaría a favor? ¿Usted firmaría un decreto con un informe en contra del jefe de Movilidad 
diciendo que no ponga esa New Jersey? ¿Usted firmaría el decreto y la pondría? No me lo creo. Señor 
Hila, no me lo creo. La seguridad es mejorable, siempre es mejorable la seguridad. Siempre es mejorable 
la seguridad pero la realidad, señor Hila, es la que es, nosotros hemos hecho actuaciones, no hay que 
olvidar que este camino es un camino provisional y claro que hay que hacer una ejecución allí y se va a 
hacer, y se va a hacer. Pero que me diga que es un problema que hemos creado nosotros. ¿Quién 
inauguró Son Espases? Pregunto. ¿Quién inauguró Son Espases? ¿Qué caminos hicieron ustedes 
previendo que iba a haber peatones allí? Están en la parte norte, en la sur. Cero, señor Hila, ni uno. 
¿Qué aparcamiento tuvieron previsto gratuito para los usuarios? Porque sabían que iba a ser de pago. 
¿Qué aparcamiento? Cero, señor Hila, que el aparcamiento lo hemos hecho nosotros, que el camino lo 
hemos hecho nosotros, ustedes lo que hicieron fue pensar en los coches, en la movilidad sostenible, en 
los coches, en un paso elevado de cuyo nombre no quiero acordarme, no entraremos en detalles, pero 
camino peatonal, cero. Nosotros hemos hecho actuaciones, mejorables, lo intentaremos mejorar más, 
mejorables, pero ustedes, cero. Gracias.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Señor Isern, es que me ha hecho una pregunta dos veces, no sé si se la tengo que contestar o la retira.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Señor Hila, escuche un momentito, esta pregunta se la había hecho en la primera intervención, usted 
no le ha contestado. A usted que le parece. Así en la primera intervención ha hecho esta pregunta, en 
cualquier caso, señor Hila, proceda a contestarla pero que sepa que esta pregunta se le ha hecho en la 
primera intervención, usted tenía posibilidad de contestar y no lo ha hecho. Por lo tanto, usted lo que 
quiere es cerrar el debate, cosa que no le corresponde. Pero, en fin, ciérrelo señor Hila.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Señor Isern, hace muchos juicios de intenciones usted. Hace muchos juicios de intención. Yo es que me 
ha vuelto a insistir. Pensaba que me la hacía de broma.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No hago ningún juicio de intención, la pregunta se le ha hecho en la primera intervención. Usted no ha 
contestado.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Porque pensaba que era una pregunta en broma. Pensaba que era una broma. Hombre, ¿usted la ha 
escuchado igual que yo?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bueno, la próxima vez asegúrese que es una broma.” 
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Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, entonces, contestación, no, no. No, porque conozco los técnicos y harían una propuesta para 
mejorar la seguridad, sin duda.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muy bien. O sea, no lo firmaría. Gracias. Que se calle, por favor. Mire, escúcheme una cosa, mire, la 
paciencia que yo tengo con usted no la tengo con nadie porque estoy intentando no obligarle a 
abandonar la Sala, porque estoy intentando que eso no suceda. Pero, de verdad, usted no puede 
interrumpir, no lo hace nadie, no lo entiende, cuando usted quiera hablar ha hablado cada vez. Pregunte 
su turno, pídalo y usted hable, pero usted no puede ser más que los demás, no puede interrumpir 
cuando usted quiera. Eso es incorrecto, eso es una mala educación, es una desconsideración con todo el 
mundo. Francisco, se lo ruego, una vez más. Por favor, no interrumpa, no le corresponde, es incorrecto, 
es desconsiderado, se lo pido con toda humildad. Por favor, Francisco, no interrumpa. Gracias.”  

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a millorar la seguretat del camí que 
uneix l’Hospital de Son Espases amb l’aparcament municipal a Son Serra Parera, al seu pas pel 
Camí dels Reis, amb la instal·lació d’una barrera que separi el camí per a vianants del carril de 
circulació de vehicles, i amb la senyalització com camí compartit per a vianants i bicicletes. 
 
REBUTJADA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
54.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a defensa dels valors de la defensa dels 

valors de la Democràcia (671/2013) i esmena de substitució del Grup Municipal MÉS 
(698/2013). 

 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïns Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors. L’Associació de Veïnats Es Raval de Santa 
Catalina, referent a aquest punt, exposa el següent. Para avanzar en la recuperación de la Memoria 
Histórica, los demócratas tienen la obligación de derribar los obstáculos que colocan a su paso. Se 
necesita una ley que ampare las exhumaciones, que investigue y depure responsabilidades dotando de 
medios materiales a los Juzgados para que lleven a cabo esta tarea, una ley que anule los juicios 
franquistas y todos los restos de legislación, sobre todo una ley que no ampare la impunidad. Hay que 
echar abajo, democráticamente, la negativa cerrada del régimen a reconocer los derechos de las 
víctimas del franquismo, la negativa a romper la continuidad con la legalidad de la Dictadura, que 
demuestra que los derechos de los mártires asesinados por el franquismo están como taponados, 
catapultados en la más desvergonzada impunidad. Y la Iglesia Católica es una de las primeras que debe 
pedir perdón por su papel en el franquismo, pues arropó, descaradamente, y en contra de la doctrina de 
Jesucristo, un golpe militar ilegal y genocida, apadrinado por el traidor a la República general Franco. Y 
la Iglesia Católica, en el colmo de los colmos, hasta se permitió el lujo sacrílego de llevar al golpista 
Franco bajo palio, dándole incienso y mirra en cantidades industriales. ¡Demencial! La antítesis de lo que 
hubiera hecho Jesús de Nazaret. Suerte que aún hay algunos miembros destacados del clero que son 
honestos. No hace mucho, por ejemplo, el Abad de Monserrat reclamó disculpas y pidió perdón por los 
crímenes del franquismo. También lo hizo el Arzobispo de Tarragona. Y ya en el año 2011 obispos 
catalanes pidieron perdón por los asesinatos del Movimiento Nacional golpista y anticonstitucional. Y a 
quien no le queda más remedio que pedir perdón y la ineludible obligación de condenar y expresar su 
total y absoluto rechazo a la dictadura franquista es al Equipo de Gobierno del PP del Ayuntamiento de 
Palma, teniendo en cuenta que el mejor, el más valiente, y el más honrado Batle que ha tenido Cort, en 
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todos los tiempos, ha sido, sin lugar a dudas, el héroe de Emili Darder Cánoves fusilado, injustamente y 
con acusaciones totalmente falsas, por las autoridades rebeldes contra el régimen legalmente 
constituido de la Segunda República. Emili Darder, assegut perquè no s’aguantava, fou afusellat davant 
un nombrós públic feixista, que aplaudí després de la descàrrega, mentre el cap de l’escamot pegava el 
tret de gràcia al gloriós Batle de Palma. Varen assassinar un home moribund, de 41 anys, que no es 
podia mantenir dret. Els anys 1936 i 1937, es caracteritzaren per les execucions il·legals, les famoses 
tretes de nit de les presons en què teòricament eren alliberats però realment afusellats, en les cunetes 
de les carreteres o als cementiris de Son Coletes (Manacor), de Porreres o de Palma. També convé 
recordar que, fa 77 anys, l’afusellament, en mans del franquisme, de Josep Sunyol i Garriga, president 
del Barça, diputat d’Esquerra Republicana i editor del diari La Rambla. Sunyol va ser assassinat el 6 
d’agost de 1936 a la Serra de Guadarrama. Així doncs, avui recordem la mort d’un patriota, que com 
molts d’altres van donar la seva vida pel país, i van ser assassinats en mans d’un franquisme que a 
vegades és encara existent a l’actualitat a diferents nivells. En definitiva, l’Equip de Govern del PP de 
Cort té la santa obligació d’aprovar, en la seva totalitat, l’encomiable proposició de MÉS.” 
 
Sr. Maties, en substitució del Sr. Mascaró Carrera, representant de l’Associació Unitat Cívica per la 
República: 
 
“Bé, jo me nom Maties i parlaré en nom de Miquel Mascaró. Jo me nom Maties i com a vocal d’Unió 
Cívica per la República parlaré en nom de Miquel Mascaró que és el secretari. Bon dia, senyores i 
senyors, benvolgut Sr. Batle. Després de que vostè hagi declarat que cada partit honri els seus morts, 
nosaltres des d’Unitat Cívica per la República no hi tenim gaire cosa més a afegir. Nosaltres sí que 
pensam que les institucions democràtiques haurien de retre homenatge a les víctimes que foren 
afusellades, desaparegudes o se varen haver d’exiliar per una guarda de feixistes que varen interrompre 
el transcurs de la democràcia i de la llibertat en el 1936 amb el resultat d’una guerra civil fins al 39 i 40. 
Anys d’una dictadura que va prohibir que els demòcrates com vostè no poguessin ocupar el lloc que 
vostè presideix actualment. 74 anys després li demanam senyor Batle que reconegui i faci reconèixer i 
treballi per fer reconèixer al seu partit que els vençuts de la guerra civil lluitaren per la democràcia, per 
la llibertat i per la cultura que és la que gaudim afortunadament en l’actualitat. A mode de reflexió 
recordar-li a vostè que nosaltres els defensors de la democràcia no ens volem adjudicar les víctimes del 
feixisme ja que, com tots sabem, les víctimes no eren totes d’un partit o d’un altre, ni de dretes ni 
d’esquerres. Només tenim una causa comuna, lluitar per la democràcia, la llibertat, la cultura i la 
República.”  
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Sebastià Sancho Servera, va néixer a Son Servera, dia 16 de juliol de 1895, era fill de Bàrbara Servera 
Gili i Josep Sancho Servera. De mal nom a Son Servera el coneixien per Xinet. Va cursar estudis de 
medicina a Barcelona, l’any 1928 va establir el seu domicili i la consulta mèdica a Vilafranca, al carrer Fra 
Lluís, amb ell hi vivia la seva germana Bàrbara que li feia d’assistent. El tribunal del consell de guerra, 
feixista i il·legal, el va sentenciar a la pena de mort conjuntament amb Miquel Capó, dia 8 de setembre 
de 1937. L’afusellaren conjuntament amb Miquel Capó al mur exterior del cementiri de Palma a les 7 del 
matí del dia 27 de gener de 1938. El seu cos va ser enterrat textualment, com apareix a la causa, en el 
cuadro tercero de los hoyos del mismo cementerio. Miquel Capó Capó, va néixer a Búger dia 12 de 
setembre de 1897, fill de Llorenç Capó Pasqual i Catalina Capó, de mal nom a Búger el coneixien per 
Serol. Va estudiar en el Seminari Diocesà i després ho feu de mestre. Finalitzats el estudis de mestre, es 
nomenat director de l’escola de Pòrtol i el 12 de juny de 1924 és trasllada a la del Pla de San Jordi de 
Palma. El tribunal de consell de guerra el va sentenciar a la pena de mort conjuntament amb el metge 
Sancho dia 8 de setembre de 1937. L’afusellaren al mur exterior del cementiri de Palma a les 7 del 
dematí de dia 27 de gener de 1938. El seu cos textualment, com apareix a la causa, va rebre sepultura 
dins el nínxol 473 del mateix cementiri. Martín Ros García, natural de Múrcia, 25 anys, fadrí, des del 
1936 era el secretari de l’Ajuntament de Calvià, el jutjaren el 13 de maig de 1937 a l’Escola d’Arts i Oficis 
de Ciutat juntament amb Joan Baldú i el capellà Jeroni Alomar Poquet, l’afusellaren el dia 7 de juny de 
1937 a la paret del cementiri de Palma. Agustí Salleras Picornell va néixer a Porreres dia 13 de juliol de 
1905, fill de Agustí Salleras Sitjar i Margalida Picornell. Era fadrí. Era pagès i compaginava les obligacions 
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amb el càrrec de guàrdia rural de la vila. Després de ser detingut al seu domicili pels membres de 
Falange, fou afusellat a la paret del cementiri de Palma el 8 d’octubre de 1936, tenia 31 anys. El cos 
sense vida d’Agustí Salleras va ingressar al dipòsit de cadàvers del cementiri municipal de Palma el dia 8 
d’octubre de 1936 a les 20 hores i fou inhumat el dia 11 a les 8 hores als anomenats hoyos. La seva 
família fou avisada de la seva mort, creien que durien el cos de n’Agustí al cementiri de Porreres però 
sols pogueren recollir la seva roba. Mestres, pagesos, metges, secretaris d’ajuntament, que moriren 
assassinats de forma injusta i il·legal per un règim dictatorial i feixista. Quina autoritat té vostè, senyor 
Isern, per donar per tancades les ferides de persones que patiren presó, persecució i tortures? Quina 
autoritat tenen vostès, senyors del Partit Popular, de negar el suport institucional de l’Ajuntament de 
Palma a totes aquelles persones assassinades per lluitar pels valors de la democràcia i la llibertat? Quina 
autoritat? Quina autoritat tenen vostès, els senyors del Partit Popular, per atrevir-se per donar tancades 
les ferides dels familiars de persones desaparegudes? Quina autoritat tenen? Com s’atreveixen a posar-
se en el seu lloc i sentir per ells. Quin mal hi ha en el desig de restituir el bon nom de persones que no 
feren cap mal més que servir, viure i sentir la democràcia? Quin mal hi ha en voler saber a on està 
enterrat un pare, una mare, un padrí o una padrina? Quin mal hi ha? Les ferides de la democràcia, les 
ferides del franquisme, sap vostè quan se tancaran, senyor Isern? Se tancaran amb llàgrimes, amb 
llàgrimes d’alegria quan tota aquesta gent pugui saber a on estan enterrats els seus morts, se puguin 
restituir les seves figures i dignificar tota la gent que va viure i va lluitar per la democràcia.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Seré molt ràpid perquè jo pensava que anàvem a discutir de si manteníem o no 
manteníem un recorregut tradicional, d’una festa tradicional, una festa catòlica cristiana tradicional com 
la de Tots els Sants, que s’ha anat descafeïnant al llarg d’aquests anys, també a la passada legislatura. 
Pensin que no se manté la missa, ni tan sols l’acte ecumènic, ni molts dels temes que se feien 
antigament, ni resa una oració per.... El que se feia antigament. Nosaltres quan vàrem plantejar aquí 
sempre tots els governs democràtics del Partit Popular han fet un homenatge a tota aquesta gent que 
vostè estava dient, tots, inclòs aquest, l’any passat també el vàrem fer. Vostès volien que en lloc de fer-
ne una en féssim dues, tal, bé el tema per no entrar en debats estèrils, nosaltres el que vàrem revisar si 
tenia sentit o no que l’Ajuntament com a corporació tinguéssim un recorregut oficial, institucional, que 
és el que, en definitiva, hem trobat que no. Que mos adaptam a la modernitat, que ningú mos espera, el 
dia de Tots Sants és una qüestió que està dins l’àmbit personal, íntim, se referència que deia dels morts 
el Batle era per què li demanaven a ell vostè que farà, anirà o no anirà, i quan xerra de la seva..., o si 
nosaltres xerram dels nostres padrins o dels nostres familiars és quan dius, escolti, jo ja privadament ja 
faré el que vulgui fer. Privadament, però com institució l’Ajuntament de Palma aquest recorregut d’anar 
a Establiments, d’anar a San Jordi, aquest recorregut pues no el farem, ja està. O aquest Govern ha 
decidit no fer-ho. És trist, bé, hi havia un consens que l’han romput vostès, havia un consens se feia 
aquest homenatge i quan vostè vulgui xerrar d’autoritat o algo miri aquest quadre d’aquí, sap per què 
aquest quadre està aquí penjat, per què un Govern del Partit Popular va voler que fos fill il·lustre el 
senyor Emili Darder. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Sánchez Múñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. La veritat que me sorprèn, senyor Martínez, que continuï amb la mateixa 
coartada de la roda de premsa que va donar. Dient que bé, que és una festa ja en desús, que és una 
festa catòlica quan el Batle va dir que cada partit honri als seus morts. Perquè aquí està la veritat de la 
suspensió de la visita al cementiri. Realment hi havia una petició de persones, d’aquesta societat civil 
que demanaven que a la vegada que posaven una corona de flors per les víctimes de la llibertat, també 
passessin a rendir homenatge a aquestes persones que varen ser afusellades per les seves idees 
polítiques i que varen lluitar per la democràcia i que, com ha dit el company senyor Noguera, encara les 
famílies no han recuperat els seus cossos i el que se pretenia era un acte de conciliació. Jo era 
presidenta de la Funerària i se va tot en aquest ànim, que aquestes persones que no tenien nom a on 
poder rendir aquest homenatge com tots els palmesans, ho poguessin fer dia 1 de novembre. I realment 
quan vostè posa per quartada aquestes coses, el tema de la tradició i el catolicisme, la veritat, és que 
mos sentim indignats. Mos sentim indignats davant un Govern que obre les portes i les finestres de 
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l’Ajuntament de Palma quan passen les processions de Setmana Santa quan aquesta casa ha de ser 
aconfessional, ha de ser una institució laica perquè hi ha molts de palmesans i palmesanes que són 
aconfessionals, que són ateus, que són protestants, musulmans i també, per suposat, catòlics. O que 
torna a celebrar el Corpus, o el tema també de la polèmica que hem viscut en el mes de setembre amb 
la festa de la Mare de Deu de la Salut que mai ha estat arrelada a la nostra ciutat. Per tant, vostès se 
permeten això de reinterpretar les tradicions, si ho féssim nosaltres jo no sé que mos haguessin dit o 
que mos hagués dit la senyora Cirer i nosaltres pensam que eludeixen les seves obligacions. Jo entenc 
que hi ha un pont, que és més agradable anar-se’n de viatge, però realment nosaltres som regidors i 
representam a la ciutadania i el que se fa és donar homenatge a aquesta ciutadania que ja és morta i 
que va escriure la història d’aquesta ciutat. Per tant, nosaltres mantindrem aquest homenatge i 
nosaltres assistirem demà. No només anirem al mur de la memòria sinó també anirem a la fosa comuna, 
i també anirem a la fosa i a la tomba dels bombers i dels funcionaris d’aquesta casa. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Supòs que no s’entén el que deu ser no saber a on estar enterrat ton pare, ta mare, el teu padrí, un 
cosí, una cosina. Pot ser dur entendre que aquesta gent entengui que l’Ajuntament de Palma, una 
institució democràtica, no faci honor a tota aquella gent que va perdre la vida per la democràcia. No 
s’entén. Tampoc s’entén que se facin parts i quarts dels morts, un partit a uns i un partit a uns altres, 
quan nosaltres el que volem honrar i restituir i dignificar són tots aquells morts que varen lluitar per a 
què nosaltres estiguéssim així i per a què el senyor Batle estigui segut a on està de forma democràtica. 
Símbols religiosos, els que volem, no? Perquè n’hi ha un penjat a la façana de Cort, vull dir, quin és el 
criteri? Quin és el criteri? El dia de Tots Sants és un dia de memòria històrica i d’honrar a la gent que ha 
perdut la vida d’una forma il·legal, injusta pel feixisme, senyor Martínez. Nosaltres no estam demanant 
res més que aquest dia tinguem un record sentit per tota aquesta gent. I si això, i si això un Ajuntament, 
que se considera democràtic, no pot tenir un consens és que hauria de fer una reflexió sobre quin model 
de democràcia tenen. Que l’Ajuntament de Palma li digui als ciutadans, que l’Ajuntament de Palma li 
digui als ciutadans que no saben a on estan enterrats els seus familiars, que cada partit honori als seus 
morts, és una autèntica vergonya. Una autèntica vergonya. Però bé, nosaltres honorarem com a Més als 
que estan morts, que han mort per lluitar per la democràcia. Vostès com a Partit Popular honorin a qui 
trobin que hagin d’honorar, ara bé, com Ajuntament de Palma haurien de transcendir de la frase de que 
cada partit honori els seus morts. Perquè l’Ajuntament de Palma el que hauria de fer és honorar a tots 
aquells morts que varen lluitar per la democràcia i per la llibertat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Bé, de recorregut no xerram, pareix que hi ha consens també en què no se faci el recorregut. 
Ara anam simplement si s’ha de fer homenatge o no s’ha de fer homenatge. El consens existia, no l’ha 
trencat ni el Partit Popular, ni el Govern del Partit Popular. Jo era portaveu del principal partit d’aquest 
Plenari quan se va decidir fer un monument d’homenatge, ni me varen telefonar, ni me varen dir res. 
Sap quina ha estat la participació d’aquest portaveu del Grup Municipal, perquè encara ho som, sap 
quina ha estat en el mur? Pagar les factures, els 90.000 euros que va costar, això sí que mos ho varen 
deixar. Això sí que mos ho varen deixar. Però li vull dir, escolti, consens existia. Jo he anat com a 
portaveu amb la senyora Calvo sense cap tipus de problema. Hi he anat. Li he de dir que de la meva 
família varen lluitar en aquell bàndol, no és que sigui res, però varen lluitar en aquell bàndol, que ho 
sàpiga. Ara, hi ha un consens, digui’m per què varen voler trencar el consens perquè no m’ha quedat 
clar, per què varen voler fer un monument referent a la Guerra Civil sense el consens de totes les forces 
polítiques, no li diré el que me va dir la senyora Sánchez aquí perquè m’estim oblidar, per què a jo que 
era el portaveu del Grup Municipal democràticament érem el majoritari, quan vostès varen fer això ja ni 
UM ja ni venien, nosaltres érem els que teníem la majoria en aquest Plenari, érem els que teníem la 
majoria democràtica en aquest Plenari, els valors que vostè està dient que defensaven aquests senyors 
pues a nosaltres se mos va deixar completament defora. No vàrem criticar, no vàrem dir res, vàrem dir 
que no hi estàvem d’acord amb aquestes formes, bé, se va posar, vostè sabien que no estava. No era un 
monument per representar els valors de la reconciliació i de la convivència que són els que creiem, que 
passat ja tant de temps, és el que com institució democràtica hem de valorar, no l’enfrontament, no la 
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tensió, no cercar això. I, miri, senyor Noguera, jo li he tornat a dir, Emili Darder ha estat homenatjat pel 
Partit Popular de Palma però no sé quan de pics, és fill il·lustre perquè va voler el Partit Popular que fos 
fill il·lustre, sinó no hagués estat. Igual que quan nosaltres xerram, deim escolti, no... perquè vàrem ser 
nosaltres, l’esquerra va governar durant molt de temps, abans de que arribés el senyor Fageda, va ser a 
proposta del PSM, també li vull dir, no va ser a proposta de segons qui, va ser a proposta del PSM. 
Nosaltres el que hem valorat és el seu conjunt, vostès varen dir no, que facin dos homenatges el mateix 
dia, clar, vostès només venen en el final però tant el Grup Municipal Socialista com el Grup Municipal 
Popular anam per tots, començant... tot lo dia, clar vostès arriben només en el final. Vostès els morts de 
la fosa comú, en aquests no se’ls hi havia de fer cap tipus de respecte. I mai, mai, jo com a portaveu del 
Partit Popular, jo mai he dit res de si vostès ho volien fer o no, consens existia, vostès el varen rompre i 
nosaltres el que hem fet és una reflexió global. Val la pena mantenir aquest recorregut institucional? 
Pues nosaltres creiem que no, que quan arribam a segons quin cementiri amb 30 periodistes, fotos i 
càmeres de televisió hi ha gent que no mos rep, ciutadans que el que volen és homenatjar als seus 
padrins o al que siguin, als seus familiars i volen estar tot sols, no volen que arribin allà els polítics a 
complicar-los la vida. I hem fet aquesta, per això xerràvem de modernitat, que creiem que fa temps com 
era una festa religiosa, era una festa religiosa i havia aquesta relació entre les administracions públiques 
i l’església catòlica era normal que se fes això, però avui en dia si haguéssim de  començar de zero cap 
dels partits polítics proposaria fer un recorregut institucional per Tots Sants, cap. Per tant, nosaltres 
entendran que mantindrem la nostra postura de no fer recorregut el dia de Tots Sants i crec que cap 
partit polític ho demanarà de cara en el futur. Gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement l’esmena de substitució al punt 1, i el punt 2 
favorablement,  per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. L’Ajuntament de Palma realitzarà la comitiva institucional del dia de Tots Sant per tal que es 
commemori a totes les persones que moriren assassinades per defensar els valors de la 
llibertat i la democràcia.  
2. L’Ajuntament de  Palma reafirma la seva condemna i el seu total rebuig a la dictadura 
franquista. 
 
Es fa votación separada, 
El punt 1, ES REBUTA per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS), segons el 
dictamen de la Comissió. 
El punt 2, S’APROVA per unanimitat. 
 
56. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa als copagaments dels medicaments 

de dispensació hospitalària i a la retirada el finançament d’alguns anticonceptius orals 
(673/2013). 

Sr. Ferrer Guardia, representant de la Defensa: 
 
“Senyor Batle de Palma de Mallorca. El passat dimarts vaig escoltar a un senyor del Partit Popular, a més 
assessor de la secretària general senyora Cospedal dient que el copagament va ser una idea feliç. I 
l’home tan feliç com la idea! I els usuaris de la sanitat pública, excepte ell si és que ho és, com a mínim 
al·lucinant en colors, que deu ser una forma moderna de quedar estorat. Senyor Batle de Palma de 
Mallorca, li pregam des de la Defensa que faci arribar a qui correspongui la indignació dels jubilats i 
pensionistes, molts dels quals no poden pagar la medicació mensual que han de menester i 
probablement hagin minvat la seva esperança de vida, fent feliç a aquest home i als responsables de 
l’aplicació d’una de les mesures més miserables preses per raons d’estalvi econòmic. A més, l’escalat 
econòmic en el copagament de la resta és altament despectiu cap als que menys guanyen. Saben que 
paguen el mateix les persones que guanyen 18.000 euros anuals que els que guanyen 36.000 euros. I 
que aquests paguen el mateix que els que guanyen 72.000 euros. I també aquests paguen el mateix què 
els que guanyen fins a 100.000 euros anuals. Sols el president José Ramón Bauzá i la Sra. Cabrer paguen 
més que els que guanyen 18.000 euros anuals. I una curiositat econòmica sense malicia. Hi ha un terme 
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en econòmiques que es diu circulant. Sabeu qui ha sortit guanyant, i molt, amb aquesta mesura? Pues el 
col·lectiu dels apotecaris. Estic segur que ningú pensa que el senyor Bauzá recolza aquesta mesura per 
interessos personals. Gràcies.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. El dia 10 de setembre mos despertam, miram el BOIB i trobam sense que hi 
hagués hagut un anunci anterior, ni sense que el Ministeri s’hagués reunit amb les comunitats 
autònomes en el Consell Territorial de Salut de l’Estat, mos trobam que a partir de dia 1 d’octubre 
s’aplicarà un copagament pels medicaments d’expedició hospitalària. Això ho pensa tot el sector 
sanitari, ONG, associacions de malalts, això és cruel i injust, perquè és una barrera més per l’accés 
universal a la salut i estam xerrant de persones que pateixen malalties greus, inclús, terminals. Estam 
xerrant de diversos tipus de càncer, càncer cerebral, pulmó, mama i que són persones que no poden 
deixar de prendre aquestes medicacions malgrat hi hagi un tope de 4,80 euros per capsa. Però bé, tots 
mos podem imaginar que si una persona ha de pagar 20 euros i no els hi té, la veritat que mos podem 
trobar amb aquests casos, igual que amb els retrovirals que, de moment, no hi ha una direcció molt 
clara però de moment s’han quedat fora d’aquest copagament. També cal destacar que ara el fàrmac 
més avançat en el tractament de la metàstasi de càncer de mama, també serà de copagament en aquest 
país, tot això és el que mos anam deixant pel camí, aquest dret a la salut universal per mor d’una 
aplicació o d’unes mesures que res tenen que veure amb estalvi econòmic, perquè no s’ha posat mai 
damunt la taula a on està l’estalvi econòmic i quina és l’entrada de doblers a l’Administració per 
aquestes mesures. I llavors mos trobam uns fets que és que les comunitats autònomes que governa el 
Partit Popular estan en contra d’això i aquí a Balears diu no ho aplicarem, de moment, fins que no 
tinguem unes directrius més clares. Nosaltres pensam que s’ha de ser més contundent, a nosaltres mos 
agradaria que el senyor Sansaloni o el president Bauzá enviés una carta com la que va enviar el 
president de la Junta de Castella i Lleó a la senyora Mato, a on se qualifica aquesta mesura d’un sinsentit 
que complica el tema de la seva aplicació, és així de clar i nosaltres és el que demanam en aquesta 
proposta. I llavors, també hi ha, de pas, s’eliminen 15 prestacions d’anticonceptius també en aquesta 
publicació del BOE del dia 10 de setembre que el que fa és una altra barrera importantíssima a les dones 
al accés als mètodes anticonceptius. Una altra retallada social i contra les dones i que tampoc hi ha cap 
argument ni econòmic, ni sanitari que sustenti aquesta mesura. O sigui, per una banda estan en contra 
de l’avortament i per una altra banda posen més difícil el accés als mètodes anticonceptius a les dones. 
La veritat és que això és un autèntic desgavell i nosaltres també consideram que s’ha de demanar al 
Ministeri de Sanitat i al Govern de les Illes Balears a que torni a posar dins el catàleg de medicaments 
subvencionats aquests medicaments i anticonceptius. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Una vez más utilizamos el Pleno del Ayuntamiento para debatir temas que se 
deberían debatir en el Congreso de los Diputados o en el Parlamento Autonómico, puesto que, como 
usted bien, sabe las disposiciones que son relativas a esta proposición están incluidas en dos reales 
decretos de 2012. Pese a que lo que se incluye en esas dos disposiciones establece que debían entrar en 
vigor el 1 de octubre de este mismo año, a día de hoy no se está cobrando a ningún enfermo de 
dispensación hospitalaria ninguno de los fármacos que necesita para sus tratamientos. La Comunidad 
Autónoma está en continua conversación con el Ministerio de Servicios Sociales, Sanidad e Igualdad 
para hacerle ver todas y cada una de las cuestiones que le preocupa a la Conselleria y pretendemos que 
con este diálogo que sea fructífero poder llegar a un entendimiento. Y sé que saben que se han dado de 
plazo para este diálogo hasta final de año. Eso sí, lo que sí ha manifestado clara y contundentemente el 
conseller Sansaloni es que nadie por falta de dinero se va a quedar sin medicamentos de dispensación 
hospitalaria. Y, por tanto, no hay ninguna intención de poner barreras al acceso a este tipo de 
tratamientos que usted ha mencionado. En cuanto a los anticonceptivos de tercera generación le diré 
que el Sistema Nacional de Salud financia 23 tipos de anticonceptivos de los cuales 3 son de tercera 
generación, por lo que la alternativa terapéutica para todas aquellas mujeres que elijan esta opción de 
anticonceptivos está garantizada. En cuanto a los anticonceptivos no incluidos en el sistema de 
financiación del Sistema Nacional de Salud no se ha demostrado científicamente que éstos tengan más 
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beneficios, la OMS recomienda utilizar prioritariamente anticonceptivos de segunda generación por su 
mayor cociente beneficio-rentabilidad. Los anticonceptivos de tercera y cuarta generación no son 
mejores que los de segunda, eso sí, son más caros, pero no se ha demostrado el beneficio adicional 
frente a los de segunda generación. No obstante, ya le he dicho, que hay 3 de los 23 anticonceptivos 
orales financiados por el Sistema Nacional de Salud que son de tercera generación, por tanto, tampoco 
vemos necesario votar a favor del cuarto punto de la proposición.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Tenim una altra vegada damunt la taula 2 exemples evidents que mostren que el Partit Popular se vol 
seguir carregant la salut pública com altres serveis públics. Amb aquestes mesures ja sabem, ja és prou 
conegut que el que se vol és reduir la qualitat de la sanitat pública per, una mica més endavant, poder-la 
privatitzar a preu molt barat. Aquest és el motor de les polítiques de salut del Partit Popular. El 
repagament de medicaments hospitalaris, creiem que és una mesura molt greu, estam molt indignades 
com ja sabeu perquè ataca directament a persones amb malalties molt greus i cròniques. El PP amb 
aquest repagament penalitza a les persones malaltes, el PP hi va haver un moment que deia que el 
repagament era una mesura disuasòria perquè les persones no compressin més medicaments dels que 
necessitaven, però penalitzant a aquests malalts amb malalties molt greus i cròniques, sabem que això 
era una altra mentida del PP. Ara sabem que no és així. Per un altre costat, la retirada del finançament 
d’anticonceptius orals de tercera generació també és una destralada més a la salut pública, aquests 
anticonceptius són els més efectius i els que tenen menys efectes secundaris, perquè són els més 
avançats en la investigació. És una nova retallada, no només en sanitat sinó en els drets de les dones. No 
mos val la justificació que, a vegades, s’ha donat de que són anticonceptius perjudicials ja que si un 
medicament és perjudicial el que s’ha de fer és retirar-se de la cartera de medicaments. Si una ministra 
mantén un anticonceptiu a la cartera de medicaments i l’únic que fa és no finançar-lo està prenent 
mesures que denoten que és una persona molt irresponsable. Per tant, per tot això votarem a favor de 
la proposta del PSOE.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Nosaltres som regidors de Palma, se mos ha triat per defensar i per millorar la 
vida de les persones que viuen en aquest terme municipal i mos han votat i aquí el que ha passat ha 
estat un fet molt greu, com he dit abans, és que resulta que la senyora Mato aplica una mesura sense 
consultar a les comunitats autònomes i tenim comunitats autònomes que he descrit, Castella Lleó, per 
exemple, que el seu president, el senyor Herrera, ha estat taxatiu i molt clar, això no ho aplicarem 
perquè és inhumà, inhumà i cruel, és que ho ha dit Castella i Lleó. És que jo pens que és un atac contra 
els drets humans però vostès i, sobretot, vostè senyora Llobera sempre continua, no se surt ni un punt 
ni una coma del que marca el seu partit a nivell estatal, malgrat sigui injust per la vida de les persones. I, 
caramba, jo si fos regidora i caigués això damunt la meva consciència no m’agradaria defensar les 
postures que vostè defensa, que vostè quan se posa un jersei rosa i vostè va a les captacions de 
l’Associació Espanyola Contra el Càncer queda molt bé, però és que això no és més que façana. Perquè 
llavors, a l’hora de la veritat, quan vostè ha de recolzar a aquestes entitats, a FECMA que és la Federació 
Espanyola de Càncer de Mama que també està dient que aquestes mesures no compleixen l’objectiu 
dissuasori del consum de medicaments i que realment és una barrera pel sistema, i estam xerrant de 
que a partir d’ara el més greu és que tots els avanços per lluitat contra el càncer de mama o el càncer de 
cervell seran de pagament, a partir d’ara que vostès governen. O sigui, que menys jerseis i més 
compromís i una manera de donar compromís és donar o cercar una transacció a on mos puguem sentir 
còmodes de que avançam amb una passeta més i enviar a la senyora Mato una targeta vermella o una 
targeta groga de l’Ajuntament de Palma, a on tots els grups polítics li diuen, senyora Mato per aquí no 
perquè, la veritat, està sent nefasta per la salut de moltes persones que viuen a la ciutat de Palma. I el 
tema dels anticonceptius, vostè me pot xerrar de l’OMS però és que també està la Societat Espanyola de 
Contracepció, hi ha ginecòlegs i ginecòlogues i diuen que aquestes píndoles que han exclòs són les més 
usades per les dones i les més prescrites pels professionals, aleshores en que quedam. I llavors, aquesta 
dona pel que sigui no vol canviar, perquè jo m’imagin que moltes dones no voldran canviar de 
medicament, pel que sigui, el tindran que pagar de la seva butxaca i són uns 18 euros com a màxim al 
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mes, que al final és el que intenten aconseguir, o sigui, per damunt de tot quadrar el dèficit públic 
malgrat acabin amb la vida de les persones. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Llobera Gili (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Creo que hay dos maneras de afrontar los debates, uno es intentar crear alarma 
y otro es intentar buscar soluciones. En éste y en todos los temas. En cuanto a este tema en cuestión, 
creo que el conseller está intentando buscar las mejores soluciones para intentar que se modifique este 
real decreto o intentar encontrar la manera de su aplicación de una manera que afecte lo menos posible 
o que no afecte para nada a los enfermos que necesiten este tipo de medicamentos. Ya le ofrecí dejar 
sobre la mesa este punto porque nos consta, a mi y les consta a ustedes que están en negociaciones 
para ver de que manera va a acabar este tema, no lo aceptaron, creo que en este momento votar a 
favor o en contra es irresponsable, por eso votaremos en contra.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma rebutja el nou copagament per fàrmacs que són dispensats 
a les farmàcies d’hospital de manera ambulatòria als malalts.  
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma sol·licita al Govern de les Illes Balears que insti al Ministerio 

de Sanidad, Asuntos Sociales e Igualdad a derogar de forma immediata la Resolució́ de 10 de 
setembre de 2013, de la Dirección General de Cartera Básica de Servicios del Sistema Nacional 

de Salud y Farmacia, per procedir a modificar les condicions de finançament de medicaments 
inclosos en la prestació́ farmacèutica del Sistema Nacional de Salud mitjançant l’assignació 
d’aportació de l’usuari.  
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears, de la mateixa manera 
que han fet altres governs autonòmics, a anunciar públicament que l’ esmentada resolució́ no 
es farà efectiva en el territori de la nostra Comunitat Autònoma, i que per tant els ciutadans 
afectats no tindran que realitzar cap tipus de pagament per el subministrament de fàrmacs en 
els hospitals del Servei de Salut de la Comunitat Autònoma.  
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma sol·licita al Govern de les Illes Balears que insti al Ministerio 
de Sanidad, Asuntos Sociales e Igualdad a finançar les vuit formulacions de píndoles 
anticonceptives de tercera generació en 15 presentacions, retirades del catàleg de 
medicaments subvencionats”. 
 
REBUTJADA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

El Sr. Batle i la Sra. Fernández surten de la reunió. 
 
63.  Proposició del Grup Municipal MÉS contra el projecte de Pressuposts Generals de 

l’Estat 2014 i les partides previstes d’inversió a les Illes Balears (655/2013).     
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de Futbol Base de Mallorca: 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació d’Ex Jugadors i Ex Jugadores de 
Futbol Base de Mallorca, referent a aquest punt, exposa el següent: Como prólogo, diremos que estos 
74 millones para obras hidráulicas son un parche demagógico y engañoso colonialista. Son un insulto a 
la inteligencia de los ciudadanos de las Illes Balears. Son un bombón envenenado, una limosna 
humillante. ¿Tal vez el PP nos quieren tomar por beneits? Pero nunca, nunca, conseguirán hacernos 
comulgar con ruedas de molino. El proyecto de ley de Presupuestos Generales del Estado para 2014 
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sitúa a Baleares a la cola, sólo por delante de Navarra que goza del concierto económico, de las 
inversiones estatales en las comunidades autónomas. Las islas recibirán, el próximo año, cerca de cinco 
millones de euros menos procedentes de Madrid para la ampliación y mejora de sus infraestructuras. El 
castigo por parte del Estado es por partida doble, un sistema de financiación autonómica injusta y la 
marginación en el capítulo inversor de la Administración Central. La verdad es que desde 1715, no 
hemos dejado de ser un pueblo sometido y expoliado cual colonia. Lo grave es que los colonizadores 
han sido ayudados por nuestra propia gente, pues si examinamos con detalle a muchos de los que han 
dirigido la sociedad balear, social y económicamente, comprobaremos que han sido servidores fieles de 
quienes nos tienen subyugados. En el caso de los políticos aún es más sangrante, pues son pocos, muy 
pocos los que han defendido nuestros derechos como pueblo singular y aún menos los que han 
denunciado o se han enfrentado al gobierno de España para exigir una más justa financiación y el cese 
del expolio económico. Provoca náuseas ver al acomplejado Montoro en fase maníaca. Un ministro que 
dice que los sueldos suben, debería ser despedido de inmediato. Montoso es el artífice de unos 
presupuestos que humillan y menosprecian a los mallorquines. Nos venden el concepto de solidaridad y 
la falsa creencia de que Mallorca es rica y no necesita ayuda del papá Estado. Este anacronismo 
patriarcal es propio de una concepción en la que los ciudadanos todavía somos súbditos. El Gobierno no 
es un rey feudal que decide en función de sus caprichos y fantasías. Un Estado moderno trabaja en 
función de un análisis riguroso de las necesidades sociales de su población con una planificación del 
futuro de los próximos veinticinco años, teniendo claro a donde queremos dirigirnos. Baleares es una 
comunidad degradada en muchos aspectos, que sólo se aguanta por la gran capacidad de sus 
ciudadanos de funcionar a pesar del Estado. Lo único cierto es que Madrid insiste en aumentar los 
ajustes en Baleares. Cabe preguntarse donde está el límite del aguante social ante una clamorosa 
injusticia.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Gracias, señor Gijón, por esperar un minuto. Molt Honorable senyor Gijón, Batle en funcions, senyores i 
senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, referent a aquest punt, exposa el 
següent: Com epíleg, direm que, en el nostre criteri, és una estafa l’esmena feta pel PP per millorar la 
dotació prevista per a Balears en el projecte de pressuposts de l’Estat. Diu l’ultra dreta del Partit Popular 
que aquests 74 milions suposaran duplicar la inversió prevista. Mentida punyetera. El valor de la paraula 
del PP, com quasi sempre, és zero. No volem més rosegons ni miquetes, ni que se mos prengui el pel. Es 
poden fer els nombres com es vulgui, però el resultat sempre acaba sent que Balears és la comunitat 
que té les pitjors xifres de dèficit fiscal de tot l’Estat. Si a sobre hi sumem els costos d’insularitat que no 
hi ha manera de compensar i la manca d’inversions, el problema s’agreuja més. En comparació d’altres 
països, Espanya fa servir un sistema de redistribució del que aporta cada comunitat i el que rep després 
de l’Estat que és absolutament centralista i que acaba perjudicant qui més aporta al conjunt. Per 
exemple, Baden Wuttenberg aporta el 10,7% del PIB a Alemanya, i Llombardia el 8% a Itàlia. En el cas de 
Balears, l’aportació és del 14% del PIB, molt per sobre de la mitjana estatal. A Catalunya, amb un dèficit 
del 8,7%, molt inferior al nostre, hi ha una consciència clara de la classe política i també de la ciutadania 
que aquesta situació és insostenible i ha estat un dels motius de l’actual procés perquè tenen clar que 
aquest sistema perjudica la qualitat dels serveis públics i fa que la necessària solidaritat interregional es 
converteixi en un greuge comparatiu. El més preocupant del que ens passa a les Illes és que sembla que 
no hi ha realment voluntat política de reclamar una millora d’aquest finançament. Els grans partits 
s’omplen la boca aquí de demanar millores, però després acaben sotmesos al que decideix Madrid, i allà 
només es fa cas a les comunitats amb prou força demogràfica o amb pes polític propi. Que el PP balear 
no en té ho prova que enguany en els pressupostos de l’Estat les inversions per a les Illes són 
insultantment inferiors a la mitjana estatal, 67 euros per habitant mentre que la mitjana és de 208 
euros. El ministre d’Hisenda, Cristóbal Montoro, ha anunciat que abans de final d’any es tornaran a 
publicar les balances fiscals. Dels nostres polítics i, sobretot, de l’exigència de la ciutadania i de les 
entitats civils dependrà que aquesta vegada el clam per un tracte més just arribi a Madrid. Tot això que 
es deixa d’ingressar, via inversions, finançament o manca de compensacions per la insularitat, ho acaben 
pagant els ciutadans amb deficiències dels serveis públics i una pèrdua de la qualitat de vida. En algun 
moment haurem de dir prou.” 
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Sra. Yusmely Coronado, representant d’Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Buenas tardes, señor Álvaro Gijón, señoras y señores regidores, la Unión de Asociaciones de Mallorca, 
referente a este punto, expone lo siguiente: En una reunión del Comité Ejecutivo Nacional del Partido 
Popular, el presidente balear, señor José Ramón Bauzá, decidió apartarse de la línea reivindicativa 
mantenida hasta ahora en materia de financiación autonómica para aceptar el calendario propuesto por 
el presidente señor Mariano Rajoy, que aplaza hasta el próximo año la confección de un nuevo sistema 
para el conjunto de las comunidades autónomas. Todo indica que el líder de los conservadores de las 
Islas ha optado por plegarse a las exigencias de la dirección estatal, advertidas ya el pasado verano en 
Palma por el propio señor Rajoy, en un tema en el que, hasta ahora, se había mostrado beligerante 
desde su cargo de presidente del Govern. La actitud del señor Bauzá, que contrasta con la del presidente 
de Madrid, señor Ignacio González, supone prolongar, todavía más, el agravio que sufren las finanzas 
autonómicas por el trato discriminatorio que supone la aplicación del modelo de financiación que aplica 
el Estado. Baleares debería forzar que los cambios, imprescindibles, que deben significar una mejora 
sustancial de las aportaciones estatales a las arcas del Govern, para corregir la enorme aportación que 
hacen las islas a la solidaridad del resto de comunidades, entren en vigor el 1 de enero de 2014 y no, 
como pretende el señor Rajoy, que el debate se realice durante este ejercicio sin comprometer una 
fecha de aplicación. En los últimos días, el señor Bauzá ha impuesto un discurso a medida de las 
exigencias de Madrid. El distanciamiento respecto a la fórmula sugerida por la dirigente catalana Alicia 
Sánchez Camacho, idéntica en esencia a la que defiende Baleares, fue el primer síntoma de la nueva 
estrategia, corroborada el otro día por el comportamiento en el Comité Ejecutivo Nacional del PP ante el 
señor Rajoy. El Molt Honorable señor presidente, José Ramón Bauzá, da la impresión de que ha 
abandonado su actitud reivindicativa ante Madrid sin que hayan quedado muy claros sus objetivos, 
aunque no faltarán quienes quieran ver un gesto para congraciarse con el gobierno con miras a su 
propia promoción política. En todo caso, da la impresión de que los intereses de Baleares han pasado a 
un segundo plano.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Del projecte de Pressuposts Generals de l’Estat per enguany, dels 12.094 milions d’euros que invertirà 
l’Estat, en inversions a les Illes Balears el resultat és de 74 milions d’euros. 66 euros per habitant, quan 
el promig d’inversió estatal en base a aquests 12.000 milions d’euros d’inversió estatal, el promig és de 
259 euros per habitant a la resta de les comunitats autònomes. A Balears 66 front 259 a nivell de promig 
estatal. Comunitats com la de Castella Lleó rebran 574 euros per habitant. Davant aquesta realitat 
incontestable, aquestes xifres inapel·lables, objectives, que no admeten lloc a interpretació, 
evidentment, ja no són ni paraules meves, són paraules del senyor Barquero, per cert gens sospitós de 
ser precisament d’esquerres, de fet ha estat nomenat per aquest Equip de Govern a diferents consells 
d’administració com a representant del PP, va fer un article que va titular “Presupuestos para la 
independencia de Baleares”, jo li recoman al senyor Martínez i tots els senyors del PP la lectura d’aquest 
article d’una persona molt propera al Partit Popular, que ha desenvolupat també càrrecs en el Partit 
Popular en aquestes illes. El mateix conseller d’Economia, el senyor Joaquín García, quan va conèixer 
aquestes xifres va exclamar que pareix que alguns ministeris no saben que les Illes Balears és Espanya. 
No s’han enterat, va dir literalment, que les Illes Balears és Espanya. Jo vaticin també després d’aquestes 
paraules una deriva sobiranista del senyor Joaquín García, si és una mica coherent amb el que va dir. 
Anem a veure, en el final, això té una paraula, té un nom, que és espoli, un 13% del PIB balear se’n va via 
imposts i no torna a aquestes illes i, a més, l’Estat s’ho gasta en trens d’alta velocitat, autopistes i 
aeroports de dubtosa viabilitat, etc. I això és molt sagnant quan en aquesta mateixa ciutat de Palma 
tenim necessitats urgents i absolutament peremptòries. Tenim un edifici de GESA abandonat en estat de 
degradació perquè no hi ha capacitat inversora per donar-li cap ús. Tenim Son Dureta que també s’està 
morint de degradació completament abandonat perquè no hi ha doblers per invertir. Tenim el Baluard 
del Príncep que també necessita inversió estatal per aconseguir finalitzar unes obres de rehabilitació 
patrimonial. Tenim la Platja de Palma que se degrada també dia rere dia i a on hi havia un consens de, a 
través d’un impuls públic, regenerar aquesta zona i donar-li més possibilitats de que sigui un motor 
econòmic per aquesta ciutat, el Govern central l’ha deixat a zero d’inversió. I davant tot això tenim un 
Estat, efectivament, ara mateix en temps de crisi segueix gastant en trens d’alta velocitat i mantenir 
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oberts aeroports absolutament no sé ni com qualificar-los perquè ja la dubtosa viabilitat és massa suau. 
A partir d’aquí, a partir d’aquests fets incontestables, que no admeten interpretació, el que nosaltres 
demanam a la nostra proposta, és que el que tampoc no entenem és com des del Partit popular no se li 
pot donar suport a això que posam i el senyor Martínez en Comissió va proposar una alternativa a això, 
simplement constatar que aquests pressuposts, aquest projecte de pressuposts són un insult i una 
humiliació pels ciutadans de les Illes Balears i de Palma. Jo és que ho han dit els seus mateixos alts 
càrrecs o l’Ajuntament de Palma no pot constatar això, que aquest projecte és un insult i una humiliació 
pels ciutadans de les Illes Balears i de Palma. Després hi ha una cosa, evidentment, mos podem quedar 
aquí amb les lamentacions però hauríem de fer qualque cosa, nosaltres com a grup d’oposició, però 
vostès també com a Grup que governa i com a Partit Popular. Els diputats que han estat elegits pels les 
Illes Balears per representar-nos en el Congrés dels Diputats haurien d’assumir el compromís de no 
votar a favor d’aquests pressuposts 2014 si no situen les inversions de les Illes Balears com a mínim en la 
mitjana de la inversió per habitant a nivell estatal. Algo hauríem de fer i que l’Ajuntament de Palma se 
declarés en aquest sentit seria important i tindria el seu pes polític i, per ventura, també col·laboraríem 
a trobar una solució en aquests pressuposts absolutament humiliants. En el tercer punt, simplement, el 
que posam damunt la taula són les necessitats urgents que té aquest Ajuntament. La Platja de Palma, 
Son Dureta, GESA i el Baluard del Príncep. I la quarta, és una qüestió que per partidisme imagin que no li 
poden donar suport, però de manera objectiva també s’hauria de poder donar, que és reprovar en el 
senyor Bauzá per haver estat incapaç d’assegurar que el seu propi partit aprovés un projecte de 
pressuposts tan insultants i tan humiliants com els que han aprovat com a projecte. Per tant, pensam 
que el grup majoritari podria donar suport a aquesta moció i així col·laborar a trobar una solució a 
aquest tema. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gracias, señor Gijón. Senyor Verger, jo no sé si m’enganen o no els meus però jo li vaig passar un text 
de consens de la Comissió d’Hisenda del Parlament de les Illes Balears. Haguéssim pogut presentar 
l’alternativa directament nosaltres i haver xerrat amb el Grup Municipal Socialista i, a lo millor, s’hauria 
votat allà. No entenc molt bé perquè de les seves paraules entenc que no podrem arribar a consensuar 
el mateix que han consensuat en el Parlament de les Illes Balears. Entrant a la seva proposta, miri, una 
cosa és el posicionament municipal i una altra autonòmic. I aquestes batalles de finançament quan se 
xerra domés de finançament autonòmic sempre rebem els ajuntaments, sempre. Per tant, per fer un 
posicionament del Ple municipal me faci propostes per millorar temes de finançament municipal i 
aquest Govern les veurà bé i les podem estudiar. Els Pressupostos Generals de l’Estat per l’Ajuntament 
de Palma no són tan dolents com vostè diu, mos incrementen l’aportació. Per tant, jo no vull tenir 
l’aportació de l’any passat perquè se millora. Per tant, s’ha de mirar des d’un context un poquet més 
ample. El Govern d’en Rajoy ha pres mesures que li va demanar la FEMP que, per cert, l’anterior govern 
del senyor Zapatero no volia aprovar i ha estat aprovant moltes de mesures, per exemple, totes les 
liquidacions negatives de la participació en tributs de l’Estat que teòricament les havíem de tornar en 5 
anys mos les deixen tornar en 10 anys. Tots els problemes que teníem amb temes de tresoreria en un 
moment que els bancs mos donaven l’esquena per poder pagar als proveïdors, també han estat allà, han 
posat tota el tema del mecanisme de pagament a proveïdors. Vostè me xerra de necessitats urgents, me 
crida l’atenció, bé, no me crida, no xerra del Palau de Congressos que teòricament era la que més mos 
interessava que estigués en el Pressuposts Generals de l’Estat com inversió estatutària. De la Platja de 
Palma, senyor Verger, no sé quant de pics li ha dit el senyor Gijón, el problema que tenim amb la Platja 
de Palma per demanar doblers a Madrid és que mos demana que primer hem de donar els 20 milions 
d’euros que mos vàrem gastar en temes, la passada legislatura, per cert, que mos vàrem gastar en 
temes que eren no els que mos havien donat. Per tant, duim la compta de menys 20. El tema de GESA, 
de l’edifici de GESA, vostè sap que encara no sabem com acabarà la situació, té una situació jurídica 
complicada l’edifici de GESA i, per tant, invertir doblers públics a nosaltres no mos pareix el més indicat. 
Simplement, no sé si li puc dur a reflexió de mirar de votar el text que varen consensuar, jo no sé si el 
senyor Alcover o el Grup Municipal Socialista té coneixement d’aquest text per part del Grup 
Parlamentari Socialista però d’allà va sortir un text de consens. Però, li torn ha dir, senyor Verger, la 
nostra batalla és demanar doblers per l’Ajuntament, finançament municipal. A Espanya s’ha de fer una 
reforma de finançament de les administracions públiques, però també una reforma fiscal perquè no és 
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normal que davallant només un 5% el PIB hagi caigut tant el que són els ingressos de les administracions 
públiques, perquè mantenim el 95% del PIB, de la renta. És a dir, algo no funciona del sistema fiscal i 
hem de mirar de cercar amem quines figures tributaries poden mantenir que si cau un 5% el PIB durant, 
no sé quan de temps du, no sé tres, quatre anys, si cau aquesta proporció, no pot caure un 10, un 12, un 
15, un 20% la recaptació. Algo passa en el sistema financer que s’ha de reflexionar. Moltes gràcies.”  
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Gijón. Nosaltres estam d’acord amb aquesta proposició, nosaltres mos sentim còmodes 
amb aquest articulat perquè el més suau que se pot dir dels pressuposts de l’Estat és que mos han pres 
el pèl. Però és que estam parlant sempre del mateix, no defensam els nostres interessos, el senyor 
Bauzá no defensa els interessos dels ciutadans de Balears que és el que ha de defensar en les inversions 
estatutàries. No les defensa. Vostè critica Zapatero, Zapatero ingressava casi 400 milions d’euros aquí, 
que després se gastaven pel principi d’unitat de caixa en una cosa o l’altre, no és excusa, simplement, 
s’han de justificar. Però els 20 milions hi eren, i varen arribar. Les gastin, les gastin i les justifiquin. El 
PSOE a nivell estatal ha proposat una sèrie d’esmenes, entre elles, 30 milions pel Palau de Congressos, 
supòs que els diputats balears votaran a favor, és de lògica, haurien de votar a favor, jo no sé si votaran. 
Vostès varen presentar, no sé si va ser una esmena o no sé, però d’entrada als diaris la notícia era que 
havien duplicat les inversions, això és fals, no s’han duplicat, s’ha redactat un article que remet a uns 
futur conveni si escau per fer les inversions. Però, per exemple, la depuradora de Platja de Palma no 
estarà operativa, nosaltres hem presentat una esmena perquè EMAYA hi ha inversió prevista per la 
nova, que està darrera la Platja de Palma. Està prevista, no mos la finançaran, senyor Garau, no convé 
pressupostar-la perquè no hi serà, no hi serà, hem de ser realistes, no hi serà. Mos prenen el pèl, mos 
prenen el pèl. Per tant, nosaltres donarem suport a aquesta proposició. Gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Sí, me diu el senyor Martínez de per què no hem consensuat el mateix del Parlament, escolti, que aquí 
el que vostè me proposava era instar al Govern a fer les gestions que estiguin al seu abast per situar la 
nostra comunitat en la mitjana per càpita d’inversió estatal. El Grup Popular ja ha presentat esmenes a 
aquest projecte de Pressuposts i no s’arriba, amb les seves esmenes no s’arriba a la mitjana d’inversió 
estatal. Per tant, què vol que pactem aquí, què vol que negociem un paripé, nosaltres per votar pariés i 
per votar mocions descafeïnades que, a més, vostès ni estan fent la feina, simplement per a què vostès 
quedin un poc bé, la veritat, el text de la nostra moció és clar, és molt més clar en molts d’aspectes i si 
encara penséssim que gràcies a pactar una moció el Partit Popular faria alguna feina per desplegar els 
efectes de la moció que vostès aproven, per ventura encara podríem estudiar si pactam una 
transaccional. Però, tan mateix, això és un paripé i vostè ho sap, si ja ha presentat el Partit Popular en el 
Congrés esmenes i no han arribat a la mitjana, per tant, què vol que votem aquí. Vol que enganem als 
pocs ciutadans que mos puguin estar seguint per Internet ara mateix. Escolti, no se posaran en aquesta 
mitjana perquè el Partit Popular no posarà a Balears a la mitjana d’inversió estatal, no ho posarà, no 
vulguin enganar a ningú més. Assumeixin que han fet uns pressuposts, que el Partit Popular ha fet un 
pressuposts que humilien i insulten als ciutadans d’aquesta terra i que refermen les paraules del senyor, 
del mateix conseller del Govern de les Illes Balears, senyor García de que hi ha molts de ministeris que 
no saben que formem part com Illes Balears, per ara, del territori de l’Estat Espanyol. Després me diu 
que aquest mal finançament a vostè no li preocupa tant perquè és un tema de la Comunitat Autònoma i 
li preocupen més els temes municipals, escolti, clar que repercuteix a Palma aquest mal finançament, 
aquest projecte de Pressuposts Generals de l’Estat, clar que repercuteix a Palma, i la Platja de Palma? És 
la Platja de Palma que queda a zero amb aquests Pressuposts Generals de l’Estat i si això és no tenir 
repercussió a Palma, que el principal motor econòmic de la ciutat se veu en situació de abandonada i 
amb un projecte de rehabilitació completament abandonat per falta d’impuls estatal, per manca de 
compromís. Me diu que encara falten 20 milions, escolti, hi havia molts més milions pactats i signats per 
conveni per venir cap a Balears amb la reforma de la Platja de Palma. No s’escudi amb els 20 milions que 
se varen invertir, no se varen tornar i ara s’han de tornar, escolti, són molts més milions. No se quedin 
enrocats en això, això són excuses de mal pagador, evidentment. Després me diu que aquests 
pressuposts milloren la situació anterior, la de l’any passat, escolti, jo l’únic que sé és que Son Dureta 
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segueix i seguirà abandonada, que la Platja de Palma segueix i seguirà abandonada d’inversió pública 
quan és molt necessari, el Bastió del Príncep veurem si arriba algun tipus d’inversió estatal i veurem com 
projectes emblemàtics per la ciutat com el tramvia, molt necessari també per una millor mobilitat 
també queden abandonats. I mentre tant els ciutadans de Castella i Lleó tindran una mitjana de 574 
euros per habitant quan aquí tindrem 66. I tot això, totes aquestes infraestructures seguiran 
abandonades. Per tant, per favor, l’únic que podria dignificar una mica la seva posició és aprovar la 
nostra moció i tenir un posicionament clar en aquesta qüestió i això, a lo millor, és l’única alternativa 
que tenen ara per sortit d’una manera una mica digna d’aquests pressuposts que han aprovat al Congrés 
dels Diputats, d’aquest projecte. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Simplement, lamentar que no hi hagi predisposició a arribar a un text de consens. Li he de dir 
que el PSM aquí ha votat en contra, aquí a l’Ajuntament de Palma ha votat en contra de reclamar 
millores en el Pressupost General de l’Estat, clar eren temps que vostès seien aquí i els socialistes 
governaven a Madrid. Però vostès han votat en contra de la inversió mitja i tal, han votat, tenen 
currículum. No hi ha aquesta predisposició. Per cert, li vull corregir, no és que a la Platja de Palma hi hagi 
zero, hi ha menys 20, li he de dir, i no ha estat per un tema d’aquest Govern. Lamentar això. Senyor 
Alcover, vostè estarà còmode amb aquest text però vostè l’any 2007 o 2008, ara no record exactament, 
vostè va votar en contra de demanar que se millorés una situació semblant a Madrid, clar que en aquells 
temps governava Zapatero. Moltes gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
“1. El plenari de l’Ajuntament de Palma constata que el projecte de Pressuposts Generals de 
l’Estat per al 2014 són un insult i una humiliació pels ciutadans de les Illes Balears i de Palma.  
 
2. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta als diputats del Congrés elegits per la 
circumscripció de Balears a que assumeixin el compromís de no votar a favor dels Pressuposts 
de l’Estat per al 2014 si no situen les inversions a les Illes Balears en la mitjana d’inversió per 
habitant.  
 
3. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta al Congrés dels Diputats a que els Pressuposts 
Generals de l’Estat per al 2014 estableixin partides d’inversió per poder afrontar necessitats 
urgents com la rehabilitació de la Platja de Palma, la posada en marxa d’un centre socio-
sanitari a l’antic Son Dureta, l’adaptació de GESA per a diferents usos, la rehabilitació del 
Bastió del Príncep, etc.  
 
4. El Plenari de l’Ajuntament de Palma reprova al President de la Comunitat Autònoma i del PP 
balear, José Ramón Bauzá, per no haver sabut defensar els interessos dels ciutadans de Balears 
a la vista del projecte de Pressuposts Generals de l’Estat per a 2014”.    
 
REBUTJADA per 15  vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

Quan són les 16,07 h. el Sr. Batle es reincorpora a la reunió. 
 
64.  Proposició  del Grup Municipal  PSIB-PSOE  relativa a la importació de fems per a la 

seva incineració a Palma (647/2013). 
 
Sr. Felip Buades, representant de l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina: 
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“Senyor Álvaro Gijón, Batle en funcions, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es Raval de 
Santa Catalina, referent a aquest punt, tan i tan important de la nefasta i apocalíptica importació de 
fems forans, exposa el següent: Molt poca fe han de tenir el Consell Insular de Mallorca en el futur de la 
nostra estimada roqueta, quan permet dur fems de fora per cremar-los a Son Reus. Molt poca 
imaginació ha de tenir el Partit Popular, a l’hora de reactivar l’economia, si és capaç d’hipotecar el 
prestigi turístic de l’illa, que viu de la seva imatge i de vendre encís mediterrani, potenciant les 
xemeneies de la incineradora de Palma. Una iniciativa com aquesta només pot provenir d’una visió 
tràgica de les Balears, de no tenir cap estima ni cap mena d’esperança en el futur illenc. El Consell de 
Mallorca, per acabar d’arrodonir la negativitat feta, carrega contra el medi ambient i el turisme amb les 
deixalles que vénen de fora i que passaran a contaminar la nostra atmosfera. És vergonyós. L’eliminació 
dels fems és un problema seriós a molts indrets del continent, ningú no vol contaminació a ca seva i 
s’estima més enviar-los tan enfora com sigui possible a cremar-los. Han tingut la sort de trobar una “Illa 
del Diable” on els governants són capaços de tot, fins i tot, d’enfornar un prestigi llaurat al llarg de 
dècades d’esforç. El permetre dur fems de fora suposa assumir que tenim incineradores per sobre de les 
nostres possibilitats, en la terminologia que utilitza el PP per parlar de l’Estat del Benestar que esdevé 
miratge. Però, també, és el reconeixement, implícit, del poc que els importa la imatge del país. Ja no es 
tracta de si la incineració contamina més o menys. Es tracta d’afegir els fems que altres no volen. 
Mallorca convertida en centre europeu de residus, des del turisme de gatera fins als polítics corruptes, 
tot passant per tones de fems i inversors fantasma. El Consell Insular de Mallorca, som de l’opinió, posa 
en perill la salut dels ciutadans per elevar el risc de mort de càncer a la població a l’entorn de la 
incineradora. I com l’euromerda ja és aquí, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, amb tots 
els respectes, demana, des d’aquest Ple de l’Ajuntament de Palma, la dimissió de la consellera de Medi 
Ambient del Consell Insular de Mallorca, la senyora Catalina Soler, per dur fems de fora i voler 
emmerdar la perla del Mediterrani.”  

 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 

“Gràcies Sr. Gijón,després de succeït el passat mes de gener d’enguany que ens va sorprendre a tots i 
aquesta iniciativa del Consell de Mallorca del l’importació, nosaltres deim fems, el Consell de Mallorca  li 
ha posat un altre nom a la purpurina no, que diuen que entrarà, després sabem que hi havia 
negociacions amb Itàlia, que per lo vist tenia relacions el SR. Icio que era l’empresari amb la màfia, ara 
no duim d’Itàlia tan sols ho durem de Barcelona, la veritat es que ha estat una història una mica 
lamentable i que posa per davant el de Palma i de la nostra illa, i al final aquesta operació es va avortar,  
pareix a ser que hi havia qualque problema jurídic legal, falta de documentació i bé en el mes de març 
ens varen dir que no sortia rentable i  ara res, en el mes de setembre, d’octubre ens tornam a despertar 
amb la notícia que la proposta de TIRME per no pujar les tarifes amb aquesta mena de xantatge que ens 
fan a tots els ciutadans i ciutadanes d’aquesta illa, es a dir que ens han d’importar unes 120 tones, per 
produir electricitat, la UTE que gestiona la incineradora de Son Reus,  mentre tant l’Ajuntament de 
Palma aquests darrers anys ha anat pujant la TIRSU un 3% un tema curiós. Clar això va en contra de la 
política de disminució de residus i de la política de reciclatge que està duent a Palma i a la part forana 
des de l’any 98 i també pensam que no és l’imatge turística que han de veure el 13.000 passatgers que 
arriben al port de Palma, perquè no està molt clar, si aquests fem entraran per Alcúdia, o entraran per 
Palma, però sabem que una part, quasi segur la que procedeix de Badalona, de Barcelona, entrarà pel 
port de Palma. I llavor hi ha un altre tema, que hi ha una partida específica de plàstics i això és molt 
perniciós per la salut i a nosaltres el que més ens preocupa, el tema de les dioxines i el tema dels forans 
que es poguessin eliminar a l’atmosfera, per tant creiem, molt important, malgrat estiguem en contra 
d’aquesta operació creiem molt important modificar els punts de control, perquè no es poden fer els 
mateixos punts de control, cremant un 30, 35% d’aquests material, d’aquests fems, quan una quantitat 
molt important només són plàstics. S’ha de fer un control d’aigua, s’ha de fer un control d’aire, del que 
respiren els veïns de S’Indioteria, de Son Sardina, i també del terme municipal de Bunyola i Palmanyola, 
creiem molt important fer un altres tipus de mesuratges, ja ho varem debatre en el mes de gener 
aquesta proposta, però volem assegurar-nos de que els controls són els adients i els que necessita la 
població de Palma. Moltes gràcies”. 
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Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Bé, jo simplement i crec que les hi anirà bé a tots, me remetesc al que varem apuntar al plenari el 
passat 13 de setembre de 2012, on ja varem debatre aquest tema”. 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Nosaltres també  ho hem dit sempre, però ho repetirem sempre que faci falta, no volem ser el femer 
d’Europa, l’importació de residus per cremar va en contra de la reducció de residus, de la recollida 
selectiva, del medi ambient i recursos naturals, de la salut pública, de les energies netes i l’únic que 
fomenta, pareix, és la màfia internacional dels residus. Hi ha alternatives a l’incineradora i a l’importació 
de fems i aquestes seran les alternatives que defensarem des de MÉS i votarem a favor de les propostes 
del PSOE”. 
 
Sra.Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle.No se Sr. Garau, tornam a tenir unes altres regles de joc, tornam a tenir l’importació 
de residus, la crema de fems en el nostre terme municipal, pens que els ciutadans de Palma, es 
mereixen una mica més d’aplicació pel regidor que ha de defensar suposadament el medi ambient 
d’aquesta ciutat. Sa veritat no me pareix ser massa respectuós que faci aquesta somera explicació i que 
aquesta proposició es mereixi una “simple frase” jo crec que una mica de respecte seria conseable per la 
seva part, perquè clar, aquí hi ha hagut un tema una mica delicat que gràcies a la feina de l’oposició del 
Consell de Mallorca hem pogut en certa manera, millorar el que proposava l’empresa TIRME. L’empresa 
TIRME el que proposava era cremar 122.000 tones en un any, amb el que queda de 2013 i 2014, i 
realment sabem que logísticament és impossible que es cremin aquests quantitats en 12 mesos, i 12 
mesos, ells pretenien que el que queda de mes, d’any, cremar més de 60.000 tones i és el que els 
nostres companys del Consell Insular de Mallorca  han dit amb el pla mediambiental, que realment s’ha 
de complir exhaustivament aquest pla director mediambiental  perquè realment sembla que el que volia 
TIRME era cremar aquests 122.600 tones en un grapat de mesos i amb això s’està fent un seguiment 
però realment és un tema que està totalment d’actualitat per desgràcia, és una proposta del Consell de 
Mallorca i nosaltres ja ho varem comentar amb la proposta inicial del Consell de Mallorca i de la Sra. 
Soler, que defensin una mica els interessos, els interessos de la imatge d’aquesta ciutat que volen 365 
dies a l’any, que defensin i vigilin  la seguretat i la salut dels ciutadans que viuen al voltant de la 
incineradora i realment que estiguin a favor d’unes polítiques mediambientals que també es varen 
iniciar a molts de municipis quan vostès governaven. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Sí, miri en cas cap voldria que  s’entengués això com a cap falta de respecte simplement és una 
economia de temps, per no tornar a discutir el que varem dir en el setembre de l’any 2012, les posicions 
segueixen sent les mateixes per part del que vostè diu de les reunions que hem tengut en el Consell de 
Mallorca, perquè jo he assistit a quasi totes, així com la posició del GOB queda meridianament clara, i 
també la del PSM, la del PSIB no és tan clara, és un poc ambigua com amb altres coses, en qualsevol cas 
declarar que aquest regidor i tota la corporació municipal, estam perfectament alineats en que volem el 
millor pel medi ambient. El tema és una tema de possibilitats, miri tenim unes instal·lacions magnífiques 
per incinerar, que són molt millor que l’alternativa que teniem abans, que era s’abocador i això vol dir 
que és una instal·lació definitiva? No les coses es poden millorar però tenim uns contractes que s’han de 
complir. Les diferents conselleries, als diferents gestors, des de la part de l’administració que han hagut 
d’interloculatar, amb la concessionària de gestió de residus, crec que hi han passat tots els partits 
polítics, crec que tots hem tengut aquest problema, és obvi que tenim un problema de caire inclús diria 
financer, de dir, l’incineradora ens costarà fins a l’any 42 més de 1.200 milions d’euros, de gestió, però 
això en qualsevol cas, era la solució que hi havia a un moment donat i es va apostar per ella, nosaltres 
simplement ara el que hem de fer és intentar gestionar el que tenim i millorar-ho. De cara a millorar, 
efectivament hi ha moltes coses, a jo me trobaran amb el reciclatge, el que passa es que per ventura ho 
hem de fer d’una altra manera, vostès sempre fan referència constant als pobles, bé, els pobles ho 
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poden fer d’una altra manera, perquè tenen una dimensió determinades, perquè en els pobles el que 
fan és dur-nos els fems a Palma. En fi, crec que amb aquest sentit tot està dit, no crec que realment hi 
hagi cap alarma social, de fet aquí no veig massa gent realment  hiper preocupada per això, en qualsevol 
cas, el combustible derivat dels residus, és això, és combustible i en qualsevol cas, aquest  combustible 
substituirà en termes de balanç energètic que en aquests moment estam important de Sud Africa i 
encara per cert ningú m’ha respost, perquè quan varen autoritzar vostès a que s’importés el mateix 
tipus de combustible, ningú va dir res, dels que estan a la bancada. Gràcies”. 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial: 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma rebutja la importació de 122.600 tones de fems i plàstics 
per incinerar a la planta de TIRME ubicada a Son Reus al nostre terme municipal, per qüestions 
medi ambientals,  per xocar clarament amb les polítiques de reducció de residus i reciclatge i 
per la mala imatge turística de la nostra ciutat que  genera. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a proposar mesuratges de control 
de l’aire, aigua i terra de les poblacions de la nostra ciutat que se troben a un radi de 10 km. de 
Son Reus amb caràcter mensual. 
 
REBUTJADA per 16  vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 

66.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a Torre d’en Pau, unes instal·lacions 
esportives i d’oci per a la ciutat (659/2013). 

 
Sr. Forteza Cortés, (represenant Associació Veïnal des Coll d’en Rabassa): 
 

“Bones tardes, Sr. Batle, Srs. Regidors, molt especialment Srs. Regidors del Partit Popular, i Srs. 
Supervivents del públic en general. El meu parlament aquí amb una sola intervenció no sols representa 
la veu i el sentiment de tots els veïnats de la barriada del Coll d’en Rabassa, sinó també la veu i el 
sentiment de bona part dels ciutadans de Palma així ho acredita la meva condició de president de la 
Federació d’Associacions de Veïns de la nostra ciutat. Des de fa estona els veïnats de la nostra barriada, 
pateixen les  circumstàncies negatives derivades de l’acció contaminant d’empreses i instal·lacions que 
ningú vol al seu territori, malgrat donen servei a tota Palma o a tota la nostra comunitat. La 
contaminació acústica de l’aeroport, les olors de la depuradora número 2, l’abocament  a la mar de  
l’emisari submarí i un llarg etc., MERCAPALMA, Carrefour, aparcaments dels busos de l’empresa 
municipal, o la fàbrica d’electricitat de Cas Tresorer, malgrat aquest patiment la nostra barriada mai ha 
estat compensada per l’Ajuntament, tot al contrari, mantenim tradicionalment un dèficit importat en 
relació a altres barriades de Palma. Dèficit que es tradueix amb dèficit o falta d’inversions, instal·lacions i 
de serveis, però ara tenen l’oportunitat de anivellar la balança. El passat mes d’agost varem tenir 
notícies que l’exèrcit volia desprendre i posar a la venda les instal·lacions militars de la Torre de’n Pau, 
instal·lacions que estan aferrades i formen part íntegra del que nosaltres deim la Torre de’n Pau, parc 
que ja és de titularitat municipal. Així doncs, Sr. Batle i Srs. Regidors en nom dels veïnats del Coll d’en 
Rabassa i en nom dels ciutadans de Palma, els hi demano inicien les gestions necessàries, perquè Palma 
d’adjudiqui de manera definitiva els solars i les instal·lacions que conformen el club militar Torre de’n 
Pau, és una oportunitat única que no podem deixar d’escapar per una banda, Palma està falta d’espais 
públics, de parcs i jardins, aquest és un espai únic i a vorera de la mar, pel que ja passegen a diari milers 
de vianants, que és imprescindible assegurar per sempre per la nostra ciutat. Per altra banda, la nostra 
barriada, llevat del camp de futbol que ocupen íntegrament els equips d’Unió Esportiva Collera, no té 
cap altre instal·lació esportiva de cap casta, els nostres veïnats i sobre tot els nostres joves, tenen que 
anar a altres barriades per poder practicar esport. El club militar Torre de’n Pau, té totalment 
construïdes les següents instal·lacions esportives: dues pistes de tenis, una pista de futbet, una de 
basquet, un frontó, una piscina descoberta i unes amplies instal·lacions interiors fàcilment adaptables 
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per poder albergar un nou casal de barri i un nou centre cultural, ample i amb condicions. Però clar, 
vostè me dirà, i com es té que pagar tot això? Doncs aquí  té els diners, Sr. Batle, el passat dia 27 de 
maig en el seu despatx i en pròpia ma, li va fer entrega de la resolució del senat publicada en el butlletí 
oficial de data 29 de maig de 2009 en el qual es resol: “que l’1 per cent de totes les obres del gasoducte, 
és destini a l’Ajuntament de Palma, per aplicar al Carnatge i a les zones afectades” Aquest 1% és ni més 
ni manco que 4’9 milions d’euros, que en part es podrien destinar a la compra del club militar. A més 
aquesta resolució a Madrid, és va aprovar amb tots els vots favorables del Partit Popular, malgrat 
l’importància de la xifra i la falta de diners, que sempre diu tenir l’Ajuntament han passat cinc mesos i 
encara res m’han contestat.  Sr. Batle, on és l’eficàcia i l’eficiència que sempre ens predica? Sr. Batle, en 
nom dels veïnats i els ciutadans de Palma, li deman la seva implicació personal que vostè lideri  la 
iniciativa que ben segur que tota Palma li agrairà i reconeixerà. Sí vol experimentar personalment la 
diferència que hi ha, entre la frustració d’inaugurar un Palau de Congressos o un hotel, rebutjat per 
tothom i la satisfacció d’inaugurar un nou espai públic necessitat i que tots volem, aconsegueixi per 
Palma, les instal·lacions del club militar Torre de’n Pau. No creuen tots vostès que hotelers, constructors 
i restauradors ja en tenen ben abastament? Sr. Batle,aconseguir-lo està damunt la taula del seu despatx. 
Moltes gràcies”. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Molt breument, simplement per subscriure el que acaba de comentar el Sr. Forteza. Punt número 2, 
per demanar al Sr. Batle que s’impliqui amb aquesta qüestió, és un tema d’interès per la ciutat, és una 
situació important i es vera que l’implicació del batle personal és segurament la única manera 
d’aconseguir arribar a bon port, per tant també ho deman. Després també les hi deman el màxim esforç 
amb aquesta qüestió. També pensin que el Ministeri, tenim una posició de negociació, crec que forta, a 
més del tema aquest del Carnatge, també hi ha aprovat pel senat, el Ministeri de Defensa disposa 
d’aquests terrenys, des del segle XIX, els va adquirir, no li han costat res, exigir ara milions d’euros a 
canvi d’aquests terrenys, la veritat estam parlant d’un tracte entre administracions, les instal·lacions que 
hi ha allà que ha  fet el ministeri al final, també les han pagades els ciutadans, uns ciutadans que ara les 
han de poder disfrutar, les han disfrutades ja el club de suboficial durant molts d’anys, i les han pagades 
els ciutadans, crec que ara tenim com Ajuntament, sigui amb el cànon, amb l’operació cultural, sigui 
negociant algun tipus de permuta, sigui, amb una posició de força d’exigència amb un tipus de 
transacció, però els hi deman per favor que s’impliquin a fons amb aquesta negociació, el Ministeri crec 
que se’n vol desfer d’aquestes instal·lacions i crec que és una oportunitat única perquè l’Ajuntament a 
més del foment de l’esforç amb aquestes barriades i sobre tot el Coll de’n Rabassa, seria una operació 
urbanística que seria meravellosa, ara mateix hi ha fils ferros, hi ha tanques, passen per allà cada dia 
milers de turistes en temporada alta i en temporada baixa, el carril bici del passeig  és molt estret, 
perquè hi ha aquesta barrera del club que inclús insereix dins el que és el passegi, la via lliure que hauria 
de ser pública, per tant la millora urbanística d’aquest espai si realment es municipalitza la  gestió es 
indiscutible, inqüestionable i molt important, demanaríem un màxim esforç, crec que tenim  una posició 
de negociació forta, més si s’implica el batle, i la veritat es que seria un gran èxit, sobre tot pel barri, 
però també per tota la ciutat. Simplement els hi demanam amb tota humilitat, si es poden prendre 
aquest tema com a prioritari. Gràcies”. 
 
Sr. Batle: 
 
“Així serà Sr. Verger”. 
 
Sr. Vall Flores (PP): 
 
“Si, bé, esperava el sentit del vot, perquè havíem arribat  a un acord per unanimitat amb aquest punt, es 
tracta de que a partir d’una manifestació  per part del Ministeri que posa el seu patrimoni genèric ala 
venda, hi ha d’haver una administració que vengui perquè hi hagi una altra administració que compri. 
Això per una banda, però per una altra banda, varem quedar que compartim el desig, que estam 
d’acord, que tendrem una interlocució primera ja hem quedat amb el Sr. Pandelo per poder parlar 
d’aquest assumpte, la qual cosa, nosaltres ja dins aquesta setmana hem donat una passa per poder 
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parlar i tendrem una reunió per traslladar quina és la manifestació un poc unànime del sentit de tots els 
equips amb representació a l’Ajuntament, per dir-los un poc quina és la nostra postura i a partir d’aquí 
compartir  el fons de l’assumpte en aquest sentit”. 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde, ya tuvimos nosotros alguna reunión con los vecinos y estábamos detrás de este 
mismo tema  y bueno, por nuestra parte también incidir en la necesidad y la oportunidad para la ciudad 
que supone esta instalación y reforzar el acuerdo e instar a que lo consigamos lo antes posible y en las 
mejores condiciones como no puede ser de otra manera. Gracias”. 
 
Sr. Batle: 
 
“Sí lo haremos, en cualquier caso, li vull dir que aquest 1% cultural que vostè me va dur, encara me falta 
confirmar-ho, però me pareix que no hi ha res de res. Les primeres consultes que hem fet, ens diuen 
que això no anirà bé, en qualsevol cas, quan tengui la contesta definitiva, ho farem saber, vull dir perquè 
estam absolutament d’acord de lo interessant que seria per la ciutat, però també haurem de cercar 
qualque manera de negociar, vostès convendran que el Ministeri de Defensa a canvi de res, ni ho farà ni 
ho pot fer, per tant,  repeteixo, no podrà anar per aquest 1%, aquest 4’5 milions no hi són, per tant, si 
que estam compartint absolutament amb la finalitat, però també les hi deman un exercici d’imaginació 
entre tots per veure que és el que podem, com podem plantejar aquest assumpte perquè tengui una 
possibilitat de que surti endavant, perquè sense cap dubte seria extraordinari per la ciutat, amb això si 
que estam d’acord, però haurem de cercar quina manera de compensar, qualsevol proposta ja les hi faig 
saber que seria molt ben vinguda, perquè això és el que necessitam, anar a fer un planejament i sense 
cap dubte, en tenir un mínim de camí preestablert m’implicaré personalment en intentar que això sigui 
possible. Gràcies”. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per unanimitat la següent transaccional,  a la Comissió 
d’Urbanisme: 
 
“El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de Govern a iniciar conversacions formals amb el 
Ministeri de Defensa per tal de estudiar fórmules de gestió futures per aquest espai en 
benefici dels ciutadans de Palma.” 
 
S’APROVA per unanimitat segons el dictamen de la Comissió. 
 

 

39.  SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal MÉS  relativa a Palma: la ciutat dels 
infants (483/2013). 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1. La planificació urbana de Palma tindrà en compte la participació dels infants. Es crearan 
Consells de barriada de nins i nines. Aquest òrgan permetrà que l’administració, a través del 
regidor de districte corresponent, senti directament allò que els infants creuen que necessiten 
per poder actuar com a tals. Els nins que hi participen tenen la responsabilitat per un període 
determinat. 
 
2. Progressivament s’adequaran espais per als infants en la xarxa urbana de les diferents 
barriades i pobles de ciutat, amb el requisit que siguin accessibles a peu des de les seves llars, i 
en companyia dels padrins. 
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3. Paulatinament s’adequaran els carrers per facilitar travessar-los, tant en semàfors que durin 
el temps suficient pensant en famílies i cotxets, o persones grans, o amb passos al nivell de les 
voravies que obliguin als vehicles motoritzats a circular considerant els vianants. 
 
4. A mesura que es facin nous carrers o noves línies elèctriques, alliberar les voravies 
d’impediments, faroles, pòsters de senyalització, papereres, a fi que les famílies, els infants, 
puguin circular una devora l’altre coma mínim de tres en tres. 
 
5. Increment de la xarxa de transport públic a fi de potenciar la substitució del cotxe particular, 
i la disminució del nombre de vehicles per càpita, a fi d’alliberar les voravies de cotxes aparcats 
i fer els carrers més respirables. 
 
6. Potenciar els espais per a infants en les biblioteques públiques, tant biblioteca com 
ludoteques adequades a les diferents edats. 
 
7. Potenciar que les famílies elegeixin per als seus fills centres escolars de l’entorn, que 
possibilitin igualment l’acompanyament tant per part dels pares com dels padrins, i a fi que 
quan els nins creixin puguin accedir a l’escola amb altres nins i nines del veïnatge. 
 
8. Progressivament crear a totes les barriades corredors per a bicis, per on els nins més grans 
puguin anar a l’escola o a jugar sense necessitat d’haver de sortir de les ciutats per trobar llocs 
per on circular amb seguretat. Així també es potenciarà l’hàbit de circular en bici en tornar 
adults. 
 
9. Crear programes d’acompanyament de la ciutadania en els itineraris dels nins a l’escola. Es 
faran campanyes i s’obtindrà la complicitat dels comerciants, a nivell de barriada o poble, per 
ajudar als infants en els seus desplaçaments per la ciutat. 
 
10. Realitzar cursos sobre psicologia infantil, necessitats dels infants, per a la policia de barri”. 
 
QUEDA SOBRE LA TAULA. 
 
40.  SOBRE LA TAULA.- Proposició  del Grup Municipal  PSIB-PSOE relativa a la posada en 

funcionament Centre de dia de Son Cladera  (558/2013). 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 

“Gràcies Sr. Batle, aquesta proposició que ja varem dur al plenari del mes de setembre i ja varem 
debatre amb la Sra.Ferriol a la comissió ve donada per una demanda dels veïnats de Son Cladera i dels 
voltants, ens trobam un tema insòlit i es que tenim un centre de dia, pagat amb un pla E, per 30 places, 
de las 120  places que nosaltres varem crear a la passada legislatura, el desenvolupament de la llei de la 
dependència i que la gent no entén que el que està passant després de dos anys i pico. Realment 
nosaltres hem fet un seguiment, també ho ha fet la meva companya que està de baixa maternal, na 
Virginia Abraham i sempre ens han contestat que no hi ha demanda dels usuaris per diferents motius, 
pel tema del cobrament de les prestacions per part dels familiars i  una sèrie també de motius que han 
succeït a partir de l’any 2012, amb els canvis de les regles del joc i les retallades a la llei de dependència 
que el Sr. Rajoy, el Partit Popular va fer només arribar al govern, i també un tema que ha afavorit que els 
dependents moderats s’han exclòs d’aquest sistema de dependència fins a l’any 2015 i totes aquestes 
mesures i polítiques fetes al partit a nivell nacional i a nivell autonòmic donen com a resultat tot això. 
Però clar nosaltres l’únic que volem és l’accés a aquesta informació, nosaltres volem comprovar que el 
que ens diu és cert, i en base a un conveni que és el que explico a l’exposició de motius i en base també 
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al segon conveni signat amb la Sra. Fernández amb el Conselller Sansaloni a novembre de l’any passat i 
que les seves clàusules li agradin o no, diuen que es posen a disposició els treballadors socials de la 
fundació per a la dependència, els quals passaran a dependre de l’Ajuntament de Palma i que estan 
ubicats a l’edifici d’Avingudes. Després el segon conveni que ens diu que l’Ajuntament de Palma ha 
d’utilitzar el programa es compromet a utilitzar el programa informàtic  central de reserves que 
gestionarà el procediment d’altes i baixes, incidències de l’usuari, despeses incloses a la xarxa pública.... 
Nosaltres podríem estar d’acord en posar en marxa el més aviat possible el centre de dia en quan hi hagi 
un  nombre de places adient per poder en marxa el centre d’una manera progressiva, podem estar 
d’acord, però en la segona proposta nosaltres volem creure, volem tenir accés a aquestes peticions, 
perquè clar, tot el que sabem, ho sabem d’oïda, sabem que el centre de dia o la Llar del Reina Sofia ja 
està plena, que hi ha 181 places ocupades, nosaltres feim un seguiment global del que està succeint 
amb la dependència i les nostres places a la ciutat, però ens falta, tenir més coneixement i  és el que 
nosaltres volem apel·lar a aquest plenari, a votar a favor de la proposta número dos, que seria 
respondre a aquesta sol·licitud d’informació que crec que és el nostre deure i la responsabilitat amb la 
nostra gent que ens ha votat” 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies Sr.Batle. Sra. Sánchez, com ja varem comentar a la Comissió li reitero el fet de que els centres 
de dia formen part de la xarxa que hi ha de centres de dia a Palma, que no són únicament de titularitat 
municipal que n’hi ha d’altres que depenen del Consell Insular o del propi govern de les Illes. Vostè fa 
referència a un conveni de 2009 i li vaig dir i li vaig aportar els dos convenis que es varen signar amb 
posterioritat a aquest de 2009. Hi ha una altra qüestió que li he dit de paraula i pel darrer que hem 
parlat vostè i jo me pareix que té vostè qualque tipus de dubte de sinceritat, entre cometes, de la meva 
explicació. Li vaig explicar que els centres de dia malgrat siguin de titularitat municipal els edificis, 
malgrat es tregués la licitació el servei, és un recurs del qual tant les places com la llista d’espera la 
gestiona la fundació que dur els temes de dependència, que és del govern de les illes, i per tant és la 
fundació qui té aquestes dades. No vull que vostè pugui pensar que tenc cap problema a l’hora de que 
vostè accedeixi a una informació, perquè de fet, crec que és responsabilitat dels que estam a l’equip de 
govern, facilitar a l’oposició tota la informació, que necessita l’oposició per poder desenvolupar la seva 
tasca de la millor manera possible i per aquesta raó, me puc comprometre a demanar un informe a 
serveis jurídics de la casa, perquè ens confirmin si efectivament tenc raó jo, o té raó vostè i si a mi els 
serveis jurídics de la casa me diuen que encara que nosaltres tenguem un conveni signat amb el Govern 
de les Illes Balears, que vostè sap que s’està treballant amb un nou conveni que el que farà serà, 
definitivament donar la gestió integral d’aquests centres de dia al  Govern de les Illes Balears, perquè és 
competència seva, si serveis jurídic diuen que nosaltres hem de demanar al govern aquestes dades per 
respondre a la sol·licitud d’informació que vostès fan a la meva regidoria, no tenc cap problema en fer-
ho, per tant, perquè vegi que hi ha una bona voluntat i una bona predisposició per part de l’equip de 
govern, me compromet a demanar aquest informe que clarifiqui aquest dubte o aquesta divergència de 
criteris que tenim nosaltres dues, que no som nosaltres dues, que imagino que igual que vostè 
s’assessora jo compte amb un equip de persones que m’han traslladat aquest missatge. I bé, funcionen 
en xarxa, per tant, no s’obrirà el centre de Son Cladera fins el moment que no hi hagi possibilitat de 
donar plaça a altres dels centres que tenim oberts a Palma, que en aquests moments es gestionen des 
de les altres institucions, per una qüestió de deficiències de recursos, perquè evidentment si ha places 
buides a un centre de dia, no té sentit obrir-ne un altre, i aquí podríem encetar un altre debat que és el 
que ja varem referir a la comissió i que s’ha traslladat als veïnats que nosaltres hem anat a explicar als 
veïnats de Son Cladera i es que   el que és un centre de dia és un recurs socio-sanitari, no és un centre de 
tercera edat, no es pot tampoc voler traslladar un missatge que dugui a la confusió, per tant votarem en 
contra d’aquests dos punts i poso damunt la taula aquest compromís de demanar l’informe als serveis 
jurídics que clarifiqui el tema dels convenis. Gràcies”. 
 
Sra. Sánchez Muños (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, hi ha molts de canvis, o sigui d’ençà que nosaltres varem deixar el govern i vostès han passat a 
gestionar aquest tema, hi ha molts de canvis, en certa manera, li regalam l’autonomia a la Conselleria 
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Afers Socials, ho comprenc que s’ha deixat de pressupostar, ara he vist els pressuposts de 2014, ja s’han 
deixat de pressupostar el cost de les places del  centre de dia, i realment vostès han laminat, han capolat 
el que per nosaltres era el quart pilar de l’estat de benestar d’aquest país. Això és un fet, des de juliol de 
2012, ja hi ha 40 mil persones que han estat expulsades  del sistema de dependència i ha augmentat 
10.000 persones menys a tota Espanya en dret de prestació i també1258 places menys de residència. En 
aquests moments si comparam agost de 2013, i agost de 2012, hi ha 32.000 beneficiaris menys que l’any 
2012 i la suma de retalls afecta a al supressió de nivell que ha tenien acord la persona, al copagament, 
no tenen seguretat social els cuidadors i el que he comentat que encaixa molt amb la filosofia i amb el 
que pot aportar per les persones dependents els centres de dia que han estat exclosos, els dependents 
moderats d’aquest sistema i clar es molt trist llegir que el que diuen les diferents associacions que 
coneixen el tema, es que les morts ajuden al control del dèficit de l’estat i marquen el ritme del 
desmantellament d’aquesta llei de la pendència, i això és un fet que està succeint a aquestes famílies, 
arriba aquest grau de reconeixement de dependència, quan el seu familiar ha mort, per això demanaven 
la retroactivitat de que es pagués, aquests drets que tenien aquestes persones i aquestes famílies i 
vostès ja varen  votar en contra en un dels darrers plenaris, per tant, que passa? Quan després cedeixen 
aquesta gestió de places, que en certa manera al 2012, el que pretenen fer en certa manera perjudiquen 
als ciutadans de Palma, perquè nosaltres havíem plantejat aquest centre de dia com si fossin unitats 
bàsiques de salut, o centres de salut que diguéssim donassin abast a un determinats barris de ciutat, 
una àrea d’infraestructura d’influència d’aquests centres de dia, d’aquesta manera una persona de 
Marratxí, de Santa Maria, podria accedir a aquests centres de dia que hem fet a la ciutat de Palma. O 
sigui amb aquests doblers que formam part del pressuposts d’aquesta ciutat es regalen places per altres 
ciutadans que viuen en el seu municipi”. 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Sánchez, jo li vaig comentar que hi havia un informe tècnic en el que es deia que 
hi havia una preferència per part de ses famílies abans d’optar pel recurs de centre de dia per demanar 
una prestació econòmica que vostè sap que es pot fer. Vostès s’omplen la boca de la llei de dependència 
i va ser una llei que varen posar en marxa sense tenir una dotació econòmica. M’agradaria saber quin 
conceptes tenen vostès d’una llei que tota la seva efectivitat s’estableix mitjançant un pressupost i 
vostès ho varen posar en marxa, sense un pressupost, i no estam regalant cap autonomia a ningú, es 
que a aquest Ajuntament es feien coses que corresponien fer a altres administracions i avui en dia es 
que ja, no perquè hi hagi un projecte de llei en tramitació, sinó perquè hi ha una necessitat de que cada 
un faci el que li correspon per una qüestió purament de competències, cada un ha de de fer el que li 
toca fer, això és una manera de ser eficients amb la gestió, comprenc que a vostè no les agrada que 
parlem d’eficiència, però al final això reverteix amb el benestar de les persones si cada un fa el que li 
toca i els doblers, reten, arriben més a les persones. El que li vull dir es que crec iniciatives com aquestes 
del seu partit que el fan és enganar als ciutadans i contar-lis coses que no són, crec, crec que això no és 
massa responsable, crec que això no es forma d’enganar als ciutadans i ciutadanes de Son Cladera, la 
gent sap perfectament el que es  un centre de dia, sap que necessiten tenir un grau de dependència que 
s’hagi valorat i que se les hi hagi dit que tenen, es que no pot accedir qualsevol persona a un centre de 
dia, això Sra. Sánchez, de veres que pens que no ajuda i miri, me compromet a quan tengui aquest 
informi fer-li saber a vostè també. Moltes gràcies”. 
 

Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
1. Posar en marca el més aviat possible el centre de dia de Son Cladera, començant a adjudicar 
les places, atenent amb caràcter prioritari residents que viuen al seu entorn d’una manera 
immediata. 
 
2. Respondre la sol·licitud del Grup Municipal PSIB PSOE relativa a les peticions per a 
aconseguir plaça als centres de dia de Palma els anys 2011, 2012 i 203 i al barri al que 
pertanyen, en virtud de les competències atorgades a l’Ajuntament de Palma al Conveni de 
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col·laboació signat el 20 de novembre de 2009, amb la Conselleria d’Afers Socials,Promoció i 
Immigració i la Fundació d’Atenció i Suporta la Dependència i de Promoció de l’Autonomia 
Personal de les Illes Balears”. 
 
REBUTJADA per 16  vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
48.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a menjadors escolars (665/2013). 
 
Sr. Noguera Ortega: 
 
“Sr. Sansó, ja hi tornam a ser en relació al tema dels menjadors escolars com pot un nin assistir un 70% 
de dies de menjador en horari lectiu quan no pot avançar els diners? Que passava? Que nins no podien a 
la beca de menjador perquè no han pogut avançar els diners. Sr. Sansó, això és un problema molt greu 
que està passant a la nostra ciutat, no se les vegades que li he dit i li he explicat que és molt important 
que es convoqui i es pagui el mateix curs escolar, és el funcionament normal, és el funcionament adient, 
és el que es feia abans, les escoles avançaven els diners i després la conselleria ingressava, el mateix curs 
escolar. Que ens trobam ara? Idò ens trobam que un dret que hauria de ser megabàsic pels ciutadans 
com és el de poder assistir al menjador encara que no es tenguin recursos, ara mateix per moltes 
famílies és impossible, impossible,una de les altres cares  cruels de la crisis, una taca a la igualtat 
d’oportunitats, ciutadans de primera, ciutadans de segona, Sr.Sansó. Que li demanam? Li demanam que 
per favor la Conselleria, el seu partit convoqui les beques de menjador d’enguan i, evidentment pagui 
les dels curs passat que encara no ha fet i sobre tot que també es posi al corrent de pagar els ajuts de 
menjador d’enguany i així comencem a tenir una altra vegada el ritme normal del que hauria de ser una 
prioritat per la ciutat, que els nins no mal mengin, que els nins puguin tenir un menjar saludable, que els 
nins no facin grans trajectes per tornar a casa seva i després hagin de tornar a escola, diversos motius 
que fan que aquesta qüestió sigui una de les assignatures imprescindibles, per la ciutat. Després el tema 
dels diners, generats per l’estalvi de la vaga de docents. Aquests diners sí o sí, han d’anar destinats a 
totes les retallades que ha fet el partit popular durant tots aquests anys, en beques de menjador, en 
beques de transports, amb manteniment d’edificis, quantes vegades han vengut les APAS aquí Sr. Sansó, 
per dir que els edificis cauen, amb fotografies? Problemes estructurals, ja no de manteniment, 
estructurals, que la competència es de la conselleria, però aquests doblers han d’anar destinats a sobre 
tot, superar aquestes retallades que hi ha hagut fins ara. I això és un tema bàsic, no entenc com vostès 
no poden votar a favor d’aquesta qüestió votar que no que aquests doblers estalviats no vagin a les 
beques de menjador, no vagin a les beques de transport, no vagin al manteniment dels edificis, això és 
una crueltat absoluta, perquè possiblement vostès vulguin els doblers per pagar als bancs, Palau de 
Congressos, o per pagar històries com les que poden ser l’aplicació del TIL. En fi, ja ho sap la nostra 
corresponsabilitat amb els nostres ciutadans sobre tot per aquells més petits, aquest ajuntament ha de 
vetllar perquè aquests nins puguin anar al menjador, aquest ajuntament ha de vetllar perquè aquests 
diners que s’han generat a través de la vaga, vagin invertit als nins i no a altres qüestions, i sobre tot 
aquests diners invertits que tenguin el consens de la comunitat educativa, que no només sigui el Sr. 
Estarelles que digui això va aquí, aquí i aquí, que massa han patit els mestres, estant tres setmanes 
sense cobrar, perquè després es dediquin aquests doblers a un fi que no sigui el que toca. Moltes 
gràcies”. 
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Noguera, nosaltres no li hem dit que  votaríem ni que si ni que no, nosaltres li hem 
presentat una alternativa, senyal de que per nosaltres també és important aquest tema. Però anem per 
parts, perquè vostè és molt intel·ligent i maneja llenguatge com vol. Una cosa són beques i les altres són 
ajudes i tan una cosa com l’altre tenen un camí diferent dins l’administració. Les ajudes sempre es 
paguen després, i les beques abans però es que això són ajudes no són beques i tal com feien vostès, tal 
com feien vostès la legislatura passada, s’està fent ara. S’ha oblidat Sr. Noguera dir, que deixaren un 
deute, en menjadors d’infants de més de dos milions d’euros, que s’ha hagut de pagar ara, s’ha oblidat, 
vostès que ho pagaven tot i abans es feia tot tan bé, resulta que no ho devien de pagar tot, perquè ens 
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hem trobat un deute de dos milions d’euros, el Govern, no s’ajuntament, el govern ha trobat un deute 
de dos milions d’euros, que s’ha hagut de pagar ara. De totes maneres, nosaltres li presentam una 
alternativa dient que instam a la Conselleria a convocar l’ajuda de menjadors escolars, abans de la 
finalització d’aquest curs 2013/2014, per cert hi ha una errada aquí posa 2013/1014 i un segon punt que 
instam també a destinar la quantitat econòmica que es descomptin als docents, amb motiu de la vaga a 
educació. I perquè li dic a educació? Perquè vostè ja vol dir a la conselleria on s’han de gastar els 
doblers, a menjadors, edificis, molt lloable, no li dic que no, però es que hi ha al·lots que no van al 
menjador i tenen necessitats i a lo millor convendria que aquests doblers es destinassin a altres 
qüestions, que també són importants pels alumnes, que no son cap d’aquestes que vostè apunta, que 
també seria important que es destinassin, aleshores ja hem parlat abans, ja li he dit no m’amago, he 
parlat amb la conselleria i la conselleria m’ha explicat el perquè no trobava adient destinar només a 
aquests conceptes que vostè diu, perquè n’hi ha d’altres que són important, i per tant nosaltres hem 
posat a educació en general i que sigui la pròpia conselleria que per cert, ja se que vostès li tenen una 
espècia de tírria especial però que hi ha la Sra. Camps per damunt el Sr. Estarelles, que també decideix 
que siguin la direcció de la conselleria del govern qui decideixi exactament on anar, on destinar aquests 
doblers. Per la qüestió dels edificis com jo li he comentat, no es preocupi que aquest regidor es fa molt 
pesat dins la conselleria per la qüestió dels edificis, ja estam negociant i espero que aviat puguin tenir 
notícies sobre aquest tema. Moltes gràcies.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sr. Batle. Yo voy a pasar a leerles un folleto que esta mañana, se ha estado entregando 
en el Borne por parte de Prosocial, dice lo siguiente: “La Asociación de profesionales de servicios 

sociales, te dan la bienvenida a Mallorca, tanto si estas aquí de vacaciones como si eres, residente en 

nuestra isla, no puedes dejar de saber que la isla del sol de las fantásticas playas, de los yates, de los 

campos de golf, del veraneo de la familia real, de los hoteles de cinco estrellas, también es la Mallorca, 

donde hay niños que cenan de una pastilla de avecrem en agua caliente, donde hay madres que intentan 

que sus hijos duerman para que no pasen hambre, donde algunos niños solo ingieren una comida al día, 

donde hay familias que no pueden comer nada más que pasta y arroz, un 36% de los niños de la isla, 

45.000 viven por debajo del umbral de la pobreza en España. En España esta cifra es del 22% El 

presupuesto destinado a becas de comedor, Sr. Sansó, se ha reducido a la mitad en 2 años, en el 2011 

era de 1.000.068 euros y en el 2013, 490.000 euros. La Conselleria de Educación saca las becas de 

comedor escolares, con un año de retraso, esto implica que los padres que no pueden avanzar el dinero 

de todo un año no pueden dejar a sus hijos en los comedores, el Ayuntamiento de Palma redujo un 8’1% 

el presupuesto destinado a atención social en un momento de máxima dificultad. Desde 2011 se han 

eliminado las ayudas por emergencia social destinadas en parte a becas de alimentación, 2009 había 1 

millón de euros, 2010 1.000.049, 2012-2013, cero euros, te sigue pareciendo un paraíso? Creo que 
sobran las palabras. Gracias”. 
 
Sr. Batle: 
 
“Quién es  que lo ha escrito esto?, es que  no lo he entendido” 
 
Sra. Gonzáles Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Prosocial, es la Asociación de profesionales de servicios sociales. Esta mañana, si quiere le paso las 
fotos, han estado en el Borne, donde estaban explicando esta situación y repito, no lo decimos los 
partidos políticos, lo dicen los propios profesionales que están viviendo día a día estos problemas. 
Gracias. 
 
Sr. Batle: 
 
“La verdad es que no creo que todos los datos sean reales, como mínimo los que conozco yo referente 
al Ayuntamiento son extraordinariamente inexacto, por no decir falsos. Pero da igual,  no había 
entendido quien era el que había elaborado esto”. 
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Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Si la diferencia es que els redactors d’aquest escrit són els professionals que estan dia a dia, als serveis 
socials de Palma, com d’altres serveis que toquen el tema social, jo no m’ho prendia amb tanta alegria 
perquè si veritablement si algú pot dir el que pot estar passat a ciutat, a Mallorca i a les Illes Balears, són 
els professionals que hi ha feina, no nosaltres que estam asseguts aquí. En quan a les necessitats Sr. 
Sansó, es que vostès confonen un altre vegada, vostè es pensa que això són unes necessitats que jo he 
vengut aquí i li he dit, s’ha d’anar aquí, aquí i aquí, no, aquestes necessitats són les que la comunitat 
educativa ha dit que són prioritaris a l’hora d’invertir els doblers generats per la vaga, beques de 
menjador, beques de transport, instal·lacions i altres temes d’interés educatiu, però con vostès no 
entenen el que és la paraula consens, com vostès estan enfrontats radicalment a la comunitat 
educativa, des del sindicats fins els mestres, directors, universitat, tots, tots, no entenen el que significa 
la paraula consens, aquestes necessitats estan legitimades per comunitat educativa. Sr. Sansó, de veres, 
que la seva alegria a l’hora de defensar els seus arguments preocupa una mica, perquè quan a vostè li 
estan dient que al col·legi públic del Rafal hi ha cent nins menys que van a menjador, quan a l’Escola 
Graduada que es l’escola que suporta major pes de persones amb dificultats, li estan dient que han 
passat de 60 a 15 nins, encara li queda aquesta alegria per defensar la conselleria, crec que té un 
problema, un problema i li faig extensiu el problema a tots els regidors i regidores, Sr. Sansó, és un 
drama, és un drama. El tema de menjadors és un drama, negar la possibilitat a un nin que té  dificultats 
econòmiques, el tema del menjador, és un drama, i el retràs de la convocatòria i el no pagament de les 
convocatòries està suposant aquest gran drama a Palma. La negligència de la conselleria afecta 
directament als nostres ciutadans i justament als ciutadans que més han de menester a aquest 
ajuntament que són els nins i nines, quantes vegades li hem de dir perquè ho entenguin, cada vegada la 
solució passa per convocar i pagar el mateix curs escolar, siguin beques, siguin ajudes o siguin el que 
vostè vulgui, sigui el que vostè vulgui, no és una qüestió d’enfrontament ideològic, és una qüestió de 
sentit comú, de corresponsabilitat, Sr. Sansó, és una qüestió d’això”.  
 
Sr. Sansó Bonet (PP): 
 
“Moltes gràcies, ràpidament Sra. González, yo entiendo que usted ha leído lo que ha puesto prosocial, 
pero también entiendo que la defensora del menor, que supongo que no la tildará usted de proderechas 
o tal, también dijo bien claro que no había niños que pasaran  hambres, entonces que quiera que le 
diga, usted ha leído algo  que han escrito unas personas con unos datos que no son fiable y hay muy 
buenos profesionales dentro del sector de servicios sociales, pero también hay que no lo son tanto y 
pueden hacer pasquines con informaciones falsas. Si usted les da paulo, yo no les doy. En segundo 
término, Sr. Noguera, consens, no és fer el que vostès única i exclusivament volen, es que vostès només 
entenen consens quan fan el que jo vull, si no fan el que jo vull, ja no hi ha consens, miri Sr. Noguera, li 
torno a dir el mateix, no me doni lliçons, vostès que deixaren dos milions d’euros a deure amb 
menjadors d’infants, no ens na donin, nosaltres hem hagut de pagar els seus i els nostres i per tant ara 
no vengui aquí a plorar i a donar-me lliçons quan vostès no les pagaven, no me doni lliçons, per tant, 
nosaltres seguirem mantenint la nostra alternativa, però a vostè no li agradarà més igual, no me doni 
lliçons quan vostès deixaren dos milions a deure. Nosaltres seguirem mantenint la nostra alternativa i 
votarem l’alternativa que hem presentat. Moltes gràcies”. 

 
Alternativa 710/2013 presentada pel Grup Municipal Popular: 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma de Mallorca insta a la Conselleria d’Educació i Universitats 
a convocar les ajudes pels menjadors escolars abans de la finalització del curs 2013-2014. 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a la Conselleria d’Educació, Cultura i Universitat a 
destinar la quantia econòmica que es descompte als docents, en motiu de la vaga, a 
Educació.  
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S’APROVA l’alternativa del Grup municipal Popular (710/2013) per 16 vots a favor (PP) i 11 
en contra (PSIB-PSOE i MÉS) i per tant, la proposició del Grup municipal PSIB-PSOE 
(665/2013) no passa a votació.  
 
49.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a introduir millores  en la gestió de 

BiciPalma  (666/2013).  
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“A la proposta  hi ha dos punts d’acord, per tant ja em referiré al tercer que és demanam que els 
ciutadans i ciutadanes de Palma es puguin donar d’alta al sistema de biciPalma en forma presencial, com 
recull el reglament del Servei que es va aprovar a proposta del partit popular que diu:la persona que es 

vulgui donar-se d’alta presencialment a l’oficina d’atenció al client, del servei biciPalma ha d’emplenar el 

full d’altra, aquesta opció es reserva als abonaments de llarga durada” El que demanem es que es posi 
en marxa perquè hi ha persones que no tenen ordenador, o pel que sigui, per la seva edat, per la seva 
formació, perquè no el volen tenir, i són ciutadans de Palma igual que el demés i han de tenir dret 
accedir  a un servei públic com és biciPalma. Moltes gràcies”. 
 
Sr.  Vallejo Gomila (PP): 
 
 “Muchas gracias Sr. Alcalde, un matiz, el punto dos eran seis meses, sí, vale. En cuanto al altra 
presencial Sr. Hila, cuando tiene razón tiene razón, y yo se la he de dar, pero cuando se redactó el 
reglamento se pensaba hacer de una manera y cuando desarrollamos lo que era el registro, escogimos o 
planteamos, implantamos un sistema moderno, on-line, y que la verdad es que está funcionando muy 
bien, de verdad no nos constan quejas ni problemas por no ser presencial, porque hoy casi todo el 
mundo tiene acceso a Internet y a quien se tienen que dar dos circunstancias, que no tengan acceso a 
Internet y que además que quieran usar la bicicleta, lo digo porque hay, el nicho de la gente mayor que 
a lo mejor no tienen Internet, o los niños, los menores pero tampoco tienen derecho a usar biciPalma, 
entonces no nos constan quejas y afectarían a pocas personas, aún así a Mobilitat si viene alguien y no 
tiene posibilidad de hacerlo en su casa o hacerlo en algún sitio con Internet público, le ayudamos, de 
hecho los menores de 16-18 años, lo han de hacer en movilidad, porque hay que hacerlo presencial, 
pero le reconozco que tiene razón que el reglamento lo pone, pero yo sería más partidario de modificar 
el reglamento en este aspecto que no facilitar el alta  porque  creo que es poco práctico”. 
 
Sra. Truyols Caimari (MÉS): 
 
“Bé, nosaltres ja hem manifestat l’importancia que té biciPalma per la mobilitat de Palma i també 
consideram com no, que aquest servei tengui recursos per mantenir-los i ampliar-los, per tan votarem a 
favor del punt 1 i el punt 3 que presenta el PSOE, en el punt 1 demanaríem també que a l’hora de fer es 
plecs de condicions o cercar les empreses que hagin de fer publicitat de biciPalma siguin empreses 
responsables tan ambientalment com socialment per anar en sintonia amb el propi servei, i en relació al 
punt 2 nosaltres votarem en contra, no podem defensar en aquests moments que un servei de 
transports, que el que vol es formentar al transport de les bicicletes pels veïnats i les veinades s’obri 
també als turistes, ja que això suposaria un col·lapse total del servei i els veïnats i veinades de Palma no 
podrien utilitzar amb un mínim de condicions aquestes bicicletes, per tant creiem que sí que s’han de 
cercar noves formes de finançament  d’aquest servei però no a qualsevol preu”. 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
“Si, nosaltres el tema dels turistes a la resta del serveis públics de bicicleta de l’estat i de fora, els 
turistes poden fer ús, crec que és una forma de potenciar el sistema i de que s’ampliï, quan més usuaris 
hi hagi, més possibilitats hi haurà de que el PP faci qualque cosa, de veritat. Bé, una altra cosa, si que li 
demanaria a lo millor Sr. Vallejo, que la informació, miri, jo vaig fer la prova de cridar el 010, i anar a una 
OAC  a  demanar com me podia donar al servei de biciPalma si no fos on-line, i me varen dir que no ho 
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sabien, ho dic perquè si hi ha la possibilitat de que sigui a mobilitat faci arribar la informació i que 
contestin que a mobilitat a San Ferràn en el segon pis, hi ha la possibilitat de donar-se d’altra 
presencialment, li demanaria com a millora, perquè jo vaig fer la prova,  a mi hi va haver una persona 
que no me va poder donar d’alta i vaig dir, bé, ho provaré jo i tampoc em varen donar una solució, 
perquè quan crides al telèfon que biciPalma diu, que és el servei d’atenció al ciutadà per coses que no 
siguin problemes de deixar la bicicleta, te reenvia amb un contestador automàtic al 010 i el 010 te diu 
que no sap com es fa. A lo millor es pot fer una millora. Gràcies”. 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Sr. Hila, lo desconozco lo del teléfono, el teléfono está conectado con la sala de control que es de 
donde se gestiona biciPalma averiguaré cuando la llamada no es por motivos técnicos a ver hacia donde 
rebota, sinceramente lo desconozco, pero lo miraremos. Yo no puedo estar más de acuerdo aquí, pero 
todo se pegan, entonces cuanto más usuarios haya unos contagiaran a los otros y mucha gente perderá 
el miedo a llevar la bicicleta, per tant, Sra. Truyol no puc estar més d’acord amb el Sr. Hila, que si els 
turistes agafin biciPalma, no només produiran, no produiran un perjudici, sinó que serà bó per 
biciPalma, perquè més ciutadans que estan tot l’any aquí, s’atreviran a utilitzar la bicicleta, no estam 
d’acord, però és respectable. En quan a la publicitat sigui d’una empresa responsable, com vostè sap hi 
ha una comanda de gestió i traslladarem la seva petició a l’SMAP i per si fos possible posar-ho a la 
publicitat que tenguessin en compte aquest requisit a l’hora de contractar la publicitat, i res més. 
Gràcies”. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement els punts 1 i 2 (aquest transaccional)  i 
desfavorablement el punt 3, per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a: 
1.- Comercialitzar de manera immediata la publicitat de Bicipalma per generar ingressos.  
2.- Habilitar el sistema abans de 6 mesos per a que els turistes puguin utilitzar Bicipalma. 
3.- Habilitar abans de 3 mesos un sistema d’alta en forma presencial per als titulars de la 
Targeta Ciutadana de l’Ajuntament de Palma.  
 
Es fa votació separada dels punts:  
El punt 1, S’APROVA per unanimitat.  
El punt 2, S’APROVA per 24 vots a favor (PP i PSIB-PSOE) i 3 vots en contra (MÉS). 
El punt 3, es REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
53.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE  relativa a facilitat una targeta de transport 

de l’EMT amb descompte a les persones malaltes que es desplacen des de les altres 
illes a rebre tractament a l’hospital Son Espases (670/2013). 

 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle,bé aquesta proposta la feim després de que els nostres companys ens hagin fet 
arribar una carta de l’Associació Espanyola contra el càncer, on posava aquesta situació en coneixement 
d’un municipi de Menorca la situació es que els malalts que venen a rebre de les altres illes tractament 
al Hospital Son Espases de llarga durada, no tenen accés a la targeta ciutadana per tenir descomptes a 
l’EMT, per ells i els seus acompanyants, clar l’Associació Espanyola contra el càncer li deia a 
l’Ajuntament menorquí, i a tots els partits que el componen, que facin les gestions necessàries per 
arribar els ciutadans d’aquests municipis tenguin accés a la targeta ciutadana. Crec que és una demanda 
justa, encara que no són ciutadans de Palma, som la capital pel bo i pel dolent i hem d’acollir a la resta 
de ciutadans de Balears que venen aquí en una situació difícil com és un tractament d’enfermetats 
d’aquests tipus, no dic la fórmula, en aquest cas Sr. Vallejo, faig una proposta genèrica, no concreta, no 
dic quina ha de ser la fórmula, a lo millor la fórmula, es informar al municipis de la resta d’illes que es 
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pot signar un conveni amb l’Ajuntament de Palma, com els municipis de Mallorca, perquè els seus 
ciutadans tenguin accés a la targeta, a lo millor és fer-lo amb el Consell Insular, a lo millor es fer-lo amb 
el Govern, la qüestió es que aquestes persones que amb els seus arguments, diuen que la persona 
desplaçada de Menorca, Eivissa o Formentera, encara que sigui per cas greu de malaltia, no tenen dret a 
cap tipus de descompte pel fet de no ser residents a ciutat. Tenen per tant el cost afegit de les despeses 
diàries de transport dins la ciutat sense cap descompte, l’hospital és un hospital pagats per tots, creiem 
de justícia que és inviable el manteniment d’un centre sanitari d’aquestes característiques a les Illes, al 
menys tots els ciutadans tenguin les mateixes facilitats per arribar físicament i econòmicament, al 
centre sanitari. El cost mensual per aquest concepte que tenim que fer front, persones en tractament de 
radioteràpia, amb una mitjana de tractament de 30 o 40 dies, calculin vostès mateixos en la tarifa de 
preus actual, no podrien tenir accés aquestes persones a les tarifes que figuren a la targeta ciutadana? 
Crec que la resposta és sí, a lo millor hi ha que comunicar als ajuntaments d’aquestes illes que poden 
firmar un conveni amb l’ajuntament de Palma d’aquestes persones o a la millor dirigir-se directament a 
les associacions de  malalts, que les representen. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Vallejo Gomila (PP): 
 
“Muchas gracias Sr.Alcalde. No tengo  ningún inconveniente en que nos dirijamos al resto de municipios, 
la EMT encantada de firmar cuantos más convenios mejor. De lo que si estoy en contra y no puedo 
admitir de ninguna de la manera, es que con el impuesto de los palmesanos yo financie servicios a gente 
que no es de Palma, lo siento mucho pero un señor de Menorca, le ha de financiar el ayuntamiento de 
Mahon, o de Ciutadella o del Mitjorn, no le voy a financiar yo, entonces si usted quiere hacemos una 
transaccional “El Ple de l’Ajuntament de Palma, insta, a tots aquells municipis que encara no ho tenen 

que signin un conveni amb l’EMT per tal que els seus veïns es puguin beneficiar dels descomptes al 

transport urbà existents pels usuaris amb targeta ciutadana” Estoy encantado de que firmen un 
convenio, de hecho, desde que ha empezado la legislatura hemos firmado cuatro, mentida, tres y uno 
que se firmará próximamente, Estellencs del gobierno del PP, Bunyola, gobierno del PP, Alcudia, 
gobierno del PP y el cuarto que se está preparando, gobierno del PP, les animo que en aquellos 
municipios en los que ustedes gobiernan les animen a que firmen un convenio con nosotros, que la EMT 
está encantada de dar servicio a cuantos más ciudadanos mejor, y si son de Menorca e Ibiza también lo 
pueden firmar, porque no tiene un coste fijo, es decir, que vienen tres usuarios de Menorca, pues esos 
tres usuarios que el coste de la tarifa la pagará el palmesano y el resto su municipio, no Palma, si usted 
quiere, presentamos la transaccional y la votamos conjuntamente. Gracias”. 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, també podem instar a les altres illes com ho fan, a lo millor ho volen fer a través del 
Consell, no ho se, a lo millor es més fàcil per ell, per això no deia cap fórmula jo, deia donar la 
possibilitat, es a dir oferir a la resta de les illes,la possibilitat, no deia que ho paguem nosaltres, que ho 
pagui la institució que toca, ja sigui el consell el govern o el municipi, però donar-li la possibilitat, però la 
veritat es que fins ara no existia, no s’ha dit mai que es pogués fer, dic obrir aquesta possibilitat, en 
concret per aquestes persones, a lo millor no se si haurà altres col·lectius, però aquest crec que sí, si ho 
deixi de dir, municipi o consell o institució corresponent no tenc cap problema·. 
 
Sr.Vallejo Gomila (PP): 
 
 “Si le parece bien Sr. Hila, dejamos el punto sobre la mesa y me comprometo hacer una gestión con el 
Consell o con quien haga falta, para ver de que manera articulamos esto”. 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a realitzar les gestions 
necessàries per facilitar a les persones malaltes i als seus acompanyants, que es desplacen a 
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Palma des de les altres illes, targetes de transport de l’EMT amb descompte segons la durada 
del tractament sanitari. 
 
QUEDA SOBRE LA TAULA. 
 
57.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a ocupació decent, assignatura pendent. 

Menys atur registrat no significa més ocupació de qualitat (674/2013). 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Sí, hem presentat aquesta proposta sobre ocupació de cens, perquè creiem que és una signatura 
pendent d’aquest ajuntament. Fa unes setmanes es varen presentar les dades d’atur de Palma del mes 
de setembre i es feia una valoració bastant positiva des de aquest dades, dels altres estam bastant 
preocupats. A veure, menys atur i més ocupació no significa que en cap cas, la qualitat de vida dels veïns 
i veïnes de Palma sigui millor, no significa en cap cas, que l’ocupació de les persones que estan fent feina 
ara, sigui de qualitat. La situació general és d’emergència social, no ho podem negar. Hem de mirar 
quines són les condicions de les persones que estan contractades, a veure si són millors condicions, que 
fa un any, fa dos, fa cinc anys, nosaltres creiem que no, la temporalitat és cada vegada major, els salaris, 
encara que no tenim dades estadístiques evidentment són més baixos, no només des del sector privat, 
sinó també del sector públic, s’han baixat salaris a la majoria de treballadors i treballadores, la 
inestabilitat en el seu lloc de feina és molt gran, cada vegada és més greu, no si coneixen a treballadors i 
treballadores pobres, nosaltres en coneixem moltes, són persones que tenen un salari però així i tot no 
arriben a final de mes, estan en el llindar de la pobresa, estan en perill d’exclusió social, aquestes 
persones són molt vulnerable i hem de tenir polítiques actives dirigides a elles. La pobresa ja no es 
defineix sol per quin salari tenim, quin són els ingressos, com a persona i com a família, sinó que també 
estan molt amb una relació directa amb les polítiques de redistribució de la riquesa i amb els serveis 
públics, si no tenim un serveis públics de qualitat i que realment distribueixin la riquesa entre tota la 
població, cada vegada tendrem gent més pobre, i evidentment des del partit popular, les iniciatives que 
s’han llançat en aquest sentit fa que hi hagi persones cada vegada més pobres. Les reformes laborals, 
moltes iniciatives han fet que siguin legals noves formes de precarització laboral i per nosaltres això és 
molt greu. També si miram les persones aturades, segons les dades del SOIB el mes de setembre hi 
havia 32.958 persones aturades, segons estimacions que es podrien fer de les dades de CEPA podríem 
arribar a 50.000 persones, moltes d’elles són persones majors de 45 anys, que els serà encara molt més 
difícil trobar feina. El 40% d’aquestes persones, són persones aturades de llarga aturada, fa més d’un 
any que no tenen cap contracte laboral, cap contracte laboral, ni d’una hora ni de dues, ni d’un mes. No 
tenen cap hora de feina cotitzada durant el seu darrer any com a mínim, i el més trist es que aquestes 
persones estan en situació d’atur i estan en una situació molt greu, però es que damunt només una de 
cada cinc persones que estan aturades, esperen trobar feina qualque dia, això significa segons aquestes 
dades que més de 30.000 persones no tenen feina, però a més a més no tenen forma de trobar-ne, 
aquesta població creiem que des de Cort hauríem d’atendre de manera ràpida. A part del context del 
mercat laboral,tenim un context laboral  molt dramàtic, s’ha parlat aquí de desnonaments, de fer 
retallades als serveis públics, d’una diversitat d’aspecte que també influeix a les condicions de vida de 
les persones, per això és necessiten unes condicions de mesures valentes per canviar realment, aquest 
model, aquest model econòmic, necessitam una economia molt més solidaria, local  i realment 
productiva allà on l’especulació i l’explotació quedin fora, no podem permetre una economia que 
exploti i especuli amb els nostres recursos i amb nosaltres mateixos, per això demanam que aquest 
ajuntament prengui consciencia d’aquesta situació, i posi en marxa polítiques actives i valentes, perquè 
totes les persones que cerquen feina, que volen fer feina, la puguin trobar, però en condicions de 
dignitat, no en condicions d’explotació com troben ara. Per això proposam varies propostes, una d’elles 
es com conèixer millor la realitat, per això necessitam variables i estadístiques més acurades i demanam 
una sèrie d’ítems que consideram que el SOIB hauria d’incorporar a  les seves dades d’ocupació de 
Palma i després per un altre costat, demanam que s’implementi un pla local d’ocupació un pla local de 
Palma pel treball digne, pel treball decent. Per un costat que un programa que posi recursos per 
aquestes persones que són persones de llarga aturada, amb una atenció individualitzada i per un altre 
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costat programes pilots inicialment a barriades o pobles de Palma, allà on es creï un espai d’intel·ligència 
col·lectiva per la creativitat econòmica, allà on puguin intervenir aturades, emprenedores, autònoms, 
persones activistes de les ONG, creatius, per poder crear entre totes una solidaritat horitzontal i crear 
sinèrgies per crear nous llocs de feina i alternatives ocupacionals que individualment els seria molt 
complicat construir o trobar però amb la col·laboració de totes els podríem construir, i paral·lelament 
crec que és necessari crear una comissió de seguiment i avaluació d’aquest pla, perquè creiem que la 
participació ciutadana, és molt important i també en matèria d’ocupació”. 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Molt bé, gràcies Sr. Batle, i saludar a la nova regidora, Sra. Truyol, benvinguda, a veure respecte al 
primer punt, vos diré que demana les xifres de l’atur registrat segon la demanda d’0cupació, ja és 
pública a la web del CEPE i del Govern. Es una fulla d’excel, comparativa per municipis on surt Palma, si 
no la troba m’ho diu i li diré exactament on està. Punt número dos, les dades de jornades  referides als 
contractes laborals només estan publicades a nivell d’Illes Balears, si les volguéssim a nivell de Palma i 
ho justificam no crec que tengui massa problema el SOIB en enviar-les. Totes les dades  esmentades per 
sexe i per edat sa veritat, es que a la web del govern del SOIB es cert que no és fàcil sempre trobar-lo 
però estan segmentades per tipus de contracte i per sexe per demanandants i creuat sexe i edat, per 
atur, creuat, sexe  i edat i a la web del CEPE està per atur i creuat, activitat econòmica, sexe i edat i per 
contractes activitat econòmica, sexe, edat, tipus de contracte, activitat econòmica, sexe i edat, tot per 
Palma,per tant pensam des de l’observatori que tenim a PalmaActiva, que és un anàlisis multivariable 
molt complet i que si volem altres encreuements diferents les hauríem de justificar i després demanar-
los, però si que 15 creuaments troben que mancan i respecte del següent punt, dir que, suposo que  ho 
sap, perquè se que ens ha fet un poc de seguiment de la nostra trajectòria, però que tenim un pla 
estratègic, PalmaActiva 2012-2015, parlam d’aquest Pla estratègic en el Consell Rector, parlam i molt, 
xerram del pla anual d’acitivitats recentment aprovat al darrer consell hi ha 222 actuacions concretes, i 
és cert que arrel d’una petició de la seva antecessora en el càrrec la Sra. Marisol, ens va dir, que així com 
tenien de prioritat el grup de joves amb totes les actuacions, que també havíem de considerar els grups 
de majors de 45 anys, arrel d’això i arrel d’altres motius que havien trobat els tècnics ens varem posar 
en marxa i actualment ja tenim un avantprojecte que podem presentar en breu, hi ha moltes actuacions 
que s’estan duent a terme i a gener de 2014 estaran totes en marxa, que es diu Activa Sènior, un valor 
segur, pel qual apostam per les persones majors de 45 anys per la seva experiència, ja no només la seva 
experiència de vida és un valor pel que hem d’apostar, hem fet un diagnòstic, la situació d’aquestes 
persones a nivell d’Espanya, de Balears i a nivell de la nostra ciutat, la dificultats que tenen per trobar 
feina, el número de persones que tenim a la nostra base de dades, quins són els seus potencials, hem 
justificat aquest programa i hem posat uns objectius, totes les actuacions estan molt lligades amb el pla 
estratègic i espero haver-la convençut de que la experiència és un valor afegit, no entraré a especificar 
els objectius específics, però bé, hi ha tot un seguit d’actuacions que anirem posant en marxa, però no 
només van dirigides a les persones, sinó que també van dirigides a les empreses, perquè pensam que 
s’han de fer accions de sensibilitzacions cap a les empreses, informar sobre els avantatges i beneficis, 
contractar persones majors de 45 anys, ja sigui pel que he comentat de l’experiència, de l’estabilitat de 
la responsabilitat, com també avantatges fiscals, identificació de perfils, etc., hi ha lloc dirigits a ells 
mateixos per millorar les seves competències i també per millorar situacions com la seva autoestima, 
etc. Ja dic, en el mes de gener estarà en marxa per tant, nosaltres estam fent feina en aquest projecte i 
per això votam en contra de posar en marxa aquest projecte pilot a dues barriades de Palma, perquè 
posarem en marxa aquest. Gràcies”. 
 
Sra. Pulido Román (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Nosotros damos apoyo a la propuesta de MÉS porque es verdad que lo últimos días 
casi todos los dirigentes del Partido Popular están sacando pecho con buenas cifras macro económicas 
que supongo que hacen muy feliz, de hecho lo dijo al Sr. Botín y no dijo que las empresas que cotizan en 
el IBEX y a otras empresas y personas que están actualmente beneficiándose de esta presunta 
recuperación, pero lo cierto es que de ahí para abajo, nadie más está notando que España esté ni 
siquiera saliendo de la crisis ni atisbando el final de la misma. Por el contrario por debajo hay un páramo 



 

- 131 - 

que da vergüenza que se saque pecho presumiendo porque aquí gracias a las medidas que se han ido 
tomando tanto en cuestión laboral, la famosa  reforma laboral, como en el recorte de otros derechos 
que se habían consolidado a lo largo de décadas, lo que se ha conseguido, es que por una parte no 
mejore la situación del empleo sino que por el contrario sea más fácil el despedir y por tanto haya más 
paro, y por otra parte que las personas desempleadas tengan menos protección porque ya se ha 
encargado la reforma laboral de que eso sea así. Pensamos que se le ha hecho un regalo a la patronal 
que seguramente ni podían soñar, el paraiso en el que se ha convertido actualmente la contratación y el 
despido en este país, porque es lo más fácil que podían imaginar. Bien, y dicho eso pensamos que el 
ayuntamiento tiene posibilidades a través de PalmaActiva de efectivamente colaborar a mejorar la 
situación de los desempleados, nosotros hemos propuesto anteriormente también que el Ayuntamiento 
hiciese un plan de empleo municipal, pensamos que hay capacidad y hay medios para hacerlos y nos 
gustaría que PalmaActiva emplease sus esfuerzos y sus medios para ponerlo en marcha, a parte de todo 
lo demás que está activando, si me permite una broma, a llamar senior a los desempleados de 45 años, 
me parece un poco fuerte, seguramente se ofenderían y les podrían buscar otro nombre esto me lo ha 
dicho Aina Calvo, que lo de senior, le parece un poco ofensivo para los 45 años, que se podría reservar 
para que los que tengan más, no se, no me atrevo a decir la franja,esto es broma, pero la cuestión es 
que nosotros también seríamos partidarios de que el Ayuntamiento establezca su propio plan de 
empleo y que ayude a las personas a encontrar trabajo y efectivamente a tenerlo a través del 
Ayuntamiento. Gracias”. 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, suposo que serà difícil que ens trobem a qualque lloc. Defensau el pla estratègic de PalmaActiva, 
nosaltres ja en el seu moment el varem criticar perquè es centrava molt en la figura d’emprenedors i 
emprenedores, nosaltres creiem que es ventall del món econòmic i del món de l’ocupació és molt més 
ampli i que va més enllà d’aquest perfil d’emprenedors i emprenedores, com a pla estratègic és molt 
genèric i aquí presentam propostes molt concretes que creiem que amb un baix pressupost es podrien 
aplicar, que són fórmules innovadores, unes més que les altres, però són fórmules que han funcionat a 
altres llocs i poden generar noves formes de col·laboració i de solidaritat ciutadana que en aquests 
moments és molt necessari, per una altra part, també sabem que aquests darrers anys s’han fet 
retallades  a PalmaActiva, s’ha reduït personal que fa atenció a les persones que acudeix a aquest servei 
i també creiem que això demostra que des de aquest equip de govern  no és una prioritat atendre les 
persones aturades o que tenen treball precaris o que són treballadors i treballadores pobres com dèiem 
abans. Ens han arribat notícies que el pressupost de 2014 de PalmaActiva s’incrementarà idò creiem que 
és un bon moment per recaminar la feina que està fent, perquè a lo millor per vosaltres s’està fent molt 
bona feina, però les dades parlen per elles mateixes. Totes aquestes persones ocupades o les persones 
que treballen amb unes condicions de precarietat important no crec que valorin molt positivament la 
feina que s’està fent des de PalmaActiva i sobre tot a un moment de crisis tan forta com ara, haurien de 
revertir les prioritats i fer una molt millor feina i ser molt més autocrítics, perquè els veïns i les veïnes 
s’ho mereixen, és la seva dignitat. Gràcies”. 
 
Sra. Crespí Pibernat (PP): 
 
“Molt bé, Sra. Pulido m’apunt la possibilitat de canviar el nom i nosaltres, no queremos estar anclados 
en el negativo, queremos tener un poco de optimismo yo quiero hacer honor a mi nombre, lo dije desde 
el principio, sin olvidar que tenemos que tener mucha prudencia que sigue habiendo mucha gente sin 
empleo en esta ciudad y en este país, no bajaremos la guardia y continuaremos trabajando para que 
esas cifras disminuyan, disminuyen de una forma muy lenta y nos gustaria que fuese más rápido, insisto 
en que somos positivos y respecto al que m’ha dit la Sra. Truyol que m’ha dit moltes coses, dir que més 
del 50% del pressupost i dels recursos del programa i activitats, ja sigui si parlam de personal, de 
programa, d’activitat, del que vulgui, la majoria està designat a persones desocupades, pla estratègic no 
m’ho pot dir que és genèric, va dur més de sis mesos intensiu de feina fer-ho, és un pla exhaustiu, em 
vaig trobar amb un pla fet que va costar 36.000 euros, dividit en dues factures de 18.000 euros, 36.000 
euros que no varen ser aplicats, que estava el pla nou i que els tècnics ni el coneixien a una empresa 
externa, per tant, no me pot dir, estam tot l’equip de PalmaActiva, està molt content de tenir un pla, de 
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tenir un rumbo, un horitzó i de saber el que perseguim, valoracions, la convido a conèixer les valoracions 
dels usuaris de PalmaActiva, de les persones tan desocupades com les que tenen feina, positives, són 
positives i jo la convido a veure, perquè també tenim indicadors de totes les activitats de les persones 
que fan cursos de formació, etc. 206.000 euros de pressupost hem augmentat per a PalmaActiva és 
molt, podrem fer més cursos de restauració, de nàutica i sobre tot el dedicarem a formació i després no 
comenci dient que serà difícil que no ens trobem, perquè jo tenc esperances de que sí, que serà fàcil 
que ens trobem, i ja li proposo  que ens podem trobar a PalmaActiva, la setmana que ve o la següent per 
conèixer totes les instal·lacions  i programes que feim. Gràcies”. 
 

Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. L’Ajuntament Ple insta al SOIB a introduir noves variables d’anàlisi a les dades estadístiques 
sobre ocupació per tal de reconèixer indicadors de la qualitat dels llocs de treball remunerat a 
Palma. Entre d’altres, demanam que la informació mensual incloguin, també,: 
 
A. les xifres de l’atur registrat segons el temps en demanda d’ocupació, 
B. les dades referides al tipus de jornada dels contractes laborals, 
C. totes les dades segmentades per sexe, 
D. totes les dades segmentades per edat. 
 
2. L’Ajuntament Ple insta a l’equip de govern a realitzar un “Pla Local d’Ocupació: Palma pel 
treball decent”. Aquest Pla es posarà en marxa dins el primer trimestre del 2014. 
 
Aquest pla constarà de dos programes: 
A. Programa d’ocupació especialment dirigit a les persones aturades de llarga durada: 

i. El programa definirà un tractament individualitzat per millora l’ocupabilitat, usant 
diferents mecanismes ocupacionals: orientació, formació, experiència laboral, i 
suport individual a la inserció, creant un itinerari ocupacional i integral.  

B. Programa Pilot a dues barriades o pobles de Palma per crear un espai d’intel·ligència 
col·lectiva per a la creativitat econòmica. Aquest programa impulsarà polítiques actives 
d’ocupació i iniciatives economico-socials.  

i. Les barriades a realitzar es seleccionaran d’acord amb la realitat sociolaboral i 
demogràfica de la barriada o poble.  

ii. Palma Activa destinarà els recursos humans, materials i econòmics per a definir i 
implementar aquest pla. 

iii. El programa crearà un espai d’intel·ligència col·lectiva destinat a persones aturades, 
treballadores, emprenedores econòmiques i socials, autònomes, ONGs, activistes, 
creatives,... per tal d’impulsar la cooperació horitzontal entre persones actives en la 
construcció d’una economia solidària, local i productiva. Aquest espai tendrà com a 
finalitat l’intercanvi de coneixements i projectes per tal d’afavorir sinèrgies entre els 
diferents participants i construir alternatives ocupacionals. 

C. Es crearà una Comissió de Seguiment i Avaluació d’aquest Pla. Aquesta comissió estarà 
formada per organitzacions sindicals, empresarials, de l’economia social i solidària, entitats 
dels barris implicats i els grups polítics amb representació a l’Ajuntament de Palma, entre 
d’altres. Aquesta comissió, entre d’altres, haurà de consensuar les línies de treball per definir 
l’espai d’intel·ligència col·lectiva, així com els barris o pobles on realitzar el pla pilot.  
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REBUTJADA per 16  vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Quan son les 17.30 h. el Sr. Batle surt de la reunió. 
 
58.  Proposició del Grup Municipal MÉS relativa a No a la proposició de Llei del PP referent 

a les dones embarassades (678/2013). 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Bé, duim aquesta proposta perquè quan hem conegut la voluntat del Partit Popular a la Comunitat 
Autònoma ens hem indignat i veiem que és una proposta que ens fa por, però no ens asusta gens. Amb 
aquesta proposta de Llei per les dones embarassades, el que queda ben clar, es que el PP vol crear una 
llei per convèncer les dones a avortar, el PP el que vol es crear una llei per convèncer les dones que es 
quedin embarassades, vagin a parir  i després donin els seus fills i les seves filles a adopció o acollida, per 
evitar que avortin, ens pareix una llei indignant,aquesta és una llei que ataca contra el drets i les 
llibertats de les dones, no crea cap dret, tot el contrari, el PP moltes vegades quan parla d’avortament, o 
persones conservadores diu que és un mal trangol, que és una situació molt dura que han de passar les 
dones a avortar i no consideren que és molt dur quan estàs embarassada, no avortar, parir i després 
donar el fill en adopció? Ens sembla surrealista. Ens recorda a èpoques passades que ens agradaria no 
haver de recordar o no haver de rememorar a l’actualitat. És una llei que vol crear una xarxa de suport a 
les persones embarassades, aquesta xarxa ja existeix, hi ha tota una sèrie de serveis que també depenen 
de l’Institut Balear de la Dona que dones assessorament i suport a les dones que estan embarassades i 
que tenen dubtes o dones que volen conèixer també quin són els mètodes anticonceptius per evitar 
quedar-se embarassada.  El que hi ha darrera d’aquesta llei, es que el PP vol subvencionar totes les 
associacions antiavortistes, això és el que hi ha darrera aquesta llei i ho diguin ben clar, no importa 
amagar-se, ara ja ens coneixem, ens coneixem de fa estona, ho podem dir claríssim, una llei que vol 
ajudar, o això és el que diu, dones que tenen problemes econòmics, perquè puguin tenir el seu fill o la 
seva filla, si realment el que volen és ajudar a les dones amb problemes econòmics, és fomentar 
polítiques actives d’ocupació o assessorar-les o poder-lis fer un bon acompanyament a través dels 
serveis socials, no dir-lis que vagin a parir i després donin la seva filla o el seu fill en adopció, això és un 
símptoma d’una societat miserable, voleu que visquem a una societat miserable, allà on s’utilitza la 
pobresa com un mecanisme de submissió, de que els rics puguin condicionar les persones pobres de si 
han de parir o no han de parir. Això me recorda a quan es robaven els nins, però ara ho volem legalitzar. 
Es una llei conservadora, totalment ultradretana i radical, això és una vergonya, per aquesta raó, 
consideram que si el que volem és prevenir avortaments o volem o volem prevenir embarassos no 
desitjats, el que hem de fer és apostar per una educació sexual seriosa, obligatòria a totes les escoles, 
perquè tot el jovent sabin  quins sons els accessos als mètodes anticonceptius, facilitar-los, ho parlàvem 
fa un moment amb les retallades del finançament anticonceptius, una altra mostra d’atac contra les 
dones, per això proposam que aquest ple, reconegui el dret a la maternitat lliurament decidida per totes 
les dones, demanam que aquest ple, es posicioni amb oposició en contra d’aquesta llei de suport a la 
dona embarassada que vol aprovar el partit popular a Balears, i demanam que també demani la retirada 
d’aquesta llei, perquè no crea cap tipus de dret ni cap compromís per part de l’administració. Moltes 
gràcies”. 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Valls. Sra. Truyol, bé encantada de debatre amb vostè per primera vegada, ha 
començat fort, ha fet referència a que ens coneixem fa estona, no, no ens coneixem, jo crec que és bo, 
començar sense perjudicis, i també tenir en compte, que el que es fa aquí, no és el que es fa al 
Parlament, evidentment, aquí feim una feina distinta i tenim unes competències distintes, i una línea 
marcada en matèria d’igualtat que sa veritat es que, miri, millor o pitjor sa veritat es que crec que té 
bastant de recolzament per part dels grups de l’oposició. Miri, no estam d’acord en votar la seva 
proposició, per tres raons, la primera, perquè nosaltres varem proposar una transaccional al punt 1, que 
especifiqués que s’havia de tenir respecte per la legislació vigent i vostès no varen voler, per tant, si no 
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podem entrar dins el debat de respectar la legislació vigent, no podem votar a favor d’aquest punt. 
Perquè votam en contra del punt número 2? Diu que estableix un xarxa de suport que ja existeix. Miri, hi 
ha recursos hi ha mesures de recolzament, però el que no existeix encara és una legislació específica 
que harmonitzi, que publiciti i que potenciï aquests recursos disponibles i li vull fer un aclariment, 
aquest lideratge,  aquesta feina de coordinació l’ha de seguir fent l’IBD sense cap gènere de dubte, i les 
associacions a que vostè ha fet referència que estan en contra de l’avortament no tenen cap paper a 
aquesta proposició de llei, li puc dir a més, li dic en coneixement de causa, perquè ho he parlat amb la 
ponent d’aquesta proposició de llei que a més va tenir una reunió la setmana passada amb la 
representant del Loby de dones i va aclarir molts dubtes, entre d’altres aquest, perquè de vegades el fet 
de no tenir de primera ma la informació pot fer tenir idees preconcebudes, li dic des del coneixement 
perquè se que això és va produir la setmana passada. L’objectiu que té aquesta proposició de llei és la 
protecció integral de la dona embarassada i molt especialment de les dones que estan en una situació 
d’un risc d’exclusió social, o socio laboral o amb un risc de desemparo, perdò, fins i tot les que són 
menors de 30 anys, son menors d’edat. Ajudar a les dones que han decidit ser  mares, a poder ser-ho, si 
lliurament ho han decidit, és l’objectiu d’aquesta proposició de llei i a més va en línea del pla de 
protecció de la família que s’està fent des del ministeri de sanitat i afers socials del govern d’Espanya. 
Crec que és important que entenguem que donar llibertat a una dona per optar, no pot ser dolent, una 
dona davant una situació determinada no pot tenir només una sortida i avanç de prendre una decisió 
que és irrevocable com és el fet de dir, avort, pot fi a aquesta gestació, ha de tenir tota la informació, 
tots els elements de judici que li permetin prendre una decisió lliure. Aquí ningú està dient, el que han 
de fer les dones, però es just que si una dona vol tenir un fill, el pugui tenir, i l’administració perquè és 
un mandat de la Constitució i a més també el recull l’Estatut d’Autonomia ha de protegir el fet de que 
aquesta dona pugui lliurament dur endavant aquesta gestació i ja està. Moltes gràcies”. 
 
Sr. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Sr. Batle accidental. Sra. Ferriol, no se si en este servicio también se les informará a la 
mujeres embarazadas que no tendrán ayudas para comedor, que no tendrán refuerzo escolar en los 
colegios, que no tendrán, tantas y tantas cosas que se les están quitando como derechos también 
fundamentales para las familias y para las madres y los padres que están teniendo actualmente. Desde 
luego no entendemos que tomen esta postura, no entendemos que se destine dinero a reforzar entre 
comillas, la decisión de seguir o no adelante con un embarazo, porque yo creo que esto las mujeres 
saben cuando llega este momento si quieren o no quieren, si pueden o no pueden y hay que dar otro 
tipo de refuerzos y otro tipo de ayudas a las mujeres, para que de verdad puedan elegir su maternidad 
con plena libertad y desde luego no es restringir el derecho al aborto lo que hay que hacer. Gracias”. 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Bé, com varen manifestar, perquè jo no hi era, a la Comissió, no podem acceptar aquest 
afegit del primer punt de segons la legislació vigent, o qualque frase equivalent, perquè consideram que 
aquest dret a la maternitat, lliurament decidida per part de les dones és un dret que està per damunt la 
legislació concreta vigent són com a molts altres drets que tenen les persones i no venen condicionades 
per la legislació, més enllà de que s’ha de respectar la llei, no només en aquest tema sinó que també en 
altres casos, o sigui que no ho podem acceptar. Per una altre costat, tot el tema de la xarxa de suport 
que defensa el que aquesta nova llei encara reforçarà, evidentment la reforçarà, però la reforçarà en el 
sentit de convèncer a les dones a no avortar i a cercar alternatives, a cercar alternatives econòmiques si 
és per una qüestió econòmica o alternatives de donar el seu fill en acollida quan hagi parit. Aquesta 
xarxa, repetim, ja existeix, hi ha els serveis socials, hi ha serveis que depenen de l’Institut Balear de la 
Dona que donen aquest assessorament, no entenem perquè s’hagi de crear tota una llei autonòmica per 
reforçar aquesta xarxa, quan és una xarxa que ja existeix, si no és amb l’intenció d’evitar que persones, 
dones que volen avortar ho facin, no entenem quina és la intenció a no ser que sigui el fet de reforçar i 
recolzar la llei que vol aprovar també en Gallardon contra l’avortament. Es tot el que ens mostren els 
fets i els discurs que hi ha darrera o que mostren les persones que defensen aquesta llei, per això no 
podem acceptar la proposta que proposàveu, senzillament això amb aquesta llei torna a veure com des 
del vostre partit s’ataca els drets a la dona, a decidir lliurament si una dona vol avortar i sobre tot això es 
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volen finançar associacions antiavortistes i tota una xarxa de sector que no volen que les dones puguem 
avortar quan així ho decidim”. 
 
Sra. Ferriol Font (PP): 
 
“Gràcies Sr. Valls. Crec que és  un tema com altres que de vegades es donen, tenim postures que és 
difícil arribar a un acord, crec que lo important és deixar clar, que amb aquesta llei no s’està intentant 
atacar a ningú, s’està intentant protegir a les dones que lliurament volen ser mares, jo que som mare, 
crec que és molt important que es pugui permetre amb tota la llibertat que una dona pugui dur 
endavant un embaràs no es pot plantejar com exclusiva via l’avortament, hi  ha dones que igual que 
xerren moltes vegades dels moviments antiavortistes o de les pressions religioses o el que sigui, cap a 
aturar el fenomen de l’avortament i que no sigui la solució que les dones adoptin, també hi ha casos de 
persones que a un moment determinat s’han quedat embarassades, hi ha hagut dones molt joves i tot el 
seu entorn, tota la pressió del seu entorn era cap aquí, que avortàs i ella volia seguir endavant amb el 
seu embaràs i li estic parlant de persones estan dins aquesta línea que vostè planteja, no estic parlant 
d’una companyera meva del partit popular, vull dir que amb aquest tema tampoc podem ser tan 
taxatius de pensar que un perquè fa militància a un partit o un altre, pugui tenir un posicionament o un 
altre, però el més important és això que no s’està atacant a ningú que no s’està finançant associacions 
antiavortistes, que s’està donant un paper important a la dona això ja va quedar clarificat perquè 
s’esmenarà, s’especificarà expressament dins el text que l’IBB serà el que coordinarà tota aquesta tasca i 
que a més a més la voluntat es tenir aquesta legislació específica perquè pugui ser harmonitzat tot 
l’aspecte de mesures de recolzament que existeixen en aquests moments a la Comunitat Autònoma. 
Gràcies”. 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
1. - El Ple de l'Ajuntament  de Palma reconeix el dret a una maternitat lliurement decidida, el 
que implica, que les dones decideixin sobre el seu embaràs i que aquesta decisió sigui 
respectada. 
 
2.-  El Ple de l'Ajuntament de Palma es mostra contrari a la proposició de Llei per la qual 
s’estableix i regula una xarxa de suport a la dona embarassada, ja que aquesta xarxa ja existeix. 
3.- Insta al Parlament que retiri aquesta proposició de llei, perquè, no crea cap nou dret i no 
contempla cap compromís per part de l’administració”. 
 
REBUTJADA per 15  vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Quan son les 17.43 h., el Sr. Batle es reincorpora a la sessió. 
 
59.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE   relativa a l’Ordenança de convivència cívica 

(679/2013). 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“El Ple de l'Ajuntament insta el govern municipal a: 
1. Que es permeti participar al col·lectiu d'artistes que exerceixen la seva activitat als espais 
públics de la ciutat a l'hora de desenvolupar ordenances o normes municipals que puguin 
afectar la seva activitat”. 
 
S’APROVA per unanimitat 
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60.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la utilització privativa del domini 
públic (650/2013) 

 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Valls. En comissió va dir, si no li sap greu esperarem el Sr.Gijón, perquè em sembla que és el 
que ha de contestar i m’agradaria que, de totes maneres,  pot seguir el rellotge, perquè cinc minuts me 
sobraran, intentaré ser breu. Me sembla que era el mes de maig que varen dur una proposició on 
instàvem que quan hi hagués un ús privatiu de l’espai públic, com havia passat amb una carpa que 
durant molts de mesos havia estat a la Falca Verda, una carpa privada evidentment i que havia deixat 
molts pocs recursos a l’ajuntament, varen dir, o instàvem a licitar  o al manco a fer una certa publicitat si 
s’havia de tornar muntar aquesta carpa. La proposició es va aprovar per unanimitat, la sorpresa que 
enguany per l’oktoberfest varem veure que la mateixa empresa i segons ens varen dir sense cap tipus de 
licitació ni publicitat, va tornar a muntar la mateixa carpa, contravenint el que havia acordat aquest 
plenari, per tant nosaltres recordàvem que aquí s’havia decidit això en comissió es va insinuar que no hi 
havia altra empresa, però precisament a nosaltres va ser una altra empresa que ens va dir, escolti que 
aquí estan afavorint una empresa quan n’hi ha d’altres que hi podríem estar interessats, que al final 
l’adjudicatària serà la mateixa, és possible, però si hi ha una licitació serà absolutament transparent i 
net, cosa que ara es genera aquest dubte que valdria la pena no fer-ho, per tant presentam aquesta 
proposició. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Sr.Alcover, aquí hay varias cuestiones. Una hace referencia a la posibilidad de que otras empresas 
puedan hacer un uso del espacio público, y nosotros en ningún momento nos hemos negado a que esto 
ocurra lo que pasa es que tiene que ser consciente de que en el caso concreto de oktoberfest que es una 
feria en la que han pasado más de 60.000 personas, no hay tantas empresas que estén en disposición de 
poder montarlo. De hecho ninguna empresa ha solicitado el poder hacerlo, así como otras empresas nos 
han solicitado, mire, hace creo que dos meses, hubo una empresa que solicitó utilizar la zona del Parc de 
Sa Riera para hacer una Animal party, había una feria de animales y la utilización de espacio público. 
Cuando se utiliza la pista de hielo en la zona de la Plaza de España o cuando sin ir más lejos la semana  
hace escasamente 15 días  la federación española de futbol utilizó el espacio España, que se le llamó el 
espacio España en la zona del Parc de la Mar, el territorio España, es decir esto es una práctica habitual, 
a día de hoy nosotros no hemos dicho no a ninguna empresa que haya propuesto un proyecto que sea 
de cierta envergadura y que tenga interés, bien para la ciudad, como dinamización ciudadana, como a 
nivel turístico, en cualquier caso, tengo que decirle que hemos licitado el espacio público en la zona de 
Son Fuster, de hecho la sociedad municipal de aparcamientos está haciendo ese concurso, está en fase 
de licitación y de haberse adjudicado se hubiera puesto la oktoberfest en esa zona, lo que pasa es que 
ha día de hoy no se han abierto los sobres, no se ha hecho relación de las ofertas y estoy convencido de 
que esto se hará en cuestión de un mes o dos meses, nada más, porque está a punto de terminar el 
plazo, por tanto le próximo año la intención nuestra es que cualquier tipo de evento que pueda tener 
interés bien para la ciudad, bien de tipo turístico que no sean cosas que tengan que estar por la zona 
centro, se desplacen a la zona de Son Fuster, por lo tanto no preveo que la oktoberfest que 
seguramente se seguirá instalando, vuelva a serlo en el Parc de Sa Riera y seguramente será en la zona 
de Son Fuster, pero nosotros pensamos que una fiesta como la oktoberfest es importante desde el 
punto de vista turístico, así lo atestigua el hecho de los visitantes que tiene esa semana y creo que no 
tiene que tener mayor transcendencia. Es decir para la próxima feria se hará en el sitio cuando esté el 
licitador, pero insisto no ha habido ninguna empresa que se haya dirigido a nosotros que haya pedido 
ese espacio para hacer ni eso ni nada parecido, por tanto, nadie puede decir que no les han dado las 
oportunidades. Gracias“.  
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
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“Sí, breument, evident nosaltres i aquí dins la moció que presenta el grup socialista no es discuteix 
l’oportunitat de oktoberfest aquí no parlam de si és més o manco adequat  fer l’oktoberfest, això no és 
matèria de discussió, el  problema es que s’hagi adjudicat a dit, aquest espai a aquesta empresa, o que 
aquesta empresa ja fa dos anys que munta aquesta carpa, treu tota una sèrie de beneficis a costa 
d’ocupar un espai públic, sense cap tipus de concurs. Clar, a més a més no és la única vegada que passa, 
aquesta empresa es vera que s’està fent, és una empresa molt forta en el sector i la veritat es que està 
acabant amb la competència en molts d’aquests tipus d’àmbit, al final l’administració es vorà obligada a 
contractar sempre a aquesta empresa, perquè sap que està eliminant competència. Jo faria un esforç 
des de l’Ajuntament per no propiciar que aquesta empresa, al final són coses que poden ser bastant 
delicades aquesta empresa es vera que està copant molts de concursos públics, amb aquest ajuntament, 
tema de la colcada del Reis, tot el tema de San Sebastià, cada vegada copa més concursos públic, i sa 
veritat es que té unes pràctiques bastant, que pretenen eliminar qualsevol tipus de competència en el 
que són els seus àmbits des de l’Ajuntament siguem molt escrupolosos, des de qualsevol tipus 
d’adjudicació, de qualsevol tipus de preeminència a un espai públic que se li doni, ja li adverteixo, és un 
tema del qual estam pendents i seguirem controlant exactament com s’executen aquests tipus de 
contractes, perquè és una empresa que cada vegada té, ocupa més espai a l’hora de contractar 
determinat tipus i a més a més està eliminant moltes altres empreses, que també tenien un paper en 
aquest tipus de mercat d’events i activitats, estan desapareixent, perquè des de les administracions 
s’està donant suport a que aquesta empresa ho copi absolutament tot amb uns plecs que l’afavoreixen, 
per tant, no se si és cercat, si no és cercat si al final pot haver altres raons, però deman sincerament 
molta, un  especial cel, en tot el que és aquests tipus de contractacions d’events, de cessió d’espais 
públic i de carpes, i d’equips de música i de muntatge de festes i de colcades i de San Sebastià, perquè 
realment s’està arribant a una situació de monopoli que evidentment no es mai bona per l’administració 
després de que es vagin eliminant totes les empreses del sector, només en quedi una i al final te vegis 
obligat  finalment a contractar amb una perquè les condicions seran més avantatjoses per 
l’Administració”. 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, Sr. Gijón Son Fuster és una concessió, per tant, ha de sortir a licitació només faltaria, ja està bé, 
però fins allà on jo se, no crec que hi hagi exclusivitat per després muntar fires oktoberfest per tant 
ningú ens garanteix que  l’any qui ve, l’altre o l’altre o l’altre, no tornem regalar la Falca Verda a una 
empresa concreta, no vostès el que sigui, per tant, estaria bé ja que hi ha un acord per unanimitat 
d’aquest plenari, que al manco, no dic una licitació crec  que seria absurd fer una licitació, però cada 
vegada que  hi hagi un event d’aquests que és repetitiu en els anys, que és periòdic, com per exemple 
oktoberfest,idò un més abans treure un anunci al diari, qui vol això i que presentin ofertes, es tracta 
d’això, no es tracta de fer uns plecs administratius tècnics i una licitació amb 26 dies hàbils per  
presentar, no ens referíem a això, però si havia més empreses interessades i n’hi havia perquè a 
nosaltres ens varen venir a denunciar això, a nosaltres no ens va venir l’empresa que ha muntat la carpa, 
ens va venir una competència d’aquest empresa, que també la volia muntar, i ens va dir que no tenien 
aquesta opció, per això varen presentar en el maig, la proposició. Clar quan ara han vist que s’ha tornat, 
escolti, es que aquí havíem quedat aixì és un acord plenari, és el compliment d’un acord plenari, per això 
m’estranya que diguin que no hi havia altres empreses i quan diu empreses que tenguin  certa 
envergadura, és allà on entram dins el terrenys de la subjectivitat,  perquè una empresa, el que ha de 
tenir és una carpa, perquè el que hi va dedins, serà subrogació del que hi hagi, del negoci que sigui, és 
igual en tot cas, per la propera vegada, tan de bo no hi hagués propera vegada però si n’hi hagués 
d’haver crec que s’hauria de treure, ni que fos un anunci al diari. Gràcies”. 
 
Sr. Gijón Carrasco (PP): 
 
“Gracies Sr. Batle. Vamos a ver la oktoberfest se celebra porque hay una empresa que la quiere celebrar,  
porque si fuera por el Ayuntamiento no tendríamos medios para hacerlo, eso que usted deja caer como 
que és tan sencillo basta tener una carpa, yo le digo que si le pongo a usted una carpa al Parc de Sa 
Riera, usted no monta la oktoberfest porque para que pasen 50.000 personas, significa que tienes que 
tener más de 150 personas trabajando en camareros, sonido, tienes que poner campaña de promoción 
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en la radio  y la prensa y por eso es importante para la ciudad un oktoberfest. Si ha habido una empresa 
que se ha dirigido a usted y dice que el Ayuntamiento le ha impedido presentarse, ya le digo que 
conmigo no han hablado y me extraña que no hayan hablado, porque si alguien tiene interés por la 
oktoberfest es una cuestión turística, me extraña que haya una empresa que se haya dirigido a ustedes y 
digan que no ha podido acceder. Otra cosa muy distinta es que no pueden acceder porque no tienen 
capacidad económica para poner en marcha un plan de medios como hace esta empresa y para que 
durante 15 o 20 días antes que se produzca la oktoberfest vea vallas publicitarias o veas anuncios en 
prensa, eso puede ser, pero no ha quedado ninguna empresa a día de hoy sin realizar un evento salvo 
que evidentemente el evento no contara con el interés que tiene que contar cualquier evento que ya le 
digo, o bien por motivos de participación ciudadana o bien por temas turísticos. No hay ninguna 
empresa, y le invito a que sí hay más empresas que quieren hacer esto, estoy a disposición porque a 
nosotros lo que  nos  interesa, lo hemos dicho por activa y por pasiva es que haya eventos en la ciudad. 
Cuando usted dice regalar el espacio público del Parc de Sa Riera no estoy de acuerdo, aquí no 
regalamos nada, bueno, usted lo he apuntado tal cual lo ha dicho, lo de regalar espacio público, 
nosotros no regalamos nada, ellos han pagado una tasas que luego podemos discutir si son más, si 
deberían de pagar más o menos, considero que si el Ayuntamiento por ganar en lugar de 500 euros, 700 
o mil no se va a celebrar la oktoberfest, pues mire, que quiere que le diga, una feria de estas en que el 
Ayuntamiento no tiene que poner dinero y que genera un punto más de atractivo, yo  creo que es 
bueno, en cualquier caso le digo que hemos sacado un concurso y que si no se ha hecho antes, es 
porque el concurso está todavía en fase de desarrollo, creo que termina dentro de un mes, y en el 
futuro, nuestra intención es que el máximo  posible de eventos se puedan desarrollar en un sitio que 
esté preparada para ello, que será la zona de Son Fuster, lo cual no quita, para que el año que viene la 
empresa que ha montado el animal party, quiera otra vez hacerlo, porque ha tenido un éxito, que gana 
dinero la empresa haciendo esto?, seguramente porque nadie hace nada gratis pero que eso le va bien a 
la ciudad, evidentemente, claro Sr. Alcover, usted dice nosotros hemos adjudicado a dedo, no hemos 
hecho adjudicaciones a dedo, hemos hecho exactamente igual que se ha hecho cualquier otra feria que 
se hace en la ciudad, cuando los comerciantes del centro, piden utilizar la plaza de España para su 
campaña de Navidad, hacen una solicitud al Ayuntamiento y el Ayuntamiento con los servicios de 
Gobierno Interior, o con cada uno de los servicios, decimos si interesa o no interesa y se da la 
autorización, pero pasa con esto, pasa con los mercadillos de navidad, pasa con la oktoberfest, con el 
animal party, no se ha adjudicado nada a dedo, si dependiera de nosotros no haríamos la oktoberfest, 
porque no tenemos medios para hacerlo, ha sido porque ha venido como van a venir otra serie de ferias 
y luego decirle que claro, usted está entrando en unas valoraciones que no quiero entrar, que esta 
empresa está dejando fuera a la competencia, ha ganado los concursos, en eso que usted ha hablado, 
ha ganado los concursos públicos, ha ganado la cabalgata en concurso público, porque no se ha 
presentado nadie, ganó la feria de abril, porque no se ha presentado nadie, bueno, entonces hacemos 
una cosa, siéntese con nosotros para preparar los pliegos y si considera que hay una manera mejor de 
hacerla, los pliegos los hacen los técnicos, nosotros no entramos en los pliegos, por tanto, si tiene se lo 
pongo más fácil, cuando llegue la hora, porque los pliegos todos son públicos y tienen un período de 
alegaciones, me gustaría ver las alegaciones del PSM cuando llegue el momento de aprobar los pliegos. 
Gracias”. 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
“1.- El ple de l’Ajuntament de Palma lamenta el fet que s’hagi incomplert l’acord plenari i 
s’hagi adjudicat a dit la instal·lació de la carpa on se du a terme l’Oktoberfest a la Falca Verda. 
2.- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’Equip de Govern per segona vegada a treure a 
concurs les autoritzacions dels aprofitaments privatius del domini públic quan siguin de 
característiques similars al de la carpa de la Falca Verda”. 
 
REBUTJADA per 16  vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
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61.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a  la plusvàlua  i a l’IAE (651/2013) 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle,  hem presentat aquesta proposició i l’hem presentada com a proposició, perquè com 
no s’ha modificat l’ordenança ni la plus vàlua ni la de l’IAE, evidentment no hem pogut fer cap esmena a 
aquesta ordenança. Però tot i així, consideram interessant també per donar l’oportunitat al Sr. Batle, de 
complir el programa electoral, de baixa la plus vàlua d’entrada, perquè no se si sap que la plus vàlua, en 
els seus dos anys de govern, ha augmentat un 47%, Sr. Batle, són els imposts que fan que vostè sigui el 
batle que més hagi pujat els imposts en democràcia, és un mes, però el podríem matisar a aquest 47% 
perquè encara el podríem reduir, perquè la llei d’hisendes locals ens ho permet. Recorda quan  l’any 
passat deien  que es congelava l’impost de bens immobles, la qual cosa suposava reduir en dos milions i 
havíem de discutir d’on retallam aquests dos milions? I jo li deia, això és falç estan mentint perquè 
aquests dos milions es veuran compensats amb la plus vàlua, que puja un 48%, idò a dia d’avui ha hem 
recaptat més de dos milions en concepte de plus vàlua i no es que s’hagi començat a vendre d’immobles 
enguany i l’any passat no es venes ni un, ni que enguany s’hagi mort molt més gent, que hagi fet heretat 
més gent, sinó que la plus vàlua ha augmentat un 48%. El punt segon és una cosa que ja hem duit tres o 
quatre vegades, el Sr. Martínez té una certa obsessió amb dir que no, com si nosaltres tenguessim no se 
què amb els casinos, però nosaltres el que li volíem instar es que fes qualque mesura, la primera mesura 
seria  sa primera, de dinamització econòmica amb la modificació de les ordenances fiscals, que és 
l’instrument que l’Ajuntament de Palma, pot fer una mesura més directa de dinamització econòmica, no 
n’ha feta ni una, i les hem canviades, nou o deu vegades, les ordenances, nosaltres aquí ja no li deim ni 
quan, ni què, ni com, només l’insinuam que estaria bé que aquelles empreses que incrementin la 
temporada o augmentin els treballadors fixos, una quantitat significativa, significativa vol dir que sigui 
1%, estaria bé la reducció de l’IAE, però ni entram en percentatges ni res, triï i triï  que s’estima més, 
però per fer-ne alguna, en aquesta legislatura Isern, al manco podríem dir, n’hem feta una estaria bé 
aprovar una mesura d’aquests tipus també. Gràcies” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Bé, Sr. Alcover no ha dit res nou, de l’altre dia de la comissió, i per tant, nosaltres mantenim la mateixa 
postura que a la comissió. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Per això hagués pogut donar vuit minuts directament. Volia dir una cosa, l’altre dia el Sr. Martínez, me 
va mig, no se si dir acusar, tampoc és una acusació. Va insinuar que com si tenguessim qualque cosa a 
veure amb els casinos, com si volguéssim proposar això de l’IAE pels casinos, li vaig proposar que aquí 
poses excepte casinos, ens va bé, votaríem a favor, però curiosament avui he llegit una notícia respecta 
als comptes del Govern Balear que diu”menys tributs a casino i bingos, però fan pagar per collir fonoll 

marí” i a mi me sap greu perquè hi vaig a collir fonoll marí, per tant, hauré de pagar, en canvi no hi vaig 
al casino, per molt que el Sr. Martínez s’empenyi en dir que tenc qualque tipus de relació amb els 
casinos, no vol dir que hi vagi un pic cada tres o quatre anys, de mitja, però en fi, qualque dia me trobarà 
a lo millor. Crec que seria una mesura que no incidiria als comptes de l’Ajuntament, no incidiria, perquè 
hi hauria poques empreses, però només que una empresa s’hi acollís, els beneficis social i fins i tot 
econòmics per s’ajuntament serien molts majors que la pèrdua del rebut de l’IAE, gràcies”. 
 
Sr. Martínez Galiana (PP): 
 
“No, simplement es que li he de dir Sr. Alcover, ara que ha tornat la Sra. Calvo, ens dóna la culpa a vostè 
i a jo, de que els plenaris siguin tan llargs, simplement dir-li, ja li vaig dir que era més un tema del Sr. 
Alcover, ha volgut parlar el torn de rèplica, que això té els seus mèrits. Sr. Alcover, me deu un dinar de la 
passada legislatura, però li canvio pel fonoll marí, que pel pa amb oli m’agrada, si vostè diu que en va a 
cercar, i així paga vostè la taxa, no l’he de pagar jo, lo del casino ja sap allò de escusate non petita.” 
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Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
 
“1.- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a aplicar per a 2014 la reducció 
màxima prevista en l’article 107.3 b) (60%) per al càlcul de l’Impost sobre l’increment del valor 
dels terrenys de naturalesa urbana –plusvàlues- en lloc del 40% actualment previst a 
l’ordenança. 
 
2.- El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a aplicar a l’ordenança de l’IAE 
una bonificació significativa per aquelles empreses que duguin actuacions tendents a 
incrementar el número de treballadors fixes en la seva plantilla i/o a incrementar el període 
normal de la seva activitat”. 
 
REBUTJADA per 16  vots en contra (PP), 8 a favor (PSIB-PSOE) i 3 abstencions (MÉS). 
 
62.  Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa al Projecte de Llei de Racionalització 

i Sostenibilitat de l’Administració Local (652/2013). 
 
Sra. Pulido Román (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, una vez más traemos a este pleno una propuesta relativa a la reforma de la 
Ley de Régimen Local, esta vez la traemos para lamentar que el gobierno del Partido Popular, no haya 
aprovechado la ocasión que se le daba, para hacer una reflexión tranquila y serena sobre el dictamen 
del Consejo de Estado que prácticamente les desmontaba los argumentos, que para el Partido Popular, 
justificaban esta reforma, esto lo hemos hablado otras veces, la Sra. San Gil yo y por tanto era el 
momento precisamente  para que comprobado el rechazo que suscitaba entre la inmensa mayoría de 
los alcaldes, también del partido popular, a pesar de que no acudiesen a la reunión multitudinaria de 
Alcaldes de hace unos días, pero que se han visto invadidos, humillados y ninguneados por esta reforma 
que les quitaba competencias y les convertía en menores de edad sometidos al estado y a las 
diputaciones en algunos casos, en lugar de haber aprovechado esa ocasión, lo único que ha hecho el 
Sr.Montoro, es hacer una pequeña poda de los elementos más conflictivos que le señalaba el dictamen 
del Consejo de Estado, eliminar el concepto de coste estándar que no  había por donde cogerlo, como 
todos sabemos,  dulcificar un poco el secuestro de la Diputaciones sobre los municipios de población 
inferior a 20.000 habitantes, a pesar de que sigue manteniendo sobre ellos la coordinación en la 
prestación de determinados servicios esenciales para los municipios y por tanto eso es algo que sigue 
concitando el rechazo de la inmensa mayoría de los ayuntamientos, pues bien como digo, en lugar de 
haber intentado conseguir el consenso porque en lo que todo el mundo está de acuerdo es que es muy 
necesario reformar esta legislación que viene de los años 80 del siglo XX y que por tanto ya no cumple la 
función que debería tener de facilitar la gestión de los servicios municipales, en eso seguro que 
hubiesen encontrado la ayuda de prácticamente todos los alcaldes y también de muchos sectores que 
con esta reformas se sienten amenazados, me refiero al sector de la sanidad, de educación y muy 
especialmente de los servicios sociales, de cuyo futuro lo menos que podemos decir es que es incierto. 
Bien esta norma, ya lo hemos dicho otras veces consigue hacer una mescolanza de competencias 
compartidas, delegadas, voluntarias, que no clarifica para nada a pesar de la pretensión de su Título y de 
su Exposición de Motivos, desde luego no resuelve la financiación, seguimos en las mismas, porque los 
servicios habrá que prestarlos los preste quien los preste, con la dieferencia de que se alejan de los 
ciudadanos dado que muchos de ellos pasan a estar en manos de las comunidades autónomas, en lugar 
de  estar prestados directamente por los ayuntamientos, se pierde el factor de proximidad, que en 
materia de servicios sociales sabemos que es un plus que únicamente pueden dar los ayuntamientos y la 
red montada a lo largo de décadas, de dedicación de muchos profesionales que atienden a millones de 
personas con necesidades muy específicas y por tanto tenemos que mantener nuestra oposición, y 
anunciar como ya ha hecho nuestro partido y el resto de partidos que será objeto también de un 



 

- 141 - 

recurso de inconstitucionalidad, es una especie de record el gobierno de este partido popular que está 
aprobando en solitario normas de un calado profundísimo en la regulación de instituciones 
fundamentales del estado y a pesar de que la Sra. San Gil, piensa que a lo largo de la tramitación 
parlamentaria  esto se podrá dosificar, yo tengo mis dudas, porque el espíritu que anima estas reformas, 
creo que no se pueden conseguir en el Parlamento redireccionarlo para que sean unas reformas más 
acordes a las necesidades actuales de la sociedad. Muchas gracias”. 
 
Sra. San Gil López-Quesada (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno este debate ya lo hemos tenido en la proposición de pleno que 
presentaron ustedes antes de verano, decirle que bueno, esta ley está todavía en trámite parlamentario, 
como sabe, se han presentado múltiples enmiendas, aquí tiene todas las que se han presentado, que 
son muchas por ello el texto se ha ido modificando, lo que está muy claro es que la administración local, 
sigue siendo la administración más cercana al ciudadano, así lo establece muy claramente la exposición 
de motivos, asimismo se sigue en los principios de la Carta de Autonomía Local que es la base de 
nuestras competencias y con esta ley, lo que se ha realizado es una clarificación clara de las 
competencias para evitar las duplicidades, está claro que con la actual crisis económica, con la situación 
financiera que estamos padeciendo, cada administración ha de ejercer una misma competencia. Las 
ideas de estabilidad y sostenibilidad no se pueden considerar un mantra, es una auténtica necesidad, los 
ayuntamientos muchos de ellos han sido llevados a la ruina casi, por el ejercicio de unas competencias 
para las cuales no disponían de la financiación adecuada y además este proyecto de ley, se enmarca 
dentro de la nueva teoría de la gestión pública, una teoría imperante en la modernización de la 
administración local a nivel europeo, básicamente en Dinamarca se llevaron a cabo fusiones de 
municipios, en Alemania y en los países del régimen anglosajón, con lo cual es una ley que se enmarca 
dentro de las teorías modernas del siglo XXI y de la nueva administración local. Decir que con la 
tramitación parlamentaria, lo que se intenta ha sido garantizar las inercias, la cooperación entre las 
administraciones, sobre todo administraciones provinciales, diputaciones y municipios más pequeños, 
de tal manera que aquellos municipios que no puedan ejercer las competencias porque no dispongan de 
los medios propios, podrán contar con la ayuda de las diputaciones  o organismos de ámbito superior al 
municipal. Por otro lado se mantiene el sistema de delegación de competencias, esto quiere decir que 
aquellos municipios que ejercen unas competencias, para cuyo ejercicio tengan los medios financieros, 
podrán seguir haciéndolos, siempre y cuando se establezca una delegación por parte de la comunidad 
autónoma. En cuanto a los períodos transitorios, se establece una ampliación hasta el 2016 básicamente 
en materia de servicios sociales y en materia de educación, por ello permitirá que los diferentes 
municipios puedan adaptarse a un nuevo régimen con un período de traspaso y con ello decirle lo 
mismo que hemos dicho siempre, la FEMP ha sido el foro en el cual se ha producido un debate, la FEMP  
ha demostrado claramente su opinión de que es necesario llevar a cabo una modernización de lo que es 
la administración local, es necesario clarificar las competencias de cada uno de los organismos y es 
necesario adaptarse a las nuevas restricciones financieras y a las nuevas normas de estabilidad 
presupostaria que establece la Unión Europea, por ello  hemos de esperar a que se termine la 
tramitación parlamentaria, todavía queda el trámite del Senado y todavía este proyecto de ley puede 
ver, puede sufrir cambios que aún pueden mejorar la redacción del mismo. Gracias”. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Jo, els hi dic ben en serio que no anava a intervenir, és un debat que està prou clar, l’hem debatut unes 
quantes vegades, no anava a intervenir, però clar, la Sra. San Gil, tira de l’argumentaria que envien del 
PP de Madrid, imagino, i comença a dir unes coses, que no me  puc aguantar, perquè la veritat, això de 
que aquesta llei és modernitzadora i que imita models de Dinamarca, escoltin, aquesta llei està molt clar 
de que va i el que instaura, aquesta llei està posant en valor Diputacions que no hi ha cosa més rància, 
més antieficient i menys democràtica que les Diputacions provincials, una cosa a extingir, i això ho posa 
en valor i es carrega la feina dels ajuntaments les hi lleva competències, li lleva capacitat econòmica, 
quan els ajuntament en una situació com la que estam, reben cada dia ciutadans desesperats i estan 
donant solucions ara mateix són una garantia de cohesió social, els ajuntaments, amb la feina que fan 
de rebre de manera directa com administració més propera a persones que estan en aquesta situació 
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tan dramàtica, escoltin, es que no ho se, però millor faci com el Sr. Martínez, o el Sr.Garau, no, això ja ho 
hem discutit, no direm res, perquè amb el que diu ho empitjora i jo que no anava a intervenir me veig 
obligat a intervenir, això no és tolerable que utilitzin aquests tipus d’arguments, està clar de que va 
aquesta reforma i és ben evident i així s’ha dit a la federació de municipis, i a més a més només basta 
consultar una mica quin són els eixos i quines són les argumentacions dels impulsors d’aquesta llei. Es 
reforça el paper de les Diputacions i es rebassen competències i capacitat financera als ajuntaments, 
escoltin, i és bastant evident això a Palma li afectarà en alguna mesura, els ajuntaments petits, 
evidentment els les manllevarà completament competències, i molta de gent que ara acudeix als 
ajuntaments en demanda d’ajuda, evidentment es trobarà amb una administració que diu, no, ara això 
és la Comunitat Autònoma, ara, realment és greu el que estan fent amb això i com a mínim siguin una 
mica conscients, des d’un ajuntament emplear aquests arguments, això que o empleïn  al congrés del 
diputats, algun diputat del PP utilitzi aquests arguments, no ho se, però a un ajuntament una regidora 
de l’Ajuntament utilitzi aquests tipus d’argumentacions que li han enviat imagino des de Madrid, d’allà, 
d’aquestes que estan allà orquestrades per un cintanc del PP, que no s’aguanten per enlloc i que tothom 
sap que sa cosa va d’una altra cosa, sa veritat es que m’indigna i he hagut d’intervenir. Bé, sa veritat, és 
un tema molt parlat, és evident de que va això i que consti la nostra protesta per com s’està tramitant 
això i evidentment que donam suport a la moció del PSOE”. 
 
Sr. Pulido Román (PSIB-PSOE): 
 
“Brevemente, es que el Sr. Verger, ha dicho exactamente lo que iba a decir yo, que con esos argumentos 
no rebate los temores que ha producido la redacción de esta ley, de lo que se trata es de alejar al 
ciudadano de la primera administración y por tanto debilitar la democracia que en definitiva es de lo 
que nos estamos quejando. A parte de que también se atisba que probablemente muchos de los 
servicios que dejarán de prestar los ayuntamientos pequeños, porque los prestarán las 
administraciones, finalmente tendrán que hacerlo a través de empresas privadas porque las 
Diputaciones no tienen recursos para hacerlo directamente. Esa es otra de las sospechas que 
claramente despierta este texto. No añadiré nada más porque efectivamente es un debate ya repetido. 
Gracias”. 
 
Sra. San Gil López-Quesada (PP): 
 
“Sr. Verger, no estoy de acuerdo con la opinión que usted, si para usted el espíritu de la ley es 
claramente por un lado garantizar, aclarar las competencias de los municipios, y en el caso de 
municipios menos de 20.000 habitantes, que son municipios que por su propia situación, por su propia 
estructura no tienen los medios para poder gestionar de forma eficiente o de forma más clara unos 
servicios públicos, aprovechar la estructura de la Diputación para que pueda apoyarse y pueda 
conseguir sinergias para los municipios pequeños, pero los municipios grandes mantiene absolutamente 
sus competencias y le permite que siga ejerciendo las competencias que no tiene reconocidas como 
propias mediante sus propios recursos, no  veo porque tiene usted este pánico porque en el 
ayuntamiento de Palma no va a suponer una pérdida de competencias  y esta ley lo que persigue es 
coordinar las administraciones públicas, no puede ser que el ciudadano quiera, necesita un servicio 
social y no sepa si tiene que ir al Consell, al Govern, o al Ayuntamiento de su municipio, no puede ser, el 
ciudadano tiene que tener claramente cual es la competencia de cada administración y para ello esta ley 
lo que establece es esto, clarificar relación de competencias y a la vez, mecanismos de delegación que 
permita delegar a una comunidad autónoma, la diputación a un municipio, y a la vez que el municipio 
pueda prestar por si mismo si tiene los medios sus servicios de calidad y con sus propios recursos así que  
realmente esta ley es una ley modernizadora  y que va a permitir pues simplificar y sobre todo clarificar 
todas las competencias de administración local que sean modernas, según las necesidades que los 
tiempos exigen. Muchas gracias”. 

 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans: 
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“1.-  El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el govern de l’estat a renunciar a la tramitació de la 
Llei de Racionalització i Sostenibillitat de l’Administració Local. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el govern de l’estat a consensuar una reforma de la 
legislació de règim local amb totes les forces polítiques i amb la Federació de Municipis i 
Províncies, que clarifiqui competències, racionalitzi l’estructura organitzativa i el finançament 
dels ajuntaments”. 
 
REBUTJADA per 16  vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
65. Proposició del Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la empresa municipal EMAYA 

(649/2013) 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri aquesta és una proposició de l’empresa EMAYA que creiem que si s’aprovàs, 
d’aprovar-se i dur-se a terme, evidentment no només d’aprovar-se, s’ha de dur a terme, crec que 
pal·liaríem molt el conflicte social que hi pugui haver, que hi és, a l’empresa municipal. El primer punt es 
reclamar un RPT, és d’obligat compliment, l’hauríem de tenir, fa bastants d’anys que es demana, no 
d’ara, es va fer una seu d’RPT no era estrictament un RPT nosaltres demanam que es faci un RPT com 
cal, com hi ha a l’administració, com hi ha al propi ajuntament, allà on hi hagi la forma de retribució, 
complements, etc., creiem que és una demanda no només dels treballadors sinó també de l’oposició i 
una obligació legal del propi PEP,crec que ajudaria a clarificar molt la situació. El segon punt, 
evidentment també el que plantejam és, consensuar amb el representant dels treballadors, la previsió 
pels anys 2014/2015,  aquest ha estat una crítica especial que s’ha fet perquè no han sabut a que es 
jugava, perquè de vegades s’ha desdotat, a vegades s’ha amortitzat, de vegades s’ha cobert i no hi ha 
hagut una previsió fixa i clara i coneguda per tots del que s’havia de fer amb les places d’aquells que es 
jubilaven. Per tant, el punt segon també creiem que ajudaria  a pal·liar aquest conflicte que parlavem 
abans. Gràcies”. 
 
Sr. Garau Garau (PP) 
 
“Sr. Alcover, molt bé, el que demana si vol ho tractarem, però a la seva exposició de motius, amb un sol 
paràgraf he vist, imagino que això queda escrit, ho deu guardar la secretaria, ho dic perquè l’exposició 
de motius posa que hi ha un clima laboral que difícilment es pot empitjorar, que me fan vagues de fam, 
manifestacions, que constantment estam a inspecció de treball, que me posen querelles, que tenc unes 
maneres de fer autoritàries, obscurantista en fi, poc més poc manco, me pinta com si Fumanchú 
estigués dirigint EMAYA i clar, m’agradaria clarificar una`mica això, perquè suposo que el que dic si que 
quedarà escrit, idò els que venguin darrera, diran aquest tipus tampoc era tan Fumanchú com deia 
n’Alcover. Miri, el clima laboral que vostè diu que pot empitjorar, clar que pot empitjorar, però nosaltres 
per primera  vegada es va mesurar tècnicament com estava el clima, i el clima estava bé, bàsicament per 
les condicions laborals que tenia el personal. Evidentment en el transcurs de la legislatura, des de el 
govern central, ens han fet aplicar tota una sèrie de mesures, d’obligat compliment i evidentment això 
ha generat, quan a algú li fas fer més feina, li pagues menys, li lleves una sèrie de prebendes i tal es 
ressenteix una mica, per tant, si s’ha ressentit qualque cosa, per això, haurà de ser per coses que no són 
d’atribució de l’actual direcció i algunes altres pot ser que sí, però anem a les vagues de fam i 
manifestacions i tot això. Justament es varen manifestar i es varen posar en vaga de fam tot just després 
de firmar el conveni, després en parlarem. Però, es vera que hi havia un entorn discriminatori quan 
varem arribar derivat de l’anterior direcció, nosaltres li vull recordar que hem definit, hem implementat 
de dins el conveni col·lectiu per primera vegada el protocol contra prevenció d’assetjament psicològic, 
sexual o per qualsevol altre raó, hem implementat els plans d’igualtat, tot lo dia parlen d’igualtat, 
nosaltres l’hem implantat, i hem posat en marxa programes d’atenció psicològica a l’empleat, que per 
cert, trimestralment el servei de psicologia de l’empresa atén a 40 visites i no necessàriament són 
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derivades de que en Fumanchú els està acosant  i això, ho dic per aclarir i recordar que a dia d’avui, 
l’únic cas d’assetjament que existeix amb sentència judicial ferma és per un cas produït a la seva 
legislatura, la passada legislatura. Respecte a les inspeccions de treball, això és un tema que també en 
podem parlar a fons, li vull recordar que als passats exercicis la representació legal dels treballadors mai 
exigia les còpies bàsiques del contracte i aquesta legislatura les exigeix i les exigeix ja, tot d’una. A dia 
d’avui hem hagut d’implementar un sistema informàtic, perquè quedi constància de tota la 
documentació que li entregam, als sindicats se les hi ha entregat a dia d’avui i és constatable, auditable, 
més de dos mil documents, cosa que abans això no passava. Respecte a les querelles, me varen posar 
una querella a jo i a tres directius més des del sindicat UGT i no va ser admesa pel jutge. Després 
maneres de fer autoritari. El lideratge, per ventura es fort, i crec que també responsable i a vegades s’ha 
de dir les coses tal com són i a vegades a la gent no li agrada sentir com són les coses. Llavors, respecte a 
obscurantista, miri, va ser aquesta direcció la que va crear la posició de director d’auditoria interna i 
control de riscos, que actualment segueix detectant el que fa les funcions de gerent, al final li varen fer 
cas, hem posat un gerent. Per primera vegada en els concursos d’oposició es publiquen a la web, abans 
només es posaven al tauler d’anuncis, i ara no només es publicaran a la web i respecte també que 
sempre diuen que hem incrementat tant els càrrecs directius, miri, de 2010 o de 2011 com vulgui 
comparar, els càrrecs directius han baixat en sis, de 44 a 38 i el personal ha davallat en 212 respecte a 
juny de 2010, 212 persones menys. Gràcies”. 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr.  Batle, Sr. Garau, me sap greu li llevo el primer paràgraf, queda anul·lat, però es que la 
exposició de motius no surt a l’acord, jo el que realment volia discutir era la RPT i ...” 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Cada mes m’ho posa, canviï el format de la plantilla”. 
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“No som jo que he de canviar el format, només és l’acord que consta, l’exposició de motius no consta. 
Miri Sr. Garau, vostè no veu un problema, sincerament vostè no hi veu un problema? No dic que només 
ara hi hagi un problema, a lo millor el problema hi ha estat sempre, no discutim això, vostè ara no hi veu 
un problema, jo crec sincerament que amb un RPT i negociant la previsió de futures jubilacions de 2014 i 
2015, suavitzaria molt aquest conflicte, estic segur que vostè pensa el mateix, perquè deu conèixer 
l’empresa. Miri el que no pot ser es que vostès fes un cap afiliat al PP i extrajudicialment pacti mantenir 
les retribucions però no fer la tasca per la qual, això passa perquè no hi ha un RPT, perquè no estan 
clares les funcions. Segurament passa per altres coses, però no me les vull imaginar a les altres coses, 
però entre altres coses passa per això, això no pot ser entregar les còpies dels contractes als sindicats fa 
molts d’anys que és obligació, que els sindicats no ho haguessin reclamat fins ara, a lo millor es per 
qualque cosa  que no ho han reclamat fins ara, però és obligació de l’empresa des de fa anys, però no 
des de que vostè ha vengut a EMAYA ja ho era obligació, que no es feia, mal fet, que s’havia de fer, es 
feia mal fet si no s’entregaven les còpies es feia mal fet, s’ha d’entregar no es que ara que ha entrat 
vostè li hagin exigit una cosa descabellada, un RPT no és una cosa descabellada és una obligació real de 
l’EBEP per tant, no ho vegi com un atac, si no és un atac. El primer paràgraf a lo millor es pot interpretar 
així, però oblidi el primer, de totes maneres que hi ha hagut una vagada de fam o dues, és un fet, que hi 
ha hagut manifestacions i denuncies per inspecció de treball, jutjat això són fets, aquí reprodueixo fets 
no opinions, és igual eliminem el primer paràgraf, anem a la RPT vol fer un RPT en tres mesos o no? N’ha 
de menester quatre, idò quatre, posava tres mesos perquè es deu haver fet molta feina amb l’RPT, es 
vol consensuar quina previsió  hi haurà, l’any 2014-15 de les jubilacions, si segurament vostè ja ho sap 
més o manco quines hi ha, negociï amb els sindicats i després no tendra cap problema, es vera que a lo 
millor ara haurà de passar dues setmanes feixugues, negociant amb els sindicats, però una vegada 
negociat, la veritat es que després serà una basa d’oli aquest tema, després a lo millor en surten d’altres 
però aquest serà una basa d’oli. Gràcies”. 
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Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Simplement era que volia clarificar el primer paràgraf, perquè el demés estic d’acord amb vostè, o sigui 
miri la que liam i estam d’acord, si no hi estassim no se que passaria. El primer paràgraf estam amb això, 
no se si es podrà fer en tres mesos la Sra. San Gil està liderant aquest tema a nivell corporatiu i nosaltres 
bé, tot d’una que ho tenguem acabat ho entregarem, però no se si seran tres mesos o quatre, perquè la 
veritat es que és una feina, i hi havia un programa específic, no hi ha cap problema, s’ha de tenir, per 
llei, es tendra com a mínim abans de que acabi la legislatura i si podem amb tres mesos, serà en tres 
mesos, el que li vull dir es que el departament de recursos humans, està bolcat amb tota la faramalla 
que ens estan demanant determinats sindicats que vostè sap perfectament com és la situació i clar, les 
tenc sobre saturats, ho farem a això, ho farem no, s’està fent i respecte al segon punt, no hi ha discussió 
possible perquè és una cosa que està contemplada al propi conveni col·lectiu això ja està acordat amb 
els treballadors,  l’han informat malament, està expressament incorporat al conveni, tan al d’aigües com 
el de medi ambient, me pareix que es refereix al d’aigües. Gràcies. Secretaria si pone seis meses 
votamos a favor”.  

 
S’APROVA per unanimitat amb l’esmena transaccional de substituir a l’apartat 1., on diu “en 

el  termini de tres mesos”, ha de dir, “en el termini de sis mesos”, quedant amb el literal 
següent: 
 
“1.- El Ple de l'Ajuntament de Palma insta la Direcció d'EMAYA perquè, en el termini de sis 
mesos, elevi a aprovació del Consell d'Administració de l'empresa una proposta de Relació 
de Llocs de Feina actualitzada, que contengui entre d'altres elements, tots ells llocs de feina 
de l'empresa, la seva provisió (per concurs-oposició oberta, per promoció interna, per lliure 
designació -en aquest cas, amb informació de la data de finalització dels contractes-, etc...), 
els requisits bàsics per accedir-hi (titulació acadèmica, altres), competències més 
significatives, nivell retributiu i relació jeràrquica.  
 
2.- El Ple de l'Ajuntament de Palma insta la Direcció d'EMAYA a consensuar amb els 
representants dels treballadors la previsió, pels anys 2014 i 2015, de l'amortització de llocs 
de feina a conseqüència de no cobrir-se jubilacions ni renovar-se contractes, així com el 
nombre del personal utilitzat en totes les categories per cada sector, torn i servei”.  
 
67.  Proposició del Grup municipal PSIB-PSOE relativa a l’anunci fet del reinici del programa 

de Palma Habitada (685/2013).  
 
S’APROVA per unanimitat la següent TRANSACCIONAL: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern, a augmentar l’aportació de 
l’Ajuntament de Palma l’any 2014 al Programa Palma Habitada, en garantia suficient per 
garantir la seva viabilitat i el seu servei. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern, a incorporar de manera 
immediata dos auxiliars administratius al programa Palma Habitada. 
 

 68. Compareixença a petició el Grup Municipal PSIB-PSOE del regidor responsable del 
Palau Congressos(648/2013) 

 
Compareixença del regidor Andreu Garau Garau, perquè expliqui la situació en que es troba el 
projecte i previsions sobre el projecte de Palau de Congressos. 
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Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Aquesta és una compareixença que havia d’anar a comissió, al final es fa al plenari i 
crec que ha anat bé, perquè ja es sap el resultat i me sap greu començar així, però ja ho havíem dit, i ho 
havíem dit el mes passat, no me sap greu dir-ho, me sap greu que hagi passat, dir-ho, sa veritat. Jo 
havíem dit, perquè era la lògica, el que ha passat era lo lògic i que varem dir a la proposició del mes 
passat? Varem dir que s’aturés la venda, perquè quedaria desert i ens deixaria en una situació de més 
debilitat encara, respecte als futurs concessionaris. Ho varem dir i perquè estàvem en situació de 
debilitat si es declarava desert s’incrementaria aquest debilitat? Perquè encara no ha acabat, no està 
acabat l’hotel, avui fins i tot ens hem despertat amb unes declaracions dels Sr. Vazquéz, el president de 
la patronal hotelera que coincidia curiosament amb jo, el que vaig dir l’altre dia, la posició de debilitat es 
perquè no està acabat l’hotel i la reflexió seguia, si tenim garantit el pagar el 46 milions d’euros a 
ACCIONA que per cert pagam més de 500 mil euros mensuals per servei que ens presta ACCIONA no per 
interessos, algú qualque dia haurà d’explicar qualque cosa, perquè no ho entenc, però aquesta posició 
de debilitat es perquè l’hotel no s’ha acabat, una vegada el pagament dels 46 milions d’euros que es 
deuen a ACCIONA per part del mecanisme de pagament a proveïdors, la garantia era que ACCIONA 
acabassin  les obres, ho va dir el Sr. Isern, el batle, un dia després de conèixer que hi havia una oferta 
licitadora, aleshores si tenien garantit acabar-ho, la reflexió del mes passat era vàlida, perquè ho havien 
de vendre, perquè aquesta possibilitat de quedar desert, no només era possible, sinó que era previsible i 
ho varen dir, estan les actes, quedarà desert, quedarà desert i tendem una posició de més debilitat. Era 
de lògica, era Sota, Caballo y Rey i ara tenim una posició de més debilitat. Que hem de fer ara? Quines 
són les previsions a partir d’ara? Es vol tornar a vendre l’hotel? Creiem que seria un error, creiem que lo 
seu seria el que va dir el batle, acabar les obres i just abans iniciat les obres en el procés de les obres, 
treure concessió quan ja la gent pugui veure que això s’acaba sí o sí. Ara hi ha dubtes i es normal que hi 
hagi dubtes, perquè està aturat, no se si hi va haver licitadors que es varen interessar a entrar a l’hotel 
per vorer-ho, però vostès imaginen un inversor que pagui 40 milions d’euros sense poder entrar a l’hotel 
per veure com està? Suposo que sí, però si no n’hi havia, ja havien de veure que no hi havia interès, 
perquè tenim una posició de debilitat, posició que estam convençuts des del nostre grup, que es torna 
en fortalesa una vegada acabades les obres,  perquè després en tendrem cinc o sis, estam convençuts, 
per tant el guió és claríssim però no ens hem de desviar del guió. També voldria dir que el nostre grup 
parlamentari en el Congrés del Diputats, va registrar una esmena del pressupost de l’estat allà on 
reclamava o demanava la modificació del pressupost per incorporar o transferir trenta milions d’euros al 
Palau de Congressos, en virtut de les lleis les inversions estatutaris, se que tots nosaltres, els dos partits 
estaríem d’acord amb això, des del nostre partit estam segurs que Madrid votarem el que votarem, el 
que no se és el que votaran vostès a Madrid, però se que els d’aquí estarien d’acord, perquè és de 
lògica, no hi ha alternativa com es pot votar que no  a inversions estatutaris que són legals. L’hem 
presentat a aquesta esmena, mirin de donar-li suport a veure si al manco si es seuen a negociar, si són 
30 i son 20 benvinguts serà”. 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Per fer-ho curt, idò, entenc el que volem es que me centri a la part que estam, no a la part d’obra, de 
com està la part d’obra. Les dades crec que estan ben públics i les coneixen. Miri, efectivament no és 
com a transmès, hi ha hagut interès, cert, i s’ha fet públic i per tant, es genera molta confusió perquè el 
negoci hoteler darrerament s’ha fet bastant complex, aleshores, perquè pugui anar bé, es necessiten 
tres actors, un que sigui el futur propietari, perquè vostès estan d’acord que es vengui l’hotel, estaríem 
discutint de quan, bé un moment, llavors es necessita algú que estigui disposat a posar qualque doblers, 
normalment aquesta gent, quan s’ha de posar doblers, no tot és equitatiu hi ha una part que ha d’anar a 
deute i haurà d’anar al mercat de capitals, o als bancs o allà on sigui i després es necessita un actor 
fonamental que és el gestor, en aquest cas l’actor interessat l’oferta que venia amb el gestor, amb el 
millor reconeixement no el més gran, però això que té el reconeixement de marca,  a nivell mundial que 
es Hilton, i aquí el que ha passat es que no han pogut tancar tots aquests contractes que és com un 
dominó amb el temps que l’administració maneja i estàvem encorsetats amb això. Els tres actors 
segueixen interessats i així ens ho han traslladat de manera inclús independent i per tant ara dilluns en 
el Consell d’Administració plantejarem quines alternatives tenir, des de la perspectiva que ens ofereix el 
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marc legal, i en funció d’això actuarem però el que vull destacar es que Hilton està molt i molt interessat 
ho dic de cara els dubtes que té el grup MÉS, consideren que la posició del Palau de Congressos, com el 
que ha estat dissenyat aquí amb un Ajuntament a la ciutat de Palma, amb un aeroport conectat sobre 
tot amb Frankfurt, això ens obri al mercat de congressos tant europeu, nord-americà i també asiàtic. Dit 
això si hem de treure un altre concurs el treurem amb la major rapides possible, jo crec que el que hem 
de fer i així s’ha compromès el president del govern i el batle mateix que aquestes obres s’acabaran i 
s’acabaran sense perdre ni un mes. Segurament la setmana qui ve, o la primera quinzena del mes de 
novembre, es farà efectiu el pagament de la deute que tenim amb ACCIONA i una vegada que això sigui 
possible les obres començaran, la mobilització d’una obra d’aquestes crec que durà més de 15 dies, però 
comptant que tenguessim, crec que per gener podem tenir l’obra a ple rendiment i no més enllà de 12 
mesos s’obra podrà estar conclosa, si mentre hem pogut vendre i ben vendre l’hotel i assegurar-nos que 
hi hagi un gestor de referència, crec que l’operació és interessant, no crec que l’Ajuntament tengui cap 
interès, en tenir en propietat un hotel. Això és el que li puc dir, si vol qualque aclariment més. Gràcies. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Bé, després d’aquest quart concurs  desert, que parafrasejant el Sr. Alcover, nosaltres si que fa molt de 
temps que tenim, que ja ho havíem dit, que hem posat en qüestió tota aquesta operació del Palau de 
Congressos, de fet des de la legislatura passada, al final, els fets van demostrant que el que nosaltres 
hem sostingut històricament al llarg del temps, és cert i que és una operació de dubtosa viabilitat i que 
no hi ha cap empresa privat, cap empresa en el sector turístic que vulgui arriscar euros per posar-los i 
per poder optar a gestionar aquesta infraestructura, són quatre concursos públics desert, si no volem 
assumir els fets, no quatre, el primer més tres a aquesta legislatura, no quatre, el cinquè per les 
declaracions veig que anam al cinquè, però bé, al final és un ridícul estrepitós, és un ridícul estrepitós 
s’està perjudicant els interessos dels ciutadans, i s’està deixant l’institució en molt mal lloc, on s’ha vist 
quatre concursos públics, deserts, quatre intents, cada vegada més a la desesperada, cada vegada 
rebaixant més les condicions i ni així cada vegada hi ha cap inversos privat interessat en desenvolupar 
aquest projecte i assumir la gestió. Per ventura en se poc de turisme, Sr. Martínez, per cert, molt mal 
estil, desqualificacions personals també en puc fer, puc dir que vostè en gestió bancària és tan torpe 
com el darrer becari de la banca, el que vulgui, la banca X, però també puc entrar en desqualificacions 
personal, però la veritat es que no vull entrar amb el mateix lloc que entra vostè de desqualificacions 
personals, ara bé, si a vostè li pareix normal, que després de quatre concursos públics deserts, després 
de dos anys de gestió a aquesta legislatura del partit popular, dient s’interès que desperta aquesta 
infraestructura als sectors turístics internacionals, colçades  d’empreses per entrar a gestionar aquesta 
infraestructura, els milions que cauran a Palma gràcies a posar en marxa aquesta infraestructura i que 
els fets, la realitat sigui que tenim quatre concursos deserts i que no sigui legítim demanar que algú es 
plantegi quin tipus de responsabilitat ha desenvolupat, si convé o no dimitir després de quatre 
concursos i nosaltres no podem plantejar després de quatre concursos desert que algú a lo millor hauria 
de pensar en dimitir,si això no li pareix legítim la veritat, a nosaltres si que ens ho pareix, perquè sobre 
tot, perquè pot ser que jo no en sabi, però els fets són molts torçuts i s’encaparrotant en donar-nos la 
raó, perquè el que nosaltres anam sostenint al final es va demostrant, també parlam amb gent del 
sector turístic i gent que a aquesta operació no li veu cap tipus de viabilitat, a part dels fets, per no 
parlar ja del Palau de Congressos a la resta de l’estat, en ciutats semblants a la de Palma, però bé, 
evidentment això imagino que no els importa, seguirem com sempre amb aquesta operació a cegues, 
perquè com s’ha començat s’ha d’acabar sigui com sigui, consti els doblers als ciutadans que consti, 
perquè evidentment vostès ara mateix tenen una única opció a damunt la taula, que és que els 
ciutadans paguem  la construcció d’aquesta infraestructura, nosaltres quan el grup Barceló Sr. Martínez, 
quan el grup Barceló va abandonar, i vostè ho sap això a més a més. Quan el grup Barceló va abandonar 
el projecte i va dir que els 80 milions que tenia pactats, posar mitjançant contracte públic no les  posava, 
nosaltres varem posar en entre dit l’operació i nosaltres varem dir que no s’havia de seguir endavant 
que s’havia de replantejar la qüestió i varem votar en coherència a això al plenari, en contra d’un aval de 
30 milions d’euros que va posar l’Ajuntament, qui va votar a favor d’això, vostè Sr. Martínez que veig 
que per això està nerviós, vostè va votar a favor de seguir les obres vostè la legislatura passada va votar 
a favor de seguir les obres, no nosaltres, no aquest grup que inclús va assumir que evidentment dins un 
equip de govern, amb la posició que s’anava a agafar en contra d’això, s’havia d’assumir la sortida de 
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l’equip de govern, si arribava a passar. Vostès varen sortir en auxili de l’anterior equip de govern perquè 
les obres seguissin endavant i com varen demostrar els fets es varen equivocar, per tant, el nostre 
posicionament està clar, nosaltres quan el privat diu que els 80 milions no les posa, demanam un 
replantejament de l’operació, un téntol i no seguir endavant perquè ara estam amb una tessitura que 
com s’ha començat s’ha de seguir i s’ha d’acabar, i aconseguir pagui qui pagui que els que paguen són 
els ciutadans, per tant, sobre això si que s’haurien d’aclarir coses que evidentment no s’ha aclarit cap 
d’aquesta.”  
 
Sr. Alcover Ordinas (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Miri Sr. Garau, el que és evident es que si fa dos mesos hi havia ene persones que 
creien en el projecte, avui hi ha ene menys ix persones que creuen en el projecte, vostès han fet un mal 
amb aquesta licitació, s’ha fet un mal innecessari perquè nosaltres ja les varem avisar, no el treguin. 
Nosaltres no estam d’acord amb la venda, ho varem deixar clar en el plenari passat, nosaltres no estam 
d’acord ni mai hem estat amb la venda, per molts de motius, entre d’altres, perquè no ens surten els 
comptes, no ens surten els comptes, 40 milions d’euros, si el solar en val 12 que està a la taxació i 
encara en falten 12 per acabar, que vol dir, que el que està construït val 16? Es que li estam venent per 
menys del que ens ha costat, per això entre moltes altres coses, no estam d’acord amb la venda, queda 
clar? No digui que estam d’acord amb la venda, nosaltres estam d’acord amb la concessió, que no 
interessa a l’ajuntament tenir un hotel, Sr. Garau, el que no interessa i amb això estam absolutament 
d’acord amb l’ajuntament és gestionar un hotel que evidentment no tenim cap feina gestionant un 
hotel, però tenir, la decisió de ser propietaris d’un hotel no és d’ara, es de quan es va treure la primera 
licitació i al Palau de Congressos se li va afegir un o dos aleshores hotels, des de llavor ençà, que vol dir 
que no? Es s’ajuntament i el govern que han dit que tendrem un hotel, vendre? Perquè l’hem de vendre 
i perquè a damunt a partir d’ara si el que dedueix de les seves paraules que l’han de tornar treure a 
licitació serà el segon error que tornaran cometre, perquè el tornaran declarar desert a no se que baixin 
molt el preu i aquest serà el tercer error, un tercer error de conseqüències bastant feixugues per 
s’ajuntament, sospit, però una cosa m’agradaria demanar-li, per quines han estat les deficiències que 
varen plantejar l’empresa, es que no havia presentat l’aval, es que no havia presentat poder, no ho 
sabem, és una cosa pública, per tant ho pot dir, perquè home, si era el Hilton el que s’havia de presentar 
i es presentava, no me negarà que un poc estrany era aquesta empresa de Porto Cristo que venia a 
licitar un hotel de 40 milions, entre altres coses per una cosa tan simple, com que el domicili fiscal que 
està a un carrer que jo hi dec haver passat dos o tres mil vegades, no hi coneixia cap empresa, i tota la 
gent que jo coneixia tampoc coneixia l’empresa a aquell carrer. Hi vaig passar i vaig fer una foto a la 
casa, que no vol dir res, som el primer que ho dic que això no vol dir res, però a que quan vostè va veure 
tot això va dir, ai, ai, ai, que passa aquí, perquè  d’entrada fa sospitar que Hilton vagi al Port a cercar una 
empresa que abans era una immobiliari  d’un alemany que es va morir, ja li dic, escolti, d’entrada sona 
estrany, sense que això vulgui dir res, però d’entrada sona estrany, no m’ho negarà que la mesa quan va 
veure l’empresa va dir, ai, ai, ai, que es va confirmar perquè va quedar desert. Li demanaria que ens 
digués les deficiències, perquè segons quines siguin les deficiències i si és vera que Hilton estava 
darrera, escolti, segons les deficiències vorem fins on arriba l’interès de Hilton, perquè si és que no 
varen presentar l’aval, escolti, a lo millor la Hilton, sí tenim interès però a veure com va i com acaba, 
perquè si es presenta algú més i segons els preu, no ho se. M’agradaria ens aclarís aquest dubte també. 
Gràcies”. 
 
Sr. Garau Garau (PP): 
 
“Bé, miri el que m’agradaria és donar-lis abans de oblidar-me, nosaltres hem de gestionar el que tenim, 
el que ens ha arribat, podem parlar del passat si s’hauria d’haver fet o no fet, mirin, ara tenim això i això 
ho hem d’intentar treure per interès de la ciutat, és indiscutible, vostè i jo estarem d’acord en que 
Palma necessita un Palau de congressos, serà la millor infraestructura que tendrem per 
desestacionalitzar, d’acord, anem a veure si ho podem tancar i estam, creguin molt a prop. Després, 
respecte a les deficiències, pel tema en concret, el tema de les deficiències simplement es que hi ha 
temes que no es poden tancar perquè es necessiten temps, per exemple Hilton necessita fer tot un ....... 
que durarà un mínim de sis setmanes, aquest era el temps que no teníem i evidentment qualsevol 
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companyia que ha de fer un desplaçament d’enginyers, arquitectes, etc., necessita tota una sèrie de 
confirmacions. Bé, ha pogut després, quan ha sabut que era l’operador i poder parlar amb Hilton, Hilton 
segueix interessat amb això el que ara nosaltres ens toca, crec que es aquest operador i qualsevol altre 
intenti confiar amb la corporació municipal, el que crec que és tremendament negatiu es que ens vegi a 
nosaltres amb incertesa, un que el vol tirar, l’altre que no té clar si ven o no, perquè l’altre dia vostès 
mateixos crec que amb el Sr. Gijón, varen arribar a l’acord que teníamos que sacar la media de tres 
valoraciones y tal, això vol dir que vostès estaven disposts a vendre, bé, després canvien d’idea, després 
no se que, miri, el que les hi demanaria es que si vostès tenen qualsevol idea que ens puguin ajudar a 
arreglar això, l’aportin però el tenim clar, que aquesta obra s’acabarà i mentre si podem trobar un 
gestor, el trobarem, posar en marxa un Palau de Congressos no es posa en marxa un dia per l’altre, si 
vostè espera acabar l’hotel i acabar el Palau de Congressos i després comencen a cercar el gestor això és 
una barbaritat, el Palau de Congressos no es posa en marxa ni amb un any, es a dir, entendran que el 
més òptim es que des de tot el temps que duim, tot això ho tenguem en marxa i si aconseguim tancar-
ho, perfecta i creguin ajudaria molt, però molt que ens vesin a tots units amb això. Gràcies”. 
 

Compareix el Sr. Garau. 
 
F.O.D. I.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18756 de 31 octubre relatiu a 
nomenament de representants municipals al Patronat Fundació Minyones. 
 
Es passa a votació la seva inclusió a l’Ordre del dia la qual s’aprova per unanimitat amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal i el Ple de l’Ajuntament se’n dona per ASSABENTAT: 
 
Atès l’article 12 dels Estatuts del Patronat Fundació Minyones, d’acord amb les atribucions que 
m’atorga l’article 124 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim Local, es 
per lo qual vinc a dictar el següent. 
 
Decret 
 
1. Nomenar a  la Sra. Ana M. Ferriol Font, regidora delegada de l’Àrea de Benestar Social i 
Igualtat,  i a la Sra.  Mercedes Varela Fernández, directora general de l’Àrea de Benestar 
Social i Igualtat, com a representants de l’Ajuntament de Palma de Mallorca en el Patronat 
Fundació Minyones. 
 
2. Notificar aquest Decret al Patronat Fundació Minyones, al Bisbat de Mallorca i a les 
interessades. 
 
F.O.D. II.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18757 de 31 d’octubre 
relatiu a determinació de règim de dedicació exclusiva de la regidora Sra. Neus Truyol 
Caimari. 
 
Es passa a votació la seva inclusió a l’Ordre del dia la qual s’Aprova per unanimitat amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal i el Ple de l’Ajuntament se’n dona per ASSABENTAT: 
 
La Sra. Neus Truyol Caimari ha pres possessió del càrrec de regidora a la sessió plenària de dia 
31 d’octubre de 2013. 
 
El Grup Municipal MÉS  ha comunicat a la Secretaria General del Ple que la regidora 
desenvoluparà el seu càrrec amb dedicació exclusiva. 
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Per això, d’acord amb el que disposa l’article 75.5 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de 
les Bases de Règim Local, venc a dictar el següent  
 
DECRET 
 
1. Reconèixer a la  regidora del Grup Municipal MÉS Sra. Neus Truyol Caimari, el dret a la 
percepció de la retribució per dedicació exclusiva de regidora del grup polític de l’oposició. 
 
2. Aquesta resolució tendrà efectes del dia 31 d’octubre de 2013, es notificarà a 
l’interessada, al departament de Personal i es publicarà al BOIB. 
 
3. Aquest decret es donarà compte al Ple Municipal. 
 
F.O.D. III.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18758  de 31 d’octubre 
relatiu a nomenament de representant titular del Grup Municipal Més a la Comissió de 
seguiment de l’Ordenança reguladora de l’ús cívic dels espais públics. 
 
Es passa a votació la seva inclusió a l’Ordre del dia la qual s’Aprova per unanimitat amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal i el Ple de l’Ajuntament se’n dona per ASSABENTAT: 
 
El Ple de l’Ajuntament de dia 28 de febrer de 2011 en sessió ordinària va aprovar per 
unanimitat l’Ordenança reguladora de l’ús cívic dels espais públics, i d’acord amb la disposició 
addicional de l’esmentada ordenança es va aprovar la creació d’una comissió de seguiment 
integrada per distints grups municipals, i el Ple de l’Ajuntament de dia 29 de setembre de 2011 
va quedar assabentat de la designació dels membres de l’esmentada comissió. 
 
Vista la renúncia al càrrec de la regidora de l’Ajuntament Sra. Maria Soledad Fernández 
Barrero del Grup Municipal Més, la qual, era la representat titular a la Comissió de seguiment 
de l’Ordenança reguladora de l’ús cívic dels espais públics, i essent nomenada en el seu lloc la 
Sra. Neus Truyol Caimari del mateix grup municipal, i atesa la proposta del Grup Municipal 
MÉS, vinc a dictar el següent: 

 
DECRET 
 
1. Nomenar representant titular de la Comissió de seguiment de l’Ordenança reguladora de 
l’ús cívic dels espais públics a la Sra. Neus Truyol Caimari del Grup Municipal Més en 
substitució de la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero. 
 
2. Donar compte al Ple, a la primera sessió que es celebri per al seu coneixement. 
 

3. Comunicar el present decret als interessats. 
 
F.O.D. IV.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18759 de 31 d’octubre 
relatiu a nomenament de representant suplent del Grup Municipal Més a la Comissió no 
Permanent relativa al futur de l’antic estadi Lluís Sitjar.  
 
Es passa a votació la seva inclusió a l’Ordre del dia la qual s’Aprova per unanimitat amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal i el Ple de l’Ajuntament se’n dona per ASSABENTAT: 
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El Ple de l’Ajuntament de dia 28 de juliol de 2011 en sessió ordinària va aprovar per unanimitat 
la creació de la Comissió no Permanent per analitzar les diferents propostes de futur en relació 
al solar que en l’actualitat ocupa l’antic estadi Lluís Sitjar per a promoure una solució 
consensuada amb els veïns i comerciants del barri i de la resta de la ciutat i amb els grups 
polítics municipals, i el Ple de l’Ajuntament de dia 29 de setembre de 2011 va quedar 
assabentat de la designació dels membres de l’esmentada comissió. 
 
Vista la renúncia al càrrec de la regidora de l’Ajuntament Sra. Maria Soledad Fernández 
Barrero del Grup Municipal Més, la qual, era la representat suplent a la Comissió no 
Permanent relativa al futur de l’antic estadi Lluís Sitjar, i essent nomenada en el seu lloc la Sra. 
Neus Truyol Caimari del mateix grup municipal, i atesa la proposta del Grup Municipal MÉS 
vinc a dictar el següent: 

 
DECRET 
 
1. Nomenar representant suplent de la Comissió no Permanent relativa al futur de l’antic 
estadi Lluís Sitjar a la Sra. Neus Truyol Caimari del Grup Municipal Més en substitució de la 
Sra. Maria Soledad Fernández Barrero. 
 
2. Donar compte al Ple, a la primera sessió que es celebri per al seu coneixement. 
 
3. Comunicar el present decret als interessats. 
 
F.O.D. V.- Donar compte al Ple de l’Ajuntament del Decret núm. 18760 de 31 d’octubre 
relatiu a nomenament de representant suplent del Grup Municipal Més a la Comissió no 
Permanent de Normativa Orgànica. 
 
Es passa a votació la seva inclusió a l’Ordre del dia la qual s’Aprova per unanimitat amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal i el Ple de l’Ajuntament se’n dona per ASSABENTAT: 
 
El Ple de l’Ajuntament de dia 19 d’abril de 2011 en sessió ordinària va aprovar per unanimitat 
la creació de la Comissió no Permanent de Normativa Orgànica integrada per distints grups 
municipals, per revisar i proposar les mesures i millores precises d’una sèrie de reglaments 
orgànics que regulen aspectes substantius de l’organització municipal, i el Ple de l’Ajuntament 
de dia 28 de juliol de 2011 va quedar assabentat de la designació dels membres de 
l’esmentada comissió. 
 
Vista la renúncia al càrrec de la regidora de l’Ajuntament Sra. Maria Soledad Fernández 
Barrero del Grup Municipal Més, la qual, era la representat suplent a la Comissió no 
Permanent de Normativa Orgànica, i essent nomenada en el seu lloc la Sra. Neus Truyol 
Caimari del mateix grup municipal, i atesa la proposta del Grup Municipal MÉS vinc a dictar el 
següent: 

 
DECRET 
 
1. Nomenar representant suplent de la Comissió no Permanent de Normativa Orgànica a la 
Sra. Neus Truyol Caimari del Grup Municipal Més en substitució de la Sra. Maria Soledad 
Fernández Barrero. 
 
2. Donar compte al Ple, a la primera sessió que es celebri per al seu coneixement. 
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3. Comunicar el present decret als interessats. 
 
F.O.D. VI.- Proposta d’aprovació d’acord de designació de suplent de portaveu del Grup 
Municipal Més. 
 
Es passa a votació la seva inclusió a l’Ordre del dia la qual s’Aprova per unanimitat amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal. 
 
El Ple de l’Ajuntament de dia 20 de juny de 2011 en sessió extraordinària amb motiu de la 
constitució de la nova corporació es va assabentar de la constitució dels Grups Municipals i 
dels seus portaveus en virtut del que disposa l’article 73, apartat 3 de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les bases de règim local, article 76 de la Llei 20/2006, de 15 de 
desembre, municipal i de règim local de les Illes Balears, i  l’article 23 i següents del Reglament 
d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, aprovat per Reial Decret 
2568/86, de 28 de novembre, i article 128 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament. 
 
Vista la renúncia al càrrec de la regidora de l’Ajuntament Sra. Maria Soledad Fernández 
Barrero, la qual, era la portaveu suplent del Grup Municipal MÉS, i essent nomenada en el seu 
lloc la Sra. Neus Truyol Caimari del mateix grup municipal, i atesa la proposta del Grup 
Municipal MÉS vinc a proposar a l’Ajuntament Ple que adopti  el següent: 

 
ACORD 
 
1. Nomenar portaveu adjunta del Grup Municipal MÉS a la Sra. Neus Truyol Caimari en 
substitució per renúncia de la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero. 
 
2. Comunicar el present acord  als interessats. 

 
S’APROVA per unanimitat. 
 
F.O.D. VII.- Proposta d’aprovació d’acord de nomenament de representant suplent del Grup 
Municipal Més al Consell Social de la Ciutat. 
 
Es passa a votació la seva inclusió a l’Ordre del dia la qual s’Aprova per unanimitat amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal. 
 
El Ple de l’Ajuntament de dia 26 d’abril de 2012 en sessió ordinària va aprovar per unanimitat 
la constitució del Consell Social de la Ciutat i l’acceptació de les persones representants 
nomenades a proposta de cada grup municipal amb representació a l’Ajuntament. 
 
Vista la renúncia al càrrec de la regidora de l’Ajuntament Sra. Maria Soledad Fernández 
Barrero del Grup Municipal Més, la qual, era la representat suplent en el Consell Social de la 
Ciutat, i essent nomenada en el seu lloc la Sra. Neus Truyol Caimari del mateix grup municipal, 
atesa la proposta del Grup Municipal MÉS, es proposa a l’Ajuntament Ple que adopti el 
següent  
 
ACORD 
 



 

- 153 - 

1. Nomenar representant suplent del Consell Social de la Ciutat a la Sra. Neus Truyol Caimari 
del Grup Municipal Més en substitució de la Sra. Maria Soledad Fernández Barrero. 
 
2. Comunicar el present acord als interessats. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
F.O.D. VIII.- Proposta d’aprovació d’acord de composició Juntes Municipals dels Districtes de 
Palma. 
 
Es passa a votació la seva inclusió a l’Ordre del dia la qual s’Aprova per unanimitat amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal. 
 
El Ple de l’Ajuntament de dia 20 de juny de 2011 en sessió extraordinària amb motiu de la 
constitució de la nova corporació va aprovar per unanimitat la composició de les Juntes 
Municipals dels districtes de Palma, de conformitat amb l’article 123.1.c) de la Llei 7/1985, de 
2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, modificada per la Llei 57/2003, de 16 de 
desembre, de mesures per a la modernització del govern local, correspon al Ple de 
l’Ajuntament la determinació i la regulació dels òrgans dels districtes i les competències dels 
seus òrgans representatius i participatius entre els qual es troben les Juntes Municipals de 
Districtes.  
 
Vista la renúncia al càrrec de la regidora de l’Ajuntament Sra. Maria Soledad Fernández 
Barrero, la qual, era representant del Grup Municipal MÉS, a diferents Juntes Municipals, i 
essent nomenada en el seu lloc la Sra. Neus Truyol Caimari del mateix grup municipal, atesa la 
proposta del Grup Municipal MÉS, vinc a proposar a l’Ajuntament Ple que adopti  el següent: 
 
Primer.- La Junta Municipal del Districte Centre estarà integrada per: 
 
- Un president o presidenta que és el regidor o regidora que també presideix el districte: Sr. 
JOAN PAU REUS FRONTERA, i com a suplent Sra. BELEN SOTO MATEU. 
 
- Una persona representant de cada grup municipal del Ple:  
 
Representant del grup municipal PP: Sra. ANTONIA FORNARI THOMAS i com a suplent  Sra. 
BELEN SOTO MATEU  
 
Representant del grup municipal PSIB-PSOE:  Sr. JOSE HILA VARGAS, i com a suplent Sr. 
ANDREU ALCOVER ORDINAS 
 
Representant del grup municipal MÉS Sra. NEUS TRUYOL CAIMARI  i com a suplent Sr. 
ANTONI NOGUERA ORTEGA. 
 
La Junta Municipal del Districte Ponent estarà integrada per: 
 
- Un president o presidenta que és el regidor o regidora que també presideix el districte: Sra. 
BELEN SOTO MATEU i com a suplent Sr  JOAN PAU REUS FRONTERA 
 
- Una persona representant de cada grup municipal del Ple:  
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Representant del grup municipal PP: Sra. ANTONIA FORNARI THOMAS  i com a suplent Sr. 
JOAN PAU REUS FRONTERA 
 
Representant del grup municipal PSIB-PSOE: Sra. VIRGINIA ABRAHAM ORTE i com a suplent 
Sr. ANTONIO DONAIRE SANCHEZ 
 
Representant del grup municipal MÉS: Sr. ANTONI  JOSEP VERGER MARTÍNEZ i com a suplent  
Sra. NEUS TRUYOL CAIMARI. 
 
La Junta Municipal del Districte Nord estarà integrada per: 
 
- Un president o presidenta que és el regidor o regidora que també presideix el districte: Sra. 
BELEN SOTO MATEU  i com a suplent Sra. ANTONIA FORNARI THOMAS  
 
- Una persona representant de cada grup municipal del Ple:  
 
Representant del grup municipal PP:Sr. JOAN PAU REUS FRONTERA  i com a suplent  Sra. 
ANTONIA FORNARI THOMAS 
 
Representant del grup municipal PSIB-PSOE: Sr. ANTONIO DONAIRE SANCHEZ    i com a 
suplent Sra. VIRGINIA ABRAHAM ORTE. 
 
Representant del grup municipal MÉS: Sr. ANTONI NOGUERA ORTEGA  i com a suplent  Sr. 
ANTONI  JOSEP VERGER MARTÍNEZ 
 
La Junta Municipal del Districte Llevant estarà integrada per: 
 
- Un president o presidenta que és el regidor o regidora que també presideix el districte: Sra. 
ANTONIA FORNARI THOMAS i com a suplent Sra. BELEN SOTO MATEU 
 
- Una persona representant de cada grup municipal del Ple:  
 
Representant del grup municipal PP: Sr. JOAN PAU REUS FRONTERA i com a suplent  Sra. 
BELEN SOTO MATEU. 
 
Representant del grup municipal PSIB-PSOE: Sra. BEGOÑA SANCHEZ MUÑOZ i com a suplent 
Sra. MARIA ISABEL GONZALEZ CARRASCO. 
 
Representant del grup municipal MÉS:  Sr. ANTONI NOGUERA ORTEGA i com a suplent  Sra. 
NEUS TRUYOL CAIMARI. 
                                                                                         
La Junta Municipal del Districte Platja de Palma estarà integrada per: 
 
- Un president o presidenta que és el regidor o regidora que també presideix el districte: Sr. 
JOAN PAU REUS FRONTERA i com a suplent Sra. ANTONIA FORNARI THOMAS. 
 
- Una persona representant de cada grup municipal del Ple:  
 
Representant del grup municipal PP: Sra. BELEN SOTO MATEU  i com a suplent  Sra. 
ANTONIA FORNARI THOMAS 



 

- 155 - 

 
Representant del grup municipal PSIB-PSOE: Sra. MARIA ISABEL GONZALEZ CARRASCO i com 
a suplent Sra. BEGOÑA SANCHEZ MUÑOZ 
 
Representant del grup municipal MÉS: Sr. ANTONI JOSEP VERGER MARTÍNEZ i com a suplent 
Sra. NEUS TRUYOL CAIMARI. 
                                                                               
 Segón.- El règim jurídic d’aplicació, en tot el no establert al Reglament orgànic dels districtes 
de Palma és el previst al Reglament orgànic del Ple per a les comissions, aprovat en data 
29.07.04, i publicat al BOIB núm.127 de 07.09.04.    
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
F.O.D. IX.- Proposta d’aprovació d’acord de membres de les Comissions del Ple. 
 
Es passa a votació la seva inclusió a l’Ordre del dia la qual s’Aprova per unanimitat amb el 
quòrum de la majoria absoluta legal. 
 
Per acord de Ple de data 20 de juny de 2011 es va aprovar la creació i composició de les 
comissions del Ple, i per acord de Ple de dia 30 de maig de 2013 es va aprovar una modificació  
amb motiu de la reestructuració d’Àrees.  
Atès que la regidora del Grup Municipal MÉS Sra. Maria Soledad Fernández Barrero va 
renunciar a la seva acta de regidora, i donat que formava part de la comissió del Ple de 
Vigilància de la Contractació, Medi Ambient, Infraestructures i Coordinació Territorial, es per lo 
qual es designa a la nova regidora Sra. Neus Truyol Caimari com a representant del Grup 
municipal MÉS a dita Comissió.  
Atesa la proposta del Grup Municipal MÉS i de conformitat amb el que estableix l’art. 122 de la 
Llei 7/85, de 2 d’abril, Reguladora de les  Bases de Règim Local, article 109 i següent del 
Reglament Orgànic del Ple,  l’art. 38 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim 
Jurídic de les Corporacions Locals, aprovat per Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, 
em complau proposar a l’Excm. Ajuntament Ple: 
 
1. Comissió del Serveis a la Ciutadania: 
 
Per part del Grup Municipal PP: 
President: Sr. Guillermo Navarro Garau (PP) 
Vicepresident:  Sr. Antoni Noguera Ortega (MÉS) 
Membres:  Sra. Sebastià Sansó Bonet  (PP)   
  Sr. Fernando Gilet Sancenon  (PP) 
  Sra. Ana Maria Ferriol Font (PP)  
  Sra. Rosa Llobera Gili  (PP) 
  Sra. Maribel González Carrasco (PSIB-PSOE) 
  Sra. Virginia Abraham Orte (PSIB-PSOE) 
  Sr. Antonio Donaire Sánchez (PSIB-PSOE) 
 
Règim sessió: divendres  abans del Ple, a les  12’00 h. 
Convocatòria: dimarts abans de la sessió de la Comissió. 
Secretari: Antoni Pol Coll 
 
2. Comissió de Comptes i Economia i Recursos Humans. 
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President: Sr. Julio Martínez Galiano (PP) 
Vicepresident: Sr. Andreu Alcover Ordinas (PSIB-PSOE) 
Membres:  Sra. Belén Soto Mateu (PP)  
  Sra. Irene San Gil Lopez-Quesada (PP) 
  Sra. Esperanza Crespí Pibernat (PP) 
  Sr. Guillermo Navarro Garau (PP) 
  Sra. Virginia Abraham Orte (PSIB-PSOE) 
  Sra. Guadalupe Pulido Román (PSIB-PSOE) 
  Sr. Antoni Verger Martínez (MÉS) 
 
Règim sessions: divendres abans del ple a les 9’30 h. 
Convocatòria: dimarts abans de la sessió de la Comissió. 
Secretari: Juan Carlos Sastre Sastre 
 
3.- Comissió de Suggeriments i reclamacions 
  
Presidenta: Sra. Esperanza Crespí Pibernat (PP) 
Vicepresidenta:  Sra. Begoña Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE) 
Membres:  Sra. Belen Soto Mateu (PP)  
  Sra. Ana M. Ferriol Font (PP)  
  Sr. Joan Pau Reus Frontera (PP) 
  Sra. Antonia Fornari Thomas (PP) 
  Sra. Maribel González Carrasco (PSIB-PSOE) 
  Sr. Antonio Donaire Sánchez (PSIB-PSOE) 
  Sr. Antoni Noguera Ortega (MÉS) 
 
Règim sessions: dijous abans del ple a les 9’15 h. 
Convocatòria: dilluns abans de la sessió de la Comissió. 
Secretari: Ana Abarca Castro. 
 
4.- Comissió de  Vigilància de la Contractació, Medi Ambient,  Infrastructures i Coordinació 
Territorial 
 
Presidenta: Sra. Irene San Gil Lopez-Quesada (PP) 
Vicepresidenta: Sra. Virginia Abraham Orte (PSIB-PSOE) 
Membres:  Sr. Andreu Garau Garau (PP) 
  Sr. Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
  Sra. Rosa Llobera Gili (PP) 
  Sr. Jesús Valls Flores (PP) 
  Sra. Begoña Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE) 
  Sr. José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
  Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS) 
 
Règim sessions: dijous abans del ple a les 10’00 h. 
Convocatòria: dilluns abans de la sessió de la Comissió. 
Secretaria: Julian Garcia Caballero 
 
5.- Comissió d’Urbanisme.- 
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President: Sr. Jesús Valls Flores (PP) 
Vicepresident: Sra. Yolanda Garví Blazquez (PSOE) 
Membres:  Sr. Andreu Garau Garau (PP) 
  Sr. Joan Pau Reus Frontera (PP) 
  Sra. Antonia Fornari Thomas (PP) 
  Sr. Fernando Gilet Sancenon (PP) 
  Sra. Begoña Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE) 
  Sr. José F. Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
  Sr. Antoni Verger Martínez (MÉS) 
 
Règim sessions: Dijous abans del ple a les 11’30 h. 
Convocatòria: dilluns abans de la sessió de la Comissió. 
Secretari:  Nieves Téllez García 
 
 6.- Els portaveus de cada comissió seran: 
 
 Comissió del Servei a la Ciutadania: 
 - Per part del PP: Sr. Sebastià Sansó  
 - Per part del PSOE: Sra. Maribel González Carrasco  
 - Per part de MÉS: Sr. Antoni Noguera Ortega 
 
 Comissió de Comptes i Economia i Recursos Humans: 
 - Per part del PP: Sr. Guillermo Navarro Garau 
 - Per part del PSOE: Sr. Andreu Alcover Ordinas   
 - Per part del PSM-IV-EN: Sr. Antoni Verger Martínez 
 
 Comissió de Suggeriments i reclamacions: 
 - Per part del PP: Sra. Esperanza Crespí Pibernat  
 - Per part del PSOE: Sra. Begoña Sánchez Muñoz 
 - Per part de MÉS: Sr. Antoni Noguera Ortega 
 

Comissió de  Vigilància de la Contractació, Medi Ambient,  Infrastructures i 
Coordinació Territorial: 

 - Per part del PP: Sr. Andreu Garau  Garau 
 - Per part del PSOE: Sra. Virginia Abraham Orte 
 - Per part de MÉS: Sra. Neus Truyol Caimari. 
 
 Comissió d’Urbanisme: 
 - Per part del PP: Sr. Fernando Gilet Sancenon  
 - Per part del PSOE:  Sra. Yolanda Garví Blázquez 
 - Per part de MÉS: Sr. Antoni Verger Martínez 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
Sr. Batle: 
 
“Neus molt benvinguda a l’Ajuntament de Palma, te desitjo un altre vegada tot èxit i bé, espero que sigui fructifeu la 
teva aportació, esper no estic ben segur. Gràcies” 

 
6. PRECS I PREGUNTES  
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PREGUNTES AMB RESPOSTA ESCRITA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI 
D'OCTUBRE DE 2013 AMB LA NUMERACIÓ DEL 2193 AL 2461 RELATIVES A: 
 
2193P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2194P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2195P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2196P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2197P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE. 
2198P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2199P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2200P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2201P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2202P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2203P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA. 
2204P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2205P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2206P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2207P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2208P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM. 
2209P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2210P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2211P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2212P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2213P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2214P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA REGIDORIA DELEGADA DE MOBILITAT. 
2215P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2216P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2217P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES 
I COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2218P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2219P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT, INFRAESTRUCTURES I 
COORDINACIÓ TERRITORIAL 
2220P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 
2221P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 
2222P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 
2223P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ 
2224P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ. 
2225P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 
2226P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN 
INTERIOR. 
2227P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 
2228P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 
2229P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR. 
2230P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 
IMMIGRACIÓ 
2231P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 
IMMIGRACIÓ 
2232P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 
IMMIGRACIÓ 
2233P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 
IMMIGRACIÓ 
2234P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 
2235P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS. 
2236P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS. 
2237P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS. 
2238P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS. 
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2239P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS 
2240P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME. 
2241P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
2242P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
2243P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
2244P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE TURISME I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
2245P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 
2246P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 
2247P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 
2248P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 
2249P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DE COMERÇ, TREBALL, JOVENTUT I 
PARTICIPACIÓ 
2250P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 
IGUALTAT. 
2251P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 
IGUALTAT. 
2252P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 
IGUALTAT. 
2253P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2254P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2255P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2256P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2257P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA 
2258P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES I INGRESSOS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE 
PALMA. 
2259P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2260P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2261P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2262P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2263P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA. 
2264P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. 
2265P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2266P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2267P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DE L’EMPRESA DE FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2268P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2269P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNÈRARIA MUNICIPAL, S. A. 
2270P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2271P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. 
2272P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L‘EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. 
2273P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2274P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A EMAYA. 
2275P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2276P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA MUNICIPAL 
EMAYA. 
2277P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2278P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2279P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA 
2280P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2281P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA. 
2282P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMT. 
2283P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMT. 
2284P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMT. 
2285P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMT. 
2286P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT. 
2287P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMT. 
2288P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMT. 
2289P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’ EMT. 



 

- 160 - 

2290P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMT. 
2291P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER L’EMT. 
2292P_2013 PSIB-PSOE ESTADÍSTIQUES MENSUALS D’USUARIS DE L’EMT. 
2293P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2294P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2295P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2296P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL 
2297P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2298P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2299P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2300P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2301P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS. 
2302P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES 
D’INFANTS. 
2303P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
2304P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS 
2305P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
2306P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES 
D’INFANTS . 
2307P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES 
D’INFANTS. 
2308P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
2309P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS. 
2310P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D‘INFANTS. 
2311P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2312P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2313P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2314P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2315P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2316P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2317P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2318P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2319P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE. 
2320P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER PALMAACTIVA. 
2321P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE PALMAACTIVA. 
2322P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE PALMAACTIVA. 
Página 2 de 5 
2323P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA. 
2324P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT PALMAACTIVA. 
2325P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER PALMAACTIVA. 
2326P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER PALMAACTIVA. 
2327P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A PALMAACTIVA. 
2328P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2329P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2330P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2331P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2332P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2333P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2334P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2335P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2336P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD. 
2337P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 
CONTEMPORANI. 
2338P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI MUSEU D’ART 
MODERN I CONTEMPORANI. 
2339P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 
CONTEMPORANI. 
2340P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 
CONTEMPORANI. 
2341P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 
CONTEMPORANI. 
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2342P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI. 
2343P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS 
DE 
PALMA. 
2344P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 
2345P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 
2346P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS 
I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 
2347P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS 
EXPOSITIUS DE PALMA. 
2348P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS 
DE PALMA. 
2349P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 
2350P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE 
PALMA. 
2351P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA. 
2352P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2353P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DE LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2354P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ TURISME 
PALMA 365. 
2355P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2356P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2357P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2358P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365. 
2359P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2360P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ INFORMÀTICA. 
2361P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2362P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL 
D’INFORMÀTICA. 
2363P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2364P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2365P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2366P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2367P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2368P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2369P_2013 PSIB-PSOE AVANTPROJECTES, PROJECTES BÀSICS I PROJECTES D’EXECUCIÓ ENCARREGATS PER 
L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
2370P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA. 
2371P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA. 
2372P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA. 
2373P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI VELÒDROM 
PALMA ARENA. 
2374P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA. 
2375P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA. 
2376P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA. 
2377P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA. 
2378P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA. 
2379P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A. 
2380P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A 
2381P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, 
S.A. 
2382P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA SOCIETAT MUNICIPAL 
D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. 
2383P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A. 
2384P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
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PROJECTES, S.A. 
2385P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, SA. 
2386P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
PROJECTES, S.A 
2387P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. 
2388P_2013 PSIB-PSOE CONVENIS SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. 
2389P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2390P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2391P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2392P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA MERCAPALMA, 
S.A. 
2393P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2394P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2395P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2396P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2397P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. 
2398P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2399P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2400P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2401P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN 
MIRÓ. 
2402P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2403P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2404P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. . 
2405P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ 
2406P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2407P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2408P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2409P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2410P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS 
PER A LA MÚSICA. 
2411P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA 
MÚSICA. 
2412P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2413P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2414P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2415P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI PÚBLIC BALEARS PER A LA MÚSICA. 
2416P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2417P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS DEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2418P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2419P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL PALAU DE CONGRESSOS. 
2420P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2421P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2422P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2423P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. 
2424P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL PALAU DE CONGRESSOS. 
2425P_2013 PSIB-PSOE ENQUESTES EXTERNES REALITZADES PEL CONSORCI RIBA. 
2426P_2013 PSIB-PSOE ALTES I BAIXES DE TREBALLADORS AL CONSORCI RIBA. 
2427P_2013 PSIB-PSOE ACOMIADAMENTS EFECTUATS AL CONSORCI RIBA. 
2428P_2013 PSIB-PSOE ESTAT D’EXECUCIÓ DE COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI RIBA. 
2429P_2013 PSIB-PSOE INFORMES EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA. 
2430P_2013 PSIB-PSOE ESTUDIS EXTERNS QUE HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA. 
2431P_2013 PSIB-PSOE DICTÀMENS EXTERNS REALITZATS PEL CONSORCI RIBA. 
2432P_2013 PSIB-PSOE CONTRACTES MENORS SIGNATS PEL CONSORCI RIBA. 
2433P_2013 PSIB-PSOE NOVES INCORPORACIONS AL CONSORCI RIBA. 
2434P_2013 PSIB-PSOE HORES EXTRAORDINÀRIES REALITZADES PER L’ÀREA DE BATLIA. 
2435P_2013 PSIB-PSOE DECRETS DE BATLIA. 
2436P_2013 PSIB-PSOE SERVEI D’ATENCIÓ MUNICIPAL DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2437P_2013 PSIB-PSOE PROGRAMA DE REFORÇ A LA INTEGRACIÓ SOCIAL I EDUCATIVA (PRISE) DE L'ÀREA 
D'EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I IMMIGRACIÓ 
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2438P_2013 PSIB-PSOE SERVEI D’AJUDA A DOMICILI (SAD) DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2439P_2013 PSIB-PSOE OFICINA D’ATENCIÓ A LA IMMIGRACIÓ (OFIM) DE L’ÀREA D'EDUCACIÓ, FAMÍLIA, MAJORS I 
IMMIGRACIÓ 
2440P_2013 PSIB-PSOE SERVEI D’ASSISTÈNCIA DE VIOLÈNCIA DOMÈSTICA I DE GÈNERE DE LA POLICIA LOCAL DE 
2441P_2013 PSIB-PSOE PSEARLVMEAI. DE TELEASSISTÈNCIA DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I 
IGUALTAT. 
2442P_2013 PSIB-PSOE AJUDES ECONÒMIQUES URGENTS DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2443P_2013 PSIB-PSOE CENTRES DE DIA DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. 
2444P_2013 PSIB-PSOE PROGRAMA DE FINANÇAMENT DE MICROCRÈDITS DE LA CAIXA QUE GESTIONA 
PALMAACTIVA. 
2445P_2013 PSIB-PSOE PROGRAMES DE FORMACIÓ DE PALMAACTIVA. 
2446P_2013 PSIB-PSOE PROGRAMA D’OCUPACIÓ I ORIENTACIÓ LABORAL DE PALMAACTIVA. 
2447P_2013 PSIB-PSOE PROJECTE “VIVER D’EMPRESES” DE PALMAACTIVA. 
Página 4 de 5 
2448P_2013 PSIB-PSOE SERVEI DE MENJAR A DOMICILI DE L’ÀREA DELEGADA DE BENESTAR SOCIAL I IGUALTAT. . 
2449P_2013 PSIB-PSOE NOMBRE DE BICICLETES QUE PASSEN PELS PUNTS DE MESURA. 
2450P_2013 PSIB-PSOE SANCIONS AL BARRI DE SA GERRERIA. 
2451P_2013 PSIB-PSOE EMPRESA ASITSA. 
2452P_2013 PSIB-PSOE SUBVENCIÓ DE L’EMT. 
2453P_2013 PSIB-PSOE MANTENIMENT DELS COL·LEGIS PÚBLICS. 
2454P_2013 PSIB-PSOE ESTAT DE LA FLOTA D’AUTOBUSOS. 
2455P_2013 PSIB-PSOE USUARIS DE BICIPALMA. 
2456P_2013 PSIB-PSOE DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ. 
2457P_2013 PSIB-PSOE DESPESES PER VIATGES A LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS. 
2458P_2014 PSIB-PSOE ESTADÍSTIQUES DE QUEIXES DELS USUARIS DE L’EMT. 
2459P_2014 PSIB-PSOE FACTURES EMAYA 
2460P_2014 PSIB-PSOE LLICÈNCIES DE TAXI 
2461P_2015 PSIB-PSOE RELATIVA A EMAYA 

 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària general del Ple 
 


